
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Δ. Αυγερινοπούλου,

σελ. 10209 
2. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης στις 17.03.2022 διαβίβασε στη

Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003 περί Ποινικής Ευθύνης των Υπουργών, όπως
ισχύουν, ποινική δικογραφία που αφορά τον Αναπληρωτή
Υπουργό Εσωτερικών κ. Στυλιανό Πέτσα, σελ. 10232 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10210,10211, 10212,
10214, 10215, 10217, 10218, 10221, 10224, 10226, 10227,
10228, 10231, 10232, 10234, 10235, 10236, 10238, 10240,
10245, 10248, 10249, 10251, 10253, 10254, 10255, 10260 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:  
i. µε θέµα: «Να µην πουληθεί η Εθνική Ασφαλιστική, να

προστατευθούν το δηµόσιο συµφέρον και τα εργασιακά δι-
καιώµατα», σελ. 10209 

ii. µε θέµα: «Η αποκλιµάκωση του λόγου δηµοσίου χρέους
προς ΑΕΠ και οι πρόωρες εξαγορές υπολοίπων δανείων»,
σελ. 10211 

iii. µε θέµα: «Συνέχιση της λειτουργίας της επιχείρησης
ΛΑΡΚΟ και τη διασφάλιση όλων των θέσεων εργασίας», σελ.
10213 

iv. µε θέµα: «Συνεχίζονται οι καθυστερήσεις καταβολής
των ενισχύσεων λόγω COVID-19 στους δικαιούχους ιδιοκτή-
τες επαγγελµατικής στέγης», σελ. 10216 

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i. µε θέµα: «Τα κατεπείγοντα προβλήµατα των Ειδικών Σχο-

λείων του Ρεθύµνου», σελ. 10219 
ii. µε θέµα: «Επείγουσα χρηµατοδότηση για τη διάσωση του

διαδηµοτικού νεκροταφείου της Δυτικής Αθήνας», σελ. 10221 
iii. µε θέµα: «"Στον αέρα" οι Υπηρεσίες Δόµησης των Δήµων,

στα όρια της αντοχής τους οι εργαζόµενοι», σελ. 10224 
iv. µε θέµα: «3.000 εργαζόµενοι συµβασιούχοι covid στην

Αυτοδιοίκηση από ήρωες απολυµένοι», σελ. 10226 
γ) Προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για

θέµατα επικοινωνίας και ενηµέρωσης, µε θέµα: «Σοβαρά
ερωτήµατα για την ύπαρξη ή µη ανταποκριτή της ΕΡΤ στη
Μόσχα, αλλά και την κάλυψη των γεγονότων στην Ουκρανία
από τη δηµόσια ραδιοτηλεόραση», σελ. 10221 

δ) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i. µε θέµα: «Τη µόνιµη εργασιακή διασφάλιση των συµβα-

σιούχων ορισµένου χρόνου (Σ.Ο.Χ.) στην καθαριότητα, σίτιση
και φύλαξη στις δηµόσιες µονάδες υγείας», σελ. 10229 

ii. µε θέµα: «Διαρκής υποβάθµιση της Πρωτοβάθµιας
Φροντίδας Υγείας στο Νοµό Μαγνησίας», σελ. 10230 

iii. µε θέµα: «Νέα απαγόρευση επισκεπτηρίων και αδειών
στις Δοµές Φιλοξενίας», σελ. 10232 

iv. µε θέµα: «Σε απόγνωση οι γονείς παιδιών της Χαλκιδικής
που χρήζουν ειδικών θεραπειών, λογοθεραπείας, εργοθερα-
πείας, ψυχοθεραπείας και διάγνωσης», σελ. 10236 

ε) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Επιβεβληµένη η άµεση εισοδηµατική ενί-
σχυση των εργαζοµένων, των χαµηλοσυνταξιούχων και των
ευάλωτων νοικοκυριών», σελ. 10234 

στ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:  

i. µε θέµα: «Πάνδηµη αγανάκτηση στον νοµό Αιτωλοακαρ-
νανίας για τις προσβλητικές δηλώσεις Γεωργιάδη και την επι-
µονή της Κυβέρνησης στην υλοποίηση του περιβαλλοντο-
κτόνου έργου της εκτροπής του Αχελώου», σελ. 10238 

ii. µε θέµα: «Διαχείριση απορριµµάτων, πρόστιµα και δια-
χρονική παθογένεια», σελ. 10240 

iii. µε θέµα: «Αδικαιολόγητες καθυστερήσεις και εµπόδια
για την αναθεώρηση τµήµατος του Γενικού Πολεοδοµικού
Σχεδίου (ΓΠΣ) Ελευσίνας στην περιοχή Καλυµπάκι», σελ.
10242 

iv. µε θέµα: «Ανεπίτρεπτη και προβληµατική η προώθηση
των ΑΠΕ µε παραβίαση των περιβαλλοντικών κανόνων, πα-
ραθυράκια και εξαιρέσεις», σελ. 10243 

v. µε θέµα: «Προβλήµατα στην εκταµίευση του προγράµ-
µατος Εξοικονοµώ-Αυτονοµώ», σελ. 10245 

ζ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Χωρίς σχέδιο για τη δίκαιη µετάβαση από τη

γούνα η κυβέρνηση οδηγεί τη Δυτική Μακεδονία σε νέα κοι-
νωνικά τετελεσµένα και οικονοµικά αδιέξοδα», σελ. 10247 

ii. µε θέµα: «Η κτηνοτροφία µας κινδυνεύει από έλλειψη
ζωοτροφών και πολιτικών πρωτοβουλιών», σελ. 10249 

iii. µε θέµα: «Η εκτίναξη του κόστους παραγωγής και η
ενεργειακή κρίση βάζουν θηλιά στον πρωτογενή τοµέα της
χώρας και υποθηκεύουν το µέλλον του», σελ. 10253 

iv. µε θέµα: «Πορεία υλοποίησης έργων αγροτικής ανάπτυ-
ξης στην Περιφερειακή Ενότητα Αργολίδας», σελ. 10256 

v. µε θέµα: « Άµεση καταβολή των ενισχύσεων στους πα-
ραγωγούς της Αιτωλοακαρνανίας», σελ. 10258 

η) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Κίνδυνοι για τη λειτουργία και ασφάλεια των συρµών
ETR470 της ΤΡΑΙΝΟΣΕ», σελ. 10251 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: Η Διαρκής

Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιο-
σύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών «Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο Καταπο-
λέµησης της Διαφθοράς, διατάξεις για θέµατα ανθρώπινου
δυναµικού και Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, νοµοθε-
τικό πλαίσιο εκπαίδευσης των σπουδαστών/σπουδαστριών
της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης
για την ένταξη στον κλάδο Π.Ε. Επιτελικών Στελεχών, διατά-
ξεις για την ολοκλήρωση της µεταφοράς των δασικών υπη-
ρεσιών στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
διατάξεις για την εφαρµογή του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας Ελλάδα 2.0, Εθνική Σύνταξη Οµογενών,
και άλλες επείγουσες διατάξεις», σελ. 10209 

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου: Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οι-
κονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων και Εσωτερικών, καθώς και οι Αναπλη-
ρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εσωτερικών κατέθεσαν την
18.3.2022 σχέδιο νόµου: «Μετατροπή του Οργανισµού Ασφά-
λισης Εξαγωγικών Πιστώσεων (Ο.Α.Ε.Π.) στην Ανώνυµη Εται-
ρεία «Ελληνική Εταιρεία Εξαγωγικών Πιστώσεων» και
κύρωση του καταστατικού της», σελ. 10209 

3. Κατάθεση πρότασης νόµου: Ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25 και οι Βουλευτές του κόµµα-
τός του κατέθεσαν στις 21.3.2022 πρόταση νόµου «Καταπο-
λέµηση της λογοκλοπής και υπαγωγή στις διατάξεις του Ποι-
νικού Κώδικα», σελ. 10229 
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Αθήνα, σήµερα στις 21 Μαρτίου 2022, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
15.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα θα συζητη-
θούν είκοσι πέντε επίκαιρες ερωτήσεις.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσω-
τερικών: «Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο Καταπολέµησης της Δια-
φθοράς, διατάξεις για θέµατα ανθρώπινου δυναµικού και Οργα-
νισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, νοµοθετικό πλαίσιο εκπαίδευσης
των σπουδαστών/σπουδαστριών της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας
Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης για την ένταξη στον κλάδο ΠΕ Επι-
τελικών Στελεχών, διατάξεις για την ολοκλήρωση της µεταφοράς
των δασικών υπηρεσιών στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, διατάξεις για την εφαρµογή του Εθνικού Σχεδίου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας Ελλάδα 2.0, Εθνική Σύνταξη Οµογενών,
και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Επίσης, οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και Εσωτερι-
κών, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εσω-
τερικών κατέθεσαν την 18-3-2022 σχέδιο νόµου: «Μετατροπή του
Οργανισµού Ασφάλισης Εξαγωγικών Πιστώσεων (Ο.Α.Ε.Π.) στην
Ανώνυµη Εταιρεία «Ελληνική Εταιρεία Εξαγωγικών Πιστώσεων»
και κύρωση του καταστατικού της». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Η Βουλευτής Διονυσία Θεοδώρου Αυγερινοπούλου ζητά άδεια

ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς, η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση

των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πέµπτη µε αριθµό 516/11-3-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρ-
λέτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Να µην πουληθεί
η «ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ», να προστατευθούν το δηµόσιο συµ-
φέρον και τα εργασιακά δικαιώµατα».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Οικονοµικών, κ. Χρήστος Σταϊκού-
ρας.

Κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η υπόθεση της «ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ» δεν

είναι µια καινούργια υπόθεση. Έχει µια µακρόσυρτη, ταλαιπω-
ρηµένη προηγούµενη πορεία και θα έλεγα µε τα χαρακτηριστικά
ενός πολιτικού σκανδάλου, µε την έννοια ότι αυτή η πώληση, µε
τους όρους που ολοκληρώνεται δεν εξυπηρετεί κατ’ ουδένα
τρόπο την έννοια του δηµόσιου συµφέροντος, µιας και µιλάµε
για µια θυγατρική της Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος, που το
δηµόσιο κατέχει υψηλά ποσοστά στη µετοχική τους σύνθεση.

Γεννιούνται λοιπόν, ερωτήµατα και δεν είναι η πρώτη φορά, µε
αφορµή αυτή την επίκαιρη, που καλείστε να απαντήσετε. Έχω
καταθέσει και προηγούµενα ερωτήσεις, ρωτώντας µάλιστα ποια
ήταν αυτή η εκτίµηση που οδήγησε το ΤΧΣ να κάνει την συγκε-
κριµένη πώληση χωρίς διαγωνισµό σε έναν µόνο αγοραστή εν
κρυπτώ. Και το εν κρυπτώ έχει να κάνει µε το γεγονός ότι είχα
ζητήσει αυτή την εκτίµηση να έρθει και η απάντηση ήταν ότι δεν
προβλέπεται από τον κανόνα, από τον νόµο του 2010 που διέπει
το ΤΧΣ. Αν είναι δυνατόν, αυτοί οι οποίοι διαχειρίζονται τη µετο-
χική συµµετοχή του δηµοσίου σε διάφορες επιχειρήσεις να µη
λένε στο ελληνικό Κοινοβούλιο, στους Έλληνες πολίτες την σκο-
πιµότητα µιας κίνησης.

Και έρχεστε εδώ να πουλήσετε τη συγκεκριµένη ασφαλιστική
εταιρεία στο 40% της λογιστικής της αξίας, όταν πρόσφατα
έχουν γίνει άλλες αγοραπωλησίες στην ασφαλιστική αγορά,
όπως της ΑΧΑ, η οποία κυµαίνεται στο 104% της λογιστικής
αξίας της εταιρείας ή της «ΕΥΡΩΠΑΪΚΗΣ ΠΙΣΤΗΣ» που κυµαίνε-
ται στο 135%. Κι όλα αυτά τα οποία πρέπει να µας απαντήσετε,
ποια είναι η σκοπιµότητα αυτής της υπόθεσης, πάντοτε µα πάν-
τοτε συνοδεύονται, όπως και άλλες τέτοιες κινήσεις, που δίνον-
ται δηµόσια περιουσιακά στοιχεία και επιχειρήσεις στα funds
-αυτή είναι η µόδα που διέπει την οικονοµική σας πολιτική πλέον-
µε υποβάθµιση της εργασίας. Αντί να υπάρχει µία θετική προ-
οπτική για τους εργαζόµενους, ζουν στην ανασφάλεια και γίνον-
ται αναλώσιµοι. Και όλα αυτά για ποιον λόγο;

Θα δεχτείτε λοιπόν, το αίτηµα των εργαζοµένων, που αυτή τη
στιγµή δίνουν έναν µεγαλειώδη αγώνα µε µία συµµετοχή, όπως
πολύ καλά γνωρίζετε, σε µία µυστική ψηφοφορία, η οποία υπε-
ρέβη το 70% για επαναλαµβανόµενες κινητοποιήσεις, ζητώντας
να κατοχυρωθούν µέσα από µια συλλογική σύµβαση εργασίας;
Ούτε λοιπόν, το δηµόσιο συµφέρον υπηρετείτε ούτε και προφα-
νώς νοιαζόσαστε για τους εργαζόµενους.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά απέναντι σε αυτά τα
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ερωτήµατα να µας απαντήσετε. Ποια είναι η σκοπιµότητα αυτού
του αδιεξόδου δρόµου; Αλλιώς το συµπέρασµα είναι ένα: εξυ-
πηρετείτε συγκεκριµένα, πολύ συγκεκριµένα οικονοµικά συµφέ-
ροντα, όπως άλλωστε είναι κάτι που χαρακτηρίζει την όλη σας
οικονοµική πολιτική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θα κάνω µια σύντοµη, πρόσφατη ιστορική

αναδροµή, γιατί θεωρώ ότι αυτή είναι πολύ χρήσιµη και κατατο-
πιστική. Διάβασα µε προσοχή την ερώτησή σας και κάνετε ένα
άλµα από το 2014 στο 2021.

Αναρωτιέµαι, δεν έγινε τίποτα στο µεσοδιάστηµα; Δεν είχατε
τη δυνατότητα να αλλάξετε αποφάσεις και δεν τις αλλάξατε; Και
το λέω για να µιλήσουµε για πολιτικές σκοπιµότητες που είπατε.

Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, είµαι βέβαιος ότι γνωρίζετε, αλλά
το αποποιείστε και στον προφορικό σας λόγο και στον γραπτό
σας, ότι η πώληση της «ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ» αποτελεί υπο-
χρέωση της Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος και δέσµευση που
αναλάβατε εσείς, η Ελληνική Δηµοκρατία προς την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή στο πλαίσιο του πλάνου αναδιάρθρωσής της από το
2015, στις 4-12-2015.

Ορίστε η σχετική απόφαση προς τον κ. Κοτζιά. Την καταθέτω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τότε, µε την τρίτη αχρείαστη ανακεφαλοποίηση των τραπεζών
-επί ηµερών, σας θυµίζω, υπερήφανης διαπραγµάτευσης- συγ-
κεκριµένα µεταξύ άλλων η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε τη δέ-
σµευση η Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος να εκποιήσει έως τις 30
Ιουνίου του 2017 –αυτό λέει µέσα- όλες τις ασφαλιστικές δρα-
στηριότητές της σε Ελλάδα, Ρουµανία και Κύπρο, µε πρόβλεψη
τη δυνατότητα διατήρησης ποσοστού 25% των µετοχών της, εάν
ο πλειοδότης το ζητούσε.

Κρατήστε, κύριε συνάδελφε, το 25% έχει ένα ενδιαφέρον πιο
κάτω. Παρ’ ότι η συµφωνία υπεγράφη 28 Ιουνίου του 2017 -ποιος
κυβερνούσε τότε;- λόγω µη εκπλήρωσης από πλευράς του αντι-
συµβαλλοµένου ορισµένων αιρέσεων, δεν κατέστη δυνατή η ολο-
κλήρωση της σχετικής διαδικασίας.

Συνεπώς µε δεδοµένο ότι η Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος δεν
ολοκλήρωσε επιτυχώς αυτές τις δεσµεύσεις, η Γενική Διεύθυνση
Ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής µε νέα απόφασή της
στις 10 Μαΐου του 2019 -στις 10 Μαΐου του 2019 ποιος κυβερ-
νούσε;- δέχθηκε τροποποίηση και ολοκλήρωση της διαδικασίας
µέχρι 31-12-2020, προκειµένου η τράπεζα να ολοκληρώσει εκτός
άλλων το σύνολο των δεσµεύσεων αποεπένδυσης. Έχω εδώ και
αυτή την απόφαση, προς κ. Γεώργιο Κατρούγκαλο, Υπουργό
Εξωτερικών. Σας θυµίζει τίποτα;

Πάµε να δούµε το πιο ενδιαφέρον, όµως. Για να µιλήσουµε για
ευθύνες και για σκοπιµότητες. Τι λέει αυτή η καινούργια από-
φαση; Αυτή η απόφαση ανεβάζει το 75% της πώλησης στο 80%.
Όχι µόνο, δηλαδή, αποδεχθήκατε το 75%, αλλά θέλατε να που-
ληθεί και µεγαλύτερο ποσοστό 80%.

Λέει εδώ χαρακτηριστικά, στη σελίδα 7, ότι «οι ελληνικές
αρχές µας ζήτησαν να πουλήσουµε µεγαλύτερο ποσοστό της
“Εθνικής Ασφαλιστικής” στο 80% από 75%». Έως πότε; Έως 31-
12-2020.

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προτάθηκε δηλαδή η δυνατότητα διατήρησης ποσοστού 20%
και όχι 25%, ακόµη χειρότερα δηλαδή, το οποίο µαζί µε τις λοι-
πές επικαιροποιηµένες δεσµεύσεις εκτιµήθηκε, από τις αρχές
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ότι είναι ένα επαρκές µέτρο αντι-
στάθµισης τυχόν πρόσθετων στρεβλώσεων του ανταγωνισµού

που προκαλούνται από τι; Από την καθυστέρηση υλοποίησης
αποκρατικοποίησης της «ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ».

Άρα είχατε τη δυνατότητα και το 2015 και το 2019, εάν επιθυ-
µούσατε, αν θέλατε, αυτές τις περίφηµες πολιτικές σκοπιµότητες
που λέτε να τις αµφισβητήσετε, να αλλάξετε τα σχέδια. Και όχι
µόνο δεν αλλάξατε τα σχέδια, αλλά ζητήσατε να πουληθεί και
µεγαλύτερο ποσοστό, από το 75% στο 80%. Στη δευτερολογία
µου θα µιλήσω για τις απαντήσεις της Εθνικής Τράπεζας και του
ΤΧΣ.

Συµπερασµατικά, επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, η Ελληνική Δη-
µοκρατία ανέλαβε σειρά δεσµεύσεων, µέχρι το τέλος του 2020,
µεταξύ άλλων και την επιβεβαίωση πώλησης της «ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ». Είχατε τη δυνατότητα και το 2015 και το 2019
να αλλάξετε προγενέστερες αποφάσεις. Δεν το πράξατε. Του-
ναντίον, δεσµευτήκατε στη διάθεση πώλησης µετοχών της
«ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ» και µάλιστα σε µεγαλύτερο ποσοστό,
όπως είπα, 80% από 75%, σε σχέση µε αυτά που είχαν αποφασι-
στεί από προηγούµενες κυβερνήσεις. Επιχειρήσατε να εκτελέ-
σετε το σχέδιο αναδιάρθρωσης το 2018 ανεπιτυχώς.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου για το τι γίνεται σήµερα,
αλλά αυτή η ιστορική αναδροµή είναι πάρα πολύ χρήσιµη, γιατί
το χρονικό άλµα εδώ από τα 2014 στο 2021, στην επίκαιρη ερώ-
τηση του κυρίου συναδέλφου έπρεπε να απαντηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σκουρλέτη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, φαί-
νεται ότι δεν τα πάτε καλά µε τον χρόνο. Δεν είστε ο τοµεάρχης
οικονοµίας της Νέας Δηµοκρατίας την εποχή της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ. Είστε ο Υπουργός Οικονοµικών που έδωσε εντολή να
πουληθεί µε αδιαφανείς όρους η «ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ». Φέρτε
µας το συγκεκριµένο πόρισµα. Αφορά τα χρήµατα του ελληνικού
λαού. Δεν µας απαντάτε σε αυτό.

Εν πάση περιπτώσει, επικαλείστε το επιχείρηµα της ανακεφα-
λαιοποίησης της Εθνικής Τράπεζας ως νοµιµοποιητική βάση τε-
λικά της συγκεκριµένης ιδιωτικοποίησης. Αλλά, σας ερωτώ.
Βρισκόµαστε στο 2022, δεν είναι έτσι; Συντρέχουν, λοιπόν,
ακόµα εκείνοι οι λόγοι κάτω από το καθεστώς των µνηµονιακών
δεσµεύσεων που επιβάλλουν µια τέτοια προοπτική ή πρόκειται
για µια καραµπινάτη εξυπηρέτηση ενός fund; Γιατί έχετε επιλέξει
την «fundoποίηση» της ελληνικής οικονοµίας. Το ίδιο κάνετε και
µε τον ΔΕΔΔΗΕ, το ίδιο κάνετε και µε τη ΔΕΗ, µε funds τα οποία
κοιτάζουν το βραχυπρόθεσµο κέρδος. Και δεν δείχνει καµµία δυ-
ναµική για την ελληνική οικονοµία µια τέτοια προοπτική.

Το συγκεκριµένο fund γνωρίζετε ότι την ίδια ώρα που παίρνει
τη µεγαλύτερη ασφαλιστική εταιρεία στη χώρα κατέχει και µια
σειρά από ιδιωτικά νοσοκοµεία. Και γι’ αυτό ακόµα και η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού στις Βρυξέλλες φαντάζεται ότι αυτό δεν
δηµιουργεί όρους µιας δεσπόζουσας θέσης µε ενδεχόµενη τε-
λικά λειτουργία εις βάρος των άλλων ιδιωτικών ασφαλιστικών
εταιρειών. Φαντάζεται!

Και γι’ αυτό σας ρωτάµε: Γιατί τόσο χαµηλό τίµηµα; Δεν απαν-
τήσατε. Γιατί, λοιπόν, µόνο στο 40% της λογιστικής της αξίας;
Γιατί δε µας δίνετε την έκθεση; Και δεν µας απαντήσατε καθόλου
γιατί δεν ενδιαφέρεστε για τους εργαζόµενους. Τι είναι οι εργα-
ζόµενοι τελικά; 

Μάλιστα, κάνατε και µια δήλωση για µια επενδυτική βαθµίδα,
την οποία δεν την κερδίσαµε. Δεν την κερδίσαµε. Άλλα µας λέ-
γατε προ ηµερών στη Βουλή. Μιλάτε για την ελληνική οικονοµία
που δείχνει δυναµισµό. Πού είναι αυτός ο δυναµισµός; Με τα
funds τα οποία αυτή τη στιγµή κοιτάνε επενδυτικές ευκαιρίες από
εδώ και από εκεί, δεν φέρουν τεχνογνωσία και ανά πάσα στιγµή
στο ορατό µέλλον ή σε ένα µεσοπρόθεσµο διάστηµα µπορούν
να φύγουν και να δηµιουργήσουν ένα τεράστιο κενό στην πορεία
της ελληνικής οικονοµίας;

Εν πάση περιπτώσει, δεν έχετε να πείτε τίποτα µα τίποτα
στους εργαζόµενους; Και ποια είναι για εσάς η έννοια της κοι-
νωνικής ειρήνης; Αν θα πρέπει να υπάρχει. Γιατί δεν δηµιουρ-
γείτε τουλάχιστον το δικό σας σχέδιο;

Επαναλαµβάνω, δεν δεχθήκατε την προοπτική του να µπει στο
χρηµατιστήριο η εταιρεία και αναφέρεστε στο τι έγινε το 2017
και το 2018. Άστοχο. Σήµερα, λοιπόν, εσείς κινείστε µε βάση τις
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µνηµονιακές δεσµεύσεις του 2017 και του 2018; Πείτε το µας
τότε. Πείτε µας ότι είστε συνεχιστές αυτής της λογικής, της πιο
σκληρής µνηµονιακής λογικής, η οποία έχει ταξικό πρόσηµο και
απεχθάνεται τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.

Θα πυροδοτήσετε µία ένταση η οποία ήδη είναι σε εξέλιξη;
Διότι τις δικές σας εντολές ακολουθεί. Το 2021 δική σας ήταν η
εντολή προς την Εθνική Τράπεζα να πουληθεί µε συγκεκριµένο
τρόπο η «ΕΘΝΙΚΗ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗ». 

Γι’ αυτά όλα δεν λέτε τίποτα και ως συνήθως νοµίζετε ότι είστε
αντιπολίτευση. Δεν είστε αντιπολίτευση. Θα γίνετε αντιπολί-
τευση! Το είπε άλλωστε ο κ. Πέτσας -και ολοκληρώνω- διότι ο
άνθρωπος είπε ότι «θα µας τιµωρήσει ο λαός µε αυτά που κά-
νουµε». Το καταλαβαίνω. Γι’ αυτό πήρατε την οποιαδήποτε µικρή
σκέψη είχατε για δύο-τρεις µέρες για εκλογές τον Μάιο. Εντάξει,
αλλά δεν θα πάει µακριά. Τον λογαριασµό στο τέλος θα τον πλη-
ρώσετε εσείς και θα είναι ακριβός λογαριασµός, θα είναι η συν-
τριβή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Το γεγο-
νός ότι σε µια συγκεκριµένη ερώτηση αναφέρεστε στον µισό
χρόνο σας σε θέµατα εκτός της ερώτησης προδίδει συνήθως έν-
δεια επιχειρηµάτων.

Είπατε για επενδυτική βαθµίδα. Κύριε Σκουρλέτη, τα έχετε
µπερδέψει. Άλλο επενδυτική αναβάθµιση και άλλο επενδυτική
βαθµίδα. Επειδή αυτή η Κυβέρνηση είναι διαυγής και εγώ είµαι
απολύτως συνεπής στις πράξεις µου και τα λόγια µου, σας προ-
καλώ και σας προσκαλώ να δείτε δηµόσια την παρουσίασή µου
στο Υπουργικό Συµβούλιο που λέει ότι ο στόχος της επίτευξης
επενδυτικής βαθµίδας είναι το 2023.

Επενδυτική αναβάθµιση είχαµε την Παρασκευή. Κι αυτή η Κυ-
βέρνηση εν µέσω κρίσεων έχει µόνο αναβαθµίσεις, όταν επί ηµε-
ρών σας είχαµε υποβαθµίσεις, ειδικά την περίοδο της «ηρωικής
διαπραγµάτευσης». Ή δεν κυβερνούσατε εσείς τότε; Γιατί µου
κουνάτε το χέρι αρνητικά. Ξεχνάτε τις υποβαθµίσεις;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Έχετε δει τις δικές
σας προηγούµενες;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μόνο
αναβαθµίσεις από τη σηµερινή Κυβέρνηση. 

Δεύτερη παρατήρηση. Το Υπουργείο Οικονοµικών και ο
Υπουργός Οικονοµικών δεν έδωσε καµµία εντολή.

Και τρίτη παρατήρηση. Αναλάβατε δεσµεύσεις της Ελληνικής
Δηµοκρατίας, κύριε Σκουρλέτη, όχι του ΣΥΡΙΖΑ. Τα κείµενα που
κατέθεσα και τα οποία έλειπαν από την ερώτηση σας, όχι τυχαία,
έχουν υπογραφές Υπουργών της κυβέρνησής σας. Αναλάβατε
δεσµεύσεις εκ µέρους της Ελληνικής Δηµοκρατίας και οι δε-
σµεύσεις είχαν συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα, τέλος του 2020,
απέναντι στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού.

Επί της ουσίας τώρα. Σύµφωνα µε τη Διοίκηση της Εθνικής
Τράπεζας της Ελλάδος, η τράπεζα διενήργησε διεθνή διαδικασία
δηµοπράτησης µε στόχο την επίτευξη της επωφελέστερης έκ-
βασης για την τράπεζα και τους µετόχους της. Ακολουθήθηκε
διαδικασία σύµφωνα µε την εγκεκριµένη και ισχύουσα πολιτική
αποεπενδύσεων της τράπεζας, όπως είχε οριστεί επί διακυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ.

Σύµφωνα µε τις προβλέψεις αυτές, εξειδικευµένοι χρηµατοοι-
κονοµικοί, νοµικοί και τεχνικοί σύµβουλοι, όπως έγινε και το
2017, όπως έγινε και το 2018, µε µεγάλη εµπειρία στην παροχή
σχετικών υπηρεσιών, συνέδραµαν την τράπεζα στην προετοιµα-
σία της συναλλαγής, τον σχεδιασµό και τη διαχείριση της διαδι-
κασίας πώλησης, την αξιολόγηση των προσφορών και της
διαπραγµατεύσεις µε τους ενδιαφερόµενους επενδυτές.

Ως τελικό βήµα της εν λόγω διαδικασίας, πριν την έγκριση της
συναλλαγής από το διοικητικό συµβούλιο της τράπεζας και τη
γενική συνέλευση των µετόχων της τράπεζας, περιλαµβάνεται η
αξιολόγηση από εξειδικευµένο χρηµατοοικονοµικό σύµβουλο
του εύλογου του τιµήµατος. Η διαδικασία πώλησης ξεκίνησε τον
Οκτώβριο του 2019. Άλλωστε, είχαµε αναλάβει τις δεσµεύσεις,
όπως είπα, από εσάς να έχουµε ολοκληρώσει µέχρι το 2020.
Εξαιτίας, όµως, των δυσµενών συνθηκών που προκάλεσε παγ-
κοσµίως πανδηµία η µοναδική δεσµευτική προσφορά υποβλή-

θηκε τελικώς αναθεωρηµένη στις 11 Σεπτεµβρίου του 2020.
Συµφωνία αγοραπωλησίας υπεγράφη στις 26 Μαρτίου του

2021. Όπως ήδη ανέφερα η ολοκλήρωση της συναλλαγής τελεί
υπό συγκεκριµένες και συµφωνηµένης της σύµβασης αγοραπω-
λησίας αίρεσης µε τα µέρη και τους συµβούλους αυτών να βρί-
σκονται σε µεταξύ τους συνεργασία, καθώς και σε επαφή µε τις
αρµόδιες εποπτικές αρχές, ώστε το συντοµότερο δυνατόν οι εν
λόγω αιρέσεις να έχουν πληρωθεί.

Εύλογα, σωστά, αναρωτιέστε για τον ρόλο του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας. Γιατί η Εθνική Τράπεζα έχει και
µετόχους, έχει και ιδιώτες µετόχους. Δεν ξέρω πώς εννοείτε
εσείς τις παρεµβάσεις και τις εντολές σε µία εταιρεία που είναι
εισηγµένη στο χρηµατιστήριο. Αυτά σε άλλες εποχές ή σε αυτά
που ίσως οραµατίζεστε.

Σύµφωνα µε ενηµέρωση, συνεπώς, που ζητήθηκε από το Τα-
µείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας προκειµένου αυτό να
αποφασίσει να παράσχει τη συναίνεσή του για την πώληση της
«ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ», το ταµείο ζήτησε και έλαβε, όπως
ορίζεται από την αντίστοιχη πολιτική του, όπως νοµοθετήθηκε
πράγµατι από το 2010 και δεν άλλαξε την περίοδο 2015-2019,
εκθέσεις από διεθνείς και εγχώριους ανεξάρτητους χρηµατοοι-
κονοµικούς συµβούλους αναγνωρισµένου κύρους, σχετικά µε
την εκτίµηση επί της αξίας της «ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΤΙΚΗΣ», το
εύλογο του τιµήµατος πώλησης των µετοχών της και την ορθό-
τητα της διαδικασίας που ακολουθήθηκε.

Το ταµείο, προτού προβεί στην παροχή της συναίνεσής του,
ζήτησε και έλαβε και γνωµατεύσεις από αναγνωρισµένα νοµικά
γραφεία στην Ελλάδα και στο εξωτερικό, καθώς και από διεθνή
ελεγκτικό όργανο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Πού είναι αυτά, κύριε
Υπουργέ; Γιατί δεν τα καταθέτετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τέλος,

είναι προφανές ότι ζητήµατα που έχουν ως αντικείµενο µελλον-
τικούς σχεδιασµούς σχετίζονται µε τον αγοραστή.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την

έκτη µε αριθµό 519/13-3-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Η αποκλιµάκωση του λόγου δηµοσίου χρέους προς ΑΕΠ
και οι πρόωρες εξαγορές υπολοίπων δανείων».

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να βγάλω την µάσκα, κύριε Πρόεδρε;

Είµαι µακριά από τους συναδέλφους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, βγάλτε την.

Δεν είναι στην εµβέλεια.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πριν από περίπου ένα

µήνα στις 14 Φεβρουαρίου του τρέχοντος µε ένα κείµενό µου
στα «ΝΕΑ» κατέγραφα το πώς έχει η κατάσταση σε τρεις πολύ
βασικούς για την εθνική οικονοµία και για τους πολίτες αριθµούς.
Πρώτα απ’ όλα στο δηµόσιο χρέος που αισίως έχει φτάσει το
τρίτο τρίµηνο του 2021 στα 357,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αν δεν
κάνω λάθος συνυπολογισµένης και της ανάπτυξης πρέπει να εί-
µαστε γύρω στο 200%, τόσο πρέπει να είναι o λόγος του δηµο-
σίου χρέους µε το Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν. Ταυτόχρονα
πληροφορούµαστε εγκύρως και από την Εθνική Στατιστική Αρχή
ότι το έτος 2021 κλείνει µε πρωτογενές έλλειµµα 6% και το ισο-
ζύγιο των συναλλαγών µας, εισαγωγές-εξαγωγές, επιβαρύνεται.
Ο αριθµός µου εδώ δεν είναι απολύτως ακριβής. Κατέγραψα 24
δισ. µε αύξηση της κατανάλωσης και των εισαγωγών το 2021.
Άρα και αυτός ο δείκτης βαδίζει αρνητικά.

Η ερώτησή µου έχει δύο σκέλη. Το πρώτο σκέλος σχετίζεται
µε τις δικές σας ανησυχίες. Δηλαδή, µε το πώς βλέπετε την αλ-
µατώδη αύξηση του δηµοσίου χρέους. Και το δεύτερο ερώτηµά
µου σχετίζεται µε µια παλαιότερη εξαγγελία σας αλλά και από
τα τέλη Φεβρουαρίου µε µια απόφαση των Υπουργών της Ευρω-
ζώνης να χαιρετίσουν την εκ µέρους της Ελλάδας προαγορά και
προεξόφληση δύο δανείων µας προς το ΔΝΤ για τα έτη 2023-
2024 και για τα δάνεια, τα λεγόµενα, GLF, δηλαδή από κράτη-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2022 10211



µέλη της Ευρωζώνης για το έτος 2023.
Εδώ προκύπτουν µία σειρά από ερωτήµατα ως προς το δεύ-

τερο σκέλος της ερώτησης µου. Αυτές οι πρόωρες εξαγορές γί-
νονται επειδή θα µας συµφέρει αυτό οικονοµικά; Και αν µας
συµφέρει οικονοµικά η πρόωρη εξαγορά, γιατί δεν έγινε τον Ιού-
νιο που τα spreads ήταν πολύ πιο χαµηλά; Γιατί, αναρωτιέται κα-
νείς, πώς θα βρει η Ελλάδα τα χρήµατα να κάνει αυτές τις
πρόωρες εξοφλήσεις; Θα αντλήσει από τα διαθέσιµα ή θα βγει
στις αγορές; Αν βγει στις αγορές τώρα, η κατάσταση δεν είναι
τόσο ευνοϊκή. Μπορεί η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να στηρί-
ζει και για φέτος ίσως και για του χρόνου την Ελλάδα, αλλά οι
αγορές βλέπουν την άνοδο spreads, που γίνεται βαθµιαία αλλά
σαφής.

Θα ήθελα να µου πείτε -αυτό είναι το δεύτερο σκέλος της ερώ-
τησής µας- γιατί µας συµφέρει η προεξόφληση των δανείων; Γί-
νεται για συµβολικούς λόγους; Αν γίνεται για συµβολικούς
λόγους ειδικά προς το ΔΝΤ –ήµουν ο πρώτος που πρότεινα το
2011 τα χρέη µας στο ΔΝΤ να προεξοφληθούν- τι συµβολική αξία
έχει να προεξοφλείς κάτι που λήγει σε ενάµιση χρόνο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, εξαιρετικά υπεύθυνη επίκαιρη ερώτηση. Θα
µου επιτρέψετε στην πρώτη τοποθέτησή µου να µιλήσω για την
ανησυχία για την εξέλιξη της πορείας του δηµοσίου χρέους. Μη
µου πείτε ότι απέφυγα το δεύτερο ερώτηµα, απλά για λόγους
χρόνου η δεύτερη προσέγγισή µου θα είναι πάνω στο θέµα των
GLF και του ΔΝΤ.

Κύριε συνάδελφε, το δηµόσιο χρέος της χώρας εδώ και δε-
καετίες είναι υψηλό. Μέσα στην υγειονοµική κρίση αυτό αυξή-
θηκε, όπως αυξήθηκε και σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Συγκεκριµένα το δηµόσιο χρέος στην Ευρωζώνη έχει αυξηθεί
κατά 12% µε 14% του ΑΕΠ εξαιτίας πανδηµίας και κυµαίνεται πε-
ρίπου στο 100% του ΑΕΠ. Γι’ αυτό και υπάρχει συζήτηση σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο για την ανάγκη βιωσιµότητας του δηµοσίου
χρέους µεσοµακροπρόθεσµα. Στην Ελλάδα διεθνείς οίκοι, θε-
σµοί και φορείς όχι µόνο εγχώριοι αλλά κυρίως διεθνείς χαρα-
κτηρίζουν το ελληνικό δηµόσιο χρέος παρά το ύψος του, βιώσιµο
και αυτό για µια σειρά από λόγους.

Πρώτος λόγος: Οι παράµετροι του ελληνικού δηµοσίου χρέ-
ους είναι ευνοϊκές. Κύριε συνάδελφε, η µέση σταθµική διάρκεια
είναι άνω των είκοσι ετών. Η µέση σταθµική διάρκεια ανατιµολό-
γησης είναι άνω των δεκαεννέα ετών. Το ποσοστό κυµαινόµενου
χρέους είναι κάτω του 2% και το χρέος σε ξένο νόµισµα είναι
κάτω του 1%. Το προφίλ του ελληνικού χρέους συνεπώς έχει ιδι-
αίτερα θετικά χαρακτηριστικά που το καθιστούν βιώσιµο.

Δεύτερον, οι µικτές χρηµατοδοτικές ανάγκες -βασικός δείκτης
αξιολόγησης βιωσιµότητας του δηµοσίου χρέους- είναι χαµηλές.
Υπενθυµίζω πως ορίζεται η βιωσιµότητα του δηµοσίου χρέους.
Χρέος -απόλυτος αριθµός- ως ποσοστό του ΑΕΠ και οι ετήσιες
χρηµατοδοτικές ανάγκες ως ποσοστό του ΑΕΠ. 

Θα κάνω µια αναγωγή σε έναν πολίτη που χρωστάει σε µια
τράπεζα. Τι θέλει; Θέλει όσο µπορεί να πληρώνει λιγότερα, όσο
µπορεί να πληρώνει σε µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα µε χαµηλό
επιτόκιο. Αυτές οι ετήσιες χρηµατοδοτικές ανάγκες θα κυµαν-
θούν κατά µέσο όρο στο 10% του ΑΕΠ έως το 2060, από τα χα-
µηλότερα ποσοστά σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Τρίτη παρατήρηση: Οι δαπάνες εξυπηρέτησης τόκων είναι
σταθερά χαµηλές. Το µέσο σταθµικό ονοµαστικό επιτόκιο είναι
περίπου 1,4%. Και τέταρτο διακριτό επιχείρηµα είναι ότι τα τα-
µειακά διαθέσιµα της χώρας διατηρούνται σε υψηλά, ασφαλή
επίπεδα. Συγκεκριµένα αυτά σήµερα διαµορφώνονται περίπου
στα 40 δισεκατοµµύρια ευρώ, από τα υψηλότερα ποσά ως πο-
σοστό του ΑΕΠ πανευρωπαϊκά. Αυτό είναι το αποτέλεσµα της
συνετής δηµοσιονοµικής πολιτικής και της έξυπνης και διορατι-
κής εκδοτικής στρατηγικής του Υπουργείου Οικονοµικών και του
ΟΔΔΗΧ. Συνιστά ένα ασφαλές πλαίσιο για τη µεσοπρόθεσµη και
µακροπρόθεσµη βιωσιµότητα του δηµοσίου χρέους.

Σε κάθε περίπτωση όµως, πέραν αυτών των ιδιαίτερων χαρα-
κτηριστικών και γνωρίσµατων του ελληνικού δηµοσίου χρέους,

η αποκλιµάκωση του, που πρέπει να γίνει, θα γίνει µέσω της ισχυ-
ρής ανάκαµψης και της βιώσιµης ανάπτυξης της ελληνικής οικο-
νοµίας, όπως ήδη επιτυγχάνεται από το 2021, όσο και µέσα από
τη σταδιακή επίτευξη δηµοσιονοµικής ισορροπίας και την υλο-
ποίηση ρεαλιστικών πρωτογενών πλεονασµάτων, λαµβάνοντας,
όµως, φυσικά υπ’ όψιν την ανάγκη επιτυχούς αντιµετώπισης των
πολλών διαδοχικών και παράλληλων εξωγενών κρίσεων, όπως
µέχρι σήµερα γίνεται.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το προφίλ του ελληνικού χρέους το ξέρω πολύ

καλά. Έχετε πράγµατι δίκιο όταν λέτε ότι το ίδιο το προφίλ, από
µόνο του, εγγυάται τη διαφορετικότητά του σε σχέση µε το δη-
µόσιο χρέος άλλων χωρών που προέρχεται από τις αγορές. Είµαι
γνώστης αυτής της υπόθεσης για έναν λόγο παραπάνω πέραν
της δηµόσιας ενηµέρωσης, διότι ήµουν παρών σε όλες τις κρίσι-
µες φάσεις που η χώρα, ευτυχώς, δανείστηκε από τους ευρω-
παϊκούς θεσµούς και από τα κράτη-µέλη. Συνεπώς το θέµα µου
δεν προκύπτει από άγνοιες, αντίθετα, είµαι απολύτως ενηµερω-
µένος.

Ωστόσο το προφίλ του δηµοσίου χρέους δεν σηµαίνει ότι µας
απαλλάσσει από ανησυχίες και από έγνοιες. Διότι τα κεφάλαια
αυτά όσο περνάει ο καιρός, διότι όλα αυτά υπόκεινται σε προθε-
σµίες τις οποίες και αναφέρατε, θα διαφοροποιούνται ως προς
την πηγή της προέλευσής τους, γιατί η χώρα θα συνεχίζει να δα-
νείζεται. Παράγει ελλείµµατα ακόµα και θα συνεχίσει να δανεί-
ζεται και θα διαµορφώνεται ένα διαφορετικό προφίλ του δηµο-
σίου χρέους, κάτι, που ξαναλέω ότι, οι αγορές το παρακολου-
θούν. Εξ ού και τα spreads ανεβαίνουν και η εκάστοτε τιµή τους
είναι γνωστή σε όλους τους Βουλευτές. Οφείλουµε να είµαστε
ενηµερωµένοι γιατί σε όλους τους Βουλευτές διατίθενται οι σχε-
τικές πληροφορίες.

Στη δευτερολογία µου προσθέτω και θέλω να απαντήσετε συ-
νολικά, αφού θα απαντήσετε για τις προεξοφλήσεις συνολικά
στη δική σας δευτερολογία, για το εξής: Το 2018 έγινε µία σύµ-
βαση ανταλλαγής επιτοκίων µε την οποία η Ελλάδα άλλαξε το
επιτόκιο των χρεών της από το κυµαινόµενο αρνητικό επιτόκιο
του -0,30% στο σταθερό και µη µεταβαλλόµενο επιτόκιο του
+0,95.

Η διαφορά είναι µεγάλη. Από το -0,30 στο +0,95 είµαστε πολύ
µακριά. Εσείς, εάν θυµάµαι καλά, κάποια στιγµή στη Βουλή την
ενέργεια αυτή του 2018 την είχατε εκτιµήσει ως εθνικώς συµφέ-
ρουσα. Κι επειδή ξέρω πόση ακρίβεια έχετε στους αριθµούς,
θέλω να µου πείτε πώς θα είχαν µέχρι τώρα προχωρήσει οι εξο-
φλήσεις χρεών µας µε το επιτόκιο κυµαινόµενο, χωρίς την αλ-
λαγή του και πόσο επιβαρύνεται η χώρα µε την αλλαγή του
επιτοκίου µέσα από εκείνη τη σύµβαση ανταλλαγής επιτοκίων µε
την οποία το επιτόκιο άλλαξε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, θέλω να µου πείτε, επειδή υπάρχουν διαφορετικές
αναγνώσεις της κίνησης για προεξόφληση δανείων GLF και ΔΝΤ,
εάν είναι σίγουρο ότι η Ελλάδα έχει όφελος. Υπάρχει κάποια πέ-
ναλτι για την προεξόφληση; Ποιος είναι ο τελικώς ωφεληµένος;
Είµαστε εµείς ο τελικώς ωφεληµένος;

Θα σας παρακαλούσα στην απάντησή σας µε βάση τους αριθ-
µούς που διαθέτετε να είστε πάρα πολύ ακριβής, για να ξέρει η
Εθνική Αντιπροσωπεία πώς ακριβώς γίνονται αυτές οι ενέργειες,
ποιο είναι το όφελος για τη χώρα µας ή εάν υπάρχει ζηµία, γιατί
εάν υπάρχει ζηµία πρέπει να το ξαναδείτε. Θα σας παρακαλούσα
ιδιαιτέρως να είστε ακριβής στους αριθµούς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε συ-

νάδελφε, νοµίζω ότι στην πρωτολογία µου προκειµένου να στοι-
χειοθετήσω την επιχειρηµατολογία µου για το δηµόσιο χρέος,
ήµουν πολύ ακριβής στους αριθµούς και τα στοιχεία σε ό,τι αφο-
ρά το προφίλ του χρέους, τις ετήσιες χρηµατοδοτικές ανάγκες,
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αλλά και τα ταµειακά διαθέσιµα. Αυτά είναι τα τρία κρίσιµα µε-
γέθη που πρέπει κάποιος να αξιολογεί και να παρακολουθεί συ-
στηµατικά επ’ ωφελεία της ελληνικής οικονοµίας και της κοινω-
νίας. 

Η δεύτερη παρατήρηση είναι η εξής: Είπατε ότι ανεβαίνουν τα
spreads. Τα spreads δεν ανεβαίνουν µόνο στην Ελλάδα. Ανεβαί-
νουν παντού. Και ανεβαίνει και το κόστος δανεισµού.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Περισσότερο εδώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πράγ-

µατι, στην Ελλάδα ανεβαίνουν περισσότερο τα spreads, γιατί η
Ελλάδα δεν είναι σε επενδυτική βαθµίδα.

Συνεπώς, όπως αποδεικνύουν όλες οι µελέτες –πρόσφατα
έχουν γίνει αντίστοιχες από την Τράπεζα της Ελλάδος- όταν µια
χώρα δεν είναι σε επενδυτική βαθµίδα, τότε αυξάνει περισσό-
τερο το κόστος δανεισµού της, γιατί στρέφονται οι επενδυτές
στα ασφαλή καταφύγια και έτσι διευρύνεται η απόσταση. Αυτό
αποδεικνύει τη διορατικότητα της εκδοτικής στρατηγικής µας,
όταν βγήκαµε στις αγορές έγκαιρα φέτος και δανειστήκαµε 3 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ µε πολύ χαµηλότερο κόστος απ’ ό,τι σή-
µερα, γιατί ξέραµε πώς θα εξελιχθεί η κατάσταση. Δεν εννοώ,
προφανώς, την εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, αλλά τη νο-
µισµατική πολιτική το επόµενο χρονικό διάστηµα.

Σε συγκεκριµένα θέµατα που µου θέσατε εκτός της ερώτησής
σας, δεν έχω πρόχειρους αριθµούς και ξέρετε ότι εδώ στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο θέλω να τοποθετούµαι µε πληρότητα στους
αριθµούς. Άρα, αν µπορείτε, κάντε µου ένα συµπληρωµατικό
ερώτηµα για το 2018, για να επανέλθω µε πολύ συγκεκριµένα
στοιχεία.

Πάω, συνεπώς, στα GLF και στο ΔΝΤ. Πράγµατι, στις 25 Φε-
βρουαρίου η Ελλάδα εν µέσω αυξηµένης παγκόσµιας αβεβαι-
ότητας και ανασφάλειας έκανε ένα σηµαντικό βήµα ισχυροποίη-
σης και αυτοπεποίθησής της. Οι Υπουργοί Οικονοµικών της Ευ-
ρωζώνης εγκρίναµε -µε πολύ θετικά σχόλια απ’ όλους- την πρό-
ωρη αποπληρωµή του υπολοίπου των δανείων που είχε λάβει η
χώρα µας από το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, καθώς και την
πρόωρη εξόφληση µέρους των διµερών δανείων της Ελλάδος µε
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Με αυτή την τρίτη προεξόφληση του ΔΝΤ, η Ελλάδα αποπλη-
ρώνει δύο χρόνια πριν από τη λήξη της το σύνολο των οφειλών
της προς το Ταµείο ύψους 8,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, προεξό-
φληση που η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ξεκίνησε τον Νο-
έµβριο του 2010, συνέχισε τον Μάρτιο του 2021 και ολοκληρώνει
σε λιγότερο από δυόµισι χρόνια, την άνοιξη του 2022. 

Πρόκειται, κύριε συνάδελφε –και είναι εύλογος ο προβληµατι-
σµός σας- για µια πολύ θετική εξέλιξη µε υψηλή συµβολική αξία,
αλλά και ουσιαστικό όφελος για τη χώρα µας.

Επιτυγχάνεται η βέλτιστη αξιοποίηση των ταµειακών διαθεσί-
µων της χώρας, του ελληνικού δηµοσίου, δηλαδή. Επιτυγχάνεται
η περαιτέρω µείωση του επιτοκιακού και του συναλλαγµατικού
κινδύνου. Επιτυγχάνεται η µείωση του κινδύνου αναχρηµατοδό-
τησης βραχυπρόθεσµα. Βελτιώνονται οι βασικοί δείκτες βιωσι-
µότητας του δηµοσίου χρέους, όπως είναι ο δείκτης ετήσιων
µεικτών χρηµατοδοτικών αναγκών ως ποσοστό του ΑΕΠ και ο
λόγος χρέους προς ΑΕΠ. Διασφαλίζεται ταµειακό όφελος ύψους
56 εκατοµµυρίων ευρώ, που προκύπτει από τη διαφορά του υφι-
στάµενου κόστους εξυπηρέτησης των δανείων αυτών και του
εναλλακτικού κόστους νέου δανεισµού του ελληνικού δηµοσίου
από τις αγορές για αντίστοιχης διάρκειας.

Έτσι -και αυτό που θα σας πω νοµίζω ότι είναι ουσιώδες- το
συνολικό όφελος των τριών προεξοφλήσεων του Διεθνούς Νο-
µισµατικού Ταµείου διαµορφώνεται στα 230 εκατοµµύρια ευρώ.
Αυτό το όφελος αξιοποιείται από την Κυβέρνηση για τη στήριξη
νοικοκυριών και επιχειρήσεων, κυρίως των πιο ευάλωτων συµπα-
τριωτών µας.

Θα το πω πολύ απλά, κύριε συνάδελφε, το γνωρίζετε, αλλά για
να το ακούσουν και οι πολίτες. Χρησιµοποιούµε πόρους από τα
ταµειακά διαθέσιµα, τους οποίους αντλήσαµε µε εξαιρετικά χα-
µηλό κόστος δανεισµού και αποπληρώνουµε δάνειο µε υψηλό-
τερο κόστος. Αυτό δεν έχει δηµοσιονοµικό κόστος. Τουναντίον,
έχει δηµοσιονοµική ωφέλεια, γιατί πληρώνουµε λιγότερους τό-
κους απ’ ό,τι θα πληρώναµε και οι λιγότεροι τόκοι, που είναι δη-

µοσιονοµικό µέγεθος, αξιοποιούνται από την πολιτεία για να βοη-
θήσουµε νοικοκυριά και επιχειρήσεις σε αυτή τη συγκυρία. Άρα
έχει µόνο όφελος για την ελληνική κοινωνία και οικονοµία.

Επιπλέον, είναι σηµαντικό ότι και αυτή η πρόωρη αποπληρωµή
αναµένεται να εκληφθεί, όπως άλλωστε συνέβη και µε τις προ-
ηγούµενες αντίστοιχες, ως ένα πολύ θετικό γεγονός, αναφορικά
µε το αξιόχρεο του ελληνικού χρέους, τόσο από τους οίκους
αξιολόγησης πιστοληπτικής ικανότητας, όσο και από τη διεθνή
επενδυτική κοινότητα.

Ήδη -και το είπα µε αφορµή τοποθέτηση συναδέλφου µας- την
τελευταία Παρασκευή ο οίκος αξιολόγησης DBRS προχώρησε
στην αναβάθµιση της πιστοληπτικής ικανότητας της Ελλάδος
κατά µία βαθµίδα. Έτσι, η χώρα φτάνει ένα µόλις σκαλοπάτι πριν
από την επενδυτική βαθµίδα. Σηµειώνεται ότι είναι ο δεύτερος
οίκος αξιολόγησης και πρώτος από τους επιλέξιµους από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, που θέτει τη χώρα και την οικο-
νοµία της σε αυτό το επίπεδο.

Πρόκειται για µια θετική εξέλιξη, αναγνώριση της προόδου και
των προοπτικών της οικονοµίας. Η αναβάθµιση στέλνει το µή-
νυµα ότι η ελληνική οικονοµία κινείται αταλάντευτα προς σωστή
κατεύθυνση, ακόµα και υπό τις παρούσες αντίξοες συνθήκες, δη-
µιουργώντας έναν καθαρό, έναν ρεαλιστικό διάδροµο για την
απόκτηση επενδυτικής βαθµίδας το 2023. Κάνει ένα βήµα προς
την κατάκτηση ενός πολύ σηµαντικού στόχου για το µέλλον της. 

Συνεχίζουµε µε πλήρη επίγνωση των δυσκολιών, µε υπευθυ-
νότητα, αποφασιστικότητα και εµπιστοσύνη στις οικονοµικές και
κοινωνικές δυνάµεις της χώρας µας, για να καταστήσουµε την
οικονοµία περισσότερο παραγωγική, δυναµική, εξωστρεφή και
κοινωνικά πιο δίκαιη και την Ελλάδα πιο ισχυρή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την

εντέκατη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό 530/14-3-2022 δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Θανάση Παφίλη προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, µε θέµα: «Συνέχιση της λειτουργίας της επιχείρη-
σης «ΛΑΡΚΟ» και τη διασφάλιση όλων των θέσεων εργασίας». 

Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η «ΛΑΡΚΟ» δεν αφορά µόνο τους

πέντε νοµούς που εµπλέκονται και τους χιλιάδες εργαζόµενους
και όσους δραστηριοποιούνται γύρω από τη «ΛΑΡΚΟ». Είναι ένα
θέµα που αφορά ολόκληρη τη χώρα, γιατί όπως όλοι σας λέγατε,
πρόκειται για τη ναυαρχίδα της ελληνικής βαριάς βιοµηχανίας.

Τι κάνει η Κυβέρνηση σήµερα; Ολοκληρώνει ένα έγκληµα -έγ-
κληµα µεγάλο- σε βάρος της χώρας και φυσικά των εργαζοµέ-
νων και των κατοίκων της περιοχής. Είναι ένα έγκληµα που έχει
αρχίσει εδώ και πολλά χρόνια και έχουν ευθύνη γι’ αυτό όλες οι
κυβερνήσεις και φυσικά η µεγάλη σας Ευρωπαϊκή Ένωση. Τι
κάνει, λοιπόν; Οδηγεί την µοναδική βιοµηχανία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση που είναι η «ΛΑΡΚΟ», η µοναδική, και µία από τις πέντε
µεγαλύτερες σε όλον τον κόσµο, σε στραγγαλισµό, κυριολε-
κτικά, σε συνεχή υποβάθµιση και σε πιθανό κλείσιµο, από ό,τι
φαίνεται, ώστε να την πουλήσει στα µεγάλα µονοπωλιακά συµ-
φέροντα.

Και ταυτόχρονα εξοντώνει χιλιάδες εργαζόµενους και βυθίζει
ολόκληρες περιοχές σε µια νέα και µεγαλύτερη φτώχεια. Ποιους,
αλήθεια, θα πουλήσετε; Μιλάτε, χωρίς φιλότιµο; Αυτοί την κρά-
τησαν όρθια, µε ογδόντα σκοτωµένους, µε εκατοντάδες τραυ-
µατισµένους, µε σταυρούς στα νεκροταφεία από επαγγελµατικά
νοσήµατα. Αυτούς τους πετάτε έξω! Και αυτό που συµβαίνει σή-
µερα είναι απίστευτο κυριολεκτικά. Δεν µπορεί κανένας σοβαρός
άνθρωπος ή οικονοµολόγος να το χωνέψει. Το νικέλιο εκτοξεύ-
τηκε από 10.000 τον τόνο στις 103.000. Φυσικά έγινε παρέµβαση,
αυτά τα κόλπα του χρηµατιστηρίου, ωστόσο έγινε συναλλαγή
στις 8 Μαρτίου µε 48.000 τον τόνο. Απίστευτα ποσά, κυριολε-
κτικά! Άλλο αν το κλείσανε, για να το κατεβάσουν στις 37.000.
Αλλά κι έτσι να είναι, η «ΛΑΡΚΟ» έχει δυνατότητα παραγωγής δε-
καοκτώ χιλιάδων τόνων τον χρόνο και µπορεί να φέρνει πάνω
από 1 δισεκατοµµύριο συνάλλαγµα, πέρα από το γεγονός ότι
όλα τα υποτιθέµενα χρέη που την φορτώσατε µπορεί να τα εξο-
φλήσει. Και αυτά χωρίς να υπολογίζουµε το κοβάλτιο και την
αξιοποίηση των υπολειµµάτων.
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Τι έκανε τώρα η Κυβέρνηση, στον θεό σας; Αντί να αυξήσει
την παραγωγή, µε δεδοµένη σε αυτή τη φάση την τιµή του νικε-
λίου που από ό,τι φαίνεται θα διατηρηθεί για πολύ καιρό, µείωσε
την παραγωγή από 20% στο 10%. Έκλεισε µία υψικάµινο κι έχει
αφήσει µόνο µία και µάλλον πάτε για να την κλείσετε.

Την αντιπρόταση των εργαζοµένων, κύριε Σταϊκούρα, -εννοώ
εξ ονόµατος της Κυβέρνησης, δεν είναι προσωπικά τα θέµατα-,
που δεν είναι αντιπρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, είναι οµόφωνη όλων των σωµατείων της «ΛΑΡΚΟ», είναι
οµόφωνη όλων των φορέων που εµπλέκονται, είναι οµόφωνη
όλων των συνδικάτων που δρουν στον τοµέα της µεταλλουργίας
συνολικά, αυτή την πρόταση για αύξηση της παραγωγής, για µε-
τάδοση της τεχνολογίας, για διατήρηση θέσεων εργασίας κ.λπ.,
και για το δηµόσιο συµφέρον, η οποία είναι τεκµηριωµένη επι-
στηµονικά, δεν την συζητάτε καν. Τι έχετε να απαντήσετε σε όλα
αυτά; Υπάρχουν στοιχεία που λένε ότι η «ΛΑΡΚΟ» µπορεί να είναι
κερδοφόρα και µε τον ανοξείδωτο χάλυβα και µε µια σειρά άλλα
πράγµατα. Τι λέτε σε όλα αυτά; Κουβέντα!

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να µας απαντήσετε: Πρώτον, θα συνε-
χίσει τη λειτουργία η «ΛΑΡΚΟ» και σε αυτές τις συνθήκες; Και
στον ελληνικό λαό που τον καταδικάζετε στη φτώχεια, στην ακρί-
βεια, να του πείτε ότι «εµείς θα το δώσουµε σε έναν άλλον παρ’
ότι µπορεί να βγάζει εκατοντάδες εκατοµµύρια κέρδη που µπο-
ρούν να διατεθούν και στον ελληνικό λαό, αλλά και στην παρα-
γωγική αναβάθµιση της ίδιας της “ΛΑΡΚΟ”».

Δεύτερον, τι θα κάνετε µε τους εργαζόµενους; Θα τους κατα-
βάλλετε αυτά που χρωστάτε, ναι ή όχι; Τι είναι αυτά, βερεσέδια;
Τα δούλεψαν και σε συνθήκες που δεν ξέρω αν έχετε πάει µέσα
στη «ΛΑΡΚΟ» -όχι εσείς, αλλά γενικότερα- να δείτε σε ποιες συν-
θήκες δουλεύουν.

Και τελικά θα ενηµερώσετε επιτέλους µε τι όρους και διασφα-
λίσεις εκποιούνται τα µοναδικά µεταλλεύµατα, που είναι εκατοµ-
µύρια, πολλά, του νικελίου και του κοβαλτίου και µε τι όρους
εκποιείται το µοναδικό πυροµεταλλουργικό εργοστάσιο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση; Και τι νοµίζετε, -θα τα πούµε και µετά- ότι θα
ξεµπλέξετε εύκολα; Κάνετε µεγάλο λάθος. Είστε βαθιά νυχτω-
µένοι αν νοµίζετε ότι ο λαός της περιοχής και της Φθιώτιδας, από
όπου είµαστε και οι δύο, θα δεχτεί αυτή την πολιτική σας. Έχετε
πολύ ζόρι και όσο είναι καιρός αλλάξτε πολιτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Στην πο-
λιτική δεν είµαστε για να είµαστε αρεστοί αλλά για να είµαστε
χρήσιµοι, να λειτουργούµε επ’ ωφελεία του πολίτη.

Κύριε συνάδελφε, αντιλαµβάνοµαι το ενδιαφέρον του κόµµα-
τός σας και το δικό σας προσωπικά και λόγω καταγωγής γι’ αυτό
το συγκεκριµένο περιουσιακό στοιχείο. Θα µου επιτρέψετε να
σας πω ότι αν ισχύουν όλα αυτά που λέτε, τότε τις επόµενες ηµέ-
ρες, τις επόµενες εβδοµάδες, όταν ολοκληρωθεί η διαδικασία
της αποκρατικοποίησης θα πρέπει να υπάρχει πολύ µεγάλο εν-
διαφέρον και υψηλό τίµηµα.

Αν υπάρχουν µοναδικά µεταλλεύµατα, κερδοφόρα επιχείρηση,
όπως λέτε εδώ, τότε θα υπάρχει, επαναλαµβάνω, πολύ µεγάλο
ενδιαφέρον και πολύ υψηλό τίµηµα. Αυτό λέει η κοινή λογική. Για
να δούµε, όµως, αν θα υπάρχει πράγµατι µεγάλο ενδιαφέρον και
υψηλό τίµηµα. Όταν κάτι αξίζει πάρα πολύ, θα προστρέξει ο ιδιώ-
της, καθώς εµείς θέλουµε, όπως λέτε εσείς, να το δώσουµε στα
συµφέροντα, να πάρει τη «ΛΑΡΚΟ». Η πραγµατικότητα είναι ότι
η κατάσταση στη «ΛΑΡΚΟ» είναι πάρα πολύ δύσκολη.

Για τη µεγαλύτερη εικόνα θα µιλήσω σε δευτερολογία µου. Μη
θεωρείστε ότι το αποφεύγω. Προσπαθώ να πάω µε βάση το σκε-
πτικό της ερώτησής σας.

Πρώτον, ως προς τις εξελίξεις στις τιµές του νικελίου πράγ-
µατι στις 8 Μαρτίου οι τιµές του νικελίου ξεπέρασαν τα 100 χι-
λιάδες δολάρια τον τόνο, τιµή που έφτασε εκεί λόγω µη πραγ-
µατικών συναλλαγών -δεν έγιναν συναλλαγές εκεί- και πιο συγ-
κεκριµένα από µη πραγµατικές αγορές κινεζικής εταιρείας. Νο-
µίζω ότι αν δείτε σήµερα ένα δηµοσίευµα µιας εφηµερίδας που
δεν πρόσκειται στην Κυβέρνηση το επιβεβαιώνει και το αποδει-
κνύει. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Αυτό είχε ως αποτέλεσµα την αναστολή διαπραγµάτευσης και

κλείσιµο του δείκτη LME προκειµένου να επιλυθεί το ζήτηµα. Ο
δείκτης άνοιξε πάλι στις 16 Μαρτίου και κάθε µέρα πέφτει στο
ανώτατο όριο, κάθε µέρα κάνει limit down, χωρίς να υπάρχουν
πραγµατικές συναλλαγές. Σε κάθε περίπτωση, η Ειδική Διαχεί-
ριση, όπως ενηµέρωσε την Κυβέρνηση, βλέποντας τη σηµαντική
άνοδο της τιµής, έσπευσε να αναζητήσει αγοραστές σε αυτά τα
υψηλά επίπεδα. Οι πραγµατικές προσφορές που λαµβάνει είναι
γύρω στα 22 χιλιάδες δολάρια τον τόνο. Προφανώς αυτές οι
τιµές δεν αγνοούνται, όφελος είναι για την επιχείρηση, όφελος
είναι για τη λειτουργία της εταιρείας. Αυτές, όµως, είναι οι τιµές.
Εκτός όµως από τις τιµές, θα πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν και
το κόστος παραγωγής. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά και εσείς και
όλοι οι συνάδελφοι ότι οι τιµές των πρώτων υλών και της ενέρ-
γειας έχουν αυξηθεί δραµατικά.

Δεύτερον, ως προς την παύση λειτουργίας µίας ακόµα υψικα-
µίνου που αναφέρατε, κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε και εσείς
πολύ καλά ότι η «ΛΑΡΚΟ» διαθέτει απαρχαιωµένο εξοπλισµό,
που καθιστά τη λειτουργία της εταιρείας εξαιρετικά κοστοβόρα,
µε συνεχόµενα τεχνικά προβλήµατα, τα οποία δηµιουργούν κα-
θηµερινά προβλήµατα στην παραγωγή. Είναι ενδεικτικό ότι την
πενταετία 2015-2019, παρά τις ζηµιές εκείνης της περιόδου,
ύψους 260 εκατοµµυρίων ευρώ, δεν έγιναν ούτε καν οι απαραί-
τητες επισκευές και συντηρήσεις, µε αποτέλεσµα οι βλάβες στον
εξοπλισµό να είναι καθηµερινές. 

Σύµφωνα µε την Ειδική Διαχείριση δύο από τα πέντε ηλεκτρο-
κάµινα δεν λογίζονται ως λειτουργικά. Το νούµερο 3 λόγω αδυ-
ναµίας ορθής λειτουργίας δεν µπορούσε να δώσει µέταλλο, µε
αποτέλεσµα να σβήσει γεµάτο, κάτι που το καθιστά ανασφαλές
σε περίπτωση λειτουργίας, όπως και το νούµερο 5 λόγω πτώσης
της στέγης του πέρυσι τον χειµώνα. 

Με αυτά τα δεδοµένα το πλάνο παραγωγής σχεδιάστηκε µε
τρόπο ώστε να απαιτούνται µόνο δύο ηλεκτροκάµινα σε λειτουρ-
γία και ένα ηλεκτροκάµινο να είναι σε επισκευή. Όµως στην πα-
ρούσα φάση η λειτουργία ενός µόνο ηλεκτροκάµινου, του
νούµερο 1, οφείλεται σε έκτακτη συντήρηση του νούµερο 4 λόγω
ρήγµατος. Η βλάβη έχει ήδη αποκατασταθεί και σύντοµα, όπως
ενηµερωθήκαµε, θα µπει και πάλι στην παραγωγή. Σηµειώνεται
πως η Ειδική Διαχείριση ενηµέρωσε την Κυβέρνηση ότι τις τε-
λευταίες δέκα ηµέρες το µεταλλείο της Εύβοιας αδυνατεί να
στείλει µετάλλευµα µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το πλάνο πα-
ραγωγής. 

Τρίτον, ως προς τις οµαδικές απολύσεις και τις επαναπροσ-
λήψεις συµβάσεων, το συγκεκριµένο ζήτηµα όπως ξέρετε το
συντονίζει το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
σε συνεργασία µε τον Ειδικό Διαχειριστή. Όσον αφορά το
Υπουργείο Οικονοµικών έχει ληφθεί πρόνοια προκειµένου να
υπάρχουν τα κονδύλια ύψους περίπου 22 µε 23 εκατοµµυρίων
ευρώ στη διάθεση της Ειδικής Διαχείρισης όταν χρειαστεί προ-
κειµένου να αποζηµιωθούν όλοι οι εργαζόµενοι αµέσως στο ακέ-
ραιο. 

Σηµειώνεται ότι για ακόµη µία φορά το ταµειακό έλλειµµα θα
το κλείσει ο κρατικός προϋπολογισµός. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πόσο είναι;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα επα-

νέλθω στη δευτερολογία µου.
Όπως πράττει τα δύο τελευταία χρόνια, καταβάλλοντας για

πρώτη φορά, κύριε συνάδελφε, την τελευταία δεκαετία 52 εκα-
τοµµύρια ευρώ από τον κρατικό προϋπολογισµό, για να εξασφα-
λίσει τη λειτουργία της «ΛΑΡΚΟ» µέχρι σήµερα. 

Και µη βιαστείτε να µου πείτε ότι τα 52 εκατοµµύρια ευρώ θα
πάνε στους εργαζόµενους. Η απάντηση είναι ότι πάνε κυρίως
στη ΔΕΗ και πάνε και σε εργαζόµενους για µισθοδοσία. Άρα
πέρα από τα 52 εκατοµµύρια ευρώ από τον κρατικό προϋπολο-
γισµό, ερχόµαστε και βάζουµε άλλα 22-23 εκατοµµύρια µόνο για
τις αποζηµιώσεις.

Τέλος, τέταρτον, ως προς το σχέδιο συνέχισης ασφαλούς λει-
τουργίας, πολύ εύλογος ο προβληµατισµός σας. Σύµφωνα µε
ενηµέρωση και πάλι της Κυβέρνησης από την ειδική διαχείριση,
υπάρχει πλάνο το οποίο θα λαµβάνει υπ’ όψιν όλα τα µέτρα
ασφαλείας των εργαζοµένων και την επόµενη µέρα µέχρι τη µε-
ταβίβαση της εταιρείας σε επενδυτή. 
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Σύµφωνα µε τις διατάξεις για τη λειτουργία µεταλλευτικών επι-
χειρήσεων και µεταλλείων, η ειδική διαχείριση θα υποβάλλει στην
αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας σχετικό οργανόγραµµα προς έγκριση και την κάλυψη των
θέσεων για την ασφαλή λειτουργία του εργοστασίου και των µε-
ταλλείων. 

Η Κυβέρνηση θα παρακολουθεί αυτό το ζήτηµα, ώστε αυτές
οι διαβεβαιώσεις να υλοποιηθούν. 

Στη δευτερολογία µου, συνεπώς, κύριε συνάδελφε, θα σας µι-
λήσω για την ευρύτερη εικόνα της «ΛΑΡΚΟ», ποιο είναι το σή-
µερα και το δυνητικό της αύριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παφίλη, έχετε
τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν απαντήσατε. Τι
θέλετε τελικά να κάνετε τη «ΛΑΡΚΟ»; Θα την κρατήσετε σε λει-
τουργία; Θα κρατήσετε τους εργαζόµενους; Θα υπάρχει πρό-
γραµµα; 

Διότι λέτε ότι η «ΛΑΡΚΟ» έχει τεράστια προβλήµατα, απαρχαι-
ωµένο εξοπλισµό, αλλά πάρτε και έναν καθρέφτη όλοι όσοι κυ-
βερνήσατε. Πάρτε έναν καθρέφτη και πείτε τα στον εαυτό σας.
Οι εργαζόµενοι όλα αυτά τα χρόνια µιλούσαν και πρότειναν για
να ανανεωθεί, να βελτιωθεί ο εξοπλισµός συνολικά, αλλά µίλαγαν
σε ώτα µη ακουόντων. 

Εποµένως, οι ευθύνες είναι δικές σας, όχι µόνο της Νέας Δη-
µοκρατίας, αλλά και όλων των υπόλοιπων κυβερνήσεων για το
γεγονός ότι υπήρχε απαρχαιωµένος εξοπλισµός. Και ξέρετε, το
απαρχαιωµένο δεν το πλήρωσε καµµία κυβέρνηση. Με αίµα το
πλήρωσαν οι εργαζόµενοι για τα ατυχήµατα που έγιναν και πρέ-
πει να είστε πολύ προσεκτικοί γι’ αυτό, γιατί αυτοί πάντα πάλευαν
να ανανεωθεί ο εξοπλισµός. Πάντα έλεγαν ποια είναι, ανεξάρ-
τητα από επιµέρους διαφορές, η λύση για τη «ΛΑΡΚΟ» και για
τον ανοξείδωτο χάλυβα και για την αξιοποίηση του κοβαλτίου και
για την αξιοποίηση των υπολειµµάτων. Πάντα τα έλεγαν. Όµως
όλες οι κυβερνήσεις, δεν έλεγαν τίποτα.

Τώρα αυτά µε το Χρηµατιστήριο τα ξέρουµε. Το έκλεισαν
πέντε µέρες όµως. Γιατί; Είναι τα κόλπα που παίζονται στο Χρη-
µατιστήριο. Τι είναι το Χρηµατιστήριο; Ο ναός της κερδοσκοπίας.
Έτσι έλεγε ο Μαρξ και το παραδέχονται και αστοί οικονοµολόγοι. 

Τώρα για να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα πράγµατα, πρώτον,
λέτε ότι η «ΛΑΡΚΟ» δεν είναι βιώσιµη και ότι έχει πολλά χρέη.
Συµφωνούµε. Γιατί έχει χρέη; Πόσα πληρώνει σε ηλεκτρικό
ρεύµα; Χρεώνεται, σύµφωνα µε όσα είπε ο ειδικός διαχειριστής
-προσέξτε τι λέω- 320 ευρώ. Πόσο παίρνουν οι άλλες ενεργοβό-
ρες; 35 ευρώ. Πόσο πληρώνει η «ΛΑΡΚΟ»; 75 ευρώ πληρώνει,
τόσα πληρώνει και είναι διπλάσια από τις υπόλοιπες και κάτι πα-
ραπάνω. Και ποιος τη χρεώνει; Η ΔΕΗ. Τι είναι η ΔΕΗ; Μέτοχος. 

Όλα τα χρόνια -και ξέρετε πολύ καλά, γνωριζόµαστε- η ΔΕΗ,
είτε είχε ζηµιές είτε δεν είχε η «ΛΑΡΚΟ», κάθε χρόνο έπαιρνε το
10% -δεν θυµάµαι πόσο ήταν- των κερδών και την φόρτωνε από
πάνω. Γι’ αυτό η «ΛΑΡΚΟ» έγινε προβληµατική και για πολλούς
άλλους λόγους. 

Εποµένως, για να τελειώσουµε µε αυτό, τι θα γίνει µε τους ερ-
γαζόµενους; Τι λέτε; Θα τους κάνετε τρίµηνες συµβάσεις, χωρίς
δικαιώµατα, αυτούς που είναι µέχρι πενήντα τεσσάρων χρονών;
Και οι άλλοι τι θα κάνουν; 

Εγώ, επειδή δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο, θα σας δια-
βάσω ένα συγκλονιστικό κοµµάτι από την τελευταία ανακοίνωση
των σωµατείων στην τηλεδιάσκεψη όπου ήσασταν. Γιατί ξέρετε
ότι οι εργαζόµενοι δεν πείθονται καν –σε αυτό οφείλω να σας πω
ένα µπράβο, αφού συσπείρωσατε τους πάντες, όλους τους ερ-
γαζόµενους. Ανεξάρτητα από το τι ψηφίζουν και ανεξάρτητα από
το τι είναι, όλοι,  όλα τα σωµατεία είναι οµόφωνα, οι πάντες. 

Και τι λένε; Λένε: «Εδώ θα µείνουµε, γιατί δεν έχουµε πού να
πάµε». Τι θα τους κάνετε; Θα στείλετε στρατό και τα ΜΑΤ να τους
βγάλει; Αυτοί λένε: «Εµείς δεν φεύγουµε». Θα κλείσετε το δια-
κόπτη; Αυτά λένε οι εργαζόµενοι οµόφωνα. Λένε και κάτι άλλο
και αυτό αξίζει να το ακούσει ο ελληνικός λαός: «Τη «ΛΑΡΚΟ»,
τη µουντζούρα της, τη φωτιά και το ατσάλι της, µε µάρτυρες τα
µάρµαρα στα νεκροταφεία µας και τα σακατεµένα κορµιά µας,
την έχουµε πληρώσει µε τη ζωή µας και συνεχίζουµε να την αγα-
πάµε. Κι αυτά τα µάρµαρα γι’ αυτό έγιναν µάρµαρα…» - για τους

νεκρούς µιλάει, επειδή αγαπούσαν τη δουλειά τους- «…γιατί αγά-
πησαν την εργασία τους. Γι’ αυτό και η «ΛΑΡΚΟ» είναι η ζωή
µας».

Είναι το µεγαλείο, κυριολεκτικά, της εργατικής τάξης, της
πρωτοπόρας τάξης στην κοινωνία που λέει ότι, παρ’ ότι µε ευ-
θύνη δική σας πληρώσαµε µε αίµα, εµείς αγαπάµε αυτό που κά-
νουµε. Γιατί, λένε σε άλλη ανακοίνωση: «Παίρνουµε το χώµα και
το κάνουµε ατσάλι». Και αυτή η τάξη πρέπει να πάρει την εξου-
σία. Τώρα, όµως, σε αυτές τις συνθήκες, πραγµατικά είναι µεγα-
λείο. 

Και σας ξαναείπα και πριν, εµείς θα είµαστε µαζί τους, όπως
είµαστε από το 1977 και από το 1985 µε τις πεντακόσιες απολύ-
σεις στο ΠΑΣΟΚ και συνέχεια, συνέχεια, συνέχεια. Και ξέρετε
πώς καταλήγει η ανακοίνωση; «Μολών λαβέ». Τι θα κάνετε, αλή-
θεια; Τι θα τους κάνετε; Σας λένε: «Δεν έχουµε πού να πάµε.
Αυτό µάθαµε. Και όχι µάθαµε, αλλά το καλλιεργήσαµε και περισ-
σότερο. Θα µείνουµε και καλώς να έρθει και ο επενδυτής και οι
πολιτικοί της Κυβέρνησης». 

Γι’ αυτό, λοιπόν, ξαναλέµε για τελευταία φορά, παρ’ ότι δεν
νοµίζουµε ότι µπορεί να υπάρξει: Αλλάξτε γραµµή. Ακολουθήστε
αυτά που λένε οι εργαζόµενοι. Είναι οι πρώτοι που θα δώσουν
την ψυχή τους, όπως τη δίνουν τόσα χρόνια, γιατί αλλιώς δεν θα
στεκόταν η «ΛΑΡΚΟ». Γιατί η «ΛΑΡΚΟ» είναι, όπως είπα από την
αρχή, ένα πολύτιµο κεφάλαιο για την ελληνική οικονοµία και για
τη χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε συ-

νάδελφε, να ξεκινήσω από κάτι το οποίο το γνωρίζετε. Κάθε µήνα
µιλάµε µε τους εργαζόµενους. Κάθε µήνα. Κάθε µήνα εγώ προ-
σωπικά έχω επικοινωνία µε τους εργαζόµενους και ξέρουν ακρι-
βώς τι πάµε να κάνουµε και πώς πάµε να το κάνουµε. Ξέρουν τις
αβεβαιότητες, τα προβλήµατα, ακούµε και συµµεριζόµαστε τις
αγωνίες τους. 

Ήµουν στην τηλεδιάσκεψη και ξέρω πολύ καλά τι ελέχθη από
τους εργαζόµενους. Νοµίζω ότι εσείς δεν ήσασταν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εγώ δεν ήµουν, γιατί δεν κλήθηκα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σωστά,

ήταν  συνάδελφοί σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αλλά το θέµα είναι τι είπατε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ήταν συ-

νάδελφοί σας. Επειδή, συνεπώς, καλό είναι να ακούσουµε και
αυτούς που ήταν παριστάµενοι…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Σταϊκούρα, να είστε πιο προσε-
κτικός σε αυτά που λέτε και µη µας λέτε εµάς ότι δεν είµαστε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πα-
φίλη, αφήστε µε να µιλήσω, εγώ δεν σας διέκοψα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παφίλη, πα-
ρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να κοιτάξουµε τι λένε οι οµόφωνες
ανακοινώσεις των σωµατείων, τι σας καταµαρτυρούν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε συ-
νάδελφε, στη Μαλεσίνα ήµουν το Σάββατο, άρα µη µου λέτε
εµένα. Ξέρω πού είναι ο νοµός, ξέρω τι πρέπει να κάνω και ξέρω
πώς πρέπει να το κάνουµε επ’ ωφελεία των εργαζοµένων, όχι στα
λόγια και στην εξέδρα, αλλά στο γήπεδο. Εύκολα είναι τα λόγια
από την εξέδρα, στο γήπεδο είναι τα δύσκολα. 

Αν η σηµερινή Κυβέρνηση δεν είχε ενδιαφέρον για τους εργα-
ζόµενους, τον Ιανουάριο του 2020 που πήραµε δύο εξώδικα από
τη ΔΕΗ, θα είχε κλείσει η «ΛΑΡΚΟ». Αλλά δεν την κλείσαµε, γιατί
ενδιαφερόµαστε για τους εργαζόµενους. Εάν δεν ενδιαφερόµα-
σταν για τους εργαζόµενους, δεν θα έβαζε ο κρατικός προϋπο-
λογισµός 52 εκατοµµύρια ευρώ -για πρώτη φορά την τελευταία
δεκαετία- για να κρατήσει ανοιχτή την επιχείρηση. Και το κά-
νουµε επ’ ωφελεία του συνόλου των εργαζοµένων. Και την ίδια
έµπρακτη κοινωνική ευαισθησία -στο γήπεδο και όχι από την εξέ-
δρα- θα συνεχίσουµε να επιδεικνύουµε. 

Η αλήθεια είναι ότι παραλάβαµε και κληθήκαµε να διαχειρι-
στούµε µια οικονοµικά µη βιώσιµη κατάσταση, αποτέλεσµα συσ-
σωρευµένων αρνητικών αποτελεσµάτων κακής οικονοµικής
διαχείρισης πολλών ετών -έχετε δίκιο- και απραξίας της προ-
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ηγούµενης κυβέρνησης. Είχα την ευκαιρία σε προηγούµενη ερώ-
τηση συναδέλφου τους να δώσω συγκεκριµένα στοιχεία. Θα τα
επαναλάβω.

Με ρωτήσατε. Τα ταµειακά διαθέσιµα της εταιρείας το 2019
ήταν µηδενικά. Λόγω συσσωρευµένων ζηµιών και διαδοχικών ζη-
µιογόνων χρήσεων η αρνητική καθαρή θέση της εταιρείας αυξή-
θηκε από τα µείον 160 εκατοµµύρια στις αρχές του 2015 στα
µείον 407 εκατοµµύρια ευρώ στο τέλος του 2019. Δηλαδή η εται-
ρεία λειτουργούσε επί χρόνια µε αρνητικά ίδια κεφάλαια κινή-
σεως βασιζόµενη στην καθυστέρηση εξόφλησης των υποχρεώ-
σεων. Χρωστούσε παντού, σε προµηθευτές, σε ΔΕΗ, σε όλους.

Όσον αφορά την πενταετία 2015-2019 µε ρωτήσατε πόσα είναι
τα χρέη. Ήταν 260 εκατοµµύρια όπως σας είπα. Το 2019 ήταν 99
εκατοµµύρια, 30 εκατοµµύρια το 2015, 68 εκατοµµύρια το 2016,
6 εκατοµµύρια το 2017, 57 εκατοµµύρια το 2018. Οι ληξιπρόθε-
σµες οφειλές προς προµηθευτές, εργολάβους, τράπεζες, ασφα-
λιστικά ταµεία -γιατί είπατε µόνο τη ΔΕΗ- ήταν 500 εκατοµµύρια
ευρώ. Η µεγαλύτερη οφειλή πράγµατι ήταν στη ΔΕΗ. Από 144
εκατοµµύρια το 2012 -υπήρχαν και τότε-, 242 το 2016, 351 εκα-
τοµµύρια στις αρχές του 2020. Γι’ αυτό και η ΔΕΗ, όπως σας
είπα, απέστειλε διαδοχικά εξώδικα στην εταιρεία στις 21 Ιανουα-
ρίου του 2020, 29 Ιανουαρίου του 2020 προγραµµατίζοντας δια-
κοπή ηλεκτροδότησης της εταιρείας στις 17 Φεβρουαρίου του
2020, δηλαδή κλείσιµο της εταιρείας. Δεν έγινε, γιατί είπαµε ότι
θέλουµε να σώσουµε τη «ΛΑΡΚΟ» και τους εργαζοµένους της
στο σύνολό τους.

Πέµπτον, η Ελλάδα στις 21 Ιανουαρίου του 2022 καταδικά-
στηκε από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για µη συµµόρφωση µε τις
αποφάσεις περί παράνοµων κρατικών ενισχύσεων προς την
«ΛΑΡΚΟ» µε 136 εκατοµµύρια ευρώ. Σήµερα αυτό το ποσό είναι
170 εκατοµµύρια. Επιβλήθηκε πρόστιµο στο ελληνικό δηµόσιο
4,4 εκατοµµύρια ευρώ. Ανά εξάµηνο καθυστέρησης από το 2017
µέχρι σήµερα, δηλαδή µέχρι την εκτέλεση της απόφασης και κατ’
αποκοπή ποσό ύψους 5,5 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτό το ποσό θα
πρέπει να καταβληθεί από το ελληνικό δηµόσιο προς την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή τις επόµενες ηµέρες, γιατί λήγει το χρονικό πε-
ριθώριο που έχουµε.

Έκτον, η εταιρεία διαχρονικά επιδεικνύει σοβαρό έλλειµµα
στην τήρηση περιβαλλοντικών όρων του εργοστασίου µε κίνδυνο
την άρση της άδειας λειτουργίας του από το 2016. Είχαµε να αν-
τιµετωπίσουµε και αυτό το θέµα. 

Υπενθυµίζω -το είπα στην πρωτολογία µου, το αναφέρατε και
εσείς- ότι η «ΛΑΡΚΟ» διαθέτει απαρχαιωµένο εξοπλισµό που την
καθιστά µη ανταγωνιστική, ανεξαρτήτως των διεθνών τιµών του
νικελίου. Γιατί όταν δεν παράγεις ή όταν παράγεις σε χαµηλή πε-
ριεκτικότητα πρώτη ύλη, είναι πρόδηλο ότι η εταιρεία αυτή δεν
µπορεί να είναι βιώσιµη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας

άκουσα µε προσοχή, κύριε συνάδελφε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πόσο είναι το κόστος παραγωγής;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είπατε να

σεβαστούµε λίγο τον χρόνο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πόσο είναι το κόστος παραγωγής ανά

τόνο;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θέλω δύο

λεπτά ακόµα να ολοκληρώσω τη σκέψη µου.
Ενδεικτικά αναφέρω ότι σύµφωνα µε την εικόνα που έχουµε

από την εταιρεία, ο βασικός εξοπλισµός της «ΛΑΡΚΟ» είναι της
δεκαετίας του 1970. Το πιο πρόσφατο καµίνι κατασκευάστηκε το
1979 και έκτοτε δεν έχει γίνει καµµία επένδυση. Δεν µπορεί το
ελληνικό δηµόσιο να κάνει επενδύσεις, δεν έχει τους πόρους να
κάνει επενδύσεις. Απαιτούνται, συνεπώς, κεφάλαια για τον εκ-
συγχρονισµό της δραστηριότητας εξόρυξης και παραγωγής νι-
κελίου και την περιβαλλοντική συµµόρφωση.

Πόσες φορές ήρθαµε εδώ µε διατάξεις για τα αυθαίρετα, για
τα περιβαλλοντικά, για τα 52 εκατοµµύρια για να βοηθήσουµε τη
λειτουργία της «ΛΑΡΚΟ»; Αυτή την εικόνα, συνεπώς, κύριε συ-
νάδελφε, προσπαθούµε να διαχειριστούµε σήµερα. Με την
έναρξη του σχεδίου εξυγίανσης της Κυβέρνησης, δηλαδή µε τον
νόµο που ψηφίστηκε η εγκατάσταση της ειδικής διαχείρισης τον

Μάρτιο του 2020, έγιναν άµεσες ενέργειες εξορθολογισµού του
κόστους, τόσο σε επιχειρησιακό όσο και σε χρηµατοοικονοµικό
επίπεδο µε τη συµβολή των εργαζοµένων τους οποίους και δη-
µόσια ευχαριστώ. Είχαν περικοπή των απολαβών τους και αυτοί
συνέβαλαν στο να µείνει ανοιχτή η «ΛΑΡΚΟ» σήµερα. Όλοι οι ερ-
γαζόµενοι. Ήταν αδύνατον, όπως αντιλαµβάνεστε, να συνεχίσει
να λειτουργεί µόνο το 2019 µε 99 εκατοµµύρια ζηµιές. Αυτή η
εγκατάσταση ειδικής διαχείρισης ήταν η µόνη ρεαλιστική λύση
που θα µπορούσε να κρατήσει την εταιρεία ανοιχτή και αποδει-
κνύει ότι έµεινε ανοιχτή, χωρίς να βρεθούν οι εργαζόµενοι στον
δρόµο. Μέχρι σήµερα, συνεπώς, καταφέραµε τον στόχο που εί-
χαµε, να µείνει ανοικτή η «ΛΑΡΚΟ». 

Η εταιρεία την τριετία 2020 αποπλήρωσε όλες τις υποχρεώ-
σεις που σχηµατίστηκαν αυτήν την περίοδο σε εργαζοµένους,
σε ΔΕΗ, σε εργολάβους, σε προµηθευτές. Αυτήν την περίοδο.
Όχι στο παρελθόν. Χωρίς να σταµατήσει ούτε µια µέρα την πα-
ραγωγή νικελίου και χωρίς να έχει προχωρήσει σε οποιαδήποτε
απόλυση εργαζοµένου. Αυτό οφείλεται, όπως σας είπα και στα
52 εκατοµµύρια, απόδειξη ότι µας ενδιαφέρει η εταιρεία και οι
εργαζόµενοι. Σήµερα βρίσκονται σε εξέλιξη δύο διαγωνιστικές
διαδικασίες υπό το ΤΑΙΠΕΔ και τον ειδικό διαχειριστή. Είµαστε
στο στάδιο των δεσµευτικών προσφορών. Στόχος µας είναι η
προσέλκυση αξιόπιστων επενδυτών. Ευχόµαστε να υπάρχει εν-
διαφέρον µέχρι τέλους, ειδικά αν ισχύουν όλα αυτά που είπατε
και οι συνάδελφοι που θα διασφαλίζουν τη βιωσιµότητα της µε-
ταλλευτικής και µεταλλουργικής δραστηριότητας της «ΛΑΡΚΟ»
και την κάλυψη όλων των εργαζοµένων. 

Παράλληλα τακτοποιούνται µια σειρά από εκκρεµή θέµατα
από τα συναρµόδια Υπουργεία όπως είναι οι περιβαλλοντικές
αδειοδοτήσεις, άδειες λειτουργίας, τα αυθαίρετα κτίσµατα, ώστε
να µην είναι εµπόδιο στην επίτευξη του βέλτιστου τιµήµατος και
στους δύο διαγωνισµούς, αλλά και στις προϋποθέσεις ώστε ο
νέος επενδυτής να προχωρήσει στις απαραίτητες αναγκαίες
επενδύσεις για τον εκσυγχρονισµό της εξόρυξης και της παρα-
γωγής. Επίσης, µέσω του αρµοδίου Υπουργείου Εργασίας ανα-
ζητούµε τις βέλτιστες λύσεις για το σύνολο των εργαζοµένων. 

Κύριε συνάδελφε, αν πράγµατι η εταιρεία, όπως λέτε, είναι
κερδοφόρα, µε την ολοκλήρωση της διαγωνιστικής διαδικασίας
θα αποτυπωθεί ισχυρό επενδυτικό ενδιαφέρον µε πολύ υψηλό
τίµηµα. Μακάρι. Αυτό επιδιώκουµε. Οψόµεθα. Γιατί µοιραζόµα-
στε τις ίδιες αγωνίες τόσο για το περιουσιακό στοιχείο, όσο -και
κυρίως- για το σύνολο των εργαζοµένων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα συζητηθεί τώρα

η πέµπτη µε αριθµό 1682/3-12-2021 ερώτηση του κύκλου ανα-
φορών - ερωτήσεων της Βουλευτού Βοιωτίας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Παναγιού (Γιώτας) Πούλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Συνεχίζονται οι καθυστερή-
σεις καταβολής των ενισχύσεων λόγω COVID-19 στους δικαιού-
χους ιδιοκτήτες επαγγελµατικής στέγης».

Κυρία Πούλου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, και εγώ είµαι Βουλευτής της περιφέρειας. Μη

συνεχίζετε αυτά τα καταστροφικά σχέδια για τη «ΛΑΡΚΟ». Πραγ-
µατικά θα πυροδοτήσουν µεγάλη κοινωνική έκρηξη και δεν θα
περάσουν εύκολα οι αποφάσεις σας. Όσο γι’ αυτό που λέτε ότι
θα υπάρξει µεγάλο επενδυτικό ενδιαφέρον και καλές προσφο-
ρές, αφού αυτή είναι η αγορά πλέον του νικελίου, θα σας έλεγα
όχι. Εµείς είµαστε βέβαιοι ότι έχουν διασφαλιστεί ως προς τις
συµφωνίες. Άρα θα τα πάρουν πάλι για µπιρ παρά.

Χαίροµαι ιδιαίτερα, κύριε Υπουργέ, που µετά από δύο διαδο-
χικές αναβολές της επίκαιρης που συζητάµε σήµερα και αφορά
σε χιλιάδες ταλαιπωρηµένους συµπολίτες µας, βρισκόµαστε επι-
τέλους για να δώσουµε τις απαντήσεις που δικαιούνται. Επίσης,
αντιλαµβάνοµαι τις δυσκολίες που αντιµετώπισε ο Δήµος Λεβα-
δέων και που τελικά δεν κατάφερε επί δύο χρόνια να εξασφαλί-
σουµε ένα ραντεβού να σας συναντήσουµε, κύριε Υπουργέ.

Όπως γνωρίζουµε, στο πλαίσιο της αντιµετώπισης των οικο-
νοµικών συνεπειών της πανδηµίας διάφορες κατηγορίες επιχει-
ρήσεων που µισθώνουν επαγγελµατική στέγη απαλλάχθηκαν
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από την υποχρέωση καταβολής του συνολικού µισθώµατος για
τους µήνες του 2020 και του 2021 που ίσχυαν τα περιοριστικά
µέτρα. 

Αντίστοιχα, οι ιδιοκτήτες επαγγελµατικής στέγης, των πληττό-
µενων µικροµεσαίων κατά κύριο λόγο, δικαιούνται ενίσχυση µι-
σθωµάτων από το κράτος, η οποία φτάνει στο 80%. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, εξακολουθούν να καταγράφονται
τραγικές καθυστερήσεις στην καταβολή των απαραίτητων αυτών
ενισχύσεων για το διάστηµα από τον Νοέµβριο του 2020 έως τον
Ιούλιο του 2021 και χιλιάδες δικαιούχοι ιδιοκτήτες στη χώρα ανη-
συχούν για το αν και πότε τελικά θα τη λάβουν. 

Συγκεκριµένα, πολλοί δικαιούχοι δεν έχουν λάβει την προβλε-
πόµενη ενίσχυση ούτε καν για τους τελευταίους µήνες του 2020
και ακόµη περισσότεροι για το διάστηµα Ιανουαρίου - Ιουλίου
2021 αν και έχουν εξασφαλισµένη την τελική έγκριση. Άλλοι δι-
καιούχοι, κάπως πιο τυχεροί, περίµεναν ολόκληρους µήνες µέχρι
να τους πιστωθούν τελικά µερικά, κουτσουρεµένα όµως, ποσά
καθώς φαίνεται ότι το µαρτύριο της σταγόνας, δηλαδή η απο-
σπασµατική καταβολή ελάχιστων µηνών, αποτελεί τον κανόνα
στις πληρωµές. 

Ωστόσο, η απελπισία των δικαιούχων µεγαλώνει από την προ-
κλητική ασυνέπεια λόγων και έργων από την πλευρά του Υπουρ-
γείου, εδώ και περισσότερο από ενάµιση χρόνο. Επίσης από τις
συνεχείς κενές υποσχέσεις που δίνετε, κύριε Υπουργέ, µε δηµό-
σιες δηλώσεις σας και που µένουν στα χαρτιά, καθώς και από το
µπαλάκι των ευθυνών που το Υπουργείο πετά στην ΑΑΔΕ και η
ΑΑΔΕ το ξαναγυρίζει στο Υπουργείο, ενώ οι αντοχές των δικαιού-
χων εξαντλούνται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έχει δηµιουργηθεί λοιπόν, κύριε Υπουργέ η εντύπωση των
εσκεµµένων καθυστερήσεων από την πλευρά της Κυβέρνησης,
καθώς και εύλογες αµφιβολίες για την αξιοπιστία της όλης δια-
δικασίας και τα αντανακλαστικά των φορέων. Αµφιβολίες που βέ-
βαια ταιριάζουν µε το γενικότερο πλαίσιο ασυνέπειας, σύγχυσης
και απουσίας στρατηγικής της Κυβέρνησής σας στη διαχείριση
της διπλής οικονοµικής και υγειονοµικής κρίσης. 

Στις αρχές Μαρτίου είχατε και πάλι υποσχεθεί νέο γύρο πλη-
ρωµών για τους ιδιοκτήτες ακινήτων, φυσικά πρόσωπα, που δεν
έλαβαν καθόλου ενοίκιο την περίοδο Μαρτίου - Ιουλίου του 2021
ή που έλαβαν το 60%, για τους ιδιοκτήτες που διόρθωσαν τις δη-
λώσεις τους, ώστε να εµφανίζεται σωστά το IBAN και τέλος για
τις περιπτώσεις και των µισθώσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώνετε, πα-
ρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πληροφορηθήκαµε ωστόσο ότι καταβλήθηκαν σε δέκα χιλιά-

δες περίπου δικαιούχους κάποια ποσά. Είναι σε θετική κατεύ-
θυνση αυτό.

Και τέλος, θα µας εξηγήσετε γιατί συνεχίζονται αυτές οι καθυ-
στερήσεις σε αυτές τις κατηγορίες, αλλά και σε άλλες αντίστοι-
χες στις οποίες, κύριε Υπουργέ, οι διασταυρώσεις είτε έχουν
ολοκληρωθεί είτε συνεχίζονται; 

Ως πότε λοιπόν, θα συνεχιστεί η οµηρία των δικαιούχων; 
Υπάρχει συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα καταβολής των εκκρε-

µών ενισχύσεων;
Οι πολίτες περιµένουν τις απαντήσεις µας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εισαγωγικά: τον δήµο τον έχω δει και θα τον ξαναδώ και θα

σας ξαναδώ. Απλά αντιλαµβάνεστε ότι προσπαθούµε να κάνουµε
τη βέλτιστη κατανοµή του χρόνου.

Δεύτερη παρατήρηση για τη «ΛΑΡΚΟ»: Δεν περίµενα να δια-
φωνείτε εσείς, διότι γραπτώς το κόµµα σας ως προηγούµενη κυ-
βέρνηση είχε αποδεχθεί την αποκρατικοποίηση και προς την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού. Καταλαβαίνω διαφορετική
προσέγγιση από το ΚΚΕ, αλλά όχι από εσάς.

Και τρίτον, σε ό,τι αφορά το τι κάναµε για την πανδηµία, νο-

µίζω ότι πλέον έχει αποδειχθεί και το οµολογούν και οι περισσό-
τεροι, δώσαµε αρκετούς πόρους για να ενισχύσουµε νοικοκυριά
και επιχειρήσεις, να χτίσουµε ένα επαρκές δίχτυ ασφαλείας
πάνω από νοικοκυριά και επιχειρήσεις, συνολικού ύψους 43 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, το τέταρτο µεγαλύτερο πακέτο παγκο-
σµίως και το τρίτο σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Ανάµεσα στα µέτρα, η Κυβέρνηση στο πλαίσιο αντιµετώπισης
των δυσµενών οικονοµικών συνεπειών της πανδηµίας -κανένα
κόµµα δεν είχε εισηγηθεί, δεν είχε προτείνει αυτό το µέτρο, κα-
νένα κόµµα τότε-, έλαβε µέτρα συµψηφισµού, µείωσης ή και κά-
λυψης ενοικίων επιχειρήσεων, εργαζοµένων και φοιτητών
παιδιών τους, προκειµένου να αποφευχθούν λουκέτα και διόγ-
κωση της ανεργίας. 

Αγαπητή κυρία συνάδελφε, ξέρετε την εκτίµηση που σας έχω.
Νοµίζω ότι αν περπατήσουµε µαζί στη Λιβαδειά ή στη Θήβα πάρα
πολλά µικρά µαγαζιά θα πουν ότι από αυτό το µέτρο σώθηκαν,
εκτός από την επιστρεπτέα, γιατί το κράτος κατέβαλε το ενοίκιο
γι’ αυτούς. Αυτό συνεπώς το µέτρο θα περίµενα να το χαιρετί-
σετε και το µέτρο αυτό -εκ του αποτελέσµατος- ήταν αποτελε-
σµατικό. 

Ταυτόχρονα, θεσµοθετήθηκε πρόγραµµα ενίσχυσης των ιδιο-
κτητών ακινήτων για την αντιµετώπιση της µείωσης των µισθω-
µάτων λόγω της πανδηµίας. Οι ιδιοκτήτες ακινήτων «έβαλαν
πλάτη»» και τους ευχαριστώ για µια ακόµη φορά δηµόσια γι’
αυτό. 

Τι έχουµε καταβάλει µέχρι σήµερα; Πρώτον, για την περίοδο
Μαρτίου - Οκτωβρίου 2020 ποσό 63,5 εκατοµµυρίων ευρώ σε
διακόσιες εξήντα εννέα χιλιάδες διακόσια ογδόντα τέσσερα µο-
ναδιαία ΑΦΜ, µέσω συµψηφισµού µε φορολογικές δηλώσεις,
φόρο εισοδήµατος, ΕΝΦΙΑ και ΦΠΑ. 

Δεύτερον, για την περίοδο Νοεµβρίου 2020 - Ιουλίου 2021
ποσό 756.000.005 σε τριακόσιους πενήντα εννέα χιλιάδες πεν-
τακόσιους ενενήντα δικαιούχους µε απευθείας καταβολή στους
τραπεζικούς λογαριασµούς των δικαιούχων. Δηλαδή, συνολικά
µέχρι σήµερα µέσω συµψηφισµών και καταβολών σε τραπεζι-
κούς λογαριασµούς έχουν καταβληθεί 820.000.000 ευρώ, κυρία
συνάδελφε. 

Αυτό αντιστοιχεί στο 95% του συνόλου των περίπου τετρακο-
σίων εβδοµήντα χιλιάδων µισθωτηρίων, βάσει των οποίων υπο-
βλήθηκαν συνολικά δυο εκατοµµύρια εξακόσιες είκοσι έξι χιλιά-
δες δηλώσεις αποζηµιώσεων ιδιοκτητών, κατά την περίοδο Νο-
εµβρίου 2020 - Ιουλίου 2021. 

Πράγµατι, η διαδικασία δεν έχει ολοκληρωθεί. Εγώ να δεχθώ
ότι µπορεί να υπήρχαν καθυστερήσεις και από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών,  από την ΑΑΔΕ. Πάντα αναλαµβάνουµε την ευθύνη
ειδικά σε περιόδους κρίσεων. Όµως η υλοποίηση του εντοπισµού
των δικαιούχων και ο προσδιορισµός του ύψους των ενισχύσεων
έχει υπάρξει ένα πάρα πολύ σύνθετο έργο, κυρίως λόγω των
σφαλµάτων που εντοπίστηκαν σε µεγάλο πλήθος δηλώσεων CO-
VID, οι οποίες υποβλήθηκαν για την καταβολή αυτών των αποζη-
µιώσεων. 

Κυρία συνάδελφε, για την αντιµετώπιση των προβληµάτων που
ανέκυψαν δόθηκαν διαδοχικές παρατάσεις στον χρόνο υποβο-
λής των δηλώσεων, ώστε οι δικαιούχοι αποζηµίωσης να διορθώ-
σουν στο ορθό. Εστάλησαν µηνύµατα για διορθώσεις, εκδόθηκε
σειρά αποφάσεων- εγκυκλίων για την παροχή οδηγιών και διευ-
κρινίσεων. Θα µιλήσω και στην δευτερολογία µου κυρίως γι’ αυτά
τα προβλήµατα στα οποία αναφερθήκατε.

Ταυτόχρονα υλοποιήθηκαν ψηφιακές δράσεις ανασκόπησης
της συνολικής εικόνας των ιδιοκτητών ακινήτων, αποστολής ει-
δοποιήσεων για τη διόρθωση σφαλµάτων, βελτίωσης της σχετι-
κής εφαρµογής για ενηµέρωση του φορολογούµενου σχετικά µε
το δικαίωµα του µισθωτή για έκπτωση ή απαλλαγή του ενοικίου
και παροχής αναφορών µε την αποτύπωση του αποτελέσµατος
της επεξεργασίας των δηλώσεων COVID. Επί των προβληµάτων
περισσότερα στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Κυρία Πούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, το δια ταύτα είναι ότι η «ΛΑΡΚΟ» θα κλείσει
επί των ηµερών σας και είναι η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας.
Οι εργαζόµενοι γνωρίζουν καλά ότι επί ΣΥΡΙΖΑ, παρά τα όσα
προβλήµατα, διατηρήθηκε σε λειτουργία και το ξέρει αυτό και η
τοπική κοινωνία, αλλά και οι εργαζόµενοι. 

Κύριε Υπουργέ, παρακολουθώ τις δηλώσεις σας συστηµατικά
σχεδόν και µε διακατέχει κάθε φορά η εξής απορία, αλλά και
ανησυχία. Αναφέρεστε στα εκατοµµύρια ευρώ, µε τα οποία λέτε
ότι ενισχύετε την ελληνική κοινωνία, αλλά ποτέ δεν αναφέρεστε
στα ποσά που θα έπρεπε να καταβληθούν, σε αυτά δηλαδή που,
ενώ τα έχετε εξαγγείλει µε τα µέτρα στήριξης, δεν έχουν φτάσει
στους δικαιούχους. Θα ήταν πολύ πρακτικό για όλους µας, για
να βλέπουµε κιόλας πώς δουλεύει η Κυβέρνησή σας. 

Αυτή όµως η πρακτική των εξαγγελιών είναι γνωστή και για το
µέλλον, κατά προτίµηση µάλιστα τον Μάιο, που βέβαια απαντή-
θηκε ανάλογα -και πετυχηµένα θα έλεγα από τη θυµοσοφία του
λαού µας- «ζήσε Μάη µου, να φας τριφύλλι». 

Στην ερώτησή µας αναγνωρίζουµε, κύριε Υπουργέ, ότι πράγ-
µατι έγιναν επιτέλους κάποια µικρά βήµατα στην καταβολή των
εκκρεµών ενισχύσεων, µετά από ενάµιση χρόνο απαράδεκτων
παλινωδιών και χαιρόµαστε που βλέπουµε ότι και η πίεση από
τον κοινοβουλευτικό έλεγχο –δεν είναι η πρώτη φορά που το
έχουµε θέσει- αποδίδει. 

Επίσης κατανοούµε ότι συναντήσατε δυσκολία στην εκκαθά-
ριση των αιτήσεων λόγω των αναγκαίων διασταυρώσεων, είτε
λόγω πολυϊδιοκτησίας είτε λόγω διαφορετικών συµβάσεων µί-
σθωσης για το ίδιο ακίνητο, είτε λόγω αδήλωτων στο TAXIS ενερ-
γών µισθώσεων είτε λόγω περιπτώσεων µε µισθωτές που δεν
ανήκουν στην πληττόµενους ΚΑΔ, είτε λόγω λαθών στη συµπλή-
ρωση των αιτήσεων και ούτω καθεξής. 

Όµως αναφέροµαι και σε περιπτώσεις που έστω µετά από τις
µεγάλες καθυστερήσεις, έχει ολοκληρωθεί ο έλεγχος και παρ’
όλα αυτά δεν έχουν καταβληθεί ενισχύσεις. 

Κατανοείστε επιτέλους τις ανάγκες της κοινωνίας και βρείτε
λύσεις στις ενισχύσεις που εκκρεµούν. Κατανοείστε ότι η συν-
τριπτική πλειοψηφία των περιπτώσεων αφορούν σε µικροϊδιοκτή-
τες, για τους οποίους το µίσθωµα αποτελεί εισόδηµα απολύτως
απαραίτητο για την επιβίωση των ίδιων και των οικογενειών τους.
Οι άνθρωποι αυτοί χρειάζονται το συντοµότερο τα χρήµατα. 

Καταλαβαίνετε ότι θα πρέπει να µας απαντήσετε αν υπάρχει
πρόβληµα στο Υπουργείο ή στην ΑΑΔΕ, δηλαδή αν έχει το ανά-
λογο προσωπικό για να ανταποκριθεί σε αυτή την ανάγκη. 

Αναλογιστείτε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι σε συνδυασµό µε
τις τροµακτικές αυξήσεις στο ηλεκτρικό ρεύµα, τα καύσιµα, τις
πρώτες ύλες και τα βασικά καταναλωτικά αγαθά δηµιουργούνται
ασφυκτικές συνθήκες για τα νοικοκυριά και απαιτούν την άµεση
ανταπόκριση της πολιτείας. 

Δυστυχώς, όµως, η Κυβέρνησή σας πλειοδοτεί και πάλι σε
αδιαφορία και αναλγησία, οξύνοντας τις κοινωνικές ανισότητες
και επιβαρύνοντας ολοένα και περισσότερο τους ευάλωτους και
τους µικροµεσαίους. Αντίθετα, όµως, µεριµνάτε συνεχώς και µε
ιδιαίτερη φροντίδα, θα έλεγα, για τους µεγάλους και ισχυρούς.
Άλλωστε, σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και αυτή η ιστορία των
απευθείας αναθέσεων των 7 περίπου δισεκατοµµυρίων από την
Κυβέρνησή σας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο

λόγος σε εσάς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρία συ-

νάδελφε, αν ευνοούµε τους µεγάλους και τους ισχυρούς…
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Συστηµατικά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): …σας

καλώ -και δεν έχω καµµία αντίρρηση- να περπατήσουµε µαζί στη
Λειβαδιά και να ρωτήσουµε τα µαγαζιά στη Λειβαδιά αν πήραν
επιστρεπτέα προκαταβολή. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Από εκεί έχει προκύψει το ερώ-
τηµα, από τη Θήβα και τη Λειβαδιά.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε σας
παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και θα
ήθελα να ρωτήσουµε εάν ωφελήθηκαν από τη µη καταβολή του

ενοικίου ή τη µερική καταβολή του ενοικίου. Τότε θα αποδειχθεί
αν λειτουργούµε επ’ ωφελεία των µεγάλων ή των µικρών. Στην
πράξη, όχι στα λόγια. 

Άρα σας προκαλώ και σας προσκαλώ να πάµε µαζί να περπα-
τήσουµε και να δούµε αν οι µικρές επιχειρήσεις στη Λειβαδιά
πήραν ή δεν πήραν. Προφανώς, επειδή έχω τα στοιχεία, έχουν
πάρει σχεδόν όλες. Και έχουµε δώσει στη δηµοσιότητα τα στοι-
χεία σε αυτήν την Αίθουσα ανά περιφερειακή ενότητα πόσες επι-
χειρήσεις πήραν, τι ποσά πήραν.

Πήγα το Σάββατο στη Μαγνησία. Στη Μαγνησία δεκαεπτά χι-
λιάδες επιχειρήσεις πήραν επιστρεπτέα προκαταβολή, 270 εκα-
τοµµύρια επιστρεπτέα προκαταβολή οι µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις. Ρωτήσατε αν λογοδοτούµε για το πόσοι είναι αυτοί που δεν
παίρνουν. 

Σας το είπα στην πρωτολογία µου. Σας είπα ότι τα 820 εκατοµ-
µύρια ευρώ, αν δεν µε απατά η µνήµη µου, είναι το 95% του συ-
νόλου των τετρακοσίων εβδοµήντα χιλιάδων µισθωτηρίων βάσει
των οποίων υποβλήθηκαν δύο εκατοµµύρια εξακόσιες είκοσι έξι
χιλιάδες δηλώσεις. 

Άρα ανταποκρινόµαστε στις ανάγκες της κοινωνίας. Δεν
έχουµε κανένα πρόβληµα να πούµε πού υπάρχουν οι στερήσεις
ή οι αποκλίσεις. Αλλά, κάτι ουσιώδες, που δεν έχει ίσχυε σε σας.
Σεβόµαστε τα χρήµατα του φορολογούµενου. 

Και εξηγούµαι. Παρά τις συνεχείς παρατάσεις και τις επανει-
ληµµένες ενεργοποιήσεις δυνατότητας υποβολής δηλώσεων
COVID ή πραγµατοποίησης διορθώσεων σε υποβληθείσες δηλώ-
σεις COVID ή και σε δηλώσεις µίσθωσης ακίνητης περιουσίας -
αυτά που αναφέρατε- σηµαντικό ποσοστό δηλώσεων δεν διορ--
θώθηκε. 

Αντίθετα, σε ορισµένες περιπτώσεις οι φορολογούµενοι υπέ-
βαλαν πολλαπλές δηλώσεις για το ίδιο ακίνητο ή πραγµατοποί-
ησαν λύσεις µισθώσεων και εκ νέου µισθωτήριο ή µε τις ενέρ-
γειές τους προέκυπτε µειωµένο ποσό αποζηµίωσης, γεγονός
που οδήγησε στην ανάγκη υλοποίησης ψηφιακής αυτόµατης
επεξεργασίας συµψηφισµών ποσών µεταξύ των µηνών καταβο-
λής. 

Στο σύνολο των εκκρεµοτήτων η µεγάλη πλειονότητα πλέον
δεν είναι εφικτό να αντιµετωπιστεί µε µηχανογραφική επεξεργα-
σία και εξετάζονται µεµονωµένα από σχετική οµάδα εργασίας
της ΑΑΔΕ, η οποία -εύλογα ζητήσατε και χαίροµαι- προς αυτή
την κατεύθυνση αναµένεται να ενισχυθεί τις επόµενες ηµέρες
για την επίσπευση του σχετικού έργου. Δεν µπορεί να γίνει τώρα
µηχανογραφικά για τους λόγους που σας εξήγησα. 

Να γίνω πιο συγκεκριµένος; Πολλαπλές δηλώσεις πληροφο-
ριακών στοιχείων µίσθωσης ακίνητης περιουσίας ή πολλαπλές
δηλώσεις COVID για την ίδια περίοδο από πολλαπλούς µισθω-
τές, όπου δεν ταυτοποιούνται τα ακίνητα. Εκµισθωµένα ακίνητα,
τα οποία δεν αντιστοιχούν σε δηλωθέντα εµπράγµατα δικαιώ-
µατα, µε αποτέλεσµα να απαιτείται έλεγχος των αντίστοιχων νο-
µιµοποιητικών εγγράφων που να αποδεικνύουν την έννοµη σχέση
του εκµισθωτή µε το ακίνητο. Αναπροσαρµογές του µισθώµατος
που δεν αποτυπώνονται µε τροποποίηση της µίσθωσης, αλλά µε
αναγραφή στις σηµειώσεις της αρχικής µίσθωσης. Αλυσίδες δια-
δοχικών εκµισθωτών ή και πολλαπλών ακινήτων. Να σας πω και
κάτι ακόµα; Αδικαιολόγητες αυξήσεις µισθωµάτων σε κάποιες
περιπτώσεις κατά την περίοδο της πανδηµίας. 

Και να σας κάνω την άσκηση πιο δύσκολη; Δεκαεννιά χιλιάδες
περίπου ΑΦΜ δεν έχουν κατοχυρωµένο αριθµό ΙΒΑΝ. Πού θα
πληρώσουµε; Είναι δεκαεννιά χιλιάδες σήµερα που µιλάµε, προ-
κειµένου να καταθέσουµε το αναλογούν ποσό στον λογαριασµό
τους. Έχουµε κάνει συνεχείς αναφορές. Είναι δεκαεννιά χιλιά-
δες. Πού θα καταβάλουµε τα ποσά; Δεν υπάρχουν ΙΒΑΝ. 

Για τις περιπτώσεις αυτές θα αποσταλούν εκ νέου, κυρία συ-
νάδελφε, µηνύµατα ηλεκτρονικού ταχυδροµείου από την ΑΑΔΕ.
Δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι άλλο. Εξαντλούµε όλες τις δυνα-
τότητες. Από την ΑΑΔΕ και το Υπουργείο Οικονοµικών καταβάλ-
λεται κάθε δυνατή προσπάθεια ώστε οι συγκριτικά λίγες
περιπτώσεις εκκρεµοτήτων –αυτό, όµως, δεν είναι στοιχείο πα-
νηγυρισµού, θέλουµε να τελειώσουµε και την τελευταία υπόθεση
γιατί πράγµατι πρέπει να βοηθήσουµε την κοινωνία, πρέπει να
βοηθήσουµε τον πολίτη- που αποµένουν πρέπει να τακτοποι-
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ηθούν το επόµενο διάστηµα, κατόπιν της επεξεργασίας που
απαιτείται, όµως, για τη διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος.
Αξιοποιούµε, χρησιµοποιούµε πόρους του Έλληνα φορολογού-
µενου και πρέπει αυτό να το σεβαστούµε όλοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο-
λοκληρώστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ταυτό-
χρονα -ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε- σε συνεργασία µε την
ΑΑΔΕ σχεδιάζεται η αναβάθµιση των πληροφοριακών συστηµά-
των ώστε να βελτιωθεί η ποιότητα και να αυτοµατοποιηθεί πε-
ραιτέρω η τήρηση των δεδοµένων στην ΑΑΔΕ σχετικά µε την
ιδιοκτησία και τη διαχείριση των ακινήτων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Δηλαδή χρήµατα υπάρχουν. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τους πό-

ρους τους έχουµε προϋπολογίσει. Σας είπα ποιοι είναι οι λόγοι
και οι παράγοντες που δεν µας επιτρέπουν να ολοκληρώσουµε
τη διαδικασία. Θα ήµουν ιδιαίτερα ευτυχής χθες να είχαµε τελει-
ώσει τη διαδικασία. Δεν είναι ταµειακό θέµα, δεν είναι δηµοσιο-
νοµικό. Είναι αµιγώς θέµα των παραγόντων που σας ανέπτυξα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
τρίτη µε αριθµό 526/14-3-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Τα κατεπείγοντα προβλήµατα των Ειδικών Σχο-
λείων του Ρεθύµνου». 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, ο κ.
Στυλιανός Πέτσας.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αναπληρωτά, υπάρχει αγανάκτηση των γονέων παιδιών

µε αναπηρία και των εκπαιδευτικών στην ειδική αγωγή στο Ρέ-
θυµνο για την κατάσταση που επικρατεί µε τα ακατάλληλα κτήρια
και τις ελλείψεις, µε διαχρονική ευθύνη όλων των κυβερνήσεων. 

Το 1ο Ειδικό Δηµοτικό, το Ειδικό Νηπιαγωγείο, το Εργαστήριο
Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης για πάνω
από είκοσι χρόνια συστεγάζονταν στο 1ο Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο
στα Μισίρια Ρεθύµνου. 

Στο ΕΕΕΕΚ λείπουν χώροι διδασκαλίας και εργαστηρίων, δεν
υπάρχουν γραφεία για τους διδάσκοντες, οι αίθουσες είναι
ασφυκτικά µικρές και οι µαθητές είναι στοιβαγµένοι κυριολεκτικά
σε κλουβιά. Η τραπεζαρία που αποτελεί την πιο σηµαντική εκπαί-
δευση των παιδιών στους κανόνες κοινωνικοποίησης µε την εκ-
µάθηση της σίτισης, της αυτονοµίας και της αυτοσυντήρησης,
στεγάζεται σε χώρο χωρίς αερισµό και φυσικό φωτισµό, που
προοριζόταν για αποθήκη του Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου Ρε-
θύµνου. Υπήρχαν µόλις τρεις τουαλέτες για εβδοµήντα άτοµα,
που αποτελούν πραγµατικά υγειονοµική βόµβα και πρόσφατα
επιστρατεύτηκε η λύση των κοντέινερ στην έτσι κι αλλιώς πολύ
µικρή αυλή του σχολείου. 

Το Ειδικό Νηπιαγωγείο φέτος µεταφέρθηκε σε προκατασκευα-
σµένες αίθουσες στην περιοχή του Εσταυρωµένου. Η κατά-
σταση, όµως, και µετά από αυτή τη διευθέτηση παραµένει εκρη-
κτική. 

Οι περίπου ογδόντα µαθητές και πάνω από πενήντα εκπαιδευ-
τικοί των παραπάνω σχολείων στοιβάζονται σε χώρους παντελώς
ακατάλληλους, ανθυγιεινούς και επικίνδυνους ειδικά σε συνθή-
κες πανδηµίας. 

Ταυτόχρονα, το ΕΝΕΕΓΥΛ, το Ειδικό Επαγγελµατικό Γυµνάσιο
- Λύκειο, αφού στεγάστηκε για κάποια χρόνια σε υποτυπώδεις
εγκαταστάσεις στο Γεράνι, µεταφέρθηκε σε επίσης ακατάλληλο
νοικιασµένο κτίριο σε µια περιοχή στο Ατσιπόπουλο. 

Επιπλέον, µε όσα προανέφερα τη λειτουργία των σχολείων δυ-
σχεραίνει η έλλειψη ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προ-
σωπικού και οι συγχωνεύσεις τµηµάτων. Χαρακτηριστικό είναι
ότι δεν υπάρχει λογοθεραπευτής και εργοθεραπευτής, ενώ στον
αέρα παραµένει και το αίτηµα του συλλόγου γονέων για θέσπιση
τρίτης ειδικότητας ώστε να αυξηθούν οι επιλογές των παιδιών.

Ως προς την αντιµετώπιση του κτηριακού, µετά από µακρο-
χρόνιες προσπάθειες παραχωρήθηκε, εδώ και τέσσερα χρόνια,
το κτήριο του ΚΕΓΕ -είναι το Κέντρο Γεωργικής Εκπαίδευσης-

και υποσχέσεις επί υποσχέσεων για ανακατασκευή του, για να
γίνει µεταστέγαση του ΕΕΕΕΚ και του ΕΝΕΓΥΛ Ρεθύµνου. 

Από τότε όµως άρχισε η µετάθεση ευθυνών ανάµεσα σε δήµο
και Υπουργεία µε επίδικο τις µελέτες και τη χρηµατοδότηση και
τις συνέπειες αυτής της κατάστασης να τις πληρώνουν οι µαθη-
τές, οι οικογένειες και οι εκπαιδευτικοί. Είναι το γνωστό παιχνίδι
µετάθεσης και διάχυσης ευθυνών ανάµεσα στο κεντρικό και στο
τοπικό κράτος. Για να καταλήξει µετά από χρόνια τον Ιούνιο του
‘21 να εγκριθούν από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Παιδείας οι τεχνικές µελέτες για το κτήριο του ΚΕΓΕ. Μάλιστα
ήταν τέτοια η απαξίωσή σας -επιτρέψτε µου για την έκφραση-
συνολικά της Κυβέρνησης, διότι έχουµε κάνει δύο σχετικές ερω-
τήσεις ως κόµµα για αυτά τα ζητήµατα που κατατέθηκαν το 2020
και δεν έχετε απαντήσει!

Σας ρωτάµε λοιπόν κύριε Υπουργέ: Σε ποιες ενέργειες και κα-
τεπείγουσες µάλιστα θα προχωρήσετε προκειµένου να αποκτή-
σουν τα ειδικά σχολεία σύγχρονα σχολικά κτήρια που να αντα-
ποκρίνονται στον ρόλο και την αποστολή τους για να καλύπτον-
ται οι σύγχρονες διαρκώς διευρυνόµενες ανάγκες εκπαίδευσης
των παιδιών, να χρηµατοδοτηθούν οι συγκεκριµένες δοµές µε τα
αναγκαία κονδύλια από τον κρατικό προϋπολογισµό προκειµένου
να καλύπτονται οι ανάγκες σε υλικοτεχνικό εξοπλισµό, ασφαλή
µεταφορά, δωρεάν σίτιση των παιδιών και άλλα και τέλος για να
προσληφθεί το απαραίτητο εκπαιδευτικό και βοηθητικό προσω-
πικό µε µόνιµη και σταθερή εργασία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Πέτσας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και τον κ. Συντυχάκη για την ερώτηση για ένα θέµα

αυξηµένης ευαισθησίας.
Θα ήθελα να απαντήσω πρώτα, κύριε Συντυχάκη, στα περί

απαξίωσης να απαντήσουµε σε ερωτήσεις σας. Έχω να πω ότι
έχετε καταθέσει δύο ερωτήσεις στο παρελθόν, όπως ενηµερώ-
θηκα από τους συνεργάτες µου, που αφορούσαν κατάθεση ερώ-
τησης στο Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων, όχι στο
Υπουργείο Εσωτερικών και εποµένως σε καµµία περίπτωση δεν
αρµόζει σε εµάς αυτή η έκφραση. Ό,τι ερώτηση έχετε καταθέσει,
φυσικά ερχόµαστε να την απαντήσουµε στο πλαίσιο του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου.

Όσον αφορά το θέµα που αναφέρατε για τα σχολεία στο Ρέ-
θυµνο, φυσικά και η κατάσταση δεν είναι αυτή που αρµόζει. Και
φυσικά δεν έχει ιδιαίτερη σηµασία αυτή την στιγµή να πούµε τι
έφταιξε, αλλά τι µπορούµε να κάνουµε εµείς από δω και πέρα
για να το βελτιώσουµε. 

Είναι αδιαµφισβήτητο ότι τα σχολικά κτήρια πρέπει να αντα-
ποκρίνονται στις ανάγκες των παιδιών και πόσο µάλλον όταν µι-
λάµε για ειδικά σχολεία. Σε αυτά πρέπει να δίνεται ιδιαίτερη
προσοχή και φροντίδα, ώστε οι µαθητές να διδάσκονται µέσα σε
κατάλληλες αίθουσες προκειµένου να είναι αποτελεσµατική η
µόρφωσή τους. Το βασικό στοιχείο που πρέπει να γνωρίζουµε
εδώ ότι υπάρχουν αρµοδιότητες σε επίπεδο τοπικής αυτοδιοίκη-
σης αλλά και σε επίπεδο Κυβέρνησης. 

Στο πλαίσιο του άξονα της τοπικής αυτοδιοίκησης η οποία µε-
ριµνά σύµφωνα µε τους νόµους που υπάρχουν για τα του οίκου
της και για τις τοπικές υποθέσεις, είναι αδιαµφισβήτητο ότι µε
βάση το άρθρο 75 του ν.3463/2006 τους ανήκει η µέριµνα για τη
σχολική στέγη, για τα έργα συντήρησης, επισκευής και βελτίω-
σης υφιστάµενων διδακτηρίων, όπως αυτό είναι ξεκάθαρο από
το ισχύον νοµικό πλαίσιο. Η Κυβέρνηση έρχεται και επικουρεί την
τοπική αυτοδιοίκηση σε αυτές τις αρµοδιότητες.

Όσον αφορά λοιπόν την τοπική αυτοδιοίκηση θα καταθέσω
στα Πρακτικά το έγγραφο του Δήµου Ρεθύµνης σχετικά µε τις
ενέργειες που έχει κάνει, προκειµένου να έχουν οι υπάρχουσες
κτηριακές σχολικές υποδοµές για την ειδική αγωγή το πλαίσιο
που χρειάζεται µέχρι να στεγαστούν αυτές οι υπηρεσίες σε ένα
νέο κτήριο. 

Ο δήµος έχει προγραµµατίσει να ανακατασκευάσει για τον
λόγο αυτόν το κτήριο του πρώην Κέντρου Γεωργικής Εκπαίδευ-
σης του ΚΕΓΕ, που αναφερθήκατε και εσείς. Είναι µία έκταση
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εννέα στρεµµάτων η οποία παραχωρήθηκε από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης προς τον δήµο. Έχει εγκριθεί από την τε-
χνική υπηρεσία του κτηριολογικό πρόγραµµα έχει λάβει την απαι-
τούµενη ενδεικτική προέγκριση από την αρµόδια Διεύθυνση του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων. Και ο δήµος στο πλαί-
σιο του προγράµµατος «Αντώνης Τρίτσης» έχει καταθέσει σε
εµάς, στο Υπουργείο Εσωτερικών σχετική πρόταση µε τίτλο:
«Ανακατασκευή κτηρίου ΚΕΓΕ και µετατροπή του σε ειδικό σχο-
λείο, προϋπολογισµού 8.894.088 ευρώ. 

Εµείς από πλευράς µας ,έχουµε ξεχωρίσει τις προτάσεις που
αφορούν τα ειδικά σχολεία σε όλη την επικράτεια και τις έχουµε
αφαιρέσει από το σχετικό πλαφόν ανά δήµο που έχει περιληφθεί
στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης», προκειµένου να ικανοποι-
ηθούν όλα αυτά τα έργα και να προχωρήσουν.

Όσον αφορά το συγκεκριµένο έργο αναφέρω ότι η ειδική υπη-
ρεσία του Υπουργείου Εσωτερικών τρέχει τις διαδικασίες όσο γί-
νεται πιο γρήγορα και για την εξέταση της πληρότητας και την
αξιολόγηση του φακέλου. Και είµαι βέβαιος ότι η αρµόδια επι-
τροπή αξιολόγησης θα δει την πρόταση µε τη δέουσα ευαισθη-
σία το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Όσον αφορά το προσωπικό στο οποίο αναφέρεστε στην ερώ-
τησή σας, σύµφωνα µε την πληροφόρηση που έχω από το
Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων έχουν γίνει περίπου τεσ-
σεράµισι χιλιάδες µόνιµοι διορισµοί εκπαιδευτικών στην ειδική
αγωγή και εκπαίδευση και ειδικά για το Ρέθυµνο είναι εξήντα δύο
εκπαιδευτικοί στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια ειδική
αγωγή και εκπαίδευση στην οποία προστέθηκε ακόµη µία θέση,
δηλαδή, συνολικά εξήντα τρεις προσλήψεις.

Επιφυλάσσοµαι  για την δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε,
για περισσότερα στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών, κ.
Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Συντυχάκης για τη δευτερολογία του.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε στο ιστορικό, το οποίο είναι

γνωστό και ίσως δεν χρειαζόταν να κάνουµε και κάποια ερώτηση
και να το φέρουµε για συζήτηση. Σας είπα όµως στην πρωτολο-
γία ότι αυτό το ζήτηµα εκκρεµεί όχι τα τελευταία τέσσερα χρόνια
από τότε που εγκρίθηκε για τη µεταστέγαση των σχολείων στο
ΚΕΕΓΕ. Αυτή η ταλαιπωρία των γονέων, και των εκπαιδευτικών,
και των παιδιών είναι από το 2002. Είναι πολλά χρόνια πριν. Άρα
δεν δικαιολογείστε ούτε εσείς -εννοώ η σηµερινή Κυβέρνηση-
ούτε οι προηγούµενες για αυτήν την καθυστέρηση. Και είναι
πραγµατικά πολύ µεγάλη καθυστέρηση.

Και εγώ θα σας πω εντάξει, ήξερα ότι πιθανόν να έχει ενταχθεί
στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης». Πότε πρακτικά αυτή η χρη-
µατοδότηση απελευθερώνεται έτσι ώστε να ξεκινήσει όλη αυτή
η διαδικασία; Εδώ απαιτείται συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. Και
επειδή εµείς τουλάχιστον ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας το
θεωρούµε ως πρώτης προτεραιότητας ζήτηµα, την ολόπλευρη
κοινωνική προσφορά απέναντι στα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και
αναπηρίες -είναι δείκτης προόδου, πολιτισµού, ανθρωπιάς µιας
κοινωνίας- θα έλεγα ότι δεν δικαιολογείται η στάση σας µέχρι
σήµερα ως Κυβέρνηση. 

Η κακή κτηριακή κατάσταση των ειδικών σχολείων καθιστούν
την καθηµερινότητα µαθητών και εκπαιδευτικών δυσβάσταχτη,
απαγορευτική για την ουσιαστική επιστηµονική και παιδαγωγική
παρέµβαση. 

Η εικόνα λοιπόν αυτή που υπάρχει σήµερα, κατά την άποψή
µας, δεν οφείλεται σε κάποιον κακό σχεδιασµό ή σε κάποιες
αστοχίες του Υπουργείου. Μπορεί να σας φαίνεται πολύ ντε-
µοντέ, πολύ τετριµµένο, αλλά η πραγµατικότητα είναι αυτή. Δη-
λαδή ποια; Ότι η αιτία βρίσκεται σε µια πολιτική που συρρικνώνει
τις ειδικές δοµές γιατί θεωρούνται δηµοσιονοµικά κοστοβόρες.
Αυτό αντικειµενικά οδηγεί στην περιθωριοποίηση των παιδιών.
Αν µένουν όρθια τα σχολεία, δεν οφείλεται στο κράτος, αλλά στη
φιλότιµη και ακούραστη δουλειά εκπαιδευτικών και των γονιών,
που σηκώνουν το δικό τους σταυρό του µαρτυρίου. 

Δεν θέλω να µπω σε µια διαδικασία να σας πω ότι λείπουν
χώροι διδασκαλίας για κάθε µέλος του ειδικού εκπαιδευτικού
προσωπικού που δεν µπορούν να κάνουν το έργο τους. Ο εργο-
θεραπευτής και ο φυσικοθεραπευτής µαζί µε τον γυµναστή σε
έναν µικρό χώρο και οι τρεις µαζί κάνουν την ειδική τους δουλειά.
Λείπουν χώροι εργαστηρίων, τα οποία υπολειτουργούν χωρίς
ανάπαυση. Πολλά περιστατικά νοσηλείας και περιστατικά που
απαιτούν ηρεµία αντιµετωπίζονται στο γραφείο της διεύθυνσης. 

Άρα λοιπόν αντιλαµβάνεστε ότι εδώ τα πράγµατα είναι σο-
βαρά. Επαναλαµβάνω από το 2002 έως σήµερα οι µαθητές, οι
γονείς και οι εκπαιδευτικοί του ΕΕΕΕΚ είναι όµηροι σε µια πα-
γιωµένη και απαράδεκτη κατάσταση και παρά τη διαδοχή κυβερ-
νήσεων η κατάσταση παραµένει ίδια. 

Τα παιδιά σε τελική ανάλυση, κύριε Υπουργέ, µε αναπηρία δεν
µπορεί να λογίζονται ως κόστος, φτάνοντας ακόµα και σε προ-
τάσεις σαν του δικού σας Ευρωβουλευτή, της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του κ. Κυµπουρόπουλου, κάτι που αποδέχτηκε και η κυρία
Υφυπουργός, για γενίκευση της ιδιωτικής παράλληλης στήριξης.
Θα έπρεπε τουλάχιστον να ντρέπονται, επιτρέψτε µου την έκ-
φραση. Αυτό το ξεκίνησε η Κυβέρνηση του 2008 µε πρόσληψη
ιδιώτη στο δηµόσιο γενικό σχολείο µε επιβάρυνση του γονιού και
το επέκτεινε ο ΣΥΡΙΖΑ στα ειδικά σχολεία. Όλα αυτά οδηγούν
στην κατάργηση της δηµόσιας και δωρεάν παράλληλης στήρι-
ξης. 

Κατά συνέπεια -και να κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- χρει-
άζεται άµεσα η ίδρυση και λειτουργία σύγχρονων, ασφαλών, εν-
δεδειγµένων ειδικών σχολείων και δοµών. Οφείλετε ως Κυβέρ-
νηση να µεριµνήσετε άµεσα για αυτήν την επίλυση του χρόνιου
κτηριακού προβλήµατος σε αυτά τα δύο σχολεία µε χρονοδιά-
γραµµα και να σταµατήσει η κοροϊδία και η µετάθεση ευθυνών
από την Κυβέρνηση και από τον δήµο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά άκουσα µε πολλή προσοχή ότι το θέµα ανάγεται

στο παρελθόν εδώ και είκοσι χρόνια, από το 2002, όπως είπατε
κ. Συντυχάκη. Τότε, αυτό που έχω εγώ να πω είναι µόνο ότι το
Ειδικό Σχολείο, όπως το έχει προτείνει ο Δήµος Ρεθύµνης, θα
γίνει ενταγµένο στο πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» µέσα στο
επόµενο χρονικό διάστηµα. Δεν ξέρω τι έγιναν τα προηγούµενα
είκοσι χρόνια, αλλά σας λέω τι θα κάνουµε εµείς, τώρα, όσον
αφορά το ειδικό σχολείο, για το οποίο µε ρωτάτε συγκεκριµένα.

Όµως µου δίνετε και την ευκαιρία να πω, ότι είναι υψηλής προ-
τεραιότητας το θέµα των κτηριακών υποδοµών για τα σχολεία
µας, γι’ αυτήν την Κυβέρνηση και το για το Υπουργείο Εσωτερι-
κών. Και θα σας πω µόνο µερικά στοιχεία. 

Είναι δεδοµένο ότι µετά από δέκα χρόνια και πλέον κρίσης
υπήρξε µια απαξίωση όσον αφορά τους πόρους που υπήρχαν
για τη συντήρηση πολλών κτηρίων, µεταξύ των οποίων φυσικά
και σχολικών µονάδων. Όµως αυτή η τάση αντιστρέφεται. 

Θα σας πω µόνο για την περίπτωση, την οποία µε ρωτάτε, ότι
για επισκευή και συντήρηση σχολείων µέσω των ΚΑΠ για τον
Δήµο Ρεθύµνης διατέθηκαν το 2021 234.900 ευρώ και το ίδιο
ποσό θα διατεθεί και το 2022. 

Δεύτερον, έχουν διατεθεί 844.040 ευρώ από το ειδικό πρό-
γραµµα του Υπουργείου Εσωτερικών, το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗ-
ΜΟΣ 2», για την ενίσχυση δήµων για τέτοιου είδους συντηρήσεις
και επισκευές, εκ των οποίων ποσό διακοσίων 295.740 ευρώ για
την εκπόνηση µελετών και την υλοποίηση µέτρων και µέσων πυ-
ροπροστασίας στις σχολικές µονάδες και ποσό 186.000 ευρώ για
την κατασκευή ραµπών και χώρων υγιεινής για την πρόσβαση και
την εξυπηρέτηση ΑΜΕΑ στις σχολικές µονάδες. 

Επίσης, έχω να σας πω ότι ειδικά στο Ρέθυµνο έχουµε εντάξει
προς χρηµατοδότηση στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» και
την ανέγερση του δηµοτικού σχολείου Ρουσσοσπιτίου, µε προ-
ϋπολογισµό 4.385.432 ευρώ.

Τέλος, έχω να πω ότι µόνο από το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙ-
ΤΣΗΣ» έχουν ενταχθεί προς χρηµατοδότηση ειδικά σχολεία
ύψους 54 εκατοµµυρίων ευρώ και απλά σχολεία ύψους 61 εκα-
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τοµµυρίων ευρώ. Άρα, έχουµε 115 εκατοµµύρια ευρώ µόνο από
το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» για σχολικές µονάδες που
αφορούν ειδικά και απλά σχολεία.

Τα νούµερα που προανέφερα δεν τα ανέφερα για να κουράσω,
αλλά για να δείξω ότι στην πράξη -και όχι στα λόγια- προσπα-
θούµε να αντιστρέψουµε µια τάση συρρίκνωσης, για την επέν-
δυση στο απαραίτητο κτηριακό απόθεµα και τις σχολικές µας
µονάδες.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την δέκατη πέµπτη επίκαιρη ερώτηση µε

αριθµό 529/14-3-2022 του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25, κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών µε θέµα: «Επείγουσα χρηµατοδότηση για τη διάσωση
του διαδηµοτικού νεκροταφείου της δυτικής Αθήνας».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στη δυτική Αθήνα -και µιλάω αυτή τη στιγµή

για τους Δήµους Περιστερίου, Ιλίου, Πετρούπολης, Αγίων Αναρ-
γύρων, Καµατερού- ένα τεράστιο κοµµάτι του πληθυσµού της
Αθήνας ζει εκεί, επίσηµα τριακόσιες σαράντα χιλιάδες, αλλά στην
πράξη λειτουργικά µπορεί να µιλάµε για κοντά στο εκατοµµύριο. 

Αυτή η περιοχή, στην ουσία, έχει µείνει χωρίς τόπο που να
αφήνει τα κορµιά των ανθρώπων που φεύγουν από τη ζωή. Δέκα
ηµέρες είναι αυτή τη στιγµή η αναµονή. Μπορείτε να φαντα-
στείτε ότι γίνεται τραυµατική αυτή η εµπειρία, όταν αναµένεις
για να θάψεις τον δικό σου άνθρωπο δέκα ηµέρες. Και για τους
ανθρώπους που φεύγουν µε COVID η αναµονή είναι πολύ µεγα-
λύτερη. 

Ήδη, έγκαιρα, από το 1984 -µιλάµε περίπου για σαράντα χρό-
νια πριν- είχε ξεκινήσει η διευθέτηση του ζητήµατος και θα
έπρεπε να έχει διευθετηθεί. Είχε γίνει ειδικός σύνδεσµος, ο δια-
δηµοτικός, για το νέο νεκροταφείο. Βρέθηκε στην συνέχεια και
η απαραίτητη έκταση, τότε, στην περιοχή Φυλής, πλέον Δήµου
Ασπροπύργου, στον Λάκκο Κάτσαρη. Αγοράστηκαν πενήντα
επτά από τα τριακόσια στρέµµατα και είχε βγει και µάλιστα η µε-
λέτη περίφραξης. Όµως, δεν µπόρεσαν να βρεθούν τα απαραί-
τητα χρήµατα για να προχωρήσει η ολοκλήρωση αυτού του
έργου. Έχει εκπνεύσει το χρονοδιάγραµµα, ο χρόνος που είχε
δεσµευτεί αυτή η έκταση και κινδυνεύει άµεσα να χαθεί. Θα διεκ-
δικηθεί από τους ιδιώτες. 

Θέλω να υπενθυµίσω εδώ ότι είναι πολύ δύσκολο να εντοπιστεί
χώρος για ένα νεκροταφείο, πόσω µάλλον για ένα τόσο µεγάλων
αναγκών νεκροταφείο. Μιλάµε ότι υπάρχουν πολύ ειδικές συν-
θήκες όσον φορά γεωλογικά, υδρολογικά, αλλά και κοινωνικά και
οικονοµικά ζητήµατα. Δεν πρέπει να χαθεί αυτή η ευκαιρία. Δεν
πρέπει, πραγµατικά, ο πόνος του να χάνεις κάποιον δικό σου στη
δυτική Αθήνα να γίνεται τραυµατικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-
στούµε τον κ. Αρσένη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον κ. Αρσένη για την ερώτηση. 
Πράγµατι, αυτή είναι η αλήθεια, όπως την περιγράφετε στην

ερώτησή σας. Περιγράφετε την κατάσταση στα κοιµητήρια των
δήµων. Είναι γεγονός ότι η αδυναµία επέκτασης των κοιµητηρίων
εκτός των πόλεων είναι ένα πραγµατικό πρόβληµα και οι ειδικές
συνθήκες που έχουν προκύψει από τις καταστάσεις που έχει δη-
µιουργήσει ο COVID-19 έχουν επιτείνει αυτό το πρόβληµα και θέ-
τουν ως επιτακτική ανάγκη την εύρεση νέων χώρων για την
ίδρυση νέων κοιµητηρίων εκτός του οικιστικού ιστού. 

Επιτρέψτε µου να πω δε ότι η ίδρυση και η συντήρηση κοιµη-
τηρίων ανήκει στην αποκλειστική αρµοδιότητα των δήµων της
χώρας, οι οποίοι είναι υποχρεωµένοι να φροντίζουν έγκαιρα για
την εξασφάλιση των απαιτούµενων χώρων. Στο θέµα που θίγετε,
ο χώρος για την ίδρυση κοινού νεκροταφείου Δυτικής Αττικής
έχει βρεθεί και έχει δεσµευτεί από το 1990. Συγκεκριµένα έχει
δεσµευτεί έκταση τριακοσίων στρεµµάτων στην περιοχή του
Δήµου Ασπροπύργου. Πρόσφατα έλαβα σχετική επιστολή του

Προέδρου του Συνδέσµου Δήµων και Κοινοτήτων για την ίδρυση
κοινού νεκροταφείου µε αίτηµα τη χρηµατοδότηση της αγοράς
της δεσµευµένης έκτασης και συνοµίλησα για το θέµα αυτό µε
τον Δήµαρχο Ιλίου και τον Δήµαρχο Ασπροπύργου. 

Γνωρίζω πολύ καλά ότι η λειτουργία του συνδέσµου ως νοµι-
κού προσώπου δηµοσίου δικαίου βασίζεται αποκλειστικά στην
ετήσια εισφορά που καταβάλλουν οι δήµοι-µέλη του, η οποία σε
καµµία περίπτωση δεν επαρκεί για µια τέτοια αγορά. Εποµένως,
αυτό που κάνουµε εµείς και το οποίο θα το δείτε να ξεδιπλώνεται
το επόµενο χρονικό διάστηµα, σε συνεργασία µε τα Υπουργεία
Οικονοµικών και Ανάπτυξης και Επενδύσεων, είναι να αναζητή-
σουµε τον βέλτιστο τρόπο χρηµατοδότησης του έργου. Δε-
σµεύοµαι ότι στο επόµενο χρονικό διάστηµα θα έχετε περισσό-
τερα στοιχεία γι’ αυτό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αναφερόµαστε σε ένα µικρό ποσό αναλογικά

µε το αντικείµενο του έργου. Δηλαδή, µιλάµε για 3 εκατοµµύρια
ευρώ και για έναν χώρο ο οποίος θα δώσει µια λύση στο ζήτηµα
που αφορά σε ένα τεράστιο ποσοστό των κατοίκων της ευρύτε-
ρης πρωτεύουσας. Δεν νοµίζω ότι είναι δυσεύρετο αυτό το ποσό.
Και άλλα 350 ευρώ είναι για την περίφραξη. Νοµίζω ότι είναι κάτι
το οποίο µπορεί άµεσα να διατεθεί. 

Θα ήθελα, όµως, να µας πείτε κάτι. Αναφερθήκατε σε τρόπους
χρηµατοδότησης. Να µας αναφέρετε λίγο τα σενάρια που εξε-
τάζετε. Καταλαβαίνω ότι δεν έχετε καταλήξει. Πείτε µας τα σε-
νάρια. Για ποιον λόγο δεν εξετάζετε το απλό σενάριο της άµεσης
χρηµατοδότησης αυτών των 3 εκατοµµυρίων ευρώ για ένα έργο
το οποίο είναι σχεδιασµένο σωστά, δεν υπάρχουν ευρύτερες αν-
τιδράσεις, είναι απολύτως απαραίτητο και επείγει τώρα λόγω
COVID παρά ποτέ; Για ποιο λόγο να µην µπορούν να διατεθούν
από την πολιτεία αυτά τα 3 εκατοµµύρια ευρώ για το απαραίτητο
νέο νεκροταφείο της δυτικής Αθήνας; 

Νοµίζω ότι είναι απαραίτητο και να δεσµευτείτε για αυτά τα 3
εκατοµµύρια ευρώ, αλλά και να µας πείτε αν εξετάζετε κάτι άλλο.
Τι εναλλακτικές εξετάζετε; Σας ρωτώ, για να γίνει αυτή η συζή-
τηση µε µια µεγαλύτερη διαφάνεια. Είναι ένα ζήτηµα µεγάλου
κοινωνικού ενδιαφέροντος και είναι καλό να ξέρουν οι πολίτες
ποια είναι αυτά τα πράγµατα που είναι στο τραπέζι αυτή τη
στιγµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αρσένη, θα επιφυλαχθώ λίγο να σας πω περισσότερα
για το θέµα της χρηµατοδότησης. Αυτό που µας απασχολεί αυτή
τη στιγµή είναι να λύσουµε το θέµα που έχει προκύψει µε τα ζη-
τήµατα των απαλλοτριώσεων στην περιοχή µετά από την παρέ-
λευση δεκαπέντε και πλέον ετών. Ξέρετε ότι οι διατάξεις του
άρθρου 88 του ν.4759/2020 θέτουν συγκεκριµένες προϋποθέ-
σεις. Είµαστε σε συζήτηση µε τους δηµάρχους της περιοχής και
αυτό που µπορώ να πω αυτή τη στιγµή είναι ότι θα βρούµε τη
λύση για τη χρηµατοδότηση χωρίς κανένα νοµικό πρόβληµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την ένατη µε αριθµό 517/11-3-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Έβρου του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αναστασίας (Νατάσας) Γκαρά
προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για θέµατα
επικοινωνίας και ενηµέρωσης, µε θέµα: «Σοβαρά ερωτήµατα για
την ύπαρξη ή µη ανταποκριτή της ΕΡΤ στη Μόσχα, αλλά και την
κάλυψη των γεγονότων στην Ουκρανία από τη δηµόσια ραδιοτη-
λεόραση».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κ. Ιωάννης
Οικονόµου.

Ορίστε, κυρία Γκαρά, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ελπίζω να λάβουµε ειλικρινείς απαντήσεις και
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να κάνουµε έναν γόνιµο διάλογο σε ένα ζήτηµα πάρα πολύ σο-
βαρό, το οποίο αφορά στις ευθύνες της Κυβέρνησης, αλλά και
της διορισµένης διοίκησης της ΕΡΤ, αλλά και στο περιστατικό
που κατέληξε σε φιάσκο µε τον ανύπαρκτο ανταποκριτή στη
Μόσχα και ουσιαστικά οδήγησε στην εξαπάτηση του τηλεοπτι-
κού κοινού από τη δηµόσια ραδιοτηλεόραση. 

Κύριε Υπουργέ, εδώ και πάρα πολύ καιρό, από την ανάληψη
της κυβέρνησης από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας, παρατη-
ρούµε συνεχώς φαινόµενα απαξίωσης και υποβάθµισης της δη-
µόσιας ραδιοτηλεόρασης και κυρίως στον ενηµερωτικό της χα-
ρακτήρα.

Έχουµε δει φαινόµενα λογοκρισίας, µε χαρτάκια που δίνουν
εντολές περιορισµού ή φίµωσης σε δηµοσιογράφους και σε ρε-
πόρτερ, όπως το παράδειγµα και το περιστατικό µε την υπόθεση
του Λιγνάδη ή µε το «κορωνοπάρτι» του Πρωθυπουργού στην
Ικαρία. 

Έχουµε δει ρεπορτάζ να κόβονται ή να περιορίζονται και να
µην προβάλλονται. 

Έχουµε δει άξιους και έµπειρους εργαζόµενους επί χρόνια
στη δηµόσια ραδιοτηλεόραση να µπαίνουν στο «ψυγείο» και να
µην αξιοποιούνται. 

Έχουµε δει εκατοµµύρια αναθέσεων µεικτών ή εξωτερικών πα-
ραγωγών χωρίς να βλέπουµε να αξιοποιούνται τα εργαλεία και
οι µεγάλες δυνατότητες της δηµόσιας ραδιοτηλεόρασης. 

Και για να µην τα πολυλογώ, φτάνουµε στην απαίτηση να κα-
λυφθούν µε τον τρόπο που αρµόζει στην κάποτε κραταιά δηµό-
σια ραδιοτηλεόραση τα δραµατικά γεγονότα του πολέµου στην
Ουκρανία µετά από την εισβολή της Ρωσίας. Δυστυχώς, η διοί-
κηση της ΕΡΤ µε πολύ κακούς χειρισµούς, µε ανικανότητα, µε
ανοργανωσιά, χωρίς κανένα σχέδιο, φάνηκε πολύ κατώτερη των
περιστάσεων µε τους πολίτες και το κοινό, ουσιαστικά, να γυρί-
ζουν την πλάτη στη δηµόσια ραδιοτηλεόραση, κάτι που φαίνεται
και από τις πολύ πρόσφατες µετρήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ξαναλέω ότι διαχρονικά η δηµόσια ραδιοτηλεόραση ήταν πρω-
τοπόρα, ήταν η έγκυρη, η κραταιά ραδιοτηλεόραση, στην οποία
οι πολίτες έδειχναν εµπιστοσύνη σε τέτοια έκτακτα µεγάλα γε-
γονότα. 

Έτσι, λοιπόν, φτάνουµε να βλέπουµε στις οθόνες µας έναν
ανύπαρκτο ανταποκριτή ο οποίος έχει σύµβαση µε τη δηµόσια
ραδιοτηλεόραση. Το σούπερ από κάτω γράφει ότι κάνει ανταπό-
κριση απευθείας από τη Μόσχα. Γνωρίζουµε µετά από καταγγε-
λίες της ΠΟΣΠΕΡΤ, των εργαζοµένων και της ΕΣΗΕΑ ότι ο
συγκεκριµένος ανταποκριτής δεν µετέβη ποτέ στην πρωτεύουσα
της Ρωσίας, όπως όριζε και η σύµβασή του. Επίσης µάθαµε ότι
έκανε αυτές τις αναµεταδόσεις από το σπίτι του στην Αθήνα, είτε
στην Κυψέλη είτε στην Καλλιθέα, χωρίς να έχει παρουσιαστεί ο
συγκεκριµένος ανταποκριτής και να έχει διευκρινιστεί ότι οι πλη-
ροφορίες, οι ανταποκρίσεις, οι µεταδόσεις αυτές γίνονται από
την Αθήνα και όχι από τη Μόσχα.

Και προχωράω στα ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ, για να µην
πάρω περισσότερο χρόνο, στα οποία ζητάµε και απαντήσεις.

Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά ρωτάµε: Επιβεβαιώνετε ότι ο αντα-
ποκριτής της ΕΡΤ στη Μόσχα έκανε ρεπορτάζ από την Αθήνα;

Επιβεβαιώνετε ότι καθ’ όλη τη διάρκεια της σύµβασής του δεν
βρέθηκε ποτέ στη Μόσχα;

Αληθεύει ότι ο ίδιος άνθρωπος δεν ήταν στη λίστα των διαπι-
στευµένων ανταποκριτών του Υπουργείου Εξωτερικών της Ρω-
σίας;

Αληθεύει πως η ΕΡΤ καταβάλλει στον «αόρατο» ανταποκριτή
µισθό άνω των 20 χιλιάδων ευρώ ετησίως, όντας ο ίδιος απών
από τον τόπο εργασίας που ορίζει η σύµβασή του;

Αληθεύει ότι ο συγκεκριµένος ανταποκριτής λαµβάνει επίδοµα
συνέπειας ύψους 500 ευρώ µηνιαίως;

Με ποια επαγγελµατική σχέση, κύριε Υπουργέ, και ιδιότητα ο
συγκεκριµένος ανταποκριτής εµφανίζεται να παρέχει δηµοσιο-
γραφικές υπηρεσίες, την ίδια περίοδο σε κυπριακό κανάλι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κυ-
ρία Γκαρά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Έχει λάβει άδεια ο συγκεκριµένος εργαζόµενος παράλληλης
απασχόλησης από την ΕΡΤ;

Και, κύριε Υπουργέ, αφού γνωρίζατε ότι υπάρχει πρόβληµα
γιατί δεν αντικαταστάθηκε άµεσα ο συγκεκριµένος ανταποκρι-
τής, αλλά αποσύρθηκε µετά από τις καταγγελίες των εργαζόµε-
νων και τις δικές µας ενέργειες και καταγγελίες για το συγκε-
κριµένο γεγονός; Πώς υπερασπιστήκατε, κύριε Υπουργέ, εσείς
και η διοίκηση την αξιοπιστία της ΕΡΤ απέναντι στην έγκυρη ενη-
µέρωση του κοινού;

Και τέλος, θα αναλάβει κάποιος την ευθύνη για το πρωτοφα-
νές αυτό φιάσκο; Ποιες πρωτοβουλίες θα λάβετε; Θα ζητήσετε,
επιτέλους, τις παραιτήσεις της διορισµένης διοίκησης της ΕΡΤ
ή θα συνεχίσετε να τους επιβραβεύετε µε χρυσούς µισθούς και
µπόνους;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Οικονόµου,

έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η κυρία συνάδελφος έθεσε µια σειρά από ζητήµατα. Στην

πρωτολογία µου θα αναφερθώ στα της ερώτησης και στη δευ-
τερολογία θα απαντήσω στα υπόλοιπα. Επιτρέψτε µου, όµως,
κυρία συνάδελφε -ευχαριστώντας σας για την ερώτηση-, να ξε-
κινήσω από το γεγονός ότι η εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία
ανάµεσα στα άλλα έβαλε και καινούργιες προκλήσεις σε ό,τι
αφορά στην ενηµέρωση. Και θέλω στο σηµείο αυτό, πριν προ-
χωρήσω στην ουσία της ερώτησης, να κάνω µια ξεχωριστή ανα-
φορά στους Έλληνες ανταποκριτές, πολεµικούς και µη, που από
το µέτωπο του πολέµου στην Ουκρανία, από τη Ρωσία, στη συν-
τριπτική τους πλειοψηφία αυτή την ώρα µε επαγγελµατισµό και
µε ψυχραιµία µεταδίδουν πληροφορίες και εικόνες, µεταδίδουν
έγκριτα ρεπορτάζ που είναι χρήσιµα στην ελληνική κοινή γνώµη
για να σχηµατίσει εικόνα και να δει πραγµατικά αυτά που συµ-
βαίνουν εκεί, τις συνέπειες της ρωσικής εισβολής στην Ουκρα-
νία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Έρχοµαι τώρα στην ερώτησή σας και στα ζητήµατα που θέ-
τετε. Η ΕΡΤ, κυρία συνάδελφε, κυρίες και κύριοι, ήταν από τα
ελάχιστα ελληνικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης που ήδη πριν από
την εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία ήταν παρούσα στην πε-
ριοχή. Σήµερα που µιλάµε, οκτώ δηµοσιογράφοι και αντίστοιχος
αριθµός εικονοληπτών και τεχνικών ηχοληπτών, έχουν σταλεί
στις εµπόλεµες περιοχές στα ουκρανικά σύνορα, συντελώντας
µε τη σειρά τους στην επίτευξη της υποχρέωσης της δηµόσιας
τηλεόρασης για ουσιαστική ενηµέρωση, έτσι όπως επιβάλλει η
κοινωνική αποστολή της. Συνεπώς σε ό,τι αφορά στις αιτιάσεις
σας σχετικά µε την υποτιθέµενη ανεπάρκεια της ΕΡΤ να σταθεί
στο ύψος των περιστάσεων, να είναι παρούσα, να δίνει την ει-
κόνα και την αίσθηση που πρέπει να αποκοµίζουν οι Έλληνες πο-
λίτες, η κριτική αυτή δεν αδικεί ούτε την Κυβέρνηση ούτε τη
διοίκηση της ΕΡΤ, πρωτίστως αδικεί τους δηµοσιογράφους και
τους τεχνικούς.

Εξάλλου, όπως και τα γεγονότα αποδεικνύουν, η κατάσταση
είναι τελείως διαφορετική από αυτή που περιγράφετε και προ-
σπαθείτε να υποστηρίξετε. Τι εννοώ; Μέσα σε ελάχιστες ώρες
και χάρη στις προσπάθειες της διοίκησης, αλλά και των ανθρώ-
πων της ΕΡΤ συστάθηκε το νέο κανάλι, το ΕΡΤNEWS, προκειµέ-
νου η ΕΡΤ όχι απλώς να µην είναι απούσα από τις εξελίξεις, αλλά
να µεταδίδει τα γεγονότα ακατάπαυστα είκοσι ώρες την ηµέρα,
επτά ηµέρες την εβδοµάδα. Το νέο κανάλι εκπέµπει τόσο µέσα
από τη συχνότητα του «DEUTSCHE WELLE» και µέσα από την
πλατφόρµα του ERTFLIX, όσο και διαδικτυακά. Είναι δε αξιοση-
µείωτο ότι η ΕΡΤ είναι το µοναδικό ελληνικό κανάλι που µέσα στις
τελευταίες εβδοµάδες µεταδίδει δελτία ειδήσεων στο ακέραιο
της ώρας όλο το εικοσιτετράωρο. 

Σε ό,τι αφορά τώρα στα υπόλοιπα ερωτήµατα που θέσατε θα
προβώ σε µια σύντοµη περιγραφή των γεγονότων, αναλυτική,
για να κατανοήσετε πλήρως και εσείς και το Σώµα και όσοι µας
παρακολουθούν πώς ακριβώς έχει η υπόθεση, µε βάση την ενη-
µέρωση που έχουµε από τη διοίκηση της ΕΡΤ.
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Με δεδοµένο ότι η ΕΡΤ τα τελευταία χρόνια, κυρία συνάδελφε
-επειδή κάνατε και σχετικές συγκρίσεις- δεν διέθετε ανταποκρι-
τές σε χώρες του εξωτερικού µε ιδιαίτερο δηµοσιογραφικό εν-
διαφέρον, όπως, για παράδειγµα, δεν διέθετε ανταποκριτές στη
Γαλλία, στην Κύπρο, στην Ιταλία, στη Ρωσία, στη Βουλγαρία, ξε-
κίνησε από τα τέλη του 2020 µια διαγωνιστική διαδικασία από τη
διοίκηση της ΕΡΤ προκειµένου να πληρώσουµε τις συγκεκριµέ-
νες θέσεις και η διαδικασία αυτή προέβλεπε τις συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα χρειαστώ ένα - ενάµισι λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Στην ανοιχτή πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος, λοιπόν,

που δηµοσιεύθηκε στις 11-12-2020 υπήρξαν δύο υποψηφιότητες
για τη θέση του ανταποκριτή στη Ρωσία, µία εκ των οποίων ήταν
του κ. Αχιλλέα Πατσούκα. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι ο έτερος
υποψήφιος κατείχε ήδη άλλη αµειβόµενη θέση από το ελληνικό
δηµόσιο από το 2007 µέχρι το τέλος του 2021, δηλαδή από τον
ΕΟΤ, η επιτροπή αξιολόγησης προέκρινε την υποψηφιότητα του
δεύτερου δηµοσιογράφου, ο οποίος είχε και την αρµόζουσα και
απαραίτητη εµπειρία δεδοµένου ότι είχε θητεύσει στη ρωσική
πρωτεύουσα επί δεκαεπτά έτη και ήταν ανταποκριτής πολλών
ελληνικών µέσων µαζικής ενηµέρωσης εκεί. Ενδεικτικά αναφέρω
τον «ΑΝΤ1», τον «Real FM», τον «ΣΚΑΪ», την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»
κ.λπ..

Όσον αφορά στο ερώτηµά σας για τις αποδοχές του συγκε-
κριµένου εργαζόµενου, του ανταποκριτή, το εργολαβικό αντάλ-
λαγµα ορίστηκε στα 1.800 ευρώ τον µήνα µεικτά, δηλαδή
λιγότερα από 1.200 ευρώ καθαρά, χωρίς να προβλέπεται φυσικά
κανενός είδους επίδοµα εξωτερικού. Σηµειώνεται δε, για να
απαντήσω και σε αυτό το σκέλος της ερώτησής σας, ότι ως συµ-
βασιούχος έργου ο κ. Πατσούκας δεν είναι υπόχρεος στην υπο-
βολή αιτήµατος άδειας για παράλληλη απασχόληση σε άλλο
µέσο µαζικής ενηµέρωσης, όπως υπονοείτε στην ερώτησή σας,
πολύ περισσότερο όταν δεν εργάζεται για ανταγωνιστικό της
ΕΡΤ µέσο µαζικής ενηµέρωσης, αλλά σε άλλο κανάλι της Κύ-
πρου. 

Τώρα, όπως προκύπτει από τα δικαιολογητικά που κατέθεσε,
αλλά και τις αναφορές των επιτελικών στελεχών της διεύθυνσης
ειδήσεων της ΕΡΤ, ο κ. Πατσούκας αµέσως µετά από την ανά-
ληψη των καθηκόντων του, δροµολόγησε την ανανέωση του δια-
βατηρίου του, έτσι ώστε να µπορεί µε την απαραίτητη άδεια
εργασίας που θα του χορηγηθεί από τη ρωσική οµοσπονδία να
πάει στη Ρωσία. 

Για τον σκοπό αυτό, στις 3 Μαρτίου του 2021 απέστειλε στις
αρµόδιες υπηρεσίες του ρωσικού Υπουργείου Εξωτερικών όλα
τα απαραίτητα έγγραφα για την έκδοση της απαραίτητης βίζας.
Καθώς οι διαδικασίες αποδείχθηκαν χρονοβόρες, τον Απρίλιο
του 2021 ταξίδεψε στη Ρωσία µε την ιδιωτική του βίζα απ’ όπου
έστελνε τις ανταποκρίσεις του, από τη Μόσχα δηλαδή, έως τη
στιγµή που έληξε η άδεια παραµονής του, τον Μάιο του 2021.
Ακολούθως επέστρεψε στην Ελλάδα, αναµένοντας τη χορήγηση
της επαγγελµατικής βίζας, η οποία του χορηγήθηκε µε πρωτο-
φανή καθυστέρηση από το ρωσικό Υπουργείο, µε δέκα µήνες κα-
θυστέρηση, στις 26-1-2022. 

Δυστυχώς, το ίδιο διάστηµα αντιµετώπισε εξαιρετικά σοβαρό
πρόβληµα υγείας, το οποίο κατέστησε ανέφικτη τη µετάβασή του
στη Ρωσία, γεγονός που συνέτεινε τελικά και στην απόφασή του
να παραιτηθεί από την ΕΡΤ πολύ νωρίτερα, αρχές Μαρτίου, από
την ανάδειξη του θέµατος το οποίο επικαλείστε.

Όλο το διάστηµα της δηµοσιογραφικής του συνεργασίας µε
την ΕΡΤ ασκούσε τα καθήκοντά του ως ειδικός επί των ρωσικών
θεµάτων, έστελνε κείµενα, έκανε αναλύσεις, συµµετείχε στις συ-
ζητήσεις, έκανε ρεπορτάζ στην ενηµερωτική ιστοσελίδα και είχε
επίκαιρη παρουσία στις τηλεοπτικές και ραδιοφωνικές συχνότη-
τες της ΕΡΤ. 

Να σηµειωθεί -και σύµφωνα πάντα µε την ΕΡΤ- πως στις 15-2-
2022 είχε πάρει συνέντευξη από τον Πρέσβη της Ρωσίας στην
Αθήνα εδώ. Άρα, η φυσική του παρουσία ήταν εδώ. Δεν έκρυβε
κανείς ότι ο άνθρωπος ήταν εδώ ούτε προσπαθούσε να υποκρι-
θεί ότι ήταν αλλού. Η συνέντευξη προφανώς έπαιξε και στην

ιστοσελίδα της ΕΡΤ και σε ένα λινκ που είναι προσβάσιµο σε
όλους.

Μάλιστα, προκειµένου να αποφευχθεί η οποιαδήποτε παρα-
νόηση για τον τρόπο παραγωγής των ρεπορτάζ, είχε δοθεί ρητή
οδηγία από όλους τους αρµόδιους διευθυντές, όλα τα επιτελικά
στελέχη της εταιρείας, σε αλλεπάλληλες συσκέψεις, µέχρι να
αρθεί κάθε γραφειοκρατικό εµπόδιο και να µπορεί ο άνθρωπος
να ξαναπάει στη Ρωσία, να µην χρησιµοποιείται ο τίτλος «Μόσχα
απευθείας» ή «από τη Μόσχα ο ανταποκριτής µας» και ούτω κα-
θεξής. Η διευκρίνιση αυτή, κατά κανόνα, τηρήθηκε. 

Ωστόσο, υπήρξαν πράγµατι κάποιες ελάχιστες περιπτώσεις
κατά τις οποίες αναφέρθηκε εκ παραδροµής, όχι από σκοπιµό-
τητα, ότι ο κ. Πατσούκας µετέδιδε το ρεπορτάζ του από τη
Μόσχα. Σε κάθε περίπτωση, όµως, όλα όσα σας είπα µέχρι τώρα,
αλλά και το γεγονός ότι ο άνθρωπος προφανώς και ήταν εδώ και
δεν κρυβόταν, αποδεικνύει ότι δεν υπήρξε από πλευράς τού ει-
δησεογραφικού τοµέα της ΕΡΤ -τη διοίκηση, τη διεύθυνση ειδή-
σεων, τα στελέχη- οποιαδήποτε πρόθεση παραπλάνησης του
κοινού, πολύ περισσότερο όταν οι πολίτες που παρακολουθούν
τη δηµόσια τηλεόραση γνωρίζουν πάρα πολύ καλά την τεράστια
προσπάθεια που έχει γίνει τα τελευταία χρόνια, προκειµένου να
καλυφθεί η επικαιρότητα από την ΕΡΤ και στην Ελλάδα και στο
εξωτερικό, µε ψύχραιµο, σοβαρό και ποιοτικό τρόπο.

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Γκαρά,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κύριε Υπουργέ, θλίβοµαι ειλικρινά γιατί

δεν µου απαντήσατε. Δεν µου απαντήσατε στα καίρια ερωτήµατα
ή προσπαθήσατε να τα καλύψετε µε δικαιολογίες, τις ίδιες δι-
καιολογίες που ουσιαστικά έδωσε στη δηµοσιότητα και η διοί-
κηση της ΕΡΤ για το συγκεκριµένο θέµα. 

Πρώτον, σε ό,τι αφορά στα ζητήµατα της κάλυψης των δρα-
µατικών πολεµικών γεγονότων στην Ουκρανία από την ΕΡΤ, να
σας ενηµερώσω ότι τις πρώτες πέντε ηµέρες δεν υπήρχε συνε-
χής κάλυψη των γεγονότων από την ΕΡΤ και µετά από πάρα πολ-
λές παλινωδίες όπου από την ΕΡΤ1 γίνονταν οι µεταδόσεις, µετά
στην ΕΡΤ2, µετά στην ΕΡΤ3 και καταλήξαµε στο ιντερνετικό κα-
νάλι -που γνωρίζετε ότι πάρα πολλοί πολίτες δεν έχουν πρό-
σβαση στο ιντερνετικό διαδικτυακό κανάλι της ΕΡΤ- σηµαίνει ότι
έχετε υποβαθµίσει τον ενηµερωτικό χαρακτήρα και έχετε υπο-
βαθµίσει και τη σηµασία της κάλυψης πολεµικού γεγονότος, µε
απόφαση προφανώς της διοίκησης της δηµόσιας ραδιοτηλεόρα-
σης. 

Ωστόσο, µε συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ, αλλά ο ρόλος της δη-
µόσιας ραδιοτηλεόρασης -θα το επαναλάβω- σε τόσο σηµαντικά
και έκτακτα γεγονότα δεν είναι αυτός. Δεν µας αξίζει µια τέτοια
ΕΡΤ. Ειλικρινά το λέω. Δεν µας αξίζει µια τέτοια ΕΡΤ και πρέπει
να εργαστείτε για την αναβάθµισή της. 

Και προφανώς θα συµφωνήσω µαζί σας για τις ικανότητες, την
εµπειρία και το πόσο άξιοι είναι οι εργαζόµενοι στην ΕΡΤ.
Ωστόσο, η διοίκηση φρόντισε να στείλει ανταποκριτές σε εµπό-
λεµα σηµεία, χωρίς να έχει εξασφαλίσει τον εξοπλισµό τους,
χωρίς να έχει διασφαλίσει την ασφαλιστική τους κάλυψη, χωρίς
καν να έχει εξασφαλίσει δορυφορική επικοινωνία και δορυφορικό
τηλέφωνο.

Αντιθέτως, πρόλαβε η ΕΣΗΕΑ και παραχώρησε εξοπλισµό για
την προστασία των ίδιων των ανταποκριτών σε εµπόλεµες περι-
πτώσεις. 

Και πάω τώρα και στο θέµα του ανταποκριτή. Οµολογήσατε
µόλις ότι γνωρίζατε ότι υπάρχει πρόβληµα µε τη συνέπεια του
συγκεκριµένου ανθρώπου, ώστε να κάνει ανταποκρίσεις από τη
Μόσχα, από τη ρωσική πρωτεύουσα. Δεν προχωρήσατε σε αντι-
κατάσταση του συγκεκριµένου ανταποκριτή, ώστε να υπάρχει
κάλυψη των γεγονότων, κάλυψη των πληροφοριών και σωστή
ενηµέρωση του τηλεοπτικού κοινού. 

Ακόµη και σήµερα δεν υπάρχει ανταποκριτής. Ωστόσο, ακόµη
και αν έχει παραιτηθεί ο κύριος αυτός, ακόµη και αν έχει δηλώσει
αναρρωτική άδεια, το ίδιο διάστηµα εµφανίζεται να εργάζεται και
σε κυπριακό κανάλι. Ωστόσο, ξαναλέω ότι τίποτα από όλα αυτά
δεν δικαιολογεί κάτω από την εικόνα του ανταποκριτή να γράφει
«Μόσχα απευθείας». Ακόµη κι αν έκαναν λάθος –λέω εγώ καλο-
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προαίρετα- οι παρουσιαστές, ο ίδιος θα έπρεπε να διορθώσει και
να πει ότι «Βρίσκοµαι στην Αθήνα και έχω πληροφορίες από τη
Μόσχα».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Οµολογήσατε, όµως, και εσείς -γιατί εγώ έτσι το δέχοµαι- πως,

από τη στιγµή που φτάνουν στο σηµείο οι υπεύθυνοι, οι διευθυν-
τές να δώσουν ρητή εντολή και επεξήγηση ότι θα διευκρινίζεται
πως ο συγκεκριµένος ανταποκριτής δεν είναι στη Μόσχα, αλλά
βρίσκεται στην Αθήνα, ακόµη και αυτό δείχνει ότι γνωρίζατε το
πρόβληµα, ότι συγκαλύπτατε το πρόβληµα και ότι πολύ συνει-
δητά κάτω στο super έγραφε «Μόσχα απευθείας». Αν αυτό δεν
είναι επιχειρούµενη εξαπάτηση του τηλεοπτικού κοινού και των
Ελλήνων πολιτών, τότε τι είναι, κύριε Υπουργέ;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Απάντησα στην πρωτολογία µου σε όλα τα ζητήµατα που θέτει

η ερώτηση και νοµίζω ότι αναδείχθηκε και αναδεικνύεται και από
την καθηµερινή ενηµέρωση των πολιτών µέσα από τις συχνότη-
τες της ΕΡΤ η προσήλωση της και το ενδιαφέρον της να µετα-
φέρει στους Έλληνες τηλεθεατές τις εικόνες, τα ρεπορτάζ, τις
ειδήσεις, την πραγµατικότητα, τη θλιβερή πραγµατικότητα στην
Ουκρανία από τη ρωσική εισβολή.

Και αυτό είναι σε συνέχεια της συνολικής προσπάθειας της
αναβάθµισης της ΕΡΤ, η οποία βρίσκεται το τελευταίο διάστηµα
και αυτή στο στόχαστρο της κριτικής από την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση. Αξίζει, λοιπόν, νοµίζω τον κόπο µε βάση αυτό και µε
αφορµή την ερώτηση της συναδέλφου, κύριε Πρόεδρε, να πούµε
πολύ επιγραµµατικά δύο πράγµατα, για να απαντήσουµε και στο
πνεύµα της ερώτησης, αλλά και στον κόσµο που παρακολουθεί
για το τι έχει αλλάξει στην ΕΡΤ από το 2019 µέχρι σήµερα για
τους εργαζόµενους και τους τηλεθεατές, για τους Έλληνες πο-
λίτες, για την ελληνική δηµόσια τηλεόραση. 

Η παρούσα διοίκηση, λοιπόν, µέσα σ’ αυτό το περιβάλλον πέ-
τυχε τα τελευταία δυόµισι χρόνια, µαζί µε τους εργαζόµενους
και µε τη στήριξη της Κυβέρνησης, τον εξορθολογισµό του κό-
στους των αθλητικών δικαιωµάτων, µια εξοικονόµηση, δηλαδή,
άνω των 20 εκατοµµυρίων ευρώ. Πέτυχε τη βελτίωση της εικόνας
και του περιεχοµένου της ενηµέρωσης µε γνώµονα την αµερο-
ληψία και την αντικειµενικότητα. Παρένθεση: Δεν είναι µόνο δια-
δικτυακό το ΕΡΤ NEWS, κυρία συνάδελφε, σας εξήγησα και
προηγουµένως τις πηγές από τις οποίες µπορεί κάποιος να το
βλέπει. 

Πέτυχε η διοίκηση την έγκριση προτάσεων για τη στήριξη της
ελληνικής κινηµατογραφίας ύψους πάνω από 2,6 εκατοµµύρια
ευρώ, έβαλε τη µυθοπλασία ξανά στο κάδρο της δηµόσιας τη-
λεόρασης, πέτυχε την εφαρµογή ΚΥΑ για τον συµψηφισµό απο-
ζηµιώσεων και δεδουλευµένων, την εκκίνηση επίσηµα του
διαλόγου µεταξύ της διοίκησης και των εργαζοµένων για την
υπογραφή συλλογικής σύµβασης εργασίας, τη δροµολόγηση
µακρόπνοων προγραµµατικών και επιχειρησιακών αλλαγών που
θα υπηρετούν το όραµα και τον στρατηγικό σχεδιασµό της δη-
µόσιας τηλεόρασης. 

Και όλα αυτά και πολλά ακόµα έγιναν, κυρίες και κύριοι. Η προ-
σπάθεια, δηλαδή, που γίνεται τα τελευταία δυόµισι χρόνια στην
ΕΡΤ, είναι εµφανής και αποτυπώνεται παντού, σε µια σειρά από
έρευνες. Αποτυπώνεται σε ετήσιες ποιοτικές και ποσοτικές έρευ-
νες που διεξήχθησαν τον Ιανουάριο και τον Απρίλιο του 2021 και
ανέδειξαν µε εντυπωσιακό τρόπο τη βελτίωση της εικόνας της
ΕΡΤ σε όλους τους τοµείς ανεξαρτήτως: στην ενηµέρωση, στο
πρόγραµµα, στην τεχνολογία, στην επικοινωνία περιεχοµένου και
γενικότερα, στη συνολική αίσθηση που έχουν οι πολίτες για τη
δηµόσια τηλεόραση. 

Και στις δύο έρευνες, µάλιστα -σε αυτές που σας ανέφερα
πριν, ποιοτικές και ποσοτικές- µε ιδιαίτερο τρόπο επιβεβαιώθηκε
και η αδιαµφισβήτητη επιτυχία της ψηφιακής πλατφόρµας ERT-
FLIX που προωθεί τη θετική εικόνα της νέας ΕΡΤ, η οποία πρω-

ταγωνιστεί στον συγκεκριµένο τοµέα. Συγκεκριµένα, στην ανε-
ξάρτητη έρευνα του «Reuters Research Intitute» που διεξήχθη τον
Ιανουάριο του 2021 επιβεβαιώθηκε η δραστική βελτίωση της ει-
κόνας που έχουν οι πολίτες για την εγκυρότητα…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Απαντήστε µου στα συγκεκριµένα ερω-
τήµατα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Κυρία συνάδελφε, σας απάντησα σε όλα. Μην προσπαθείτε να
µου αναδείξετε ότι δεν ήρθατε εδώ, για να ακούσετε απαντήσεις,
αλλά για να επαναλάβετε τα στερεότυπα που έχετε στο µυαλό
σας. Σας απάντησα πάρα πολύ αναλυτικά για το πότε ήταν στη
Ρωσία ο ανταποκριτής, για ποιους λόγους δεν ήταν και πότε πή-
γαινε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ποια στερεότυπα; Έχω κάνει συγκεκρι-
µένες ερωτήσεις και θέλω απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε. Δεν σας διέκοψε εσάς, κυρία Γκαρά, κανείς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Επίσης, η εικόνα που έχουν οι Έλληνες πολίτες για την ελληνική
δηµόσια τηλεόραση αποτυπώθηκε και στην έρευνα του 2021 της
Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, όπου η
ψηφιακή πλατφόρµα ΕRTFLIX ήρθε δεύτερη σε αναγνωρισιµό-
τητα µε αποδοχή στην Ελλάδα, πίσω µόνο από την πλατφόρµα
του ΝΕΤFLIX. Επίσης, υπάρχει και το γεγονός ότι στη συνείδηση
των Ελλήνων πολιτών, πάλι µε βάση τις συγκεκριµένες έρευνες,
η ΕΡΤ ανέβηκε στην τρίτη από την ένατη θέση στην οποία βρι-
σκόταν την αντίστοιχη περίοδο 2019-2020 σε ό,τι αφορά στην
αντικειµενικότητα, στην εγκυρότητα και στο κύρος του ενηµερω-
τικού της προγράµµατος. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: … (Δεν ακούστηκε)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Σε έρευνα που διεξήχθη για πρώτη φορά πανελλαδικά, κυρία συ-
νάδελφε, τον Νοέµβριο του 2021 αποτυπώθηκε η µεγάλη άνοδος
και αποδοχή των ραδιοφωνικών, ενηµερωτικών και µουσικών εκ-
ποµπών της ελληνικής δηµόσιας τηλεόρασης και στο σύνολο του
πληθυσµού η συνολική ακροαµατικότητα εκτιµάται ότι είναι
υπερδιπλάσια αυτής που αποτυπωνόταν στις αντίστοιχες µετρή-
σεις στο παρελθόν. 

Όλα αυτά δεν αναδεικνύουν πουθενά –ίσως γι’ αυτό διαµαρ-
τύρεστε- ούτε απαξίωση ούτε χρεοκοπία ούτε υποβάθµιση της
δηµόσιας τηλεόρασης. Δεν την αναδεικνύουν στους πολίτες,
στους δέκτες, στους ανθρώπους που είναι για να κρίνουν.

Όλα αυτά δείχνουν ότι γίνεται σοβαρή δουλειά. Δουλειά που
προφανώς αποτυπώνεται και στον τρόπο µε τον οποίον καλύπτε-
ται η ρωσική εισβολή στην Ουκρανία, δουλειά που δίνει τη δυνα-
τότητα είκοσι ώρες την ηµέρα, επτά ηµέρες την εβδοµάδα µέσα
από το ERTNEWS, µέσα από τα ωριαία δελτία ειδήσεων κάθε
µέρα της δηµόσιας ελληνικής τηλεόρασης στους Έλληνες πολί-
τες να ενηµερώνονται έγκυρα και αντικειµενικά γι’ αυτά που συµ-
βαίνουν εκεί.

Όλα τα υπόλοιπα είναι µέσα στον ευρύτερο σχεδιασµό και
στην ευρύτερη λογική σας µηδενισµού της δουλειάς που γίνεται
σε µια σειρά από πεδία, τώρα και στο πεδίο της δηµόσιας τηλε-
όρασης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Δεν µου απαντήσατε πάντως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 511/10-3-2022 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λάρισας του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «”Στον αέρα” οι υπηρεσίες δόµησης των δήµων,
στα όρια της αντοχής τους οι εργαζόµενοι».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών
κ. Μαυρουδής Βορίδης.

Κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι ειλικρινά γιατί η επίκαιρη ερώτηση

που σας κατέθεσα αποτέλεσε το εναρκτήριο λάκτισµα για να
ασχοληθεί η Κυβέρνησή σας µε τις υπηρεσίες δόµησης και για
να αποκαταστήσετε αυτό που είχατε «στον αέρα», καθώς σας
διέφυγε η ηµεροµηνία. Δεν είχατε ειδοποιηθεί προφανώς από
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τους συνεργάτες σας.
Έπρεπε να σας θυµίσω, λοιπόν, µε αυτήν την επίκαιρη ερώ-

τηση το µεσηµέρι της Πέµπτης 10 Μαρτίου ότι έχει λήξει από 28
Φεβρουαρίου η τελευταία παράταση που εσείς είχατε δώσει, για
να τρέξετε το βράδυ της επόµενης ηµέρας να καταθέσετε νέα
παράταση µε αναδροµικότητα από 28 Φεβρουαρίου µέσα στο
απερίγραπτο νοµοσχέδιο-«σκούπα» που θα ψηφιστεί αύριο στην
Ολοµέλεια και το φέρνετε µε πολλές διατάξεις πολλών Υπουρ-
γείων, όπως τα είχαµε πει πριν από λίγο. Την είχατε ξεχάσει, λοι-
πόν, την ηµεροµηνία, δεν την είχατε συµπεριλάβει. Το άρθρο δεν
υπήρχε καν, το φέρατε µετά, έξω από κάθε νοµικό πλαίσιο. 

Επί της ουσίας: Ξεσηκωµός υπάρχει αυτή τη στιγµή σε ολό-
κληρη την Ελλάδα. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι λειτουργούν οι ΔΟΜ
«στον αέρα», χωρίς στελεχωµένες τις υπηρεσίες. Δυστυχώς, δεν
υπάρχει επάρκεια στο προσωπικό, δυστυχώς είναι «στον αέρα»
οι διαδικασίες. Υπάρχουν και νοµικής φύσεως ζητήµατα. Η Πα-
νελλήνια Οµοσπονδία Εργαζοµένων ΟΤΑ, η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Ενώσεων Μηχανικών Δηµοσίου, η Πανελλήνια Οµοσπον-
δία Μηχανικών Τεχνολογικού Τοµέα κήρυξαν απεργία-αποχή από
τις 14 έως τις 24 Μαρτίου µε σειρά αιτηµάτων για τα οποία πι-
στεύω ότι έχετε λάβει γνώση και τα γνωρίζετε.

Συµβαίνει τώρα το εξής παράδοξο: Έχετε τροποποιήσει έξι
φορές µέτρησα, τη σχετική νοµοθεσία. 

Από τη πρώτη στιγµή στηλιτεύουµε τους ουτοπικούς και ανα-
ποτελεσµατικούς χειρισµούς σας και δυστυχώς, για άλλη µια
φορά η πραγµατικότητα µάς δικαίωσε. Χρόνια εξαγγελίες, ση-
µαντικότατα τα προβλήµατα, σηµαντικές οι ελλείψεις, χωρίς να
κάνετε τίποτε περί αυτού. Μόνο, θα αναφέρω, ότι εµφανιστήκατε
πάλι στο συνέδριο της ΚΕΔΕ, είπατε εκεί ότι θα πληρωθεί σί-
γουρα το προσωπικό, οι ανάλογες θέσεις κ.λπ.. Έχω εδώ τα πρα-
κτικά, κύριε Υπουργέ, µην το αµφισβητείτε, γιατί σας βλέπω ότι
το αµφισβητείτε. Οι µηχανικοί, λοιπόν, είπατε χαρακτηριστικά,
µέχρι τον Μάρτη θα έχουν «κάτσει». Ο Μάρτης ήρθε, κοντεύει
να τελειώσει, τίποτα τέτοιο δεν έχουµε δει. Καθυστέρησε πάρα
πολύ η προκήρυξη.

Δυστυχώς, έχουµε και το άλλο που συµβαίνει συχνά στην Κυ-
βέρνηση σας και τελειώνω µε αυτήν την επισήµανση µόνο, τα
υπόλοιπα στη δευτερολογία. Εµφανίστηκε προχθές στην έκτακτη
σύσκεψη των δηµάρχων ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Πέτσας, ο
οποίος ανακοίνωσε ολοκληρωµένο σχέδιο επέµβασης για τις
ΥΔΟΜ, το οποίο είναι σε συνεργασία µε το ΤΕΕ και κοινής απο-
δοχής από όλους τους δήµους. Σήµερα, λοιπόν, πρέπει να µας
εξηγήσετε, να εξηγηθείτε τι ακριβώς εννοείτε, εν κρυπτώ πάλι
όλα αυτά, δεν έχουµε ιδέα για ποιο πράγµα µιλάτε. Αλλά θα πω
και κάτι ακόµα. Απ’ όσο έχω πληροφορηθεί και προσπάθησα να
πληροφορηθώ, δεν έχει ιδέα και το ΤΕΕ. Εσείς, λοιπόν, που έχετε
ιδέα να µας πείτε τι ακριβώς εννοείτε γι’ αυτό το περιβόητο ολο-
κληρωµένο σχέδιο µε το οποίο θα σώσετε τις υπηρεσίες δόµη-
σης της χώρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και

εγώ.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς ο καθένας έχει δικαίωµα να θε-

ωρεί ότι πυροδοτεί νοµοθετικές εξελίξεις. Δεν θα σας αφαιρέσω
εγώ το δικαίωµα να το πιστεύετε αυτό. Αλλά, επίσης, είναι και
απολύτως προφανές ότι δεν περιµένουµε κάτι να κάνετε εσείς
για να κρίνουµε πότε πρέπει να γίνει η συγκεκριµένη παράταση
την οποία και κάναµε.

Παρεµπιπτόντως -για να βάζουµε τα πράγµατα στη θέση τους-
συζητώντας για να καταλάβουµε την ιστορική διαδροµή αυτού
του πράγµατος που λέγεται «υπηρεσίες δόµησης», αν θυµάµαι
καλά ήταν ο κ. Ραγκούσης τότε µε εκείνον τον νόµο του 2010 ο
οποίος είπε ότι κάθε δήµος πρέπει να έχει µια υπηρεσία δόµη-
σης. Έδωσε διοικητική υποστήριξη ο κ. Ραγκούσης, δηλαδή µη
στελέχωση, µέχρι το 2012. Από το 2012 µέχρι και σήµερα αυτή
η διαδικασία της διοικητικής στήριξης συνεχίζεται, ακριβώς, γιατί
δεν έχουν συγκροτηθεί οι υπηρεσίες δόµησης. Άρα, λοιπόν, πρέ-
πει κάποιος να αναρωτηθεί γιατί διαδοχικές κυβερνήσεις από το

2010 µέχρι και σήµερα δεν έχουν λύσει αυτό το θέµα; Προφανώς
δεν ανέκυψε χθες.

Όµως, σε ποια κυβέρνηση κάνετε αυτήν την ερώτηση; Ακού-
στε τώρα για τη στελέχωση. Διότι από το 2010 µέχρι και το 2018
πόσοι µηχανικοί στις διαδοχικές αυτές κυβερνήσεις έχουν τοπο-
θετηθεί; Πόσοι έχουν προσληφθεί; Μηδέν µέχρι το 2018. Γίνεται
η προκήρυξη 3Κ –ΣΥΡΙΖΑ-, προσλήψεις στην αυτοδιοίκηση. Πό-
σους προσέλαβαν τότε; Χιλιάδες ανθρώπους. Πόσους µηχανι-
κούς είχε η 3Κ; Έναν. Και ερχόµαστε τώρα σε αυτήν την Κυβέρ-
νηση, η όποια έχει κάνει το εξής στον προγραµµατισµό προσλή-
ψεων. Έχει προβλέψει στην 13Κ σύνολο οκτακοσίων τέσσερις.
Μέσα στην προκήρυξη, δηλαδή, αυτήν ενσωµατώνονται οκτακό-
σιοι τέσσερις, ενώ επίσης έχουν δοθεί στις προηγούµενες προ-
κηρύξεις -θα σας το βρω στη δευτερολογία, γιατί µου διαφεύγει
τώρα- και για το 2020 και για το 2021 και για το 2022 προσλήψεις
µηχανικών. Οι µόνοι οι οποίοι κάνουµε προσλήψεις µηχανικών
είναι η παρούσα Κυβέρνηση, προκειµένου να στελεχώσουµε τις
ΥΔΟΜ. Και εσείς µας εγκαλείτε για αυτό µετά από δώδεκα χρό-
νια µηδενικών προσλήψεων. Εντυπωσιακή η κριτική σας -οφείλω
να παραδεχτώ- σε αυτήν την Κυβέρνηση!

Και σε τι µας εγκαλείτε; Είχα πει ότι θα έχουν εκδοθεί αποτε-
λέσµατα τον Μάρτιο, µια εκτίµηση που τότε είχε κάνει το ΑΣΕΠ
και, πράγµατι, µετέφερα. 

Η αλήθεια είναι, θυµάµαι, ότι τα προσωρινά αποτελέσµατα θα
πάνε τον Μάιο. Σας µεταφέρω, επίσης, την εκτίµηση του ΑΣΕΠ.
Όπως ξέρετε, ούτε έχω έλεγχο επί των διαδικασιών προσλήψεων
ούτε προβλέπεται να έχω έλεγχο, αλλά έχω µία ενηµέρωση από
το ΑΣΕΠ. Έρχεστε, λοιπόν, µ’ αυτή την ερώτηση να πείτε σε εµάς
που έχουµε προκηρύξει χιλιάδες θέσεις µηχανικών, τι έχουµε
κάνει για τις ΥΔΟΜ, την ώρα που τα προσωρινά αποτελέσµατα -
που ελπίζω να µας επιτρέψουν πράγµατι να κάνουµε προσλήψεις
και πράγµατι να κάτσουν στη θέση τους- θα έχουν εκδοθεί τον
Μάιο, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχω από το ΑΣΕΠ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Λιακούλη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έτσι κι αλλιώς έχουµε συνηθίσει -εγώ τουλά-

χιστον που έρχοµαι τακτικά σε κοινοβουλευτική επαφή µαζί σας-
να πετάτε την µπάλα στην κερκίδα, όταν τα πράγµατα είναι δύ-
σκολα στο γήπεδο. Αυτό είναι πολιτική επιλογή σας. Το κάνετε
αυτό. Κι οφείλω να πω ότι το κάνετε και µε έναν έξυπνο τρόπο.
Βέβαια, θα µου επιτρέψετε να πω πως σε επίπεδο πολιτικής αι-
σθητικής, τουλάχιστον, αυτό το «βρήκαµε καµένη γη» µπορείτε
να το πείτε µία, δυο, τρεις φορές. Τρία χρόνια δεν µπορείτε να
το λέτε, όµως. Κυβερνάτε τρία χρόνια. Δεν ήρθατε χθες στην Κυ-
βέρνηση για να πείτε ότι δεν προλάβατε να διορθώσετε τίποτα.

Για να µιλήσουµε σοβαρά επί του συγκεκριµένου ζητήµατος,
η αλήθεια είναι πως κάνατε τίποτα. Αυτή είναι η αλήθεια. Η αλή-
θεια είναι ότι δυστυχώς, δεν προβήκατε σε καµµία απολύτως
διόρθωση του πράγµατος. Δυστυχώς, µόλις οι εκατόν εξήντα
οκτώ δήµοι διαθέτουν υπηρεσίες δόµησης το 51% και το 49%
δεν διαθέτουν. Από τις εκατόν εξήντα οκτώ υπηρεσίες δόµησης
οι δεκαέξι λειτουργούν µερικώς. Η µεγάλη πλειοψηφία των
δήµων κάτω των δέκα χιλιάδων κατοίκων δεν διαθέτουν ΥΔΟΜ.
Τριάντα τρεις δήµοι άνω των είκοσι πέντε χιλιάδων κατοίκων δεν
διαθέτουν υπηρεσίες δόµησης. Από τους εκατόν εξήντα οκτώ
δήµους οι τέσσερις δεν διαθέτουν καθόλου προσωπικό. Οι είκοσι
δύο δεν έχουν µηχανικό. Οι είκοσι οκτώ απασχολούν µόνο έναν
µηχανικό. Και δεν συµµαζεύεται. Εκεί είστε. Σ’ αυτό το σηµείο
είστε. Εδώ υπάρχουν και ευθύνες. Είναι νοµικές οι ευθύνες. Για
πολεοδοµία µιλάµε. Για τέτοιου είδους υπηρεσία. Υπογράφουν
φαρδιά πλατιά οι άνθρωποι αυτοί. Γι’ αυτό βρίσκονται και στους
δρόµους αυτή τη στιγµή, σε κινητοποίηση. 

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να µιλήσετε και για το «γήπεδο». Πρέ-
πει να µιλήσετε για τον πραγµατικό αγώνα. Θα πρέπει να µας
πείτε, λοιπόν, τι προσδοκάτε να κάνετε µε τη νοµοθεσία την
οποία έχετε ήδη ψηφίσει εσείς και η οποία είναι άκρως ουτοπική.
Αλλά εγώ µαζί σας είµαι. Λέτε ότι στελεχώνονται τουλάχιστον
από έναν αγρονόµο τοπογράφο µηχανικό, έναν αρχιτέκτονα µη-
χανικό, έναν χωροτάκτη πολεοδόµο µηχανικό, έναν πολιτικό µη-
χανικό, έναν µηχανολόγο ή ηλεκτρολόγο µηχανικό. Πείτε τώρα

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ε’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2022 10225



στον κόσµο που µας ακούει. Εδώ είναι το «γήπεδο». 
Μας λέτε δηλαδή, ότι αυτά όλα που µε τη νέα προκήρυξη που

έχει κάνει η «καλή» σας Κυβέρνηση, που όλα τα φροντίζει µέσα
σε αυτή την τριετία, αύριο οι πολεοδοµίες όλης της χώρας, οι
ΥΔΟΜ, θα τα έχουν; Αυτό απαντήστε. Θα έχουν δηλαδή, αυτά
που λέτε στη νοµοθεσία. Μας λέτε σήµερα ότι έχουν αγρονόµο,
αρχιτέκτονα, χωροτάκτη µηχανικό, πολιτικό µηχανικό. Τον νόµο
διαβάζω εγώ. Δεν λέω τίποτα. Σας ζητώ κύριε Υπουργέ, το χρο-
νοδιάγραµµα όπως οφείλετε να το δώσετε. Εσείς είστε ο καθ’
ύλην αρµόδιος Υπουργός που οφείλει να πληροφορήσει τον
κόσµο που, επαναλαµβάνω, βάζει φαρδιά πλατιά την υπογραφή
του κάτω από πάσης φύσεως νοµικές πράξεις, διοικητικές πρά-
ξεις νοµικού περιεχοµένου. Γνωρίζετε πολύ καλά τι σηµαίνει
αυτό επειδή είστε νοµικός, κύριε Υπουργέ. Γι’ αυτό και η αγω-
νία.

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας, να πω
ότι παραδίδω στα Πρακτικά ένα εξαιρετικά ενδιαφέρον φυλλάδιο
που ήρθε στα χέρια µου, το οποίο συµπυκνώνει όλα τα αιτήµατα
των ανθρώπων που χρόνια τώρα βρίσκονται σε αυτές τις υπηρε-
σίες και που τελευταία έχουν έρθει σε επαφή µαζί σας. Αναφέ-
ρουν για ποιο λόγο βρίσκονται στο δρόµο ήδη από τις 14 Μαρ-
τίου έως τις 24 Μαρτίου και τι διεκδικούν. Και σήµερα είναι στον
δρόµο.

Σε αυτούς, λοιπόν, µε απλά λόγια, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει
να απαντήσετε, όπως ακριβώς είπατε στο συνέδριο της ΚΕΔΕ,
όπως επαναλαµβάνετε σήµερα από το Υπουργικό σας Βήµα.
Αυτές οι υπηρεσίες θα στελεχωθούν µε όλους αυτούς τους αν-
θρώπους που λέτε; Τον αγρονόµο, τον χωροτάκτη, τον πολιτικό
µηχανικό κ.λπ., όπως η νοµοθεσία ορίζει; Ναι ή όχι; Και πότε;

Και τέλος, θα ήθελα να απαντήσετε και στην επίκαιρη ερώτησή
µου, γιατί θα πρέπει να απαντάει ο Υπουργός και στα ερωτήµατα
που θέτουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όλα αυτά τα στοιχεία που δίνουν οι οµοσπον-

δίες στη δηµοσιότητα, τα αµφισβητείτε; Είναι έτσι όπως τα λένε;
Είναι έτσι όπως σας τα διάβασα; Δηλαδή, το 51% των δήµων -
και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- αυτή τη στιγµή έχει µη στελεχω-
µένες -µε κανέναν, όχι µε έναν- τις υπηρεσίες ΥΔΟΜ; Αυτή είναι
η ουσία. Τα υπόλοιπα, κύριε Υπουργέ, θα τα βρούµε στην πο-
ρεία.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Είδατε πόσο η ζωή γίνεται δυσάρεστη και δύσκολη όταν έρχε-

ται κάποιος ενώπιος ενωπίω στην πραγµατικότητα; Γιατί βέβαια,
το να έρχεστε κυρία συνάδελφε και να µου λέτε για κάτι το οποίο
δεν γινόταν επί δώδεκα χρόνια και να ζητάτε ξαφνικά να τα λύ-
σουµε όλα φέτος, η απάντηση είναι όχι, δεν θα τα λύσουµε όλα
φέτος. Εκείνο όµως, που πρέπει να κάνετε, αν είσαστε δίκαιη στη
θέση σας και στην κριτική σας, είναι να αναγνωρίζετε αυτό που
κάνουµε. Τρεις χιλιάδες εννιακόσιες τριάντα δύο είναι το σύνολο
των υπηρετούντων µηχανικών αυτή τη στιγµή στην τοπική αυτο-
διοίκηση. Και ξέρετε πόσες είναι οι προγραµµατισµένες προσ-
λήψεις; Οκτακόσιες θέσεις. Οι προγραµµατισµένες προσλήψεις
όλοι, όλοι είναι τρεις χιλιάδες εννιακόσιοι και εµείς θα προσλά-
βουµε κοντά στο 22%, 23% παραπάνω από αυτό που υπηρετούν
σήµερα, τη στιγµή που επί µία δωδεκαετία δεν έχει προσληφθεί
ούτε ένας. Και τώρα ξέρετε τι µου λέτε; Ναι, αλλά γιατί προσ-
λαµβάνεις αυτούς; Δεν έπρεπε να προσλάβεις οκτακόσιους.
Έπρεπε να προσλάβεις άλλους τέσσερις χιλιάδες. 

Συγχαρητήρια! Εµπεριστατωµένη και σοβαρή πολιτική κριτική.
Τα ακούµε αυτά από τον ΣΥΡΙΖΑ, τώρα αρχίζουµε και τα ακούµε
και από το Κίνηµα Αλλαγής. Είπαµε, αυτή είναι η Αντιπολίτευση

του επί δύο και του επί τρία. Παίρνεις οκτακόσιους, «Γιατί παίρ-
νεις οκτακόσιους; Έπρεπε να πάρεις χίλιους εξακόσιους». Εάν
έπαιρνα χίλιους εξακόσιους, θα έπρεπε να πάρω τρεις χιλιάδες
διακόσιους. 

Και µου λέτε: «Πώς σκέφτεστε να αντιµετωπίσετε τα ζητή-
µατα;». Πρώτα απ’ όλα να σας πω το εξής: Ξέρετε τι ποσοστό
ικανοποίησης των αιτηµάτων σε µηχανικούς είχαµε στους δή-
µους; Ικανοποιήσαµε το 73% στον προγραµµατισµό προσλή-
ψεων. Δεν σας ενδιαφέρουν όλα αυτά, γιατί επιλέξατε σήµερα
να είστε συνδικαλιστική εκπρόσωπος κάποιων µηχανικών. Είναι
δικαίωµά σας, απολύτως σεβαστό, αλλά προφανώς αξιολογείται.
Προσέξτε, σήµερα δεν είχατε την πολιτική γενναιοδωρία να το
κάνετε εσείς, αλλά το κάνουν τα ίδια τα συνδικάτα. Τα συνδικάτα
αναγνωρίζουν την προσπάθεια που κάνει αυτή τη στιγµή η Κυ-
βέρνηση στο ζήτηµα των προσλήψεων των µηχανικών. Εσείς δεν
τα αναγνωρίσατε. Δεν είπατε «µπράβο, αλλά θέλουµε κι άλλο».
Δεν είπατε «συγχαρητήρια, σωστά, αλλά δεν είναι αρκετό». Εί-
πατε «δεν κάνετε τίποτα, δεν λύνει κανένα θέµα, δεν έχετε κάνει
τίποτα». Δεν έχουµε κάνει τίποτα, εµείς που φτάνουµε σήµερα
να προκηρύσσουµε 25% πάνω των υφιστάµενων θέσεων των µη-
χανικών. Ενώ είχαν κάνει ποιοι, τα τελευταία δώδεκα χρόνια για
το ζήτηµα αυτό; Αυτό δεν εξετάζεται. 

Και σωστά σας είπε ο κ. Πέτσας ότι εδώ υπάρχουν και άλλα
ζητήµατα, διότι εµείς δεν µπορούµε να υποχρεώσουµε, κυρία συ-
νάδελφε, κανέναν δήµο να φτιάξει ΥΔΟΜ. Δεν έχουµε αυτή τη
δυνατότητα. Το προβλέπει ο νόµος, αλλά αυτό είναι µια από-
φαση του δήµου. Όταν λοιπόν, σήµερα υπάρχουν δήµοι, οι
οποίοι έχουν υπηρετούντες µηχανικούς, αλλά στα αιτήµατα που
µας υποβάλλουν για πρόσληψη δεν υποβάλλουν αιτήµατα προσ-
λήψεων µηχανικών για τις ΥΔΟΜ, αλλά αιτήµατα προσλήψεων
µηχανικών για τις τεχνικές υπηρεσίες, αυτό πώς θα αντιµετωπι-
στεί; 

Εδώ, λοιπόν, έρχεται η δεύτερη παρέµβασή µας, που δεν
αφορά  πια µόνο τα ζητήµατα του προσωπικού, αλλά αφορά η
θεσµική µας παρέµβαση στο ζήτηµα των υπηρεσιών δόµησης.
Και η θεσµική µας παρέµβαση θα είναι τέτοια, ώστε πράγµατι να
αναγνωρίσει την κατάσταση ως έχει πλέον διαµορφωθεί, γιατί
κάποιοι έχουν επιλέξει να κάνουν ΥΔΟΜ, κάποιοι δεν θέλουν να
κάνουν ΥΔΟΜ, κάποιοι σκέφτονται ότι µπορούν να διαµορφώ-
σουν ένα πλαίσιο, µια τρίτη κατηγορία, αλλά πρέπει να δουν τη
στελέχωσή τους. 

Εµείς είµαστε σε συνεννόηση µε όλους τους δήµους γι’ αυτά
τα ζητήµατα και µε το Τεχνικό Επιµελητήριο -δεν ξέρω ποιος σας
είπε από το Τεχνικό Επιµελητήριο ότι δεν γνωρίζει ποιες είναι οι
προσπάθειές µας και πώς σκεφτόµαστε να λύσουµε το θέµα
αυτό- και σωστά σας είπε ο κ. Πέτσας ότι µέσα στο επόµενο διά-
στηµα θα εκδηλωθεί νοµοθετική µας πρωτοβουλία για τα ζητή-
µατα αυτά. 

Παρεµπιπτόντως για τα ζητήµατα της διαβουλεύσεως, γιατί
συχνά διαφωνούµε, θα σας το πω για µια ακόµη φορά. Η διαβού-
λευση είναι τυπική διαδικασία. Δεν είµαστε καθόλου θεσµικά και
νοµικά υποχρεωµένοι ως Κυβέρνηση να σας ενηµερώνουµε για
τις προθέσεις µας. Αυτές εκδηλώνονται την ώρα που επιλέγουµε
εµείς, µε τον τρόπο που επιλέγουµε εµείς και διαβουλευόµαστε
έτσι όπως προβλέπει ο νόµος και έτσι όπως προβλέπει ο Κανο-
νισµός στο Κοινοβούλιο. 

Κατά τα λοιπά, αν επιλέξετε κάποια στιγµή να στηρίξετε την
Κυβέρνησή µας, τότε βεβαίως θα αλλάξουν οι σχέσεις µας.
Μέχρι τότε οι σχέσεις είναι καθαρές. Εµείς κυβερνάµε, εσείς αν-
τιπολιτεύεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Προχωρούµε στην όγδοη µε αριθµό 510/10-3-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουρ-
γό Εσωτερικών, µε θέµα: «Τρεις χιλιάδες εργαζόµενοι συµβασι-
ούχοι COVID στην αυτοδιοίκηση από ήρωες απολυµένοι».

Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερι-
κών ο κ. Μάκης Βορίδης.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, τρεις χιλιάδες συµβασιούχοι COVID στους δή-
µους και περιφέρειες έχουν προσληφθεί τα τελευταία δυο χρό-
νια. Οι εργαζόµενοι αυτοί βρίσκονται στην πρώτη γραµµή της
αντιµετώπισης της πανδηµίας, καλύπτοντας κρίσιµες υπηρεσίες,
όπως η καθαριότητα, η φύλαξη, η υπηρεσία πρασίνου, κοινωνι-
κές υπηρεσίες και κοιµητήρια. Καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες, ενώ οι πάγιες ελλείψεις σε προσωπικό και στους δύο
βαθµούς των ΟΤΑ, λόγω των εκτάκτων συνθηκών, έχουν έρθει
πραγµατικά στην επιφάνεια όσο ποτέ λόγω της πανδηµίας. Οι
συµβάσεις τους λήγουν 31 Μαρτίου του 2022. 

Έχετε πει και σε άλλες συζητήσεις µας ότι δεν θεωρείτε ότι
είναι παραγωγικοί αυτοί οι εργαζόµενοι και θα προσλάβετε άλ-
λους εργαζόµενους, όχι εργαζόµενους στην καθαριότητα. Για να
δούµε τι λέει το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για αυτούς τους ανθρώ-
πους. Στις 11-2-2021 -πρόσφατη απόφαση- αναγνωρίζονται οι
παρατάσεις των συµβάσεων ως διαδοχικές συµβάσεις εργασίας
και αποτελούν στην ουσία µία σύµβαση αορίστου χρόνου, ανε-
ξαρτήτως τι λέει το Σύνταγµα. Θυµίζουµε ότι οποτεδήποτε
έχουµε ανανέωση συµβάσεων άνω των δύο χρόνων, στις ευρω-
παϊκές χώρες ορίζονται αυτοµάτως ως αορίστου, σε όλες τις
χώρες εκτός από την Ελλάδα. 

Ας δούµε όµως και τι λέει ο Δήµος Αθηναίων. Ο Δήµος Αθη-
ναίων σε ψήφισµά του τώρα, στις 14 Φεβρουαρίου, αποδέχεται
ότι οι εν λόγω εργαζόµενοι καλύπτουν µόνιµου και σταθερού χα-
ρακτήρα ανάγκες, οι οποίες δεν θα πάψουν να υφίστανται και
µετά τη λήξη των συµβάσεων εργασίας τους, ενώ ασκούν τα κα-
θήκοντά τους µε ζήλο, εργατικότητα και αυταπάρνηση. 

Κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, καταθέτω το ψήφισµα στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι µας λέει ο Δήµος Αθηναίων στην πράξη; Ότι είναι δίκαιος
και εύλογος ο αγώνας των συµβασιούχων εργαζοµένων και µά-
λιστα λέει ότι θα στηρίξει το δικαστικό τους αγώνα. Ο κ. Μπακο-
γιάννης το είπε αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μια µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
Είπε ότι καλύπτουν πάγιες ανάγκες που δεν θα πάψουν να υφί-

στανται, ότι έχουν αποκτήσει εµπειρία µε την κάλυψη αυτών των
αναγκών η οποία είναι αναντικατάστατη. Θα πάρει πάρα πολύ
χρόνο να επανεκπαιδευτούν οι υπόλοιποι εργαζόµενοι. Επίσης,
εξυπηρετούν τις ανάγκες του κορωνοϊού και είναι εντελώς απα-
ραίτητοι. Αυτά λέει ο δήµος, αυτά λένε οι ευρωπαϊκές αρχές. 

Σας έχω ζητήσει πολλές φορές να µετατρέψετε αυτούς τους
εργαζόµενους αµέσως σε µόνιµους εργαζόµενους. Ξέρω την
απάντησή σας. Δεν σας ζήτησα αυτή τη φορά αυτό. Σας ζήτησα
να κάνετε νοµοθετική ρύθµιση ώστε να παραταθούν οι συµβά-
σεις για τις ανάγκες της πανδηµίας στους ΟΤΑ, πέρα από τις λή-
ξεις τους, µε δεδοµένο ότι συνεχίζει η ανάγκη της πανδηµίας και
µάλλον κλιµακώνεται. Και επίσης, να δεσµευτείτε να προχωρή-
σετε άµεσα σε διαγωνισµό για τη πρόσληψη µόνιµου προσωπι-
κού σε αυτές τις θέσεις, που είναι πάγιες και διαρκείς -όλοι το
λένε, ακόµα και οι δικοί σας δήµαρχοι και η ΚΕΔΕ- και να µοριο-
δοτήσετε τους εργαζόµενους στον COVID ουσιαστικά.

Κατά την άποψή µου, πρέπει να τους κάνετε µόνιµους. Αλλά,
τουλάχιστον κάντε αυτό, που είναι σύµφωνο και µε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Αρσένη, θα
µιλήσετε και στη δευτερολογία σας. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εδώ, λοι-

πόν, βρισκόµαστε να υπερασπίζεστε, κύριε συνάδελφε, την από-
λυτη στρέβλωση. Έτσι; Δηλαδή, τι; Έχουµε προσλήψεις οι ο-
ποίες γίνονται για την αντιµετώπιση των αναγκών του κορωνοϊού.
Σωστά; Αυτό πράγµατι έχει µια συγκεκριµένη λογική και συγκε-
κριµένες ανάγκες. 

Αυτό δεν είναι κάτι το οποίο είναι η γνώµη µου. Είναι κάτι το
οποίο έχει ψηφίσει το Κοινοβούλιο. Είναι νόµος. Ο νόµος λέει
αυτό, όχι κάτι άλλο. Δεν λέει να κάνουµε προσλήψεις. Δεν λέει

να καλύψουµε πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Λέµε να κάνουµε τις
προσλήψεις αυτές για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού. Σωστά;
Αυτό λέει ο νόµος. 

Και τι έρχεστε και µου λέτε εσείς και, η αλήθεια είναι, και κά-
ποια δηµοτικά συµβούλια. Ότι, ενώ ο νόµος λέει αυτό, οι κύριοι
δήµαρχοι -όποιοι κύριοι δήµαρχοι, δεν ξέρω, ή τα δηµοτικά συµ-
βούλια, τα οποία έχουν άλλη ευθύνη- λένε ότι είναι πάγιες και
διαρκείς οι ανάγκες. Δηλαδή, έχουν κάνει προσλήψεις παρά τον
νόµο; Αλήθεια; Και τα λένε αβασάνιστα αυτά; 

Ξέρετε τι σηµαίνει «πρόσληψη παρά τον νόµο»; Οι δηµοσιονο-
µικές συνέπειες ξέρετε ποιες είναι για όσους τα λένε αυτά; Η
ακύρωση της πρόσληψης και ο καταλογισµός. 

Το κράτος µας και το Σύνταγµά µας, δόξα τω θεώ, έχει διαδι-
κασίες για τις τακτικές προσλήψεις. Ξέρετε, κύριε συνάδελφε,
γιατί έχει διαδικασίες για τις τακτικές προσλήψεις; Σας έχει απα-
σχολήσει ποτέ αυτό; Για µια σειρά λόγων δηµοσίου συµφέρον-
τος, για να µπορούµε να προτεραιοποιούµε τις αναγκαιότητες. 

Ήρθε η κυρία συνάδελφός µας από το ΚΙΝΑΛ πριν και µου
είπε: «Δεν φτάνουν οι οκτακόσιες προσλήψεις µηχανικών. Θέλω
παραπάνω». Έρχεστε εσείς σήµερα και λέτε: «Αυτούς τους τρεις
χιλιάδες θέλω να τους προσλάβεις». Βέβαια, το ίδιο λένε και τα
νοσοκοµεία. Το ίδιο λέει και ο Στρατός. Το ίδιο λέει και η Αστυ-
νοµία. Όλοι λένε το ίδιο. Πρέπει να έχουµε, λοιπόν, ένα προγραµ-
µατισµό στις προσλήψεις µας. Πρώτος λόγος δηµοσίου συµφέ-
ροντος. 

Δεύτερος λόγος δηµοσίου συµφέροντος. Όλοι πρέπει να
έχουν ισότιµη πρόσβαση στο δικαίωµα στην εργασία στο δηµό-
σιο µε αντικειµενικές και αδιάβλητες διαδικασίες. Με ποιες δια-
δικασίες πρόσληψης δηλαδή, κύριε συνάδελφε; Λέγεται ΑΣΕΠ.
Προκήρυξη, προγραµµατισµός προσλήψεων και ισότιµη πρό-
σβαση όλων των Ελλήνων πολιτών. 

Αυτά, λοιπόν, εσείς µου προτείνετε και υποστηρίζετε να τα πα-
ρακάµψω. Σας λέω ότι δεν θα τα παρακάµψω. Σας λέω, λοιπόν,
ότι θα εφαρµοστεί ο προγραµµατισµός προσλήψεων και ο προ-
γραµµατισµός προσλήψεων δεν θα γίνει στη βάση ότι υπάρχουν
κάποιοι οι οποίοι έχουν προσληφθεί για να καλύψουν ανάγκες
του κορωνοϊού, για να καλύψουν συγκεκριµένες ανάγκες, για να
καλύψουν ανάγκες για ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα. 

Θα δοθεί µία παράταση στις συµβάσεις αυτές µέχρι 31 Μαΐου.
Δεν πρόκειται να υπερβεί καµµία από αυτές τα δύο χρόνια, διότι
αυτό γράφεται στον νόµο. Και από κει και πέρα, τον προγραµ-
µατισµό προσλήψεων για τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης για το 2023 θα τον κάνουµε, όπως κάναµε στον προγραµ-
µατισµό για το 2022 και «σηκώθηκε» η 13Κ, σύµφωνα µε το πώς
ιεραρχούµε τις ανάγκες των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
σε σύνολο βεβαίως και µε τις συνολικές ανάγκες προσλήψεων. 

Απορώ, όµως, πώς είναι δυνατόν, αβασάνιστα -κατανοώντας
απολύτως το αίτηµα των ανθρώπων για εργασία, αυτό το κατα-
λαβαίνω σε ανθρώπινο επίπεδο- πολιτικοί φορείς παραµερίζουν
όλα τα µεγάλα ζητήµατα δηµοσίου συµφέροντος σε σχέση µε
την πρόσληψη στο δηµόσιο κι έρχονται και υποστηρίζουν αυτές
τις θέσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και να θέλατε να
παρακάµψετε αυτά που είπατε, κύριε Υπουργέ, δεν µπορείτε να
το κάνετε, όπως είπατε λόγω των συνταγµατικών διατάξεων.

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ξέρω αν θα καταλογίσετε στον δήµαρχο Αθηναίων τις

προσλήψεις, πάντως εγώ σας ενηµερώνω ότι απ’ ό,τι βλέπω από
την ανακοίνωση του Δήµου Αθηναίων την οποία κατέθεσα για τα
Πρακτικά, το δηµοτικό συµβούλιο και ο δήµαρχος δηλώνουν ότι
θα παρέχουν την αµέριστη συµπαράσταση στον δικαστικό αγώνα
των εργαζοµένων, πέρα από τα άλλα που σας λέει. Οπότε, δεν
καταλαβαίνω τι θα καταλογιστεί σε ποιον. Πάντως καταλαβαίνω
ότι είστε σε εντελώς διαφορετική γραµµή αυτή τη στιγµή. 

Μας λέτε «µα, οι προσλήψεις αυτές έγιναν για τον κορωνοϊό».
Κύριε Υπουργέ, µας ανακοινώνετε ότι ο κορωνοϊός λήγει τον
Μάιο; Η Κυβέρνησή σας έχει ανακοινώσει ότι ο κορωνοϊός λήγει
πολλές φορές. Πρέπει να είναι γύρω στις πέντε τώρα. Είναι η και-
νούργια ανακοίνωση ότι λήγει τον Μάιο; Γιατί πώς να εξηγήσω
ότι οι έκτακτοι εργαζόµενοι που προσλήφθηκαν εκτάκτως για τον
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κορωνοϊό δεν µας χρειάζονται µετά τον Μάιο. Προφανώς θα θε-
ωρείτε ότι έχει λήξει ο κορωνοϊός και ότι οι πενήντα και πάνω άν-
θρωποι που χάνουν τη ζωή τους κάθε µέρα δεν είναι κορωνοϊός,
είναι κάτι άλλο.

Εφόσον συµφωνούµε στην κοινή λογική που λέει ότι ο κορω-
νοϊός είναι εδώ, θα πρέπει να συµφωνήσουµε στην κοινή λογική
ότι αυτές οι έκτακτες ανάγκες συνεχίζουν να υπάρχουν. Τι µας
λέει η ΚΕΔΕ, ο κ. Μπακογιάννης στον Δήµο Αθηναίων και το δη-
µοτικό συµβούλιο; Λένε ότι µπορεί να προσλήφθηκαν εκτάκτως
λόγω κορωνοϊού, αλλά καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες,
γιατί τα κενά αυτή τη στιγµή στην καθαριότητα και στις κρίσιµες
υπηρεσίες των δήµων είναι τεράστια όσον αφορά τις οργανικές
θέσεις. 

Θέλετε να πείτε ότι είναι επιλήψιµο να προσλάβεις λόγω κο-
ρωνοϊού στην καθαριότητα πέντε ανθρώπους όταν σου λείπουν
τριάντα, επειδή είναι πάγιες και διαρκείς ανάγκες; Δεν είναι επι-
λήψιµο. Είναι επιλήψιµο να µην τους προσλαµβάνεις µε µόνιµη
πρόσληψη, µε σύµβαση αορίστου χρόνου. Αυτό είναι επιλήψιµο.
Σας καλώ να κάνετε διαγωνισµό. Είχατε ανακοινώσει ότι δεν θα
κάνετε. Σας καλώ να τον κάνετε. Πέρα από τους οκτακοσίους µη-
χανικούς, που πραγµατικά είναι λίγοι, να προσλάβετε ανθρώπους
της καθαριότητας, σε κρίσιµους κλάδους, που κατά τη γνώµη
σας, όπως µας είχατε πει, δεν είναι παραγωγικές θέσεις, όµως
είναι καίριες θέσεις για τη ζωή όλων µας. Χρειαζόµαστε αυτούς
τους ανθρώπους να τους προσλάβετε, µε αυξηµένη µοριοδό-
τηση των ήδη εργαζόµενων.

Τώρα όσον αφορά το ΑΣΕΠ, θέλω να σηµειώσω ότι σε δεκά-
δες νόµους σας έχετε δηµιουργήσει εξαιρέσεις. Έχετε δηµιουρ-
γήσει µια έντονη αίσθηση ότι δεν σας αρέσει το ΑΣΕΠ. Δεν θα
ξεχάσω ακόµα και τον διοικητή της ΕΥΠ, πέρα από το ΑΣΕΠ, πώς
τον κάνατε ειδική εξαίρεση για να υπάρχει πρόσληψη χωρίς πτυ-
χίο, πώς προσλάβατε στο επιτελικό κράτος ανθρώπους χωρίς
πανεπιστηµιακό πτυχίο κ.λπ.. 

Δεν σας ζητάµε να κάνετε εξαίρεση στο ΑΣΕΠ. Σας ζητάµε να
κάνετε µόνιµες προσλήψεις για τις οργανικές θέσεις µε βάση
ΑΣΕΠ. Αυτό σας ζητάµε και για τους εργαζόµενους εδώ. Αυτοί
είναι άνθρωποι οι οποίοι έχουν πλέον την εµπειρία, εκπαιδεύτη-
καν αν θέλετε και µε τη θητεία τους στους δήµους και τις περι-
φέρειες όλο αυτό το διάστηµα. Μην τους πετάτε σαν ξεζου-
µισµένες λεµονόκουπες. Είναι άνθρωποι στην πρώτη γραµµή της
µάχης για τον κορωνοϊό. Μας προστάτευσαν και µας προστα-
τεύουν. Πραγµατικά, δώστε τους µια ευκαιρία να συνεχίσουν να
προσφέρουν αυτές τις υπηρεσίες. Τίποτα παραπάνω δεν ζητάµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ξέρετε,
κύριε συνάδελφε, εγώ σέβοµαι και τιµώ τους εργαζόµενους. Και
ο τρόπος µε τον οποίο εγώ τιµώ τους εργαζόµενους είναι µε το
να µιλώ µε καθαρό τρόπο απέναντί τους, να τους λέω πάντοτε
αλήθεια, να είµαστε συνεννοηµένοι στο τι είναι εκείνο το οποίο
µπορεί να γίνει και τι δεν µπορεί να γίνει.

Και ξέρετε τι θεωρώ χυδαίο; Θεωρώ χυδαία την πολιτική εκ-
µετάλλευση της πραγµατικής αγωνίας ανθρώπων να εργαστούν,
την ώρα που στην πραγµατικότητα όλοι ξέρουµε -όλοι ξέρουµε!-
ότι αυτό είναι κάτι που και συνταγµατικά απαγορεύεται αλλά και
σας εξήγησα ότι για λόγους δηµοσίου συµφέροντος οι συγκε-
κριµένες ενέργειες δεν µπορούν να γίνουν. Η χυδαιότητα εδώ
είναι όλη της Αριστεράς. 

Γιατί; Δεν γνωρίζετε την ύπαρξη των συγκεκριµένων συνταγ-
µατικών διατάξεων που απαγορεύουν τη µετατροπή των συµβά-
σεων ορισµένου χρόνου σε µόνιµες προσλήψεις; Την γνωρίζετε.
Τι επικαλείστε; Επικαλείστε µία απόφαση η οποία πράγµατι
υπήρξε Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, η οποία τι λέει; Ότι δεν µπορεί
να καταστρατηγούνται διά των διαδοχικών συµβάσεων τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων, δηλαδή, µε δυο λόγια, µε τις διαδοχικές
παρατάσεις να υπάρχει καταστρατήγηση. 

Και τι αποκρύπτετε; Για αυτό σας µιλώ για χυδαιότητα. Απο-
κρύπτετε πρώτον τη διετία την οποία εµείς την έχουµε βάλει
µέσα και κανείς δεν έχει ξεπεράσει τα δύο χρόνια. Άρα δεν εµπί-
πτουν στη συγκεκριµένη διάταξη. Και το δεύτερο το οποίο απο-
κρύπτετε, είναι ότι προφανώς αυτό δεν µπορεί να ισχύει για τις

έκτακτες συνθήκες, δηλαδή όταν έχουµε κορωνοϊό. Γιατί τα απο-
κρύπτετε όλα αυτά; Γιατί στην πραγµατικότητα παίζετε µε την
πραγµατική αγωνία -ξαναλέω- ανθρώπων που έχουν τη διάθεση
της εργασίας και να συνεχίσουν να εργάζονται. 

Μου λέτε επίσης αυτό το ωραίο το οποίο έχετε συνηθίσει να
λέτε εκεί, τα περί ειδικής µοριοδότησης. Μέχρι τώρα δε µου λέ-
γατε αυτά. Μου λέγατε «µονιµοποίησέ τους». Τώρα λίγο εξελί-
ξατε τη θέση σας, ενηµερωθήκατε ότι δεν γίνονται αυτά και µου
πήγατε τώρα στην ειδική µοριοδότηση. Θερµή παράκληση, επί-
σης, αν σας ενδιαφέρει γιατί ασχολείστε µε αυτά τα θέµατα, να
διαβάσετε τρεις πρόσφατες αποφάσεις του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας για την ειδική µοριοδότηση, όχι µία αλλά τρεις σε προ-
κηρύξεις ΣΥΡΙΖΑ. Για αυτό λέω για την Αριστερά. Έπεσαν και οι
τρεις ειδικές µοριοδοτήσεις. 

Με ποια σκέψη του Συµβουλίου της Επικρατείας; Μία απλή,
ότι για να υπάρχει ειδική µοριοδότηση πρέπει να δικαιολογείται
αυτό από κάποια ειδική αναγκαιότητα της θέσης, κάτι πρόσθετο
δηλαδή που απαιτεί η θέση ως εµπειρία. Άλλως το γεγονός και
µόνον ότι κάποιος εργάστηκε ως συµβασιούχος, λέει το Συµβού-
λιο της Επικρατείας, δεν δικαιολογεί τέτοιου είδους ειδική µο-
ριοδότηση έναντι ενός άλλου εργαζοµένου που αποκτά την ίδια
εµπειρία στον ιδιωτικό τοµέα ή σε άλλο φορέα.

Άρα λοιπόν, γιατί τα λέει αυτά το Συµβούλιο της Επικρατείας;
Είναι ανάλγητο και αντεργατικό; Δεν αγαπά τους εργαζόµενους
το δικαστήριο; Όχι, αγαπά τους εργαζόµενους, αλλά αγαπά
όλους τους εργαζόµενους και αυτούς που θέλουν να έχουν δι-
καίωµα για πρόσβαση σε µία τέτοια θέση. 

Σας ενδιαφέρουν όλα αυτά εκεί στο κόµµα σας και στην Αρι-
στερά; Όχι τίποτα από αυτά δεν σας ενδιαφέρει. Σας ενδιαφέρει
-επαναλαµβάνω- µία χυδαία εκµετάλλευση µιας πραγµατικής αν-
θρώπινης ανάγκης, της ανάγκης για εργασία. Αυτή τη σέβοµαι
και την τιµώ. Αλλά, σας ξαναλέω, επειδή την τιµώ, είµαι ειλικρινής
και σαφής. 

Και τι λέω; Λέω ότι ο προγραµµατισµός προσλήψεων θα γίνει.
Στον προγραµµατισµό προσλήψεων για τους ΟΤΑ θα αποφασί-
σουµε ποιους θα προσλάβουµε. Και βεβαίως το γεγονός ότι οι
άνθρωποι αυτοί έχουν εργαστεί αποτελεί συνεκτιµώµενο στοι-
χείο που µοριοδοτείται, όχι µε την έννοια της ειδικής µοριοδότη-
σης αλλά υπό την έννοια της απλής µοριοδότησης της εργα-
σιακής εµπειρίας. Αυτό βεβαίως εκτιµάται. Εφόσον υπάρξει προ-
κήρυξη αντίστοιχων θέσεων, να έρθουν να συµµετάσχουν σε
αυτή την προκήρυξη και να διεκδικήσουν µαζί µε όλους τους άλ-
λους υποψηφίους τη θέση αυτή, εφόσον σας ξαναλέω κρίνουµε
ότι η προτεραιότητά µας θα είναι για αυτά. 

Για τα θέµατα ξαναλέω των πολιτικών αποφάσεων που παίρ-
νουν τα διάφορα δηµοτικά συµβούλια -όποιος παίρνει τέτοιου εί-
δους αποφάσεις, δικαίωµα του καθενός είναι να παίρνει πολι-
τικές αποφάσεις- το θεσµικό πλαίσιο είναι σαφές, ξεκάθαρο και
ρητό.

Και εδώ έχει και µια σηµασία. Διότι θα δούµε, κύριε συνά-
δελφε, όταν θα γίνει προγραµµατισµός προσλήψεων, τι θα µου
ζητάνε οι δήµοι. Γιατί οι δήµοι υποβάλλουν αιτήµατα. Να δούµε
τι θα µου ζητήσουν οι δήµοι. Θα µου ζητήσουν πληροφορικάρι-
ους, θα µου ζητήσουν µηχανικούς, θα µου ζητήσουν οικονοµο-
λόγους ή θα µου ζητήσουν αυτές τις θέσεις; 

Εδώ είµαστε. Ο προγραµµατισµός προσλήψεων ξεκινάει κα-
νονικά τον Μάιο, γιατί και αυτό είναι µία κατάκτηση αυτής της
Κυβέρνησης, ότι έχουµε συγκεκριµένο χρονοπρογραµµατισµό
ετήσιων προσλήψεων. Δεν είχαµε πολλά χρόνια πριν. Άρα, λοι-
πόν, εµείς το κάνουµε αυτό. Θα σας ενηµερώσω, αν σας ενδια-
φέρει, τι ζήτησαν αυτά τα δηµοτικά συµβούλια που υποβάλλουν
σήµερα τέτοια ψηφίσµατα και θα δούµε αν ζήτησαν αυτές τις θέ-
σεις ή συζήτησαν τις άλλες του προσωπικού που τους χρειάζεται
για τις ΥΔΟΜ, που τους χρειάζεται για τις οικονοµικές τους υπη-
ρεσίες, που τους χρειάζεται για αυτό. Θα δούµε, λοιπόν, και θα
συνεκτιµήσουµε τότε τα πάντα µέσα σε ένα συγκεκριµένο σύ-
νολο και σε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο. 

Αυτό όµως που είναι απαράδεκτο είναι, επαναλαµβάνω γιατί
µου είπατε για τον κορωνοϊό, και κλείνω, βεβαίως υπάρχει κορω-
νοϊός, αλλά προφανώς διαφορετικές οι ανάγκες προ δύο ετών
για την αντιµετώπισή του όταν, παραδείγµατος χάριν, χρειαζόταν
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προσωπικό για να κάνεις την ιχνηλάτηση του κάθε κρούσµατος,
διαφορετικές οι σηµερινές ανάγκες. Διαφορετικές ήταν οι ανάγ-
κες προ δύο µηνών όταν είχαµε εξακόσιους στις ΜΕΘ, διαφορε-
τικές είναι σήµερα όταν έχουµε τριακόσιους είκοσι. 

Όλο αυτό επίσης πρέπει κανείς να το δει στη λειτουργία των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Τι είπαµε λοιπόν; Κρατάµε
ακόµα αυτό το δίµηνο, ως ένα δίµηνο ασφαλείας, σε συνεννόηση
µε τον συµπαριστάµενό µου εδώ Υπουργό Υγείας καθώς έχουµε
εκτιµήσεις για την εξέλιξη της πανδηµίας και ουσιαστικά κάνουµε
προβλέψεις για αυτό, αλλά, ξεκαθαρίζω, η στόχευσή µας είναι
ξεκάθαρη και σαφής. Το προσωπικό αυτό εργάζεται για την αν-
τιµετώπιση των αναγκών του κορωνοϊού. Η παράταση θα είναι
µέχρι 30 Μαΐου και σε κανέναν δεν θα υπερβαίνει τη διετία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ
25 και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν στις 21-3-2022
πρόταση νόµου: «Καταπολέµηση της λογοκλοπής και υπαγωγή
στις διατάξεις του Ποινικού Κώδικα». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Εισερχόµαστε στην τρίτη µε αριθµό 523/14-3-2022 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τη µόνιµη εργασιακή διασφάλιση
των συµβασιούχων ορισµένου χρόνου (ΣΟΧ) στην καθαριότητα,
σίτιση και φύλαξη στις δηµόσιες µονάδες υγείας». Θα απαντήσει
ο Υπουργός Υγείας κ. Θάνος Πλεύρης.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στις 31-3-2022 λήγουν οι συµβάσεις ορισµέ-

νου χρόνου των εργαζοµένων στις δηµόσιες µονάδες υγείας
στους τοµείς της καθαριότητας, σίτισης και της φύλαξης. Αφορά
περίπου τεσσερισήµισι χιλιάδες εργαζόµενους και τις οικογέ-
νειές τους, που µετά τη λήξη των συµβάσεων απολύονται. Οι
ίδιοι θα στερηθούν ακόµη και αυτό το υποτυπώδες εισόδηµα στις
σηµερινές συνθήκες της ακρίβειας, των αυξηµένων αναγκών των
οικογενειών τους και των παιδιών τους και οι ασθενείς που νο-
σηλεύονται στα νοσοκοµεία θα στερηθούν τις υπηρεσίες τους. 

Οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι, όπως και πολλοί άλλοι από δια-
φορετικούς κλάδους, βιώνουν τόσα χρόνια το µαρτύριο της στα-
γόνας, που για να ανταποκριθούν στις πιεστικές ανάγκες ζωής
τους εξαρτώνται κάθε λίγο και λιγάκι από το αν θα ανανεωθούν
οι συµβάσεις τους. Πρόκειται για πολιτική που υλοποίησαν στο
ακέραιο όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις, προκειµένου να
εξασφαλίσουν ακόµα πιο φθηνούς εργαζόµενους σε οµηρία για
µια θέση εργασίας και εναλλασσόµενους µεταξύ ανεργίας και
µισοεργασίας. 

Η σηµερινή εξέλιξη, που προοιωνίζει την ανάθεση αυτών των
υπηρεσιών στους επιχειρηµατίες εργολάβους, στρώθηκε από
την προηγούµενη κυβέρνηση, που φρόντισε να διατηρήσει το αν-
τεργατικό µέτρο των συµβάσεων ορισµένου χρόνου. Η αντιπα-
ράθεση για το αν θα είναι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου στα
δηµόσια νοσοκοµεία ή στους εργολάβους γίνεται µε κριτήριο τι
στοιχίζει λιγότερο στο κράτος και όχι µε κριτήριο τη βελτίωση
των εισοδηµάτων αυτών των εργαζοµένων και των συνθηκών
δουλειάς τους. 

Η προσφορά αυτών των εργαζοµένων για τη στήριξη της πε-
ρίθαλψης των ασθενών, τα εργασιακά, µισθολογικά και κοινωνικά
τους δικαιώµατα δεν χωράνε στην επιλογή της µικρότερης εξα-
θλίωσης, αν αυτή θα τους την εξασφαλίσει το επιχειρηµατικό δη-
µόσιο νοσοκοµείο ή η σύµπραξή του µε τον ιδιώτη επιχειρηµατία. 

Κύριε Υπουργέ, ερωτάστε εσείς και η Κυβέρνησή σας, τι θα
µέτρα θα πάρει για την άµεση µετατροπή όλων των συµβάσεων
ορισµένου χρόνου στις υπηρεσίες φύλαξης, σίτισης, καθαριότη-
τας σε συµβάσεις αορίστου χρόνου από το Υπουργείο Υγείας και
για την παράταση των συµβάσεων όλων των εργαζοµένων µε
συµβάσεις ορισµένου χρόνου για το εύλογο χρονικό διάστηµα
που θα χρειαστεί η παραπάνω διαδικασία.

Και δεύτερον, τι µέτρα θα παρθούν για να µην υπάρχει καµµία
εµπλοκή-ανάθεση αυτών των υπηρεσιών των δηµόσιων µονάδων

υγείας σε εργολάβους επιχειρηµατίες. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Βουλευτά,

πραγµατικά είναι από τις ερωτήσεις που σας έχω την απαντήσει
περισσότερο από όλες στις επίκαιρες ερωτήσεις, αντιλαµβανό-
µενος ακριβώς και το γεγονός ότι υπάρχει µια ιδιαίτερη πίεση
στους συναδέλφους Βουλευτές αναφορικά µε αυτό το θέµα. 

Η πολιτική της Κυβέρνησης για το θέµα των ΣΟΧ είναι πλήρως
ξεκάθαρη. Τι ερχόµαστε και λέµε; Πρώτα από όλα, οι ίδιες οι
συµβάσεις είναι συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Άρα, οι συµβά-
σεις ορισµένου χρόνου δεν τίθεται θέµα να λάβουν µόνιµες θέ-
σεις στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, ακριβώς γιατί οι θέσεις στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας είναι συγκεκριµένες και αφορούν ιατρικό,
νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό. 

Οι δυνατότητες που υπήρχαν ήταν δύο: Ή να συνεχιστεί αυτό
το καθεστώς ορισµένου χρόνου ή διαφορετικά να αναζητηθούν
υπηρεσίες και από ιδιώτες. Αυτό το οποίο επιλέγουµε και το
έχουµε κάνει πράξη όλο αυτό το διάστηµα -και µάλιστα στη διάρ-
κεια της παραµονής της παρούσας Κυβέρνησης, έχουν παραµεί-
νει αυτοί οι άνθρωποι περισσότερο απ’ ότι όταν µπήκαν, ακριβώς
γιατί ανανεώνονται οι συµβάσεις τους- είναι το εξής: Αναζητείται
ο τρόπος µε διαγωνισµούς αυτές οι υπηρεσίες να ληφθούν από
ιδιώτες στο βαθµό που είναι συµφέρουσες για το δηµόσιο, αλλά
µέχρι τότε ανανεώνονται κανονικά οι συµβάσεις ανά τρίµηνο. Και
µάλιστα στο νοµοσχέδιο το οποίο κατατέθηκε για το «Νιάρχος»
και θα ψηφιστεί την επόµενη εβδοµάδα, θα υπάρχει παράταση
για όλες αυτές τις κατηγορίες για ένα τρίµηνο ακόµα. 

Όµως, η λογική η οποία έχουµε -και το έχουµε πει µε απόλυτη
ειλικρίνεια- είναι ότι παράλληλα θα πρέπει να τρέχουν και οι δια-
γωνισµοί, προκειµένου να γίνονται για να καλυφθούν αυτές οι
θέσεις από ιδιώτες και εάν αυτοί οι διαγωνισµοί ολοκληρώνονται
θα πρέπει να λαµβάνουν τις θέσεις στο βαθµό που είναι -γιατί
έχουµε βάλει κι αυτό το κριτήριο- συµφερότερες οι προσφορές
οι οποίες θα υπάρχουν απ’ όσο στοιχίζει τώρα αυτή η διαδικασία. 

Άρα, η επιλογή της Κυβέρνησης είναι συγκεκριµένη, αλλά
ωστόσο δεν πρόκειται τα νοσοκοµεία να µείνουν χωρίς φύλαξη,
καθαριότητα και σίτιση. Προφανέστατα όλο αυτό το διάστηµα,
όταν δεν ολοκληρώνονται οι διαγωνισµοί ή δεν έχουν βγει δια-
γωνισµοί, θα δίνονται παρατάσεις, αλλά οι παρατάσεις θα έχουν
αυτό το καθεστώς. Δεν µπαίνουν, δηλαδή, στο καθεστώς που
έχουµε να κάνουµε µε τις παρατάσεις που δίνονται σε επικουρικό
ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό που έχει δοθεί µέχρι τέλος
του χρόνου. 

Παράλληλα βγαίνουν και προκηρύξεις στα πλαίσια του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, όπως έχει κρίνει για αυξηµένη µοριο-
δότηση -γιατί εκεί αιτιολογείται η αυξηµένη µοριοδότηση- ώστε
αυτό το επικουρικό προσωπικό, ακριβώς επειδή έχει µια εξειδι-
κευµένη εµπειρία που δικαιολογεί την αυξηµένη µοριοδότηση,
να µπορεί να πάρει τις θέσεις στο βαθµό βέβαια που πληροί όλα
τα κριτήρια που θα έχει η προκήρυξη. 

Δεν είναι τέτοια κατηγορία στην περίπτωση των συµβάσεων
ορισµένου χρόνου. Οι παρατάσεις θα δίνονται µέχρι να ολοκλη-
ρωθούν οι διαγωνιστικές διαδικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ, και για την τήρηση του χρόνου.

Κύριε Στολτίδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ για την ειλικρίνεια και την ακρί-

βεια µε την οποία απαντήσετε, είναι κάτι δεν συµβαίνει συνήθως
στην πρωτολογία.

Με βάση αυτά πρέπει να πούµε ότι ετοιµάζεστε να στείλετε
στην ανεργία εργαζόµενους στη σίτιση, στη φύλαξη και στην κα-
θαριότητα, προκειµένου να διευρυνθούν οι συµπράξεις δηµο-
σίου και ιδιωτικού τοµέα στο νέο ΕΣΥ µε τα γνωστά, όµως, απο-
τελέσµατα: απληρωσία, χαµηλοί µισθοί, εργοδοτική τροµοκρα-
τία, υπηρεσίες αµφιβόλου ποιότητας. Έχει δώσει, κύριε Υπουρ-
γέ, δείγµατα γραφής ως ιδιωτικός τοµέας σε όλα τα επίπεδα για
το πόσο επικίνδυνος είναι για τον λαό µας, όπως την υγεία µε
τους ιστορικούς όρους για τη συµµετοχή του στην αντιµετώπιση
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πανδηµίας, στη διαχείριση των εθνικών οδών και παντού. Δεν
έχουµε χρόνο να αναφερθώ σε όλα.

Οι εργαζόµενοι καταγγέλλουν µε τις κινητοποιήσεις τους την
παραχώρηση των συγκεκριµένων υπηρεσιών σε εργολαβικά συ-
νεργεία, όπου οι µισθοί κυµαίνονται στα 350 ευρώ µε δεκάωρα
και δωδεκάωρα δουλειάς την ηµέρα, µε ανθυγιεινές συνθήκες
εργασίας. 

Αποτελεί πρόκληση για τους εργαζόµενους στις δηµόσιες µο-
νάδες υγείας να τους στερείτε από µια αναλογία της έκτακτης
οικονοµικής ενίσχυσης και να τους στέλνετε στην ανεργία, ιδιαί-
τερα την περίοδο που έχετε και τους ίδιους, αλλά και συνολικά
το λαό µας τον έχετε τσακίσει µε συνεχείς ανατιµήσεις στο
ρεύµα, στα καύσιµα, σε είδη βασικής ανάγκης ,αλλά και µε τη
σχεδιαζόµενη φοροληστεία. Όχι ότι δεν µπορούσε να γίνει αλ-
λιώς, ήταν απευκταίο, µε µια άλλη πολιτική διαχείριση στο θέµα
της ενέργειας, όµως, γίνεται για να πλουτίσουν µια χούφτα επι-
χειρηµατικοί όµιλοι στην ενέργεια και στους εξοπλισµούς. 

Με την εγκληµατική διαχείριση της πανδηµίας από µέρους
σας, της Κυβέρνησης εννοούµε, όλοι αναµένουµε νέο κύµα παν-
δηµίας που φαίνεται και οι θάνατοι επανέρχονται σε τραγικά επί-
πεδα. Όταν οι προϋπολογισµοί των νοσοκοµείων έχουν στεγ-
νώσει, η Κυβέρνησή σας και οι διοικήσεις καλείτε τους εργολά-
βους µε διπλάσιο κόστος για το δηµόσιο και τρέλα και φυσικά
για τους τελευταίους χωρίς να έχουν καµµία ουσιαστική προ-
σφορά. 

Δηλώσατε ο ίδιος, κύριε Υπουργέ, ότι η σίτιση, φύλαξη και κα-
θαριότητα δεν είναι για µονιµότητα. Το είπατε και τώρα. Είναι,
δηλαδή, για µαύρη εργασία στους εργολάβους ή για ελαστικές
σχέσεις.

Με το νέο ΕΣΥ που φέρνετε, αυτό θα επιβληθεί και στους υπό-
λοιπους κλάδους. Και αυτό πρέπει να το λάβουν υπ’ όψιν και οι
υπόλοιποι εργαζόµενοι. Οι µόνες πάγιες και διαρκείς ανάγκες
που αναγνωρίζει η Κυβέρνησή σας, όπως και η προηγούµενη,
είναι οι ανάγκες του κεφαλαίου, τα κέρδη των παράσιτων στην
οικονοµία. 

Τα σωµατεία, κύριε Υπουργέ, απαιτούν καµµία απόλυση, καµ-
µία διαθεσιµότητα, αλλά µόνιµη δουλειά για όλους και έξω οι ερ-
γολάβοι. 

Εµείς, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας, θα είµαστε στο
πλευρό τους σε όλους τους αγώνες τους, µέχρι να αποφασίσουν
να χρησιµοποιήσουν την πραγµατικά τεράστια δύναµη που δια-
θέτουν και να επιβάλουν αυτή τη διάθεση του πλούτου που µόνο
αυτοί παράγουν. Φτάνει και περισσεύει σήµερα µε αυτές τις δυ-
νατότητες παραγωγής και τεχνολογίας που υπάρχουν, να καλυ-
φθούν οι ανάγκες τους. Και, βέβαια, πρέπει να φτάσουν στο
σηµείο να σας αφαιρέσουν όσο πιο γρήγορα γίνεται τα όπλα της
οικονοµίας και να αλλάξουν χέρια, γιατί όχι µόνο στην εξαθλίωση
θα τους οδηγούν, αλλά θα λειτουργούν και για λογαριασµό των
συµφερόντων των επιχειρηµατικών οµίλων που κερδοφορούν
µέσα από την εξαθλίωση του λαού µας. Τους αγοράζετε και όπλα
για να µπορέσουν να ρουφήξουν το αίµα και άλλων λαών µέσω
των συµµαχιών στις οποίες συµµετέχουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Στολτίδη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Βουλευτά,

εσείς έχετε µία καθαρή θέση. Στην πραγµατικότητα, σ’ αυτή την
καθαρή θέση έρχεστε και λέτε ότι όποιος εργάζεται θα πρέπει
να εργάζεται ουσιαστικά µε τους όρους της µονιµότητας του δη-
µοσίου. Αυτή είναι, λοιπόν, µια θέση που έχετε. 

Ωστόσο, αυτοί που ρύθµισαν τον συγκεκριµένο θεσµό στην
πραγµατικότητα εγκλώβισαν αυτόν τον θεσµό. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα, διότι αυτές οι συµβάσεις εξαρχής ήταν ορισµέ-
νου χρόνου που σηµαίνει ότι έληγαν. Άρα, ο εµπαιγµός σε αυ-
τούς τους ανθρώπους έγινε από αυτούς που είπαν «Σας
φέρνουµε µέσα, προκειµένου να αισθανθείτε ότι σας δίνουµε µό-
νιµη θέση», αλλά καµµία µόνιµη θέση δεν έδωσαν γιατί ακριβώς
δεν βγήκε ποτέ κανένας διαγωνισµός από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ προκειµένου να κάνει αυτές τις διαδικασίες.
Από τότε γνώριζαν όλοι ότι είναι ορισµένου χρόνου. 

Εµείς, λοιπόν, ξεκάθαρα, για να µην εµπαίζουµε αυτόν τον
κόσµο -γιατί θα ήταν πάρα πολύ εύκολο και για εµάς να κρατάµε
αυτό το καθεστώς που ούτως ή άλλως παραµένει και να λέγαµε
«το κρατάµε» και να κλείνουµε το µάτι της µονιµοποίησης- ερχό-
µαστε σε αυτούς ανθρώπους και λέµε το εξής: Η σύµβασή σας
ήταν σύµβαση ορισµένου χρόνου. Εµείς παρατείνουµε αυτές τις
συµβάσεις µε τρίµηνα. Παράλληλα, όµως, ακριβώς επειδή δεν
είναι στις προθέσεις η προκήρυξη αυτών των θέσεων, όπως δεν
ήταν και στην προηγούµενη Κυβέρνηση, για να καλύψουν µόνι-
µες θέσεις, γι’ αυτόν τον λόγο ακριβώς αναζητούνται και άλλες
διαδικασίες, για να µπει µια ασφαλιστική δικλίδα που σηµαίνει
ότι θα είναι προς όφελος του δηµοσίου γιατί ακριβώς θα είναι
πιο οικονοµικές διαδικασίες. Αν δεν είναι πιο οικονοµικές διαδι-
κασίες, δεν µπορούν να βγουν οι αντίστοιχοι διαγωνισµοί. 

Υπ’ αυτήν την έννοια, λοιπόν, αν µπορέσουµε να αναζητή-
σουµε φθηνότερες υπηρεσίες και -µε τους όρους που θα έχουν
µπει- ποιοτικότερες, θα προχωρούν οι διαγωνισµοί και παράλ-
ληλα οι παρατάσεις θα δίνονται προκειµένου να υλοποιηθεί αυτή
η διαδικασία που σας είπα. Στον βαθµό που δεν θα υλοποιείται,
θα έχουµε συνεχείς παρατάσεις, όπως έχουµε µέχρι τώρα, γιατί
αυτό που προέχει είναι να µη µείνουν σε καµµία περίπτωση τα
νοσοκοµεία χωρίς τις υπηρεσίες φύλαξης, καθαριότητας και σί-
τισης. 

Άρα, οι παρατάσεις θα υπάρχουν, αλλά παράλληλα θα «τρέ-
χουν» και άλλες διαδικασίες. Εναπόκειται στις διοικήσεις των νο-
σοκοµείων, εάν ολοκληρώνουν τη διαδικασία, να µη δίνουν
παράταση. Δυνατότητα έχουν οι διοικήσεις στον βαθµό που δεν
ολοκληρώνονται οι διαδικασίες, όπως και τώρα. Σας λέω ότι στο
νοµοσχέδιο που κατατέθηκε νοµίζω ότι έχει µπει στο ίδιο το
σώµα του νοµοσχεδίου -αλλά και να µην έχει µπει, θα έρθει µε
τροπολογία- αυτό το οποίο αφορά το Νοσοκοµείο της Σπάρτης
για το «Νιάρχος». Έχω την εντύπωση ότι έχει µπει, αλλά και να
µην µπει, θα είναι µέσα στις παρατάσεις που θα είναι συνολικά
αυτές που λήγουν 31 Μαρτίου. Θα υπάρξει παράταση για ένα
τρίµηνο ακόµα και θα συνεχίζεται αυτό το καθεστώς ακριβώς
που σας περιέγραψα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Επόµενη είναι η έβδοµη µε αριθµό 527/14-3-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Διαρκής υποβάθµιση της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας στο
Νοµό Μαγνησίας».

Και σ’ αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ.
Θάνος Πλεύρης.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η διαχρονική υποβάθµιση και απαξίωση των δηµόσιων µονά-

δων της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας στο σύνολο της επι-
κράτειας, αλλά και πιο συγκεκριµένα στον Νοµό Μαγνησίας, έχει
οδηγήσει σε τραγικές ελλείψεις τόσο σε επίπεδο προσωπικού,
αλλά και στις υποδοµές των κέντρων υγείας. Φυσικά, οι ευθύνες,
όπως είπα, είναι διαχρονικά όλων των κυβερνήσεων και είναι τε-
ράστιες.

Τα ερωτήµατα που υποβάλλουµε µέσω της επίκαιρης ερώτη-
σης ζητώντας από το Υπουργείο, από την Κυβέρνηση να σκύψει
και να τα επιλύσει είναι στην ουσία αυτά που απαιτούνται για να
µπορεί να λειτουργήσει η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και δη
τα κέντρα υγείας του κάθε νοµού, εν προκειµένω του Νοµού Μα-
γνησίας στοιχειωδώς, όχι µε την ολοκληρωµένη έννοια της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας, που πρέπει να δίνει έµφαση στην
πρόληψη, στην από εκεί και πέρα θεραπεία, αλλά και στην απο-
κατάσταση των ασθενών, δηλαδή ένα ευρύτερο δίκτυο προσφο-
ράς υπηρεσιών, που απαιτούν βέβαια και τις αντίστοιχες υποδο-
µές, προσωπικό και πάει λέγοντας.

Στα ερωτήµατα αναφερόµαστε συγκεκριµένα σε ό,τι αφορά
το Κέντρο Υγείας Βελεστίνου, στο ότι δεν λειτουργεί το µικρο-
βιολογικό εργαστήριο και το ακτινολογικό, που ειρήσθω εν πα-
ρόδω, εξυπηρετεί κατοίκους από τέσσερις δήµους στην ουσία,
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και από όµορους δήµους δηλαδή. Αντίστοιχα να λειτουργήσει το
µικροβιολογικό εργαστήριο και το οδοντιατρείο στο Κέντρο
Υγείας της Αργαλαστής, το µικροβιολογικό εργαστήριο στο Κέν-
τρο Υγείας Σκοπέλου και φυσικά να καλυφθούν οι πέντε κενές
οργανικές θέσεις παθολόγων και γενικών γιατρών. Να στελεχω-
θεί µε παιδίατρο και καρδιολόγο το Κέντρο Υγείας Αλµυρού. Να
στελεχωθεί µε παιδίατρο και να εγκατασταθεί οδοντιατρικό µη-
χάνηµα στο Κέντρο Υγείας Ζαγοράς. Επίσης, χρειάζεται οδον-
τίατρος στο Κέντρο Υγείας Σκιάθου και να καλυφθούν οι
οργανικές θέσεις ενός γενικού γιατρού, ενός παιδιάτρου, ενός
οδοντιάτρου, ενός νοσηλευτή και µια θέση οδηγού ασθενοφό-
ρου στο Περιφερειακό Ιατρείο Αλοννήσου όπου η εξυπηρέτηση
σε επίπεδο δηµόσιας πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας γίνεται
µε µετακινήσεις γιατρού, ο οποίος καλύπτει τις ανάγκες ενός νη-
σιού. 

Στη δευτερολογία θα έχουµε τον χρόνο να τα αναλύσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Αντιπρόεδρε της Βουλής, θα µας δοθεί και η δυνατό-

τητα συζήτησης επειδή τις επόµενες ηµέρες -υπολογίζω µέσα
στην επόµενη εβδοµάδα- θα βγει στη διαβούλευση και το σχέδιο
νόµου που αφορά την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και τον
ΕΟΠΥΥ. Γενικότερα µπαίνουµε στη διαδικασία της ανασυγκρό-
τησης των δοµών της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, της πα-
ρουσίας του προσωπικού γιατρού, και των αλλαγών οι οποίες θα
γίνουν στον ΕΟΠΥΥ και θα αφορούν τους ιδιώτες παρόχους. Για
πρώτη φορά µπαίνει µια κατηγοριοποίηση µε αυστηρά ποιοτικά
κριτήρια προκειµένου ο ΕΟΠΥΥ να αγοράζει τις καλύτερες δυ-
νατές ποιοτικές υπηρεσίες από τους ιδιώτες παρόχους. Συνε-
πώς, θα γίνει µια πλήρης αναδιάταξη των δοµών της πρωτοβάθ-
µιας περίθαλψης.

Επειδή αναφέρεστε σε ένα ένα στα κέντρα υγείας, να σας πω
ότι ήδη από το Ταµείο Ανάκαµψης έχουν διασφαλιστεί περί τα
250 εκατοµµύρια ευρώ. Θα ενταχθούν εκατόν πενήντα έξι κέντρα
υγείας και συνολικά τριακόσιες έντεκα δοµές πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, οπότε θα υπάρξει µια πλήρης αναβάθµιση και
κτηριακή αλλά και αναβάθµιση που έχει να κάνει µε τον υλικοτε-
χνικό εξοπλισµό. Σε αυτό πρέπει να συµπεριλάβουµε ότι αντι-
στοίχως υπάρχουν κέντρα υγείας τα οποία έχουν ενταχθεί και
εντάσσονται στο ΕΣΠΑ και µέσω των περιφερειών, οπότε και εκεί
θα υπάρξει µια συνολική αναβάθµιση. 

Πάµε τώρα στο κοµµάτι των ερωτηµάτων που βάζετε αναφο-
ρικά µε τη λειτουργία και το προσωπικό. Στο Βελεστίνο πράγµατι
έχει εγκατασταθεί ένας µίνι αιµατολογικός αναλυτής που κάνει
κάποιες από τις εξετάσεις, αλλά είναι επιλογή της 5ης ΥΠΕ για
τις υπόλοιπες εξετάσεις συνολικά ο πληθυσµός να εξυπηρετείται
από το Κέντρο Υγείας Βόλου που ανήκει στο 3ο επίπεδο. Άρα το
γεγονός ότι δεν λειτουργούν παντού όσον αφορά τις διαδικασίες
αυτές αιµατολογικά και µικροβιολογικά, δεν είναι λόγω αδυνα-
µίας είναι αντιστοίχως και λόγω επιλογής βάσει των δυνατοτήτων
οι οποίες υπάρχουν. Σηµειωτέον ότι όσον αφορά το ακτινολογικό
που αναφέρατε δεν προβλέπεται θέση µόνιµου ιατρού και έχει
προχωρήσει η 5η ΥΠΕ σε υπογραφή σύµβασης µε γιατρό αντί-
στοιχης ειδικότητας. 

Αναφερθήκατε, επίσης, σε µια σειρά από άλλα κέντρα υγείας
και µου παρουσιάσατε ακριβώς την κατάσταση η οποία υπάρχει
στη Σκιάθο, στην Αλόννησο, στον Αλµυρό αναφορικά µε τις ορ-
γανικές θέσεις οι οποίες είτε είναι κενές είτε εν µέρει έχουν κα-
λυφθεί. Όλα αυτά συνολικά θα ληφθούν υπ’ όψιν και στις προ-
κηρύξεις οι οποίες υπάρχουν µπροστά µας και κυρίως οι προκη-
ρύξεις που έχουν να κάνουν µε ιατρικό και νοσηλευτικό προσω-
πικό.

Αλλά από εκεί και πέρα η στελέχωση η οποία επιχειρείται είναι
η στελέχωση για την καλύτερη δυνατή εξυπηρέτηση των συγκε-
κριµένων δοµών.

Να σας επισηµάνω κιόλας και για τις κτηριακές δοµές συγκε-
κριµένα ότι το Κέντρο Υγείας Σκιάθου έχει µπει στην προγραµ-
µατική περίοδο του ΕΣΠΑ 2021 - 2027, ενώ αντιστοίχως για το
Κέντρο Υγείας στην Ζαγορά -νοµίζω αντίστοιχα µου έχετε θέσει

ένα τέτοιο θέµα µε τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν- να πω
ότι και αυτό έχει µπει σε οικονοµική κάλυψη προκειµένου να λει-
τουργήσει. Τις συγκεκριµένες θέσεις µπορώ να σας τις διαβάσω
µία προς µία, αλλά θα τις καταθέσω στα Πρακτικά, για να δείτε
ποιες έχουν στελεχωθεί και πού προβλέπεται να υπάρξουν αντι-
στοίχως και προκηρύξεις θέσεων προκειµένου να καλυφθούν.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος Πλεύρης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα τον Υπουργό. Κοιτάξτε, δεν θα επαναλάβω τα ίδια,

είναι καταγεγραµµένα στην ερώτηση, είναι υπ’ όψιν του Υπουρ-
γείου.

Επαναλαµβάνω ότι τα ζητήµατα στην πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας και όχι µόνο στη Μαγνησία δεν είναι µόνο οι τραγικές ελ-
λείψεις σε προσωπικό, υποδοµές, εξοπλισµό, αλλά κυρίως -και
εδώ είναι φυσικά το πολιτικό ζήτηµα- είναι ο προσανατολισµός
και ο χαρακτήρας της ανάπτυξης της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας που διαχρονικά εφαρµόζεται, όχι µόνο από την παρούσα
Κυβέρνηση, αλλά και από τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Γιατί
στην περίοδο της πανδηµίας εκφράστηκε µε τον πιο έντονο
τρόπο η µεγάλη αναντιστοιχία της ανάπτυξης αυτών των υποδο-
µών, της στελέχωσής τους και του εξοπλισµού τους, σε σχέση
µε τις ανάγκες του λαού. Αυτή η κατάσταση φυσικά και προ-
ϋπήρχε της πανδηµίας.

Όλα αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα αποτελούν την έκφραση του
βασικού προβλήµατος που βρίσκεται στον πυρήνα της πολιτικής
όλων των κυβερνήσεων, δηλαδή το ότι οι λαϊκές ανάγκες στην
υγεία αποτελούν κόστος, που πρέπει να συµπιέζεται προκειµέ-
νου να αντιστοιχείται µε τους δηµοσιονοµικούς στόχους και να
µην εµποδίζει φυσικά την περίφηµη ανταγωνιστικότητα. Αυτή
είναι η αιτία που η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας σαν ενιαίο σύ-
στηµα -εµείς έτσι το βλέπουµε- παροχών υπηρεσιών κυρίως και
µε έµφαση στην πρόληψη, αλλά και θεραπείας, αποκατάστασης,
δεν αναπτύχθηκε ποτέ ως τέτοιο από το κράτος και στην πραγ-
µατικότητα δεν υπάρχει σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Αυτό που υπάρχει είναι ένα σύνολο, ένα συνονθύλευµα,
αν θέλετε, µονάδων του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, των
δήµων, των αυτοαπασχολούµενων, των µη κυβερνητικών οργα-
νώσεων, που από τη φύση τους και τον προσανατολισµό τους
παρέχουν ορισµένες στοιχειώδεις και ανεπαρκείς υπηρεσίες
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας στη βάση και της ατοµικής ευ-
θύνης και όχι στη βάση ενός οργανωµένου κρατικού σχεδια-
σµού.

Στην πραγµατικότητα διατηρείται η σηµερινή απαράδεκτη κα-
τάσταση στις δηµόσιες µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Η κατάσταση αυτή θα συνεχίσει να υπάρχει, µε την τε-
λείως ανεπαρκή και αποσπασµατική παροχή υπηρεσιών στην
πρωτοβάθµια φροντίδα και κυρίως στον τοµέα της πρόληψης,
ζητήµατα που θεωρούµε πως θα οξυνθούν ακόµα περισσότερο
το επόµενο διάστηµα, θα οξυνθούν τα λαϊκά προβλήµατα ανα-
φορικά µε την υγεία του λαού.

Απέναντι σε αυτή την απαράδεκτη κατάσταση που µε τις πο-
λιτικές τους διαχρονικά δηµιούργησαν όλες οι κυβερνήσεις χρει-
άζεται, κατά τη γνώµη µας, να ενταθεί ο αγώνας και οι διεκ-
δικήσεις του λαού µας και σε αυτή την κατεύθυνση τους κα-
λούµε, υγειονοµικούς, εργαζόµενους, για ένα ενιαίο, σύγχρονο,
αποκλειστικά κρατικό και δωρεάν σύστηµα υγείας, πανελλαδικά
ανεπτυγµένο, µε κεντρικό σχεδιασµό επαρκώς χρηµατοδοτού-
µενο από το κράτος, µε κατάργηση παράλληλα κάθε επιχειρη-
µατικής δραστηριότητας και µε αυτό το κριτήριο -και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε- να επιτελούνται όλες οι εργασίες της πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας, µε κύριο προσανατολισµό την πρόληψη,
αλλά και τη θεραπεία και αποκατάσταση, για την πλήρη κάλυψη
των γενικών και ειδικών αναγκών σε πρωτοβάθµιο επίπεδο. 

Το είπα και στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων µε αφορµή
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και την Παγκόσµια Ηµέρα Στοµατικής Υγιεινής. Ήταν κι ο κ. Σε-
ρέτης από την 5η ΥΠΕ εκεί. Με αφορµή, λοιπόν, και την επίκαιρη
ερώτηση, να πω ότι συζητούσαµε σήµερα και ήρθαν από το πα-
νεπιστήµιο -και καλά κάνανε- προσκεκληµένοι, καθηγητές οδον-
τιατρικής και όχι µόνο, αναπτύσσοντάς µας κάποια ζητήµατα που
αφορούν την πρόληψη και αντιµετώπιση, την οδοντιατρική φρον-
τίδα.

Μα, εδώ τα κέντρα υγείας δεν έχουν οδοντιάτρους στη Μα-
γνησία. Κατά τα άλλα, ερχόµαστε και λέµε και θριαµβολογούµε,
αναδεικνύουµε το ζήτηµα ότι έχουµε την παγκόσµια ηµέρα. Εν-
τάξει, έχουµε την Παγκόσµια Ηµέρα Οδοντιατρικής Φροντίδας.
Τι άλλες τριακόσιες εξήντα τέσσερις ηµέρες του χρόνου τι γίνε-
ται; 

Αυτά τα κέντρα υγείας σε αυτά τα νησιά δεν έχουν οδοντία-
τρο. Για παράδειγµα, η Σκόπελος έχει ακτινολογικό µηχάνηµα,
δεν έχει χειριστή για να γίνουν οι ακτινογραφίες κι επειδή ο ιδιώ-
της που υπάρχει -ένα πολυϊατρείο εκεί- δεν είναι συµβεβληµένος
µε τον ΕΟΠΥΥ, ή θα πρέπει να πάει ο άλλος να τον πληρώσει ή
θα πρέπει να πάρει το πλοίο της γραµµής για να πάει στον Βόλο
για µια ακτινογραφία, ενδεχοµένως βέβαια και για κάποια κλινική
εκτίµηση.

Και είναι ένα παράδειγµα. Σας λέω την Αλόννησο. Σας παρα-
θέτω τα στοιχεία και άλλα που δεν έχουν τελειωµό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Λαµπρο-

ύλη, το βάζετε το θέµα στη διάστασή του, αλλά απλώς έχουµε
διαφορετικές λύσεις στο µυαλό µας. Διότι αυτό που περιγρά-
φετε, του απόλυτα κρατικού µοντέλου δοµής συνολικά της
υγείας, είτε αυτό αφορά την πρόληψη είτε την πρωτοβάθµια είτε
τη δευτεροβάθµια περίθαλψη που εφαρµόζεται στη χώρα µας,
γιατί όλες αυτές οι δοµές και οι δοµές του ΕΣΥ είναι στον σκληρό
πυρήνα δοµές του δηµοσίου, έχουν ως αποτέλεσµα αυτήν την
στιγµή οι Έλληνες να δίνουν 35%, το µεγαλύτερο από όλο τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο, σε ιδιωτικές δαπάνες για την υγεία. 

Αυτό σηµαίνει ότι κάτι δεν λειτούργησε σωστά σε αυτό το σύ-
στηµα και αυτό που δεν λειτούργησε σωστά είναι ότι µε ιδεολη-
πτική προσέγγιση διαχρονικά βλέπουµε το κοµµάτι στην υγεία
όχι ως προς το παρεχόµενο αγαθό της υγείας, αλλά στο ποιος
παρέχει το αγαθό της υγείας. 

Αναφέρεστε, λόγου χάρη, στην οδοντιατρική κάλυψη. Εάν
µπορούσαµε να καλύψουµε τον πληθυσµό και να πληρώναµε τη
οδοντιατρική κάλυψη σε ιδιώτες οδοντιάτρους, θα υπήρχε κά-
ποιο πρόβληµα στην παρεχόµενη υπηρεσία; Θα έπρεπε σώνει
και καλά µέσα στα κέντρα υγείας να κάνουµε παντού οδοντια-
τρεία;

Αντιστοίχως, αυτή τη στιγµή η ιδεοληπτική προσέγγιση που
υπάρχει στα κόµµατα της Αριστεράς -εντάξει, το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας έχει τη βάση στην αντίληψη του κρατικού µον-
τέλου- δυστυχώς υπάρχει σε όλο το φάσµα του πολιτικού κό-
σµου από την κεντροαριστερά και µετά. 

Για ποιον λόγο αυτή τη στιγµή στην πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας -και το νοµοσχέδιο προφανώς θα έχει πολλή τροφή για
σχόλια σε αυτά- να µην δίνουµε τις δυνατότητες απευθείας στα
κέντρα υγείας να µπορούν να συνεργάζονται µε ιδιωτικές δοµές,
για να δίνουν δωρεάν το αγαθό το οποίο λέτε στον πολίτη; 

Για ποιον λόγο θα πρέπει δηλαδή τα κέντρα υγείας, εκεί που
δεν έχουµε τη δυνατότητα να αναπτύξουµε τις δοµές οι οποίες
χρειάζονται, να µην µπορούν να συνεργάζονται µε ιδιωτικές
δοµές; Διότι στο τέλος της ηµέρας αυτό που οφείλουµε να πα-
ράσχουµε στον πολίτη είναι το δηµόσιο αγαθό της υγείας. Αν
αυτό όµως το παράσχουν ιδιώτες, δεν χάνει τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα του. Χάνει τον δηµόσιο χαρακτήρα του, όταν υποχρεούται
ο πολίτης να πληρώσει για την υγεία του. 

Εµείς, λοιπόν, πιστεύουµε σε ένα συνολικό µοντέλο που ξεκινά
από την πρωτοβάθµια περίθαλψη και φτάνει µέχρι και τη δευτε-
ροβάθµια και την τριτοβάθµια, ότι ναι -και το λέµε-, µπορούµε
εκεί να αναπτύξουµε συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα
που µοναδικό ωφελούµενο θα έχουµε τον ασθενή. 

Διότι στη δική σας περιφέρεια την οποία λέτε, λόγου χάριν,
και ο κ. Σερέτης κατά τη διάρκεια COVID έδωσε τις δυνατότητες
και για να µειωθεί η λίστα χειρουργείων, έγιναν ιδιωτικά χειρουρ-
γεία σε ιδιωτικές δοµές χωρίς να πληρώνει αυτός που ήταν στη
λίστα. Στο τέλος της ηµέρας, αυτός που περίµενε και ήταν στις
ουρές των χειρουργείων και πήγε και έκανε την επέµβασή του
σε µια ιδιωτική κλινική έχασε ή κέρδισε; 

Αντιστοίχως, λοιπόν, κύριε Λαµπρούλη, εδώ και για την πρό-
ληψη την οποία λέτε, από το πρόγραµµα «ΔΟΞΙΑΔΗΣ» έχουµε
ένα φιλόδοξο πρόγραµµα για πρώτη φορά για τη συνολική προ-
ληπτική κάλυψη του πληθυσµού, διότι εµείς την υγεία τη βλέ-
πουµε συνολικά. 

Ξεκινάµε από την πρόληψη που -η πρόληψη βρίσκεται κοντά
στην πρωτοβάθµια- είναι µια αυτοτελής διαδικασία και µέσα από
την πρόληψη βλέπουµε την επιδηµιολογική κατάσταση του πλη-
θυσµού. Έχουµε µια πρωτοβάθµια µε έναν προσωπικό γιατρό
που θα αναπτύξουµε µε τις δηµόσιες δοµές που θα ενισχύσουµε,
αλλά παράλληλα αυτές οι δηµόσιες δοµές θα συνεργάζονται µε
τις ιδιωτικές δοµές. Θα υπάρχει µια κάλυψη συνολικά του πλη-
θυσµού µε γιατρό. Θα υπάρχει γιατρός για όλους και σε όλες σε
αυτές τις δοµές τις οποίες θα ενισχύσουµε. 

Και ναι, µετά θα υπάρχει ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας, στο
οποίο όµως θα υπάρχουν δυνατότητες να λειτουργεί µε κριτήρια
που να µπορεί να λειτουργεί και να παρέχει τις καλύτερες δυνα-
τές υπηρεσίες. Και ναι, όπου κρίνουµε ότι αυτές οι υπηρεσίες θα
πρέπει να δίνονται και σε συνέργεια µε τον ιδιωτικό τοµέα, δεν
θα διστάσουµε.

Γιατί εµάς αυτό που µας ενδιαφέρει είναι να παράξουµε το κα-
λύτερο δυνατό αγαθό της υγείας στους πολίτες και αυτό µπορεί
να παραχθεί και στις δηµόσιες και ιδιωτικές δοµές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης στις 17-3-2022 διαβίβασε
στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003 περί ποινικής ευθύνης των Υπουργών, όπως ισ-
χύουν, ποινική δικογραφία που αφορά τον Αναπληρωτή Υπουργό
Εσωτερικών κ. Στυλιανό Πέτσα. 

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη τρίτη µε αριθµό 518/11-3-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Ιωάννινων του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μερόπης Τζούφη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Νέα απαγόρευση επισκε-
πτηρίων και αδειών στις δοµές φιλοξενίας».

Με την άδεια του Σώµατος και, κυρίως, του κυρίου Υπουργού
και της κ. Κυριακής Μάλαµα, αν µπορούν, προτείνω η επόµενη
ερώτηση να προηγηθεί, εν όψει του ότι ο ερωτών Βουλευτής, ο
κ. Κεγκέρογλου έχει µία ανειληµµένη υποχρέωση.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Να περιµένω, δηλαδή; Αυτό µου λέτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Τζούφη,

έχετε τον λόγο εσείς. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Έχω τον λόγο; Ωραία, ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα είχαµε πολλά να πούµε, διότι αναφερθή-

κατε σε θέµατα φλέγοντα, αλλά θα µείνω στην ερώτησή µου. 
Παραδείγµατος χάριν, το προηγούµενο θέµα που θέσατε για

το τι γίνεται µε τους εργαζόµενους στην καθαριότητα, είναι ένα
θέµα που απασχολεί όλα τα νοσοκοµεία της χώρας. Με οκτώ χι-
λιάδες εργαζοµένους µας είπατε ότι θα δώσετε την παράταση
και ότι ψάχνετε να βρείτε αν είναι συµφερότερες οι λίστες µε
τους εργολάβους. Ξέρετε ότι είναι συµφερότερες οι παρατάσεις
ορισµένου χρόνου.

Είπατε, βέβαια, ότι δεν έβγαλε προκηρύξεις ο ΣΥΡΙΖΑ. Σας
απάντησα την προηγούµενη φορά ότι οι µόνιµες θέσεις είχαν κα-
ταργηθεί επί Υπουργίας Λοβέρδου και ότι από εκεί και πέρα,
χρειάζονται καινούργια οργανογράµµατα των νοσοκοµείων,
πράγµα το οποίο µου είπατε ότι είναι υπό εξέλιξη και εκεί υπάρ-
χει µια διαιρετική τοµή µεταξύ των προτάσεων του ΣΥΡΙΖΑ και
των δικών σας προτάσεων. Κλείνω αυτό το θέµα, αλλά είναι κάτι
που απασχολεί όλα τα νοσοκοµεία, γιατί φτάνει η 31η Μαρτίου
και νοµίζω ότι χρειάζεται να προχωρήσετε σ’ αυτή την τροπολο-
γία, έστω στην παράταση των συµβάσεων ορισµένου χρόνου,
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γιατί αυτό είναι κρίσιµο για τα νοσοκοµεία. 
Έρχοµαι, όµως, στην ερώτησή µου, η οποία αφορά δεκάδες

ενήλικα άτοµα µε αναπηρία και τις οικογένειές τους που αντιµε-
τωπίζουν σοβαρά προβλήµατα. Αναφέροµαι στα άτοµα εκείνα τα
οποία ζουν σε ξενώνες φιλοξενίας και πάσχουν από αυτισµό, κι-
νητικά προβλήµατα και ψυχική νόσο. Στο πλαίσιο των περιοριστι-
κών µέτρων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας αναστάλθηκαν
οι άδειες εξόδου και τα επισκεπτήρια των οικογενειών. Η συγκε-
κριµένη απαγόρευση κράτησε τουλάχιστον δέκα µήνες το 2020-
2021 και, µάλιστα, χρειάστηκε τον Μάιο του 2021 να σας υπο-
βάλω -στον προηγούµενο Υπουργό- την ίδια ερώτηση, για να
αρθεί ο αποκλεισµός. 

Σήµερα, λοιπόν, εκατοντάδες παιδιά και οικογένειες βρίσκον-
ται αντιµέτωποι µε το ίδιο πρόβληµα. Παρά την εξέλιξη των εµ-
βολιασµών, την τήρηση των υγειονοµικών πρωτοκόλλων, αλλά
και τη γενικότερη χαλάρωση των µέτρων που εσείς ο ίδιος εξαγ-
γείλατε -εξαγγείλατε πληρότητα 100% στα καράβια, 75% στα γή-
πεδα, υποστηρίζετε ότι η πανδηµία έχει υποχωρήσει- τα µέτρα,
όµως, εκεί εξακολουθούν να παραµένουν αυστηρά. 

Μάλιστα, στις 30 Δεκεµβρίου του 2021 παρατάθηκε αυτή η
απαγόρευση επισκεπτηρίου και αδειών και οι γονείς δεν µπορούν
να συναντηθούν µε τα ενήλικα παιδιά τους, για τα οποία, λόγω
των παθήσεων που έχουν, αυτό είναι πάρα πολύ κρίσιµο, διότι
αποµονώνονται από το οικογενειακό και κοινωνικό τους περιβάλ-
λον. 

Αναφέροµαι σε αυτό, γιατί υπάρχει συγκεκριµένη δοµή στα
Γιάννενα, η Στέγη Αυτιστικών Ατόµων «Ελένη Γύρα» στη Ζίτσα
Ιωαννίνων, µε τους γονείς να ανησυχούν για τις αρνητικές ψυχο-
λογικές επιπτώσεις των παιδιών τους και ζητούν να τους δώσετε
τη δυνατότητα -εφόσον πρόκειται για πλήρως εµβολιασµένα
άτοµα- να ξαναξεκινήσουν οι ολιγοήµερες άδειες των παιδιών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να µου πείτε, κύριε Πλεύρη: Γιατί χρειάζεται να γίνει

αυτή η ερώτηση για το αυτονόητο; Πότε σκοπεύετε να αναστεί-
λετε αυτά τα µέτρα; 

Στη δευτερολογία θα µου επιτρέψετε να σας διαβάσω και τις
συγκεκριµένες επιστολές των γονέων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρώτα από όλα,
για τα θέµατα στα οποία αναφερθήκατε στην αρχή: Σε δική σας
ερώτηση την προηγούµενη εβδοµάδα -αν δεν κάνω λάθος- ή την
προπροηγούµενη, που ακριβώς θέσατε το ίδιο ζήτηµα, είχα πει
ότι στο νοµοσχέδιο που έρχεται θα υπάρξει τρίµηνη παράταση.
Το είχα πει στη δική σας ερώτηση, το επαναλαµβάνω και τώρα.
Σας ανέπτυξα και τη φιλοσοφία την οποία θα ακολουθήσουµε,
όπως αντιστοίχως, θα συνεχιστεί και η αναστολή για τους υγει-
ονοµικούς οι οποίοι αρνούνται να εµβολιαστούν. 

Πραγµατικά σήµερα µ’ έναν πολύ έντονο που έφτανε στα όρια
του χυδαίου τρόπο έξω από το Υπουργείο υπήρξε προπηλακι-
σµός υπαλλήλων που έβγαιναν, µε κατάληψη όλων των εισόδων
και εξόδων του Υπουργείου. Ας στοχοποιούν τον Υπουργό, αλλά
δεν είναι δυνατό να στοχοποιούνται συνάδελφοί τους υπάλληλοι
που απλά κάνουν τη δουλειά τους και µπαίνουν στο Υπουργείο
και είτε δεν τους άφηναν να µπουν είτε τους προπηλάκιζαν έξω
από το Υπουργείο και από την πλαϊνή και από τη µπροστινή εί-
σοδο. 

Εκεί πέρα, λοιπόν, η Κυβέρνηση έχει την ξεκάθαρη θέση ότι
το ιατρικό και το υγειονοµικό προσωπικό πρέπει να εµβολιαστεί
για να παρέχει τις υπηρεσίες του στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Ερχόµαστε τώρα στο σκέλος της ερώτησης την οποία έχετε
θέσει. Πρώτα απ’ όλα, όπως πολύ καλύτερα γνωρίζετε, υποχρε-
ωτικά οι διαδικασίες αυτές έρχονται από την επιτροπή εµπειρο-
γνωµόνων όπου τίθενται τα θέµατα και η ίδια η επιτροπή µάς
εισηγείται.

Στο πλαίσιο της αποκλιµάκωσης των µέτρων να ξεκαθαρί-
σουµε εδώ –και προσπαθώ να το λέω σε κάθε τόνο- ότι δεν τίθε-
ται θέµα επ’ ουδενί ότι η πανδηµία δεν υπάρχει ή ότι η πανδηµία
έχει φύγει. Όχι, η πανδηµία είναι εδώ, απλά η δυνατότητα η

οποία µας δίνει η µετάλλαξη «Όµικρον» σε συνδυασµό µε το ότι
επιτέλους έχουµε φτάσει στον ευρωπαϊκό µέσο όρο στην εµβο-
λιαστική κάλυψη, µας δείχνει ότι παρά τα κρούσµατα, τα οποία
µένουν σε ένα υψηλό επίπεδο, υπάρχει µια αποκλιµάκωση στους
σκληρούς δείκτες και στους δείκτες της διασωλήνωσης, αλλά
και το ισοζύγιο εισιτηρίων-εξιτηρίων παραµένει σε έναν ικανοποι-
ητικό βαθµό και άρα µπορούµε να πάµε σε µια αποκλιµάκωση
των µέτρων.

Η απαγόρευση των επισκεπτηρίων συνδυαζόταν, µε βάση και
τη θέση της επιτροπής εµπειρογνωµόνων, ακριβώς λόγω της
προστασίας αυτών των ευάλωτων οµάδων. Ωστόσο -και µάλιστα
τυχαίνει να είναι οριακά µε τις ηµεροµηνίες, διότι βλέπω ότι στις
11-3-2022 καταθέσατε την ερώτησή σας- µε εισήγησή της η επι-
τροπή από τις 9 Μαρτίου είχε αλλάξει το καθεστώς για τις συγ-
κεκριµένες δοµές και η νέα υπουργική απόφαση που είναι σε
εφαρµογή δίνει τη δυνατότητα για έναν επισκέπτη κάθε φορά,
από την πλήρη απαγόρευση η οποία υπάρχει, υπό τον όρο όµως
ότι θα τηρείται εργαστηριακό τεστ. 

Πραγµατικά, επειδή είναι ένα θέµα αµιγώς επιστηµονικό και
καταλαβαίνω απόλυτα τον τόνο τον οποίο βάζετε στους συγγε-
νείς και στις συγκεκριµένες οµάδες -και δεν είναι µόνο οι συγκε-
κριµένες, είναι αρκετές ευάλωτες οµάδες-, τα µέτρα αυτά ήταν
καθαρά για την προστασία αυτών των ευάλωτων οµάδων. Ήδη
έγινε ένα πρώτο βήµα µε την υπουργική απόφαση που βγήκε
στις 12 Μαρτίου και στη συνεχή επανεξέταση που θα γίνεται,
όπως στην επανεξέταση και αυτής της εβδοµάδας ή της επόµε-
νης. Θα επιχειρείται στο µέτρο που αυτό προβλέπεται -και το κρί-
νουν οι ειδικοί- να πηγαίνουµε σε µεγαλύτερη αποκλιµάκωση
συνολικά και προφανώς και σε αυτές τις κατηγορίες που λέτε. 

Όµως, αµέσως µετά την ερώτησή σας -9 Μαρτίου είχε γίνει η
εισήγηση, 11 Μαρτίου γίνεται η ερώτησή σας-, από την υπουρ-
γική απόφαση υπάρχει ένα πιο ανελαστικό καθεστώς που -σας
προλαβαίνω- δεν είναι ένα καθεστώς που απαλείφει τελείως το
θέµα. Πάλι µιλάµε για έναν επισκέπτη µε εργαστηριακό έλεγχο,
αλλά δίνει τη δυνατότητα και σε αυτές τις δοµές να πάµε σε µια
καλύτερη κανονικότητα, πάντοτε βέβαια µε πρόσηµο να προστα-
τευθούν οι ευάλωτες οµάδες συνολικά που βρίσκονται σε αυτές
τις δοµές και επ’ ουδενί δεν θα πρέπει να υπάρξει διασπορά της
νόσου του κορωνοϊού σε αυτές τις δοµές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Υπουργέ.

Κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα παραµείνω στην ερώτηση, γιατί το θεωρώ κρίσιµο.
Έτσι όπως τοποθετείστε, εάν κατάλαβα καλά, ουσιαστικά µι-

λάτε µόνο για το επισκεπτήριο. Δεν µιλάτε για την ολιγοήµερη
δυνατότητα αυτών των παιδιών να πάνε στο σπίτι τους. Οφεί-
λουµε να πούµε ότι είναι ενήλικα άτοµα, εµβολιασµένα και αυτά
και οι οικογένειές τους. Το επισκεπτήριο γι’ αυτά τα ενήλικα
άτοµα στις συνθήκες που προβλέπεται στην υπουργική από-
φαση, ουσιαστικά δεν λύνει κανένα πρόβληµα, διότι απαιτεί τή-
ρηση αποστάσεων, µάσκες και ξέρετε ότι οι ασθενείς µε αυτού
του τύπου τα νοσήµατα πρακτικά δεν ωφελούνται από αυτή την
επαφή. 

Επανέρχοµαι στην ερώτηση και στο αίτηµα των οικογενειών:
Είναι κρίσιµο και αναγκαίο να προχωρήσετε µε αρµοδιότητα της
επιτροπής. Εγώ ενηµερώθηκα από τις επικοινωνίες που έχουν
κάνει οι γονείς ότι το θέµα ήταν στην επιτροπή των λοιµωξιολό-
γων. Έπαιρναν επανειληµµένα τηλέφωνα στις υπηρεσίες του
Υπουργείου και δεν τους απαντούσε κανείς. Τους µεταβίβαζαν
στις επιτροπές των λοιµωξιολόγων και βεβαίως περιµένουν την
γνωµοδότησή τους. 

Μου λέτε ότι η γνωµοδότηση της επιτροπής λοιµωξιολόγων
είναι ότι δεν ανοίγει τη δυνατότητα των ολιγοήµερων αδειών γι’
αυτά τα παιδιά και γι’ αυτούς τους ενήλικες;

Εγώ προσωπικά θεωρώ και µε την ιατρική µου ιδιότητα ότι
αυτή η απόφαση είναι πάρα πολύ στερητική και είναι και ανακό-
λουθη του γενικότερου κλίµατος που υπάρχει. Μην εξαντλούµε
την αυστηρότητά µας, ιδιαίτερα σε αυτές τις οικογένειες. 

Θυµίζω -και το είπα και πριν- ότι για τους υπόλοιπους «φυσιο-
λογικούς» ανθρώπους έχουν ανοίξει όλες οι δραστηριότητες και
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απ’ ό,τι µαθαίνουµε από τον τύπο, θα προχωρήσετε και παρα-
πέρα. Λέω, λοιπόν, ότι εδώ παίρνουν λάθος µήνυµα. Διαχωρί-
ζουµε σε αυτούς που µπορούν και σ’ αυτούς που δεν µπορούν
και ουσιαστικά µετατρέπουµε τις δοµές αυτές εκ νέου σε άσυλα,
ενώ ο στόχος τους ήταν η αποασυλοποίηση αυτών των παιδιών.

Και τελειώνω µε αυτό που µου γράφει η µητέρα, διότι παρό-
µοια προβλήµατα υπήρχαν και στον εµβολιασµό. «Δεν είναι δυ-
νατόν να µας λέει η Κυβέρνηση ότι αυτά τα κάνει για να προ-
στατέψει τους φιλοξενούµενους στις δοµές ψυχικής υγείας όταν
είχαν ξεχάσει να βάλουν τις δοµές αυτές κατά προτεραιότητα
στον εµβολιασµό µαζί µε τις άλλες ευάλωτες οµάδες. Τον Φε-
βρουάριο του 2021 µε νοµοθετική ρύθµιση θυµήθηκαν να εντά-
ξουν αυτή την οµάδα στον κατά προτεραιότητα εµβολιασµό.
Αυτό διαπιστώσαµε όταν ψάχναµε στις υπηρεσίες της περιφέ-
ρειας γιατί καθυστερούσε ο εµβολιασµός». Είναι χαρακτηριστικό
ότι η πρώτη δόση έγινε στις 26 Μάρτη του 2021 µετά από πα-
ρέµβασή µας.

Κάνω έκκληση, κύριε Υπουργέ και σε εσάς και στην επιτροπή
των λοιµωξιολόγων, να δείτε το θέµα διαφορετικά, διότι αλλιώς
αυτά τα παιδιά θα βρίσκονται στα άσυλα και οι γονείς τους θα
αισθάνονται ευάλωτοι και αδύναµοι να τα βάλουν µε την επίσηµη
πολιτεία.

Περιµένω µε αγωνία την απάντησή σας και δεν θα επεκταθώ
σε κανένα άλλο θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Τζούφη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Τζούφη,

θέτετε πραγµατικά ένα ευαίσθητο θέµα. Φαντάζοµαι ότι σε αυτό
το κοµµάτι υπάρχει συµφωνία όλων.

Η επιτροπή ήδη στην πρώτη επανεξέταση που έκανε αρχές
Μαρτίου άλλαξε έστω και ελαφρά το καθεστώς. Αντιλαµβάνοµαι
τα όσα λέτε και µάλιστα σέβοµαι και την επιστηµονική ιδιότητα
µε την οποία τα λέτε. Οφείλω να σας πω ότι ο ίδιος για αυτό το
θέµα, το οποίο είναι στην επιτροπή η οποία συνεδριάζει, θα θέσω
στον βαθµό που επιστηµονικά η επιτροπή εισηγηθεί ένα καθε-
στώς ακόµα πιο ευέλικτο, ακριβώς γιατί µας ενδιαφέρει συνολικά
η υγεία αυτών των ανθρώπων και σίγουρα η επαφή µε τις οικο-
γένειές τους µε οµαλό τρόπο.

Φαντάζοµαι ότι συµφωνείτε µαζί µου -και για να έχουµε ένα
κριτήριο ακριβώς της ουσίας που βάζετε στην ερώτηση- ότι όλα
αυτά θα πρέπει να τεθούν στην επιτροπή εµπειρογνωµόνων. Εγώ
τα Πρακτικά της σηµερινής συζήτησης θα ζητήσω να τα πάρω
και να τα θέσω υπ’ όψιν στην επιτροπή. Σας λέω ότι αν από την
πλευρά της επιτροπής υπάρξει εισήγηση για τον τρόπο µε τον
οποίο αυτό θα λειτουργήσει οµαλά, ως Υπουργείο θα αποδε-
χτούµε άµεσα την εισήγηση. Ήδη µε δική µας πρωτοβουλία είχε
ζητηθεί η αλλαγή του επισκεπτηρίου που έγιναν. 

Συµφωνώ µαζί σας και αντιλαµβάνοµαι ότι όπως το θέτετε το
θέµα αυτό από µόνο του δεν λύνει άλλα προβλήµατα που υπάρ-
χουν, αλλά οπωσδήποτε για να προχωρήσουµε σε µια περαιτέρω
αποκλιµάκωση θα ζητήσουµε τη γνώµη. Σας λέω ότι το σύνολο
της συζήτησης που γίνεται τώρα µαζί µε την ερώτησή σας θα τη
θέσω υπ’ όψιν στην επιτροπή των εµπειρογνωµόνων και στον
βαθµό που η επιτροπή κρίνει και εµάς εισηγηθεί, επειδή είναι ένα
αµιγώς θέµα που συνδέεται και µε επιστηµονικά δεδοµένα -δεν
είναι µόνο µια απλή πολιτική απόφαση-, άµεσα η εισήγηση αυτή
και αν είναι µάλιστα στο πλαίσιο το οποίο µας το βάζετε εσείς
και µε την επιστηµονική σας άποψη, δεσµεύοµαι να υλοποιηθεί
αυτό το καθεστώς.

Όσο γενικότερα για την αποκλιµάκωση που ακούτε, η όποια
αποκλιµάκωση γίνεται σε συνεννόηση. Υπάρχουν κάποια θέµατα
που µπορεί να έχουν περισσότερο πολιτικά χαρακτηριστικά και
να είναι πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, εκεί πέρα όµως που τα
χαρακτηριστικά είναι καθαρά επιστηµονικά, είτε αυτό είναι ευά-
λωτες οµάδες, είτε αυτό είναι εµβολιασµοί, είτε όλα αυτά είναι
πιστοποιητικά, όλα αυτά είναι αντικείµενο της επιτροπής.

Όµως η ερώτηση σας είναι πολύ κρίσιµη. Ξεπερνάει την όποια
κοµµατική αντιπαράθεση που µπορεί να υπάρχει, γιατί πια είναι
ένα υπαρκτό κοινωνικό ζήτηµα και όπως σας είπα το σύνολο της
συζήτησης που γίνεται σήµερα θα αποτελέσει και αντικείµενο

άµεσα, όσο πιο γρήγορα γίνεται, συζήτησης και στην επιτροπή
των εµπειρογνωµόνων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη ένατη µε αριθµό 532/14-3-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουρ-
γό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Επιβεβλη-
µένη η άµεση εισοδηµατική ενίσχυση των εργαζοµένων, των χα-
µηλοσυνταξιούχων και των ευάλωτων νοικοκυριών».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευ-

χαριστώ και για την παραχώρηση της σειράς από τη συνάδελφο. 
Κύριε Υπουργέ, ο πόλεµος, η εισβολή της Ρωσία στην Ουκρα-

νία και όλα όσα διαδραµατίζονται, εκτός από την τραγικότητά
τους για τον λαό της Ουκρανίας έχουν τεράστιες επιπτώσεις σε
όλους τους λαούς της Ευρώπης. Βέβαια στην πατρίδα µας ένα
δεύτερο κύµα ακρίβειας σαρώνει βασικά αγαθά κι υπηρεσίες.
Είναι τα µέτρα της Κυβέρνησης αυτά που είναι. Έχουν ανακοι-
νωθεί, έχει γίνει κριτική πάνω σ’ αυτά. Εµείς πιστεύουµε ότι χρει-
άζονται γενναιότερα µέτρα και ριζικότερα µέτρα. Βεβαίως
έλεγχοι για την αγορά, µείωση φόρων µε τα δηµοσιονοµικά δε-
δοµένα του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου που επιβα-
ρύνει όλα τα βασικά προϊόντα αλλά και εισοδηµατική ενίσχυση,
οικονοµική ενίσχυση στους χαµηλόµισθους, χαµηλοσυνταξιού-
χους και στους αδύναµους. 

Συγκεκριµένα, τι προτείνουµε γι’ αυτούς που είναι αρµοδιό-
τητα του Υπουργείου; Αφ’ ενός µεν το θέµα που έχετε εξαγγείλει
για την αύξηση του βασικού µισθού να το δείτε όσο το δυνατόν
συντοµότερα γιατί η ανάγκη που υπάρχει είναι τεράστια. Και δεν
µπορεί στο όνοµα της όποιας διαδικασίας να µην έχουν την οι-
κονοµική δυνατότητα οι χαµηλοεισοδηµατίες που έχουν να κά-
νουν µε το βασικό µισθό, κυρίως εργαζόµενοι. 

Για τους χαµηλοσυνταξιούχους έχουµε κι άλλη φορά τονίσει
την ανάγκη να θεσπιστεί ενός νέου τύπου ΕΚΑΣ µε τα σηµερινά
οικονοµικά δεδοµένα. Η Κυβέρνηση ουσιαστικά το αποδέχεται.
Αποδέχεται δηλαδή, ότι υπάρχει πρόβληµα. Και τα Χριστούγεννα
έδωσε και τώρα δίνει και στο θέµα της ακρίβειας εντοπίζει ότι
πρέπει να ενισχυθούν αυτοί οι άνθρωποι. 

Είναι η ακρίβεια όµως κάτι που ήρθε και θα φύγει; Ή είναι κάτι
που αυξάνει τις ανάγκες και τα κοστολόγια της κάθε οικογένειας
και ιδιαίτερα των ανθρώπων που δεν µπορούν να προχωρήσουν.
Εκτός από τους τριακόσιους πενήντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξι-
ούχους υπάρχει η κατηγορία των πλέον αδύναµων, των ανθρώ-
πων που βιώνουν την ακραία φτώχεια. Είναι διακόσιες πενήντα-
τριακόσιες χιλιάδες οικογένειες, εξακόσιες-εξακόσιες πενήντα
χιλιάδες άνθρωποι για τους οποίους δεν υπάρχει καµµία µέρι-
µνα. Το κόστος ζωής έχει αυξηθεί τόσο που απλά µπορούν να
επιβιώσουν, εάν κάνουν µια αναπροσαρµογή σε αυτή την οικο-
νοµική ενίσχυση και όχι βέβαια να ζήσουν. Η επιβίωση από τη
ζωή έχει µια τεράστια διαφορά.

Θέλουµε, εποµένως, να ξέρουµε ποιες είναι οι προθέσεις της
Κυβέρνησης στα τρία αυτά ζητήµατα, τι θα κάνει µε τη θέσπιση
νέου ΕΚΑΣ, αν το εξετάζει και τι θα κάνει µε την αναπροσαρµογή
των οικονοµικών ενισχύσεων που παραµένουν από το 2014 οι
ίδιες. Διακόσια ευρώ είναι για το πρώτο µέλος η ενίσχυση που
δίνει το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Έχει παραµείνει από τότε
µέχρι σήµερα ίδιο. Έχουν αυξηθεί τα πάντα, έχει ακριβύνει η
ζωή, δεν µπορεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες ακόµα και για
τους ανθρώπους που βιώνουν την ακραία φτώχεια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Κεγκέρογλου. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε, κύριε Κεγκέρογλου, το είπατε κι εσείς στην ερώτησή

σας. Διανύουµε µια περίοδο µε πρωτοφανή αβεβαιότητα. Μια
παρατεταµένη περίοδο διαδοχικών κρίσεων σε παγκόσµιο και ευ-
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ρωπαϊκό επίπεδο. Από τη δεκαετή οικονοµική και δηµοσιονοµική
κρίση της χώρας µας στην υγειονοµική και οικονοµική κρίση της
πανδηµίας και τώρα στη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία που
πέρα από την ανθρωπιστική καταστροφή προκαλεί σηµαντικές
οικονοµικές παρενέργειες και ανατιµήσεις αγαθών µε σηµαντι-
κότερες αυτές στην ενέργεια και τα τρόφιµα. 

Στην παρούσα συγκυρία η ενίσχυση επιχειρήσεων και νοικο-
κυριών καθίσταται αναγκαία. Ταυτόχρονα όµως το ύψος του δη-
µοσίου χρέους καθιστά ακόµα περισσότερο αναγκαία τη συνετή
διαχείριση των δηµοσίων οικονοµικών. 

Θα ήθελα, επίσης, να θυµίσω -γιατί έχουµε την τάση να ξε-
χνάµε- ότι κατά τη διετία της πανδηµίας έχουν διατεθεί 43 δισε-
κατοµµύρια ευρώ για να στηρίξουµε νοικοκυριά και να κρατή-
σουµε όρθιο τον παραγωγικό ιστό της χώρας. Σαν αποτέλεσµα
η ανάπτυξη που είχαµε το 2021 ήταν θεαµατική ενώ το ποσοστό
της ανεργίας έχει µειωθεί περίπου τεσσερισήµισι µονάδες τα τε-
λευταία δυόµισι χρόνια. 

Εντός όλων αυτών των περιορισµών η Κυβέρνηση έχει δείξει
ότι διαθέτει αντανακλαστικά στη νέα κρίση που όλοι ελπίζουµε
ότι δεν θα διαρκέσει πολύ. Βρίσκονται σε εξέλιξη σε ευρωπαϊκό
επίπεδο πρωτοβουλίες για την αντιµετώπιση της ενεργειακής
κρίσης µεταξύ των οποίων και το σχέδιο των έξι σηµείων της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης στο οποίο προτείνεται µεταξύ άλλων και
πλαφόν στις τιµές του φυσικού αερίου στη χονδρική αγορά. 

Σε εθνικό επίπεδο είναι ήδη σε ισχύ η διάταξη του Υπουργείου
Ανάπτυξης για πλαφόν στο µεικτό περιθώριο κέρδους σειράς
αγαθών και υπηρεσιών και έχουν ήδη διατεθεί περί τα 2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ σε επιδοτήσεις νοικοκυριών, επιχειρήσεων και
αγροτών απέναντι στις ενεργειακές ανατιµήσεις. 

Επίσης, όπως γνωρίζετε, ο Πρωθυπουργός και οι αρµόδιοι
Υπουργοί µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα ανακοίνωσαν ένα
νέο µέτρο στοχευµένων παρεµβάσεων, ύψους 1,1 δισεκατοµµυ-
ρίου ευρώ για τρία εκατοµµύρια διακόσιους χιλιάδες πολίτες µε
εισόδηµα έως 30.000 ευρώ που αφορούν σε όλα τα µέτωπα της
ακρίβειας. Η αντίδραση της Κυβέρνησης απέναντι στη δύσκολη
συγκυρία είναι ψύχραιµη και συντονισµένη, αξιοποιώντας το δη-
µοσιονοµικό χώρο που είναι διαθέσιµος από την καλή εκτέλεση
του προϋπολογισµού. 

Πιο συγκεκριµένα, στα νέα µέτρα στήριξης για το ρεύµα και
τα καύσιµα προβλέπονται αύξηση της επιδότησης στην τιµή του
ηλεκτρικού ρεύµατος και του φυσικού αερίου νοικοκυριών και
επιχειρήσεων, επιδότηση της τιµής των καυσίµων κίνησης των
φυσικών προσώπων, αλλά και αποζηµίωση ειδικού σκοπού στα
ταξί, αλλά και µηδενικό ειδικό φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο
των αγροτών και µείωσης του ΦΠΑ των λιπασµάτων από το 13%
στο 6%.

Στο πεδίο του Υπουργείου Εργασίας προβλέπεται ενίσχυση
200 ευρώ σε περίπου εξακόσιους εβδοµήντα επτά χιλιάδες χα-
µηλοσυνταξιούχους, ενίσχυση µε το ίδιο ποσό, 200 ευρώ δη-
λαδή, σε τριάντα πέντε χιλιάδες ανασφάλιστους υπερήλικες και
επίσης, µε το ίδιο ποσό σε εκατόν εξήντα επτά χιλιάδες συµπο-
λίτες µας που είναι ΑΜΕΑ. 

Επίσης, προβλέπεται µιάµιση επιπλέον δόση επιδόµατος παι-
διού σε εξακόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες οικογένειες, αλλά και
διπλή δόση ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος σε διακόσιες
σαράντα δύο χιλιάδες περίπου νοικοκυριά. 

Το κόστος όλων αυτών των µέτρων, δηλαδή ειδικά του Υπουρ-
γείου Εργασίας, ανέρχεται στα 330 εκατοµµύρια ευρώ. 

Συµπληρωµατικά, θα ήθελα να πω σε όλα αυτά πως έχουµε
και το νέο χαµηλότερο µεσοσταθµικά κατά 13% ΕΝΦΙΑ µε ανα-
λογικά µεγαλύτερες µειώσεις προς τα φτωχότερα νοικοκυριά
που έρχεται να προστεθεί στον ήδη µειωµένο κατά 22% ΕΝΦΙΑ
του 2020 και επίσης την επικείµενη δεύτερη αύξηση του κατώ-
τατου µισθού, στην οποία θα αναφερθώ αναλυτικά στη δευτερο-
λογία µου. 

Με λίγα λόγια, κύριε Κεγκέρογλου, όπως και στην κρίση της
πανδηµίας έτσι και τώρα η Κυβέρνηση πασχίζει να µη µείνει κα-
νένας ακάλυπτος, ιδίως οι περισσότερο ευάλωτοι.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, και πριν την ακρίβεια και πριν την πανδηµία,

όταν ήδη είχε αρχίσει να σηµειώνεται µείωση των εισοδηµάτων
των πλέον αδύναµων, υπήρχε ανάγκη ενίσχυσής τους και ανα-
προσαρµογής του τρόπου αντιµετώπισης που έχουν από την
πλευρά της πολιτείας. Πέρασε η πανδηµία, που πέρασαν πάρα
πολύ δύσκολα. Ήρθε η ακρίβεια, δεν µπορούν να ζήσουν. Δεν
αναφέροµαι ούτε σε αυτούς που έχουν 10.000 εισόδηµα ούτε σε
αυτούς που έχουν 15.000, πολύ περισσότερο σε αυτούς που
έχουν 30.000, διότι θα ζοριστούν και αυτοί και οι οικογένειές
τους, αλλά τουλάχιστον έχουν ένα εισόδηµα. Αναφέροµαι σε αυ-
τούς που έχουν πολύ χαµηλά εισοδήµατα στον τόπο µας. Υπάρ-
χουν.

Μετά την κατάργηση του κατώτερου πλαφόν των συντάξεων
το 2015 από τον Υφυπουργό κ. Χαϊκάλη, δυστυχώς υπάρχει µε-
γάλος αριθµός µικροσυνταξιούχωv, τριακόσιες πενήντα και
πλέον χιλιάδες. Το πρόγραµµα «HELIOS», από τον Γενάρη του
2019 έπαψε να αναφέρει τις κατηγορίες ανάλογα µε το ποσό και
παρακαλώ δείτε το αυτό. Είναι τουλάχιστον 350 χιλιάδες αυτοί
οι οποίοι αµείβονται κάτω από 350 ευρώ το µήνα, όπως και οι
συντάξεις γήρατος, οι συντάξεις χηρείας και οι αναπηρικές συν-
τάξεις. Αυτοί οι άνθρωποι δεν ανήκουν στις κατηγορίες της ενί-
σχυσης, που είπατε ή τουλάχιστον είναι δικαιούχοι µόνον της
έκτακτης ενίσχυσης η οποία ανακοινώθηκε. Δεν είναι όµως συγ-
κυριακό το φαινόµενο. Οι επιπτώσεις της πανδηµίας παρέµειναν.
Οι επιπτώσεις της ακρίβειας παραµένουν και θα παραµείνουν,
δυστυχώς. Και δεν αναφέροµαι στις τιµές των καυσίµων, για να
µην µας πει ο Σκυλακάκης «µα, όλοι αυτοί δεν έχουν αυτοκίνητο».
Θα πω για τα βασικά αγαθά, για να επιζήσουν. 

Η δεύτερη κατηγορία στην οποία αναφέροµαι είναι οι δικαιού-
χοι του εγγυηµένου εισοδήµατος. Θα σας πω ότι το 2014 καθο-
ρίσαµε το ύψος µε βάση τον βασικό µισθό τον τότε που ήταν 586
ευρώ και το 34% των 586 ευρώ ήταν τα 200 ευρώ. Τα 100 ευρώ,
που είναι για το δεύτερο µέλος της οικογένειας, είναι το 17%.
Και βέβαια για τα παιδιά είναι ακόµα λιγότερο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Μιλάµε σήµερα για την ανάγκη να έρθει στα 700, 750 ευρώ.
Τόσο λέει η Κυβέρνηση ότι θα φέρει περίπου το βασικό µισθό.
Εµείς µιλάµε για 751 ευρώ που ήταν το 2011 ως αποτέλεσµα της
συλλογικής σύµβασης. Ο ΣΥΡΙΖΑ λέει 800 ευρώ, άλλοι µπορούν
να πουν διαφορετικά. Όσο έρθει, θα πρέπει να αναπροσαρµοστεί
το ποσό του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος µε του βασικού
µισθού, αν θέλετε µε βάση το ποσοστό που είχαµε τότε καθορί-
σει, το 34%. 

Να σας πω συγκεκριµένα, λοιπόν, τα εξής. Ο βασικός µισθός
είναι 663 ευρώ πλέον. Θα έπρεπε τα ποσά αυτά να ήταν 226, 113
και 56 για το κάθε παιδί. Άρα, τα λέω αναλυτικά: Η Κυβέρνηση
αναγνωρίζει το πρόβληµα, αλλά δεν παίρνει τις ενδεδειγµένες
λύσεις, δεν παίρνει τις αποφάσεις, γιατί; Ενώ υπάρχει δηµοσιο-
νοµικός χώρος, έχει άλλες επιλογές για το που θα διατεθούν τα
χρήµατα. Και δεν αναφέροµαι στο τι έγινε µε την πανδηµία, γιατί
θέλει πολλή συζήτηση για να δούµε πόσα από αυτά έπιασαν
τόπο και πόσα δεν έπιασαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ
ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε,
κάνοντας έκκληση στην Κυβέρνηση να αναθέσει µια µελέτη για
να δούµε αυτές οι οκτακόσιες χιλιάδες άνθρωποι -που το σύνολο
είναι µικροσυνταξιούχοι, δικαιούχοι του ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος, υπερήλικες ανασφάλιστοι και µια σειρά υποκατη-
γορίες που έχουν πάρα πολύ µικρά εισοδήµατα, κάτω από 400
µε 500 ευρώ- πώς επιβιώνουν και αν ισχύουν οι µελέτες που λένε
ότι για µια οικογένεια, για δύο άτοµα υπάρχει ένα κατώτερο όριο,
που προφανώς δεν είναι τα 300 ή τα 400 ευρώ. Θα πρέπει αυτό
να γίνει από την πλευρά της Κυβέρνησης, να κάνει τη µελέτη και
να πάρει αποφάσεις. 

Εγώ καταθέτω τις ερωτήσεις για το νέο ΕΚΑΣ, για να έρθει η
Κυβέρνηση µια µέρα να µου πει «πάρτε τη µελέτη, κύριε Κεγκέ-
ρογλου, αυτή είναι. Αυτό είναι το κόστος». Η δικιά µας µελέτη
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λέει, βεβαίως, πράγµατα που έχουν να κάνουν µε τη µη δυνατό-
τητα επιβίωσης. 

Ας κάνει η Κυβέρνηση µια µελέτη που να λέει τι µπορεί και τι
πρέπει να δώσει για να τα συνδυάσει αυτά, ώστε να δούµε αν
πραγµατικά µπορούµε να βοηθήσουµε αυτούς τους ανθρώπους
να επιβιώσουν και ιδιαίτερα τώρα µε την ακρίβεια, που τα πράγ-
µατα έχουν ξεφύγει τελείως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Αξιότιµε και αγαπητέ κύριε Κεγκέρογλου, να συνεχίσω από
εκεί που τέλειωσα την πρωτολογία µου, παραθέτοντας το µείγµα
φορολογικών και ασφαλιστικών µέτρων που έχουµε πάρει τα τε-
λευταία δυόµιση χρόνια, τα οποία έχουν οδηγήσει σε αύξηση του
εισοδήµατος των πολιτών µέσω µιας πραγµατικής καταιγίδας,
θα τολµούσα να πω. 

Τώρα, ειδικά για τους συνταξιούχους, αυξήσαµε από 0,56%
έως 7,21%, αναλόγως των ετών ασφάλισης, το ανταποδοτικό
τµήµα της κύριας σύνταξης των συνταξιούχων, που έχουν πάνω
από τριάντα χρόνια ασφάλισης, µε αποτέλεσµα εκατοντάδες χι-
λιάδες συνταξιούχοι να δουν µόνιµες αυξήσεις χάρη στην ανα-
προσαρµογή των ποσοστών αναπλήρωσης. Πολλοί τις είδαν ήδη
και ακόµα περισσότεροι θα τις δουν όταν εξαντληθεί -και θα
εξαντληθεί πολύ νωρίτερα- η προσωπική τους διαφορά. 

Δεύτερον, µε τη νοµοθετική ακύρωση της περικοπής όσων
είχαν άθροισµα µηνιαίας, κύριας και επικουρικής σύνταξης πάνω
από 1.300 ευρώ, όπου υπήρξε αύξηση εισοδήµατος για διακό-
σιες τριάντα πέντε χιλιάδες συνταξιούχους που σωρευτικά ανέρ-
χεται γύρω στα 200.000.000 ευρώ ετησίως. 

Το Δεκέµβριο δόθηκε εφάπαξ βοήθηµα 250 ευρώ σε πάνω από
εξακόσιες πενήντα χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχους, ενώ σε γενι-
κότερο πλαίσιο η µείωση που κάναµε από το 9% στο 22% στο
πρώτο κλιµάκιο, µε φορολογικό συντελεστή έως 10.000 ευρώ,
είχε σαν αποτέλεσµα συνταξιούχοι και εργαζόµενοι, µε µηνιαίο
εισόδηµα από 720 ευρώ και πάνω, να δουν αύξηση 177 ευρώ ετη-
σίως. 

Το δεύτερο ήταν ότι καταργήσαµε τη συνεισφορά αλληλεγ-
γύης στον ιδιωτικό τοµέα, µειώσαµε κατά 3,9% τις ασφαλιστικές
εισφορές και φέτος θα µειωθούν άλλη µισή µονάδα επιπλέον,
ενώ τον Δεκέµβρη δόθηκε και µία επιπλέον δόση στους λήπτες
του ελαχίστου εγγυηµένου εισοδήµατος. 

Σε ό,τι αφορά στον κατώτατο µισθό, δόθηκε ήδη µια µικρή αύ-
ξηση 2% από την αρχή του έτους, ενώ στο αµέσως επόµενο χρο-
νικό διάστηµα θα έχουµε και νέα αύξηση. Ο κατώτατος µισθός
είναι ένας πολύ σηµαντικός θεσµός της αγοράς εργασίας, που
πρέπει να καθορίζεται µε επιστηµονική τεκµηρίωση. Υπάρχει µια
θεσµοθετηµένη διαδικασία καθορισµού του ποσοστού αύξησης
του κατώτατου µισθού, που λαµβάνει υπ’ όψιν της τις θέσεις των
κοινωνικών εταίρων και των επιστηµονικών φορέων, συνδέοντάς
το µε την ανάπτυξη, την παραγωγικότητα, την ανταγωνιστικότητα
και τον πληθωρισµό. Ας κάνουµε λίγο υποµονή έως το τέλος
Απριλίου για να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία. 

Σε ό,τι αφορά στο ΕΚΑΣ, κατ’ ουσία καταργήθηκε ως επακό-
λουθο της θέσπισης της εθνικής σύνταξης, καθότι και οι δύο πα-
ροχές ήταν µη ανταποδοτικές, χρηµατοδοτούµενες από τον
κρατικό προϋπολογισµό. 

Επιπρόσθετα, τώρα υπάρχει το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα,
του οποίου την αποτελεσµατικότητα στον περιορισµό της
ακραίας φτώχειας καταδεικνύει µια σειρά εµπειρικών µελετών.  

Και θα µου επιτρέψετε εδώ να πω ότι είµαι πολύ περήφανος,
γιατί ήµουν αυτός που σχεδίασε το ελάχιστο εγγυηµένο εισό-
δηµα µε την ιδιότητά µου τότε του προέδρου του Συµβουλίου
Οικονοµικών Εµπειρογνωµόνων και πρέπει να είστε και εσείς
πολύ περήφανος γι’ αυτό, γιατί ήσασταν ο πρώτος ο οποίος το
εφάρµοσε κιόλας στη θητεία σας στο Υπουργείο Εργασίας. 

Με άλλα λόγια, έχει αλλάξει η αρχιτεκτονική της εξασφάλισης
του ελάχιστου ποσού διαβίωσης. Θέλω να θυµίσω επίσης ότι ο
κρατικός προϋπολογισµός ήδη καλύπτει, όχι µόνο την εθνική
σύνταξη, δηλαδή αυτό το οποίο προβλέπεται από τον νόµο να
καλύψει, αλλά καλύπτει και ένα σηµαντικό τµήµα της ανταποδο-

τικής σύνταξης, αυτό το οποίο υποτίθεται ότι καλύπτεται από τις
εισφορές κοινωνικής ασφάλισης. 

Συνεπώς, τα εργαλεία που έχουµε σήµερα στη διάθεσή µας
έχουν αντικαταστήσει τη λογική του ΕΚΑΣ και νοµίζω ότι δεν συν-
τρέχει λόγος επαναφοράς του. Είναι τελείως διαφορετικό αυτό
το ζήτηµα στο οποίο αναφερθήκατε. Σε έκτακτες περιπτώσεις -
το είπα και εγώ προηγουµένως- πραγµατικά µπορούµε να εφαρ-
µόσουµε έκτακτα µέτρα και αυτά ήταν αυτά που εφαρµόστηκαν. 

Τέλος, θα ήθελα να υπενθυµίσω µια σηµαντική ρύθµιση που
έρχεται προς ψήφιση µε το νοµοσχέδιο για τη µεταρρύθµιση του
ΑΕΠ και αφορά στην αλλαγή του τρόπου υπολογισµού της εθνι-
κής σύνταξης σε οµογενείς από την Αλβανία και την πρώην Σο-
βιετική Ένωση, η οποία αναµένεται να οδηγήσει σε σηµαντική
αύξηση αυτών των συντάξεων. 

Με την ανοχή του Προεδρείου πέρασα λίγο τον χρόνο µου,
αλλά νοµίζω ότι ήταν απαραίτητο για να παραθέσω το πλήρες
πλέγµα των πολιτικών της παρούσας Κυβέρνησης για την προ-
στασία των επιχειρήσεων και νοικοκυριών για την αντιµετώπιση
των συνεπειών των αλλεπάλληλων κρίσεων που κλυδωνίζουν την
οικονοµία και την κοινωνία. 

Μακάρι σύντοµα η κατάσταση αυτή να οµαλοποιηθεί και να
µπορέσουµε να ατενίσουµε το µέλλον µε µεγαλύτερη αισιοδοξία.
Καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά και εσείς ότι όσο ταχύτερα ανα-
πτυχθεί η οικονοµία τόσο µεγαλύτερα είναι και τα περιθώρια που
έχουµε για την άσκηση αποτελεσµατικής κοινωνικής πολιτικής  

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Η πρώτη µε αριθµό 507/8-3-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Αθανασίας Αναγνωστοπούλου προς την Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
της Βουλευτού. 

Επίσης, δεν θα συζητηθούν, ύστερα από συνεννόηση των ερω-
τώντων Βουλευτών µε τους ερωτώµενους Υπουργούς, η εικοστή
µε αριθµό 509/9-3-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Ανεξάρτητου Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών κ. Παναγιώτη
Κουρουµπλή προς τον Υπουργό Εξωτερικών, η δέκατη έβδοµη
µε αριθµό 522/14-3-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, καθώς και η δεύ-
τερη µε αριθµό 2998/7-2-2022 ερώτηση του κύκλου των αναφο-
ρών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών. 

Εισερχόµαστε στην πρώτη µε αριθµό 1441/9-2-2022 αναφορά
του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων της Βουλευτού Χαλ-
κιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κυριακής
Μάλαµας προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Σε απόγνωση οι
γονείς παιδιών της Χαλκιδικής που χρήζουν ειδικών θεραπειών,
λογοθεραπείας, εργοθεραπείας, ψυχοθεραπείας και διάγνω-
σης». Σε αυτή την ερώτηση απαντάει ο Υπουργός Υγείας κ.
Θάνος Πλεύρης. 

Κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η κοινωνία της Χαλκιδικής βρίσκεται εδώ και

τρεις µήνες αντιµέτωπη µε ένα πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα.
Τα παιδιά µε ειδικές µαθησιακές ανάγκες δεν έχουν τη δυνατό-
τητα να συνταγογραφήσουν τις ειδικές θεραπείες τους, λογοθε-
ραπείες, εργοθεραπείες, γιατί ο παιδίατρος-αναπτυξιολόγος που
εργαζόταν στο κέντρο φυσικής ιατρικής και αποκατάστασης του
Πολυγύρου έχει τεθεί σε αναστολή εργασίας και πρόσφατα ενη-
µερωθήκαµε ότι πιθανόν δεν θα επιστρέψει. 

Το πρόβληµα, όµως, δεν είναι αυτό. Το αποτέλεσµα είναι να
µην διενεργούνται διαφοροδιαγνώσεις και να µην µπορούν τα
παιδιά να ακολουθήσουν απρόσκοπτα τις θεραπείες τους, εκτός
κι αν επιχειρήσουν να κλείσουν ραντεβού στο «Ιπποκράτειο» Νο-
σοκοµείο στη Θεσσαλονίκη, όπου όµως ο χρόνος αναµονής για
το πρώτο διαθέσιµο ραντεβού είναι µετά από τρεις µήνες.

Και το ερώτηµα που απασχολεί όλους τους γονείς, όλες τις οι-
κογένειες είναι τι θα γίνει µε τις διαφοροδιαγνώσεις στο Νοµό
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Χαλκιδικής. Δεν θα διενεργούνται; Θα πρέπει να τις πληρώνουν
οι γονείς από την τσέπη τους όπως και τις θεραπείες; Τα ποσά,
κύριε Υπουργέ, είναι απαγορευτικά για µια µέση οικογένεια,
όπως καταλαβαίνετε. Επίσης απαγορευτικό είναι και το γεγονός
να παραµένει στη λίστα για µήνες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Συνεπώς, η κοινωνία της Χαλκιδικής, οι γονείς, το αναπηρικό
κίνηµα συνολικά που παρακολουθεί αυτή τη στιγµή τη συζήτηση
µας έχει ένα και µόνο ερώτηµα: Θα καλύψετε το κενό ώστε να
µπορέσουν τα παιδιά να συνεχίσουν τις θεραπείες τους;

Εµείς δεν θέλουµε αυτές οι ανάγκες να αποτελούν αντικείµενο
πολιτικής αντιπαράθεσης, όµως εδώ και τρεις µήνες, κύριε
Υπουργέ, δεν απαντάει κανένας στους γονείς και ο ένας -επι-
τρέψτε µου την έκφραση- πετάει το µπαλάκι στον άλλον. Θέ-
λουµε, λοιπόν, µια απάντηση εδώ και τώρα. Θα καλύψετε το
κενό;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Μάλαµα.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Θάνος Πλεύρης. Έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Μάλαµα,

θέτετε ένα θέµα για το οποίο να δούµε λίγο την ιστορία του και
να δούµε τι θα κάνουµε και από δω και πέρα. 

Η συγκεκριµένη θέση παιδοψυχιατρικής είχε καλυφθεί στις 5-
3-2019. Από 1-1-2014 έως τον Μάρτιο του 2019 παραπέµπονταν
όλα τα παιδοψυχιατρικά περιστατικά στα τµήµατα του «Παπανι-
κολάου» και του «Ιπποκρατείου», όπου συνολικά εξυπηρετούνταν
όλα τα περιστατικά. Να σηµειώσουµε εδώ ότι το έργο του παι-
δοψυχιάτρου αφορά στη διάγνωση και όχι στη θεραπεία, την
οποία αναλαµβάνουν παιδοψυχολόγος, λογοθεραπευτής και ερ-
γοθεραπευτής. 

Ο υπηρετών στο Νοσοκοµείο Χαλκιδικής ο οποίος στεγαζόταν
στο ΚΕΦΙΑΠ Πολυγύρου, βρισκόταν σε αναρρωτική άδεια τριά-
ντα ηµερών από 1-2-2022 και έχει υποβάλει την παραίτησή του
στις 2-3-2022. Υπάρχουν οι πίνακες µε τις θεραπείες οι οποίες
γίνονταν. Ακριβώς λόγω αυτής της κατάστασης, πλέον δεν υπη-
ρετεί. Έχει ληφθεί υπ’ όψιν προκειµένου στις άµεσες προκηρύ-
ξεις που θα υπάρξουν να προκηρυχθεί η θέση προκειµένου να
καλυφθεί µε το αναγκαίο προσωπικό ώστε να γίνονται αυτές οι
θεραπείες. 

Ώσπου να βγει η προκήρυξη εξετάζεται η δυνατότητα µε επι-
κουρικό τρόπο, είτε µε επικουρικό προσωπικό είτε µε σύναψη
σύµβασης, να µπορεί να καλυφθεί αυτό το κενό. Είναι ένα κενό
το οποίο υπάρχει. Έχει δηµιουργηθεί λόγω και της παραίτησης,
αφού είχε προηγηθεί αναρρωτική άδεια. Θα προσπαθήσουµε να
το καλύψουµε άµεσα και σίγουρα στις προκηρύξεις για τη µόνιµη
θέση είναι κάτι το οποίο θα εκτιµηθεί αναλόγως και των αναγκών,
όπως µας τις έχουν στείλει, προκειµένου να καλυφθεί το συγκε-
κριµένο κενό. 

Ως τότε θα προσπαθήσουµε µε κάθε δυνατό τρόπο επικουρι-
κού µέσου να το λύσουµε και ήδη αυτή τη στιγµή εξετάζεται όσο
το δυνατόν πιο γρήγορα να καλυφθεί αυτό το κενό και να µπο-
ρούν να εξυπηρετούνται οι συµπολίτες σας της περιοχής, οι
ευαίσθητες αυτές οµάδες και να µη χρειάζεται να πηγαίνουν στη
Θεσσαλονίκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κυρία Μάλαµα, τρία λεπτά και για εσάς. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Κύριε Υπουργέ, είναι απαράδεκτο -µια

και αναφερθήκατε στο ΚΕΦΙΑΠ- να βλέπουµε αυτό το τεράστιο
πρόβληµα που υπάρχει στο ΚΕΦΙΑΠ του Πολυγύρου, µια δοµή
δηλαδή η οποία κόστισε αµέτρητα χρήµατα και σήµερα κυριο-
λεκτικά ρηµάζει. Εάν συνεχίσουµε να αδιαφορούµε για τις ελλεί-
ψεις και τα κενά του, τότε θα αποµείνει στο τέλος ένα άδειο
κουφάρι, το οποίο θα καταρρεύσει. 

Το θέµα µε τον ειδικό γιατρό αναπτυξιολόγο, όµως, είναι κάτι
παραπάνω από επείγον. Εάν δεν µπορείτε να βρείτε αυτή την ει-
δικότητα, εάν δεν µπορεί η 4η Υγειονοµική Περιφέρεια να καλύ-
ψει το κενό µε κάποια εσωτερική µετακίνηση, εάν δεν είναι δυνα-

τή η τοποθέτηση παιδιάτρου αναπτυξιολόγου στο ΚΕΦΙΑΠ, το
οποίο αποτελεί δοµή του Γενικού Νοσοκοµείου Χαλκιδικής, τότε
να δούµε εάν µπορούν οι διαφοροδιαγνώσεις αυτές να διενερ-
γηθούν από το ίδιο το νοσοκοµείο, από αντίστοιχη ψυχιατρική ει-
δικότητα η οποία υπάρχει στο νοσοκοµείο, κύριε Υπουργέ. 

Γιατί δεν εξετάζετε αυτή τη λύση; Γιατί µας λέτε ότι προς το
παρόν δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα; Λέτε, «θα, θα, θα το
δούµε» και ότι πιθανόν να υπήρχε και η υπόνοια ότι δεν προβλέ-
πεται και µια τέτοια θέση. Ευτυχώς δεν το είπατε αυτό. Άρα µέ-
νουµε στο «θα». Υπάρχει η δυνατότητα αυτή τη στιγµή να λύσου-
µε το πρόβληµα προσωρινά µέχρι να λυθεί και οριστικά. Αν δεν
έχουµε άλλον να τον αντικαταστήσει, τι θα κάνουµε δηλαδή; Πώς
θα πορευτούµε; Θα πούµε στην κοινωνία «συγγνώµη λάθος, πάτε
να περιµένετε στην ουρά στο νοσοκοµείο στη Θεσσαλονίκη ή
πληρώστε»; Αυτό το σύστηµα υγείας θέλουµε; Δεν είναι αυτό το
σύστηµα υγείας που θέλουµε, κύριε Υπουργέ.

Ακούµε όλο αυτό το διάστηµα υποσχέσεις. Και επαναλαµβάνω
µακριά από εµάς η πολιτική αντιπαράθεση γύρω από τις κρίσιµες
ανάγκες του συστήµατος υγείας. Όµως επειδή από υποσχέσεις
έχουµε χορτάσει και επειδή επί τρεις µήνες οι οικογένειες των
παιδιών της Χαλκιδικής που έχουν ανάγκη από ειδικές θεραπείες
βρίσκονται σε απόγνωση, θέλουµε πολύ καθαρές κουβέντες όχι
αόριστα πράγµατα.

Αυτή τη στιγµή µας ακούν µε προσοχή οι πολίτες. Πρέπει να
βρεθεί µια λύση, να στελεχωθεί η θέση του παιδιάτρου-αναπτυ-
ξιολόγου ή του παιδοψυχολόγου, ώστε να µπορέσουν να διενερ-
γούνται αυτές οι διαγνώσεις να συνταγοραφούνται αυτές οι
θεραπείες. 

Και επειδή από την διοίκηση της 4ης Υγειονοµικής Περιφέρειας
επιχειρείται να γίνει ένας συµψηφισµός ανάµεσα στο τεράστιο
κενό που άφησε η απουσία του αναπτυξιολόγου από το ΚΕΦΙΑΠ
και η ανάγκη να στελεχωθεί η δοµή και από άλλες ειδικότητες,
εµείς λέµε το εξής: Καλοδεχούµενη και η πρόσληψη που είναι
στα σκαριά, όπως ανακοινώθηκε από ακόµη έναν λογοθερα-
πευτή. Αλλά αν θέλουµε να λειτουργήσουµε ολόκληρο το πλέγµα
της στήριξης των παιδιών µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες, τότε
θα πρέπει να προχωρήσουµε και στην πρόσληψη εργοθερα-
πευτή για το ΚΕΦΙΑΠ του Πολυγύρου. Θα πρέπει να εξασφαλί-
σουµε και την πρόσβαση όλων των παιδιών στην παράλληλη
στήριξη και την εξασφάλιση ειδικού εκπαιδευτικού και ειδικού
βοηθητικού προσωπικού.

Άρα λοιπόν εµείς σας καλούµε να κοιτάξετε τους πολίτες της
Χαλκιδικής στα µάτια και να πείτε ακριβώς πότε θα καλυφθεί η
θέση του αναπτυξιολόγου στο ΚΕΦΙΑΠ του Πολυγύρου, για να
είµαστε σαφείς και ειλικρινείς, κυρίως ειλικρινείς µε τους πολί-
τες. Και λέω ξανά, πείτε µας πότε θα µπορέσουν να πάνε και να
συνταγογραφήσουν τις θεραπείες τους στον Πολύγυρο και όχι
στο «Ιπποκράτειο» της Θεσσαλονίκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κυρία Μάλαµα.

Τον λόγο έχει ο κ. Πλεύρης για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το καθεστώς το

οποίο περιγράφεται πάντως υπήρχε από 1-1-2014 µέχρι τον
Μάρτιο του 2019. Άρα αυτό το πρόβληµα ήταν ένα υπαρκτό πρό-
βληµα. Λύθηκε εν µέρει µε την παρουσία ενός γιατρού το οποίο
-επειδή αναφέρεστε στο «θα»- ως θέµα προέκυψε µε την παραί-
τηση του συγκεκριµένου ανθρώπου µέσα στο µήνα που τρέ-
χουµε. Στις 2-3-2022 παραιτήθηκε. Οπότε καταλαβαίνετε, δεν
ήταν έτοιµη η πολιτεία να γνωρίζει ότι κάποιος γιατρός θα υπέ-
βαλε παραίτηση.

Μέσα λοιπόν σε αυτόν το χρόνο από τότε που έγινε η παραί-
τηση και µε ενέργειες από την αντίστοιχη ΥΠΕ λέµε ότι θα καλυ-
φθεί η συγκεκριµένη θέση που υπάρχει και ναι όσο το δυνατόν
πιο γρήγορα θα προσπαθήσουµε να βρούµε εναλλακτική λύση
µέχρι την κάλυψη της θέσης. 

Το πρόβληµα όµως που παρουσιάζετε προέκυψε όταν συγκε-
κριµένος γιατρός εξεδήλωσε τη βούλησή του να παραιτηθεί. Δεν
ήταν µία θέση που χήρευε και είχαµε καθυστερήσει να την καλύ-
ψουµε. Ήταν µια συγκεκριµένη θέση που υπηρετούσε γιατρός,
είχε πάρει τριάντα µέρες αναρρωτική άδεια και µετά υπέβαλε
την παραίτησή του. Λέµε ότι θα γίνουν όλες οι διαδικασίες για
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να καλυφθεί η συγκεκριµένη θέση και άµεσα ως µόνιµη. Ήδη
έχουν πάρει εντολές και οι ΥΠΕ προκειµένου να κινήσουν τη δια-
δικασία έστω είτε µε µεταφορά είτε µε κάλυψη, µε οποιοδήποτε
τρόπο να καλυφθεί αυτό το κενό. 

Πιστεύω ότι θα γίνει στο αµέσως προσεχές διάστηµα. Γιατί αν-
τιλαµβάνοµαι και την αγωνία για τους ανθρώπους που υποχρε-
ώνονται να πάνε στη Θεσσαλονίκη. Όσο το δυνατόν πιο γρήγορα
θα καλυφθεί το συγκεκριµένο κενό. Αλλά η οριστική λύση θα βγει
µε τις προκηρύξεις που θα ληφθούν υπόψη προκειµένου να κα-
λύψουν και να λύσουν µόνιµα το πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλή συνέχεια και στους δύο. 

Ακολουθεί η µε αριθµό 515/11-3-2022 πρώτη επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Βαρεµένου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Πάν-
δηµη αγανάκτηση στον νοµό Αιτωλοακαρνανίας για τις προσβλη-
τικές δηλώσεις Γεωργιάδη και την επιµονή της Κυβέρνησης στην
υλοποίηση του περιβαλλοντοκτόνου έργου της εκτροπής του
Αχελώου».

Κύριε Βαρεµένε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, δεν υποτιµώ καθόλου την παρουσία σας

εδώ σήµερα. Είµαι όµως υποχρεωµένος να πω ότι η απάντηση
της ερώτησης είχε οριστεί για την προηγούµενη Παρασκευή από
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών. Ο κ. Καραµανλής δεν
ήταν εδώ να παραστεί. Ο κύριος Υφυπουργός την προηγούµενη,
δηλαδή την Πέµπτη πριν την Παρασκευή, ανακάλυψε ότι ήταν
αναρµόδιο το Υπουργείο. Ο κ. Σκρέκας απ’ ό,τι βλέπω αγρόν
ηγόραζε. Αλλά, επαναλαµβάνω, δεν υποτιµώ την παρουσία σας
εδώ. 

Είπα όσα είπα προηγουµένως, διότι οι δηλώσεις του κ. Γεωρ-
γιάδη εγείρουν µεγάλο πολιτικό πρόβληµα και αποτελούν casus
belli για την Αιτωλοακαρνανία. Ο κ. Γεωργιάδης -και θέλω να µου
απαντήσετε ευθέως, σας δίνω και το δικαίωµα να µε διακόψετε,
όπως κρατώ και εγώ το δικαίωµα να σας διακόψω, αν δεν απαν-
τήσετε µε σαφήνεια αν αποδοκιµάζετε, δηλαδή η Κυβέρνηση, τις
δηλώσεις αυτές του κ. Γεωργιάδη- χαρακτήρισε µουρλούς συλ-
λήβδην προφανώς όλους τους Αιτωλοακαρνάνες, όλους τους θε-
σµικούς φορείς, περιφερειάρχες και δηµάρχους, όλους µουρ-
λούς, επειδή υποστήριξαν την προσφυγή στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας. Είναι µουρλοί όλοι αυτοί; Είναι µουρλοί όσοι προφα-
νώς εξέδωσαν αποφάσεις δικαστικές που δικαίωσαν τις προσφυ-
γές αυτές; Είναι µουρλοί οι Ευρωπαίοι, που εκδίδουν οδηγίες
πάνω στις οποίες στηρίχθηκαν οι δικαστικές αποφάσεις;

Και θέλω να ρωτήσω κάτι, κύριε Υφυπουργέ. Εµπεριέχουν κά-
ποιο υπονοούµενο οι δηλώσεις του κ. Γεωργιάδη για την Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας, η οποία προΐστατο του Συµβουλίου της
Επικρατείας όταν ελήφθησαν αυτές οι αποφάσεις; Θέλω ξεκά-
θαρα, κύριε Υφυπουργέ, να µου απαντήσετε τόσο για τις δηλώ-
σεις του κ. Γεωργιάδη, ο οποίος είναι persona non grata στην
Αιτωλοακαρνανία. Και θα είναι persona non grata ο οποιοσδή-
ποτε δεν αποδοκιµάσει ευθέως και µε σαφήνεια αυτές τις δηλώ-
σεις και κυρίως, εάν δεν αποκηρύξει την ουσία αυτών των
δηλώσεων, ότι δηλαδή, η Κυβέρνηση δεν πρόκειται να νεκρανα-
στήσει το συγχωρεµένο σχέδιο για την εκτροπή του Αχελώου, το
οποίο έχει αποδοκιµαστεί µε δικαστικές αποφάσεις, αποτελεί ένα
εν δυνάµει έγκληµα εναντίον του περιβάλλοντος, έρχεται όχι να
λύσει, αλλά να συσσωρεύσει καινούργια προβλήµατα σε µια
εποχή τόσο δύσκολη, τόσο οριακή για την Περιφέρεια, την Αιτω-
λοακαρνανία, την πρωτογενή παραγωγή, που δοκιµάζεται, και
την κοινωνία, που πονάει κάτω από αυτές τις συνθήκες. 

Περιµένω την απάντησή σας, κύριε Υφυπουργέ, και επιφυλάσ-
σοµαι για τη δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Νικόλαος Ταγαράς,
τον οποίο δεν θα διακόψει ο κ. Βαρεµένος. 

Καλησπέρα σας, κύριε Υφυπουργέ, καλή εβδοµάδα, έχετε τρία
λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, δεν ανήκω σε αυτούς που κάνουν

χαρακτηρισµούς γιατί σέβοµαι τον κόσµο και την κοινωνία. Προ-
τιµώ τα επιχειρήµατα απέναντι στα προβλήµατα τα οποία απα-
σχολούν όλους µας και τη συγκεκριµένη περίπτωση.

Ειλικρινά σας λέω ότι δεν γνωρίζω τους χαρακτηρισµούς
στους οποίους αναφερθήκατε στον κ. Γεωργιάδη και θέλω να
είµαι ευθύς, αλλά και συγκρατηµένος. Δεν έχω όλη την εικόνα
για να µπορώ να σας απαντήσω. Τοποθετήθηκα, όµως, προσω-
πικά σε ό,τι αφορά χαρακτηρισµούς.

Σε ό,τι αφορά την ουσία του θέµατος, είναι µια πολύπαθη και
πολύχρονη ιστορία η λεγόµενη εκτροπή του Αχελώου και θα
συµφωνήσω και εγώ µαζί σας. Γι’ αυτό θα πρέπει να είµαστε προ-
σεκτικοί µέχρι να καταλήξουµε. Θα εξηγήσω το πώς και τι εξε-
λίσσεται. Σίγουρα υπάρχουν προβλήµατα και ανάγκες σε θέµατα
αξιοποίησης των υδάτινων πόρων της πατρίδας µας και σίγουρα
η κατάληξη, το αποτέλεσµα και η ανάληψη ευθύνης εκτέλεσης
έργου πρέπει να είναι αποτέλεσµα µελετών που λαµβάνουν υπ’
όψιν και το Εθνικό και το Ευρωπαϊκό Δίκαιο που αναφερθήκατε
πριν και ειδικά για τα νερά την οδηγία 60 του 2000. 

Θέλω να σας πω ότι είχα την τιµή το 2014 ως Πρόεδρος της
Εθνικής Επιτροπής Υδάτων και Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος να υπογράψω για πρώτη φορά αυτά τα δεκατέσσερα
διαχειριστικά σχέδια λεκανών απορροής ποταµών. Ένα από αυτά
ήταν βεβαίως και της δυτικής Στερεάς, όπως και της Θεσσαλίας
από την άλλη πλευρά, για να έχετε όλη την εικόνα για το θέµα
που συζητούµε. Απόρροια αυτού του σχεδιασµού υπήρξε η
απεµπλοκή του υδροηλεκτρικού φράγµατος Μεσοχώρας, διότι
µέχρι τότε πήγαινε πακέτο µαζί µε τη λεγόµενη εκτροπή του Αχε-
λώου και γι’ αυτό επτά αποφάσεις του Συµβούλιου της Επικρα-
τείας και µία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου είχαν απορρίψει
συλλογικά. Ήταν λάθος διαχρονικό αυτή η αποδέσµευση, διότι
πραγµατικά το υδροηλεκτρικό της Μεσοχώρας ουδεµία σχέση
έχει µε την λεγόµενη εκτροπή του Αχελώου. 

Μετά, όπως ξέρετε και εσείς, ακολούθησε η απόφαση έγκρι-
σης περιβαλλοντικών όρων από τη δική σας κυβέρνηση, για να
µπορέσει να δώσει ώθηση και να ολοκληρωθεί ένα έργο που
ήταν απαράδεκτο ως καθυστέρηση όταν έχουµε ανάγκη -βλέ-
πουµε σήµερα τα αποτελέσµατα- ειδικά από ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Γιατί και τα υδροηλεκτρικά άπτονται και συγκρίνονται
µε τα αιολικά και τα φωτοβολταϊκά. Από τη φύση αξιοποιούµε
την ευκαιρία. 

Δεν θέλω, όµως, γιατί πέρασε ο χρόνος, να πω περισσότερα.
Θα σας καλύψω και στο υπόλοιπο που θα πω διότι τρέχουν. Αυτή
τη στιγµή, όπως ξέρετε, έγινε η πρώτη επικαιροποίηση των σχε-
δίων λεκανών απορροής ποταµών το 2017, όπου προβλέπει σε
ό,τι αφορά το θέµα τα σχετικά από πλευράς µεταφοράς νερού
ή δυνατότητας µεταφοράς νερού. 

Σήµερα, όµως, που συζητούµε είναι σε εξέλιξη η δεύτερη επι-
καιροποίηση αυτών των σχεδίων. Αυτή η µελέτη οφείλει να λάβει
υπ’ όψιν, να αξιολογήσει και τελικά να δούµε αν από πλευράς
Θεσσαλίας οι ανάγκες που υπάρχουν στη λεκάνη αυτή µπορούν
να καλυφθούν µε έργα που µπορούν να αξιοποιηθούν και για τα
επιφανειακά και για τα υπόγεια νερά.

Από την άλλη πλευρά είναι η µελέτη σε σχέση µε την Αιτωλο-
ακαρνανία, αλλά και τη λεκάνη απορροής της δυτικής Στερεάς
από πλευράς Αχελώου, βλέποντας τα θέµατα που υπάρχουν από
πλευράς κάλυψης αναγκών για όλες τις χρήσεις αλλά και προ-
στασίας βιοποικιλότητας, διότι υπάρχουν πολλά εκεί µέχρι την
εκροή του Αχελώου. 

Ενηµερωτικά µόνο θα σας πω, ότι η µέση ετήσια απορροή από
πλευράς κυβικών διαµέσου του Αχελώου που χύνεται-εκβάλλει
στη θάλασσα είναι της τάξης των τεσσάρων δισεκατοµµυρίων
εκατόν πενήντα εκατοµµυρίων κυβικών µέτρων. Υπάρχουν -όπως
και εσείς ξέρετε, γιατί είστε από την περιοχή- και θέµατα που
αφορούν πληµµυρικά φαινόµενα κατά τι σε διάφορες περιοχές. 

Όλα αυτά θα αξιολογηθούν διαµέσου της µελέτης που αυτή
τη στιγµή είναι σε εξέλιξη και αφού συνεκτιµήσει όλες τις παρα-
µέτρους και τις ιδιαιτερότητες της κάθε περιοχής σε σχέση µε
τις ανάγκες και µε ταυτόχρονη προστασία του περιβάλλοντος σε
όλες τις πτυχές, τότε θα µπορούµε να πούµε περισσότερα και
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εµείς, αλλά και εσείς σε ό,τι αφορά το θέµα το οποίο θίγετε. Αυτά
σε ό,τι αφορά τη λεγόµενη «εκτροπή» ή µεταφορά νερού από
τον Αχελώο που δεν έχει να κάνει µε το υδροηλεκτρικό φράγµα
της Μεσοχώρας διότι ό,τι γίνει θα γίνει, όπως ξέρετε, από το αµέ-
σως επόµενο, από το υδροηλεκτρικό φράγµα της Συκιάς. 

Όµως, λέω ξανά ότι αυτά είναι θέµατα τα οποία θα τεθούν, για
να µπορούµε να έχουµε όλη την εικόνα και τα επιχειρήµατα όλοι
µας µε ασφάλεια, αφού η µελέτη, η δεύτερη επικαιροποίηση του
σχεδιασµού, θα µας δώσει όλα τα στοιχεία για να µπορούµε να
πούµε περισσότερα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Ταγαρά.
Ορίστε, κύριε Βαρεµένε, έχετε τον λόγο κι εσείς για τρία

λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η επικαιροποίηση

των µελετών έπρεπε να γίνει µέχρι 31 Δεκεµβρίου παρελθόντος
έτους. Οφείλω να σας πω ξεκάθαρα ότι πρέπει να κατευθύνετε
τους µελετητές, ούτως ώστε να εφαρµοστεί το δίκαιο, οι αποφά-
σεις. Μην ξεκινήσετε καινούργιο κύκλο. Δεν είναι καλό για κανέ-
ναν. Δεν είναι καλό όχι µόνο για την Αιτωλοακαρνανία, αλλά και
για τη Θεσσαλία. Το θέµα δεν είναι Θεσσαλία ή Αιτωλοακαρνα-
νία. Υπάρχουν σχέδια για την αντιµετώπιση του προβλήµατος
της Θεσσαλίας, τα οποία δεν υλοποιήθηκαν και εκείνοι που ευ-
θύνονται για τη µη υλοποίηση καταφεύγουν, όπως είπατε και
εσείς, στη λεγόµενη «εκτροπή του Αχελώου», προκειµένου να δι-
καιολογήσουν την αβελτηρία τους. Περί αυτού πρόκειται. 

Δεν θέλω να δεχθώ τους αστερίσκους που αφήσατε, αν αφή-
σατε αστερίσκους. Αυτό κατάλαβα. Αναγνωρίσατε –και σωστά-
ότι απεγκλωβίστηκε επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ το φράγµα της Με-
σοχώρας από τη λεγόµενη «εκτροπή». Μιλάµε για ένα φράγµα
που ήταν εγκλωβισµένο για χρόνια και ζαµάνια σε αυτό το φα-
ραωνικό σχέδιο. Ένα έργο, δηλαδή, πράσινης ανάπτυξης το πε-
ριέπλεξαν µε ένα περιβαλλοντοκτόνο σχέδιο, αυτό της εκτροπής
του Αχελώου. Μιλάµε για ένα φράγµα που κόστισε 550 εκατοµ-
µύρια ευρώ, το πλήρωσαν οι Έλληνες φορολογούµενοι και πα-
ρέµεινε, όπως παρέµενε, ανενεργό. Απεγκλωβίστηκε, λοιπόν,
αυτό το φράγµα. Δικαιώνονται τα έξοδα από αυτήν την άποψη
του ελληνικού λαού και προστίθενται µέγκα κιλοβατώρες, όπως
λέτε εσείς που είστε πιο ειδικοί, στο ενεργειακό σεντούκι της
χώρας.

Περιµένω, κύριε Υπουργέ, εντελώς ξεκάθαρα και εν όψει της
επικαιροποίησης των µελετών να αποκλείσετε την υλοποίηση
αυτού του σχεδίου και να σταµατήσετε αυτή τη φιλολογία που
δεν είναι καλή και δεν προσφέρει τίποτα. Θα ήθελα να σας πα-
ρακαλέσω να µεταφέρετε, κύριε Υπουργέ, στην Κυβέρνηση να
µας αφήσει στον πόνο µας. Έχουµε τεράστιο πρόβληµα στην πε-
ριφέρεια τώρα που µιλάµε. Αντιµετωπίζουµε οριακές καταστά-
σεις που ξεφεύγουν τη δεκαετή κρίση, που είναι χειρότερες από
την εποχή των µνηµονίων. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Τα υπόλοιπα πραγµατικά τουλάχιστον τα καταλαβαίνει ο ελ-
ληνικός λαός. Και δεν µιλάω µόνο για όσα υβριστικά και προ-
σβλητικά είπε ο Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης,
από τον οποίον αναµένω να έρθει ή να µην έρθει, ας το κάνει από
εδώ, να ζητήσει µία «συγγνώµη». Αναµένω από την Κυβέρνηση,
όπως σας είπα, να µας αφήσει στον πόνο µας και να κάνει κάτι
για την αντιµετώπιση των προβληµάτων, αφήνοντας στην άκρη
αυτά τα φαραωνικά σχέδια περί εκτροπής του Αχελώου και βια-
σµού της φύσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Βαρεµένε.

Ορίστε κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά κι
εσείς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς είπα ότι η απεµπλοκή
του υδροηλεκτρικού της Μεσοχώρας από το όλο έργο της
εκτροπής του Αχελώου έγινε το 2014 -θα σας καλύψω απόλυτα.
Είχα µάλιστα τότε την τιµή -γι’ αυτό αναφέρθηκα- ως πρόεδρος
της Εθνικής Επιτροπής Υδάτων και Αναπληρωτής Υπουργός Πε-
ριβάλλοντος να υπογράψω για πρώτη φορά τα διαχειριστικά σχέ-

δια λεκανών απορροής ποταµών. Και αυτό δεν το λέω εγώ, το
λέει η Απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, η 26/2014, ότι
από τότε υπήρξε απεµπλοκή του υδροηλεκτρικού φράγµατος
Μεσοχώρας από την ένταξή του στο όλον έργον της εκτροπής
του Αχελώου.

Σε συνέχεια αυτού είπα ότι εσείς προχωρήσατε σε Απόφαση
Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων το 2017, που αφορούσε στα
έργα που συµφωνήθηκαν για να γίνουν, διότι υπήρχε πρόβληµα
κατάκλυσης του οικισµού. Τα τρία από τα τέσσερα µέρη του
όλου οικισµού κατακλύζονται και ετέθη θέµα µεταφοράς του
ίδιου του οικισµού σε νέα θέση -αυτά προβλέπονται από την
ΑΕΠΟ του 2017 που σας λέω-, µέσα από την υποχρέωση της
ΔΕΗ να κάνει την πολεοδόµηση, να κάνει τον σχεδιασµό, σε συ-
νεργασία βεβαίως µε τον δήµο -γιατί είναι η Δηµοτική Ενότητα
Πινδέων του Δήµου Πύλης του Νοµού Τρικάλων, όπως ξέρετε-
να ολοκληρώσει τον σχεδιασµό. Ήρθε όµως το Συµβούλιο Επι-
κρατείας κι επειδή µέχρι να εκδοθεί η απόφαση του Συµβουλίου
Επικρατείας είχε προκύψει το νέο περιφερειακό χωροταξικό
πλαίσιο, το οποίο έβαζε τους όρους µετά το 2003, υπήρξε ενδιά-
µεσα η πρώτη επικαιροποίηση των σχεδίων διαχείρισης λεκανών
απορροής από εσάς, από την κυβέρνησή σας. Απόρροια αυτών
των αλλαγών που προέκυψαν, ενώ είχε προηγηθεί η απόφαση,
ήταν να κριθεί από πλευράς του Συµβουλίου Επικρατείας και να
«πέσει» η ΑΕΠΟ του 2017.

Αυτά τα στοιχεία τα έχω, µπορώ να σας τα δώσω, όλα όσα σας
ανέφερα είναι στη διάθεσή σας.

Στη συνέχεια, για να µπορέσουµε να επαναφέρουµε και να εγ-
κρίνουµε νέα Απόφαση Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων προ-
χωρήσαµε για να άρουµε τα σηµεία µετά την απόφαση του
Σ.τ.Ε..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ζητώ λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι σηµαν-
τικό το έργο για το οποίο ρωτάει ο κύριος συνάδελφος.

Μετά από γνωµοδότηση του Κεντρικού Συµβουλίου Χωροτα-
ξικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων, του ΚΕΣΥΧΩΘΑ, προέκυψε
και επανυποβλήθη νέα µελέτη που έλαβε υπ’ όψιν και την από-
φαση του ΚΕΣΥΧΩΘΑ, προσαρµογής προς το περιφερειακό
πλαίσιο. Εξεδόθη το 2021 στις 22 Δεκεµβρίου η νέα Απόφαση
Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων και στη συνέχεια αυτού κλή-
θηκε η ΔΕΗ που έχει την υποχρέωση, όπως είπα, να προχωρήσει
στα έργα και τη µετεγκατάσταση του οικισµού που κατακλύζεται
κατάντη του σηµείου που συζητάµε, για να προχωρήσει το έργο. 

Συµφωνώ µαζί σας ως προς την αναγκαιότητα και τη σκοπιµό-
τητα και συµφωνώ µαζί σας στο ότι ήταν απαράδεκτη η καθυστέ-
ρηση που µεσολάβησε, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ειδικά σήµερα ότι
η ισχύς, όπως ξέρετε, του υδροηλεκτρικού αυτού έργου είναι
160 MW και σε έναν χρόνο η ενέργεια που θα παράγεται είναι
360 GWh, όση για να µπορέσει να καλύψει τις ανάγκες του Δή-
µου Περιστερίου, και ότι σε σχέση µε τα υπάρχοντα υδροηλε-
κτρικά θα προστεθεί επιπλέον ενέργεια ίση µε το 10% της συνο-
λικώς παραγόµενης ενέργειας από όλα τα υδροηλεκτρικά της
πατρίδας µας. Φαίνεται, λοιπόν, πόσο σηµαντικό είναι αυτό το
έργο. Αυτά σε ό,τι αφορά τη Μεσοχώρα.

Να σας απαντήσω τώρα όσον αφορά αυτό που είπατε να κάνω
παρέµβαση στον µελετητή που θα προκύψει και θα κάνει τη µε-
λέτη για τα νέα σχέδια διαχείρισης λεκανών απορροής ποταµών. 

Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό δεν µπορώ να το κάνω, όχι γιατί απο-
φεύγω να απαντήσω σε αυτό που λέτε, αλλά διότι αν θα µπορού-
σαµε για τέτοια θέµατα που χρήζουν µελέτης από αυτούς που
είναι ειδικοί και που οφείλουν να λάβουν υπ’ όψιν όλες τις παρα-
µέτρους που αναφέρθηκαν, ανάγκες και περιβάλλον και προστα-
σία…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Στη νοµιµότητα αναφέρθηκα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Για τη νοµιµότητα, αγαπητέ µου κύριε συνάδελφε,
δεν το συζητώ. Δεν έχει κανείς το δικαίωµα να παρεκκλίνει ούτε
από το Εθνικό, ούτε από το Ενωσιακό Δίκαιο, ούτε από ευρω-
παϊκή οδηγία 60/2000/ΕΕ, την οποία έχουµε αποδεχθεί. 

Λειτουργούµε στο πλαίσιο, λοιπόν, που επιβάλλουν οι νόµοι,
που δίνουν τις προτεραιότητες και παρεµβαίνουν εκεί που υπάρ-
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χει πρόβληµα, πάντα όµως µε προστασία του περιβάλλοντος και
µε σεβασµό στις ιδιαιτερότητες, στα δικαιώµατα και στις ανάγ-
κες της κάθε περιοχής. 

Αυτές είναι οι παρατηρήσεις µου και η απάντησή µου. Ξανα-
λέω ότι για ό,τι θέλετε ως διευκρίνιση είµαι στη διάθεσή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υφυπουργέ.

Παρακαλώ να τηρήσουµε λίγο τους χρόνους, γιατί έχουµε ξε-
φύγει. Εσείς, κύριε Ταγαρά, έχετε άλλες τέσσερις ερωτήσεις.
Εγώ έχω συνηθίσει µια, µιάµιση ώρα παραπάνω εδώ, αλλά να σε-
βαστούµε τους υπόλοιπους συναδέλφους.

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 520/13-3-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα
Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής, κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Διαχείριση
απορριµµάτων, πρόστιµα και διαχρονική παθογένεια».

Κύριε Λοβέρδο, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε
δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, απηύθυνα το ίδιο σχεδόν ερώτηµα προς το

Υπουργείο σας προ καιρού και είχαµε µε τον Υφυπουργό τον κ.
Αµυρά µία συζήτηση επ’ αυτού στις 14 Φεβρουαρίου. Ο κ. Αµυ-
ράς παρουσίασε όλες τις πολιτικές του Υπουργείου, αλλά και
από τη συζήτηση εκείνη και από τα Πρακτικά συµπέρασµα δεν
έβγαλα. Επειδή είµαι πάρα πολύ επίµονος Βουλευτής, θέλω να
ξεκαθαριστούν ορισµένα πράγµατα που αφορούν στη χώρα,
αλλά και σε όλους τους πολίτες, σε όλους τους Έλληνες και
όλες τις Ελληνίδες. 

Το θέµα µας είναι η ανακύκλωση των απορριµµάτων. Ξεκι-
νούσα όπως κάθε λογικός άνθρωπος από το Εθνικό Σχέδιο Δια-
χείρισης Απορριµµάτων όπως το είχε παρουσιάσει ο προκάτοχος
του κ. Σκρέκα, ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Χα-
τζηδάκης. Το πιο βασικό, απτό και κατάλληλο για επικοινωνία
µέσα στην Εθνική Αντιπροσωπεία είναι το θέµα των χωµατερών.
Ρώτησα: «Οι σαράντα τέσσερις χωµατερές που υπήρχαν το Φθι-
νόπωρο του 2021, υπάρχουν ακόµη; Πληρώνει η χώρα πρόστιµα
γι’ αυτές; Υπάρχουν κάποιες από αυτές;». Η απάντηση εδώ πρέ-
πει να είναι πολύ συγκεκριµένη: ότι δεν υπάρχει καµµία ή ότι
υπάρχουν ορισµένες και πόσο επιβαρύνουν τη χώρα αυτές που
υπάρχουν. Πρώτο ερώτηµα είναι αυτό.

Το δεύτερο ερώτηµα, για το οποίο πήρα απάντηση από τον κ.
Αµυρά, ο οποίος ήταν διαδικτυακώς ακριβής, δεν ήταν ακριβής
µε τα κριτήρια της πραγµατικής καθηµερινής ζωής των πολιτών,
κατέληγε να είναι το εξής: «Κύριε Αµυρά, του είπα, εξ ονόµατος
του Υπουργείου πείτε µου, γίνεται ανακύκλωση στην πηγή από
τους πολίτες; Μπορεί ο πολίτης που ενηµερώθηκε από κάποιο
πρόγραµµα που δεν υπάρχει, ότι µπορεί να πάρει, να αγοράσει
στο ηλεκτρονικό κατάστηµα της γειτονιάς του ένα µηχάνηµα ορ-
γανικής ανακύκλωσης των τροφών, να το βάλει στο σπίτι του;».
Μου είπε ότι «ναι, µπορείτε και εσείς και εγώ να πάµε σε ένα µα-
γαζί στην Αθήνα, σε ένα κατάστηµα ηλεκτρονικών ειδών, να
βρούµε µέσα ανακύκλωσης οργανικών απορριµµάτων για να γί-
νεται η ανακύκλωση στην πηγή». άνοιξε το κινητό του και µου
απαρίθµησε τιµές και είδη τέτοιων µηχανηµάτων. 

Επικοινώνησα, µέσω του γραφείου και των συνεργατών µου,
µε έξι µεγάλες αλυσίδες Αθηνών, Αττικής και όλης της χώρας
και η απάντηση και από τις έξι ήταν πως δεν υπάρχει προς διά-
θεση τέτοιο µηχάνηµα. Μία µόνο µας είπε ότι µπορεί να φέρει
παραγγελία που θα γίνει µε ηλεκτρονικό τρόπο. 

Άρα και πρακτικά δεν έχετε διαδώσει αυτό που είναι πολύ απα-
ραίτητο και χρήσιµο στην Ελληνίδα και τον Έλληνα, την ελληνική
οικογένεια. Μετά παραπονιόµαστε γιατί είµαστε τόσο πίσω στην
ανακύκλωση των απορριµµάτων. 

Κλείνω την πρωτολογία µου, επιµένοντας σε δύο σηµεία. Η
ερώτησή µου είναι πολύ πιο σύνθετη, αφορά και πολλά άλλα
πράγµατα, πτυχές του Εθνικού Σχεδίου Διαχείρισης Απορριµµά-
των. 

Επιφυλάσσοµαι για ένα-δύο ακόµη από αυτά να µείνω στη δευ-
τερολογία µου, ζητώντας όµως, επειδή είστε και ένας πολύ ευ-
γενής άνθρωπος, συγκεκριµένες απαντήσεις στα δύο θέµατα
που σας έβαλα. Θα δούµε και στον δεύτερο γύρο µας τα υπό-

λοιπα ερωτήµατα που θα θέσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.

Νικόλαος Ταγαράς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε -και το εννοώ αυτό που λέω γιατί

σας εκτιµώ και το ξέρετε-, θα προσπαθήσω όσο µπορώ να απαν-
τήσω συγκεκριµένα στα ερωτήµατά σας, στο πρώτο που αφορά
την επιλογή για τη διαχείριση των απορριµµάτων, πού οφείλεται
η καθυστέρηση προκήρυξης της σχετικής µελέτης κ.λπ. και µετά
θα αναφερθώ σε θέµατα οικιακών συσκευών και τον αριθµό των
χωµατερών που αναφερθήκατε, πόσες ήταν και πόσες είναι σή-
µερα οι ανεξέλεγκτες χωµατερές, ποιες έχουν αποκατασταθεί,
πόσες µένουν και πού. 

Σύµφωνα µε το νέο Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων
2020-2030, αλλά και µε την αντίστοιχη ΚΥΑ του 2021, τίθεται στό-
χος µείωσης υγειονοµικής ταφής αστικών αποβλήτων ως κατώ-
τερης βαθµίδας των αποβλήτων σε ποσοστό 10% ως το 2030. 

Για την επίτευξη του στόχου αυτού θεσµοθετήθηκε εφαρµογή
του τέλους ταφής και προβλέπεται η ενεργειακή αξιοποίηση των
δευτερογενών απορριµµατογενών καυσίµων και των υπολειµµά-
των -διότι χωρίς επεξεργασία των υπολειµµάτων, στόχος µηδε-
νισµού των υπολειµµάτων δεν υφίσταται- µε τη δηµιουργία
δικτύου µονάδων ενεργειακής αξιοποίησης υπολείµµατος σε
πλήρη συµφωνία µε τις αντίστοιχες απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, το ευρωπαϊκό πλαίσιο ταξινόµησης και την κυκλική οι-
κονοµία. 

Ειδικότερα, στο Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Απορριµµάτων
προβλέπεται ότι οι µονάδες ενεργειακής αξιοποίησης µπορεί να
είναι κεντρικές για όλη τη χώρα -ενδεικτικά τρεις έως τέσσερις-
χωρίς όµως να αποκλείεται να γίνεται καθετοποιηµένα και εντός
των ίδιων µονάδων επεξεργασίας αποβλήτων. Επίσης, βάσει των
βέλτιστων ευρωπαϊκών πρακτικών, τα εναλλακτικά καύσιµα µπο-
ρούν να αξιοποιούνται στην ενεργοβόρο βιοµηχανία, αντικαθι-
στώντας τα παραδοσιακά ορυκτά. 

Με σκοπό την υλοποίηση των µονάδων ενεργειακής αξιοποί-
ησης αποβλήτων στο άρθρο 63 του ν.4819 του 2021, προβλέπε-
ται ότι οι διαδικασίες εκπόνησης ή ανάθεσης µελετών και παρο-
χής τεχνικών υπηρεσιών, όπως χωροθέτησης-δηµοπράτησης,
υπάγονται στις αρµοδιότητες του ΥΠΕΝ, ενώ η λειτουργία και η
συντήρηση των µονάδων υπάγεται στις αρµοδιότητες των ΦΟΔ-
ΣΑ.

Επιπλέον, δίνεται η δυνατότητα διαβαθµιδικής συνεργασίας ή
προγραµµατικών συµβάσεων των ΦΟΔΣΑ για την άσκηση των
αρµοδιοτήτων. Θέλω να σας πω ότι στο πλαίσιο αυτό δηµοσιεύ-
θηκε διεθνής διαγωνισµός για τη µελέτη σκοπιµότητας και βιω-
σιµότητας των µονάδων ενεργειακής αξιοποίησης µε ηµεροµηνία
διενέργειας 18-3-2022. Άρα, κρατήστε, αγαπητέ κύριε συνά-
δελφε, τη διενέργεια του διαγωνισµού. Ήταν µάλιστα την προ-
ηγούµενη Παρασκευή στις 18-3-2022.

Σε ό,τι αφορά τώρα το θέµα της ενηµέρωσης των πολιτών για
την ανακύκλωση στην πηγή, δεν θέλω να κλέψω χρόνο, αλλά σας
λέω πριν, γιατί θα µε ακούσετε µετά, ότι θα έχετε αναλυτική πα-
ρουσίαση µε αριθµούς και για τα θέµατα που θέσατε και για τα
θέµατα που αφορούν στους ενεργούς και ανενεργούς ΧΑΔΑ.

Λόγω σεβασµού του χρόνου, θα επανέλθω και θα απαντήσω,
αγαπητέ κύριε συνάδελφε, στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, γίνεται πια απολύτως

σαφές ότι το Υπουργείο απαντά δια των δύο Υφυπουργών –καθ’
όλα άξιοι- αλλά η αρµοδιότητα, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, δεν ανήκει
στον κ. Ταγαρά ούτε στον κ. Αµυρά, αλλά ανήκει στον κ. Σκρέκα. 

Ως Υπουργός, κύριε Πρόεδρε, όταν µε ρωτούσαν οι συνάδελ-
φοι Βουλευτές, έκανα ό,τι µπορούσα, για να είµαι στην Αίθουσα
και να απαντώ, όταν επρόκειτο για θέµα δικής µου αρµοδιότη-
τας. Όταν οι αρµοδιότητες µεταφέρονταν µε απόφαση του Πρω-
θυπουργού και εµού στους Υφυπουργούς, απαντούσαν εκείνοι.
Εδώ, ο Υπουργός, ο κ. Σκρέκας, δεν έρχεται στη Βουλή. Έρχον-
ται οι συνεργάτες του, οι Υφυπουργοί –καθ’ όλα άξιοι- και µέλη
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της Κυβέρνησης, προφανώς. Από τον τρόπο που επικοινωνούµε
γίνεται φανερό ότι πρέπει να έρθει ο κ. Σκρέκας. 

Ξέρετε, παλιότεροι Βουλευτές έκαναν µεγάλη φασαρία στη
Βουλή, εάν δεν προσερχόταν Υπουργός. Δεν θέλω να το κάνω,
γιατί αυτό εµπεριέχει και µια οιονεί προσβολή στον παριστάµενο
Υφυπουργό. Βεβαίως και µπορεί να απαντήσει και εκ του Συν-
τάγµατος και εκ του Κανονισµού της Βουλής. Ωστόσο, θα φύ-
γουµε και σήµερα, αλλά ο πολίτης που µας ακούει δεν θα έχει
απάντηση. 

Πρώτον, για τα προγράµµατα επικοινωνίας θα ακούσουµε στη
δευτερολογία του Υπουργού. Να περιµένουµε. 

Δεύτερον, για τα ζητήµατα των σαράντα τεσσάρων ανεξέλεγ-
κτων χωµατερών περιµένουµε στη δευτερολογία του Υπουργού.
Εδώ, όµως, απαιτείται αριθµός, όχι θεωρίες. 

Τρίτον, έχω, κύριε Υπουργέ, το δεδοµένο από τη EUROSTAT
ότι είµαστε στις τελευταίες θέσεις του σχετικού πίνακα µε τη δια-
χείριση απορριµµάτων σε ό,τι αφορά τα σύµµεικτα αστικά από-
βλητα που οδηγούνται σε ενεργειακή αξιοποίηση. Για να συνεν-
νοηθούµε, οδηγούνται σε καύση. Απλώς αποφεύγουν τον όρο,
επειδή πολιτικά έχει προκαλέσει στο παρελθόν εντάσεις. 

Το 1,36% των σύµµεικτων απορριµµάτων οδηγούνται σε
καύση, ενώ ο µέσος κοινοτικός όρος, κύριε Πρόεδρε, είναι 27%.
Έχετε στη γειτονιά σας καφέ κάδο; Εγώ δεν έχω. Αυτό είναι ένα
εργαλείο, για να καταλήγει το προϊόν της διαλογής και της ανα-
κύκλωσης που κάνει πολίτης στο σπίτι του ή στο γραφείο του
στην πηγή. Και αυτό καθυστερεί, µε αποτέλεσµα, κύριε Υπουργέ,
να είµαστε ακόµα πάρα πολύ πίσω, να χάνουµε λεφτά και να χά-
νουµε κι από εικόνα, γιατί ένας Ευρωπαίος που βλέπει τη δική
του γειτονιά, βλέπει και την ευρωπαϊκή Ελλάδα να είναι βρώµικη.
Μπορεί να έχουµε εξαιρέσεις σε δήµους, όπου ο Δήµος Χανίων,
ο Δήµος Αµαλιάδας, ο Δήµος Κοζάνης που τα πράγµατα πάνε
καλά –είναι και άλλοι δήµοι, αλλά αναφέρω αυτούς που έχω πρό-
χειρα στο µυαλό µου- αλλά η εικόνα της χώρας να µην είναι
καλή. 

Φτάνω να πηγαίνω, κύριε Υπουργέ, στην προεκλογική εκστρα-
τεία του κόµµατός µου στην Κάλυµνο και να µου λέει ο αξιόλο-
γος δήµαρχός της ότι επιτέλους θα αποκτήσει ΧΥΤΑ, µετά από
πέντε χρόνια, κύριε Πρόεδρε. Του λέω: Ο ΧΥΤΑ τι είναι; Είναι µια
µεµβράνη, χωµατερή είναι κατ’ ουσία. Υπάρχει ΧΥΤΥ και υπάρ-
χουν και οι σύγχρονες µέθοδοι επεξεργασίας των απορριµµάτων
που κάθε χρονιά, κύριε Πρόεδρε, η τεχνολογία τους πάει µπρο-
στά, εξελίσσονται. Εµείς καταλήγουµε, όταν τελειώνουµε µε την
ελληνική γραφειοκρατία, να αποκτούµε ένα µέσο διαχείρισης
που δεν το έχει κανένας στον κόσµο –στον προηγµένο, στον δυ-
τικό εννοώ. Αυτό το θέµα της καθυστέρησης δεν αντιµετωπίζεται
από όλες τις κυβερνήσεις και από την παρούσα. 

Άρα, λοιπόν, είµαστε σε ένα αδιέξοδο. Δηλαδή, διαβάζουµε
στις εφηµερίδες πράγµατα, έχουν περάσει οι κυβερνήσεις όλων
των πολιτικών κοµµάτων -και θεωρητικά, όχι επί της ουσίας, πιο
ευαίσθητες- και τα ίδια Παντελάκη µου, τα ίδια Παντελή µου. Η
ίδια κατάσταση. Μικρές πρόοδοι έχουν επισηµανθεί και πολύ
µικρά και δειλά βήµατα κάνουµε. 

Κύριε Ταγαρά, θα κλείσετε σε λίγο τρία χρόνια. Το Εθνικό Σχέ-
διο Διαχείρισης των Απορριµµάτων ανακοινώθηκε πριν από δύο
χρόνια. Επιτέλους, χρειάζεται κάποια πρόοδος, ώστε όταν θα
λήξει η θητεία αυτής της Κυβέρνησης, κάτι να έχετε να παρου-
σιάσετε. Δεν έχετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Λοβέρδο.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς θα είµαι απόλυτα συγ-

κεκριµένος και µε αριθµούς σε αυτό στο οποίο αναφερθήκατε
και το οφείλω αυτό γιατί θέλω να είµαι και εγώ συγκεκριµένος.
Δεν µου αρέσουν οι οριζόντιες αναφορές. Θέλω να είναι επί της
ουσίας και να τις καταλαβαίνει όλος ο κόσµος.

Θα πω δύο λέξεις για το θέµα της ενηµέρωσης και αµέσως
µετά αριθµητικά θα αναφερθώ –όπως και εσείς ζητήσατε και
σωστά- στο πώς εξελίσσεται το θέµα µε τους Χώρους Ανεξέλεγ-
κτης Διαχείρισης Απορριµµάτων, τους ΧΑΔΑ και όχι µόνο.

Σε ό,τι αφορά την εφαρµογή προγραµµάτων ενηµέρωσης που
υπάγεται στο Υπουργείο µας, στη Γενική Γραµµατεία Συντονι-
σµού Διαχείρισης Αποβλήτων, πραγµατοποιείται το έργο µε
θέµα: «Ενηµέρωση των πολιτών για την ανακύκλωση και τη δια-
λογή στο σπίτι». Σε αυτό το έργο περιλαµβάνονται υποέργα για
τον σχεδιασµό και την παραγωγή επικοινωνιακού και ενηµερωτι-
κού υλικού, αλλά και τη διενέργεια εκδηλώσεων και ηµερίδων.

Στο συγκεκριµένο έργο έχουν πραγµατοποιηθεί και πραγµα-
τοποιούνται τα παρακάτω υποέργα: 

Έχει εκπονηθεί µελέτη στρατηγικής επικοινωνίας και σχεδίου
δράσεων για θέµατα ανακύκλωσης.

Δίδονται συµβουλευτικές υπηρεσίες επικοινωνίας και υποστή-
ριξης για την υλοποίηση του σχεδίου δράσης για θέµατα ανακύ-
κλωσης.

Έχει εκπονηθεί µελέτη αναφορικά µε την εφαρµογή πολιτικών
και κινήτρων για την επίτευξη των στόχων του Εθνικού Σχεδίου
Διαχείρισης Απορριµµάτων και διενέργεια στοχευµένης έρευνας
και ερευνών αναφορικά µε τις δυνατότητες εφαρµογής προ-
γραµµάτων κυκλικής οικονοµίας. 

Έχει δηµιουργηθεί ένα ολοκληρωµένο πληροφοριακό σύ-
στηµα εξυπηρέτησης πολιτών, επιχειρήσεων και φορέων.

Λειτουργία κέντρου εξυπηρέτησης πολιτών, επιχειρήσεων και
φορέων.

Σχεδιασµός και παραγωγή επικοινωνιακού και ενηµερωτικού
υλικού για διενέργεια εκδηλώσεων και ηµερίδων.

Η Γενική Γραµµατεία στο πλαίσιο του Εθνικού Σχεδίου Διαχεί-
ρισης Απορριµµάτων έχει θέσει ως προτεραιότητα τη διαλογή
στην πηγή –αναφερθήκατε και εσείς σε αυτό- και την προµήθεια
εξοπλισµού ανακύκλωσης για υλικά συσκευασιών και βιοαπό-
βλητα.

Η τελευταία συγκεκριµένη δράση που αναφέρθηκα αναµένεται
να ενταχθεί στο τρέχον επιχειρησιακό πρόγραµµα ΕΣΠΑ και θα
υλοποιηθεί µέσω προγραµµατικής σύµβασης που θα υπογραφεί
µεταξύ ΚΕΔΕ και ΔΙΑΔΥΜΑ Α.Ε. και του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας. Η προαναφερόµενη δράση αφορά στην προ-
µήθεια κάδων µπλε και καφέ και οχηµάτων αποκοµιδής. 

Θα αναφερθώ τώρα στη διάθεση των αποβλήτων σε Χώρους
Ανεξέλεγκτης Διάθεσης Αποβλήτων, σε ΧΑΔΑ, στο πλαίσιο της
καταδικαστικής απόφασης, γιατί δεν είναι µόνο τι δεν παίρνουµε,
είναι και τι πληρώνουµε, αγαπητέ συνάδελφε και πληρώνουµε
δυστυχώς πολλά, γιατί καθυστερήσαµε διαχρονικά στο θέµα της
διαχείρισης των απορριµµάτων. Ερχόµαστε κάτω από πίεση –όχι
µόνο σε αυτό, αλλά και σε άλλα θέµατα- να καλύψουµε κενά που
έχουν υπάρξει και γνωρίζω πολύ καλά το θέµα που συζητάµε,
διότι προέρχοµαι από την αυτοδιοίκηση –όπως ξέρετε- σε όλα
τα επίπεδά της και έχω απόλυτη γνώση, αλλά και ευθύνη γι’
αυτήν την καθυστέρηση, όπως έχουµε όλοι µας και ιδιαίτερα οι
άνθρωποι της αυτοδιοίκησης. 

Έχει σηµειωθεί σηµαντική πρόοδος, καθώς από τις εβδοµήντα
περιπτώσεις ενεργών ΧΑΔΑ, σήµερα ενεργοί αποµένουν τρεις.
Από τους διακόσιους είκοσι τρεις ανενεργούς και µη αποκατε-
στηµένους, σήµερα παραµένουν δεκαεπτά ανενεργοί και µη απο-
κατεστηµένοι και δεκαεννιά ΧΑΔΑ οι οποίοι έχουν αποκαταστα-
θεί, αλλά δεν έχει µέχρι αυτήν τη στιγµή αποδειχθεί η νόµιµη
παύση λειτουργίας τους.

Επειδή κάποια πράγµατα πρέπει να παρακολουθούνται για να
ελέγχουµε ότι αυτά τα οποία αναφέρουµε εξακολουθούν να πα-
ραµένουν στην κατάσταση που περιγράφω, µε αυτή την έννοια
είναι ο τελευταίος αριθµός που ανέφερα. 

Από τους δεκαεννέα οι οποίοι έχουν αποκατασταθεί, αν δεν
έχει ακόµη αποδειχθεί νοµικά ότι είναι έτσι, οι δεκαεπτά βρίσκον-
ται στην Περιφέρεια Πελοποννήσου. Εντός του 2022 -νοµίζω το
γνωρίζετε- θα λειτουργήσει το σύνολο των εγκαταστάσεων. Προ-
χώρησε πλέον το θέµα της διαχείρισης των απορριµµάτων της
περιφέρειας, οπότε λειτουργώντας αµέσως -και ήδη εξελίσσεται
η λειτουργία- όλοι αυτοί οι χώροι στους οποίους αναφέρθηκα,
οι δεκαεπτά δηλαδή που είναι στην Πελοπόννησο από τους δε-
καεννέα που απέµειναν και αυτοί θα µηδενιστούν, θα φύγουν και
θα αποκατασταθούν.

Τον Ιούλιο του 2009 -επειδή αναφέρθηκα στα πρόστιµα- επι-
βαρυνόταν η χώρα µας για εξήντα πέντε παραβάσεις µε 5,2 εκα-
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τοµµύρια ευρώ ετησίως λόγω της έλλειψης αυτού που αναφέρ-
θηκα πριν στο να βάλουµε τάξη στο περιβάλλον και στη διαχεί-
ριση των απορριµµάτων. Σήµερα, εξακολουθούν να υφίστανται
από τις εξήντα πέντε οι σαράντα δύο παραβάσεις. Συνολικά η
αποµείωση ανέρχεται σε 1.840.000 σε σχέση µε αυτό το οποίο
πλήρωναν το 2019 και βεβαίως γίνεται προσπάθεια και συνεχίζε-
ται. Δεν είµαστε ικανοποιηµένοι επειδή πληρώνουµε λιγότερα. Το
θέµα είναι ότι δεν πρέπει να πληρώνουµε καθόλου, να αποκατα-
στήσουµε και να λύσουµε συνολικά τα αποµένοντα προβλήµατα,
µε στόχο µέχρι το 2025 να µπορέσουµε να κλείσουµε όλες αυτές
τις εκκρεµότητες στις οποίες και εσείς αναφερθήκατε πριν.

Άρα, η Γενική Γραµµατεία Συντονισµού και Διαχείρισης Απο-
βλήτων καταβάλλει συστηµατική προσπάθεια. Η έναρξη λειτουρ-
γίας της µονάδας µεταβατικής διαχείρισης στην Παλαιοχούνη
Αρκαδίας προβλέπει στην απαλοιφή άλλων εικοσιπέντε από τις
σαράντα δύο που σήµερα έχουν φθάσει οι παραβάσεις που αφο-
ρούν σε ΧΑΔΑ έως το τέλος του 2022. Άρα τελικά µέχρι το τέλος
του χρόνου από τις εξήντα πέντε παραβάσεις που ήταν το 2019
για να παραµείνουν δεκαεπτά -δεν το λέω µε τιµή, αλλά όµως
είναι µια σηµαντική προσπάθεια- και µε στόχο γρήγορα να µηδε-
νιστεί, για να πληρώνουµε τα χρήµατα δηµιουργώντας και όχι
πληρώνοντας πρόστιµα που οφείλονται σε δικές µας καθυστε-
ρήσεις και εννοώ διαχρονικά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υφυπουργέ. Καλή συνέχεια, κύριε Λοβέρδο.
Και πάµε στη δωδέκατη µε αριθµό 512/10-3-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον Υπουρ-
γό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αδικαιολόγητες κα-
θυστερήσεις και εµπόδια για την αναθεώρηση τµήµατος του Γε-
νικού Πολεοδοµικού Σχεδίου (ΓΠΣ) Ελευσίνας στην περιοχή
Καλυµπάκι».

Κύριε Αρσένη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για να αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλάµε για την Ελευσίνα, µιλάµε για το Θριά-

σιο, την πίσω αυλή της Αθήνας που είναι δυστυχώς ένας χώρος
όπου η πόλη, οι διοικούντες στέλνουν όλες τις ανεπιθύµητες
δραστηριότητες. Όµως αυτός ο τόπος έχει το ίδιο δικαίωµα µε
όλους τους υπόλοιπους στην ποιότητα ζωής.

Γίνεται µια προσπάθεια, µε την αναθεώρηση του γενικού πο-
λεοδοµικού σχεδίου στην περιοχή Καλυµπάκι, να ενταχθεί εντός
σχεδίου µια περιοχή πενήντα στρεµµάτων οικιστική, ένας άτυπος
οικισµός να οργανωθεί, να αποκτήσει ποιότητα ζωής, να γίνει µια
περιοχή ΒΙΠΑ - ΒΙΟΠΑ και ένας µεγάλος χώρος πρασίνου άνω
των εκατό στρεµµάτων.

Το 2016 είχε αναβληθεί στο ΚΕΣΥΠΟΘΑ η µελέτη επέκτασης,
για να γίνει διαβούλευση µεταξύ των εµπλεκόµενων φορέων.
Έγινε αυτή η διαβούλευση. Έχουν υιοθετηθεί πλέον από όλα τα
ενδιαφερόµενα µέρη οι πρόνοιες από το 2017 του πρακτικού συ-
νάντησης µεταξύ του Υπουργείου σας, του Δήµου Ελευσίνας και
της Χαλυβουργικής µε την ανταλλαγή της απαραίτητης γης. Έχει
ληφθεί οµόφωνη θετική γνωµοδότηση του Συµβουλίου Μητρο-
πολιτικού Σχεδιασµού από τον Ιούνιο του 2020. Έχει ολοκληρω-
θεί ο αναγκαίος περιβαλλοντικός προέλεγχος ήδη από τις
5-11-2021. Και όµως, δεν έχετε εκδώσει υπουργική απόφαση
ακόµα αναθεώρησης του γενικού πολεοδοµικού σχεδίου για το
Καλυµπάκι. Για ποιον λόγο; Ενώ µε πεντάµηνη καθυστέρηση και
µετά την κατάθεση της επίκαιρης, εκδώσατε φειδωλή εξάµηνη
αναστολή -αντί ετήσιας- οικοδοµικών αδειών στην περιοχή, αφή-
νοντας την υπό πολεοδόµηση περιοχή απροστάτευτη στα ιδιω-
τικά συµφέροντα, µε επιβαρυντικές για το περιβάλλον δραστη-
ριότητες, ασύµβατες µε την πολεοδοµική µελέτη.

Δυο ερωτήµατα, λοιπόν. Για ποιο λόγο καθυστερείτε την έκ-
δοση της απόφασης της αναθεώρησης του γενικού πολεοδοµι-
κού σχεδίου του δήµου Ελευσίνας στο Καλυµπάκι, η οποία έχει
διατρέξει όλα τα σχέδια της διοικητικής διαδικασίας και αποτελεί
βασική προϋπόθεση για την υποβολή προς έγκριση της ανα-
γκαίας προσαρµογής του γενικού πολεοδοµικού σχεδίου του
δήµου για να σωθεί αυτή η περιοχή; Για ποιο λόγο εκδώσατε

ασφυκτικά εξάµηνη αναστολή αντί ετήσιας για την αναγκαία προ-
σαρµογή της πολεοδοµικής µελέτης του Δήµου Ελευσίνας µε
την οποία παρέχεται πολεοδοµηµένη γη πεντακοσίων εβδοµήντα
στρεµµάτων σε επαγγελµατοβιοτεχνικές δραστηριότητες της
πόλης σύµφωνα µε την απόφαση του Σ.τ.Ε. του 2014; Απεγκλω-
βίζεται από την οµηρία του ένας οικισµός πενήντα στρεµµάτων
και διασώζονται εκατόν δέκα στρέµµατα πρασίνου δυτικά της
κοίτης του Σαρανταποτάµου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας,

κ. Νικόλαος Ταγαράς.
Κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ, κύριε συνάδελφε, θεωρώ ότι θα σε καλύψω από την

πρωτολογία χωρίς να χρειαστεί δευτερολογία. 
Είναι αλήθεια ότι έχουν υπάρξει πολλές παρατάσεις. Τρεις

ετήσιες παρατάσεις αναστολής έκδοσης οικοδοµικών αδειών, το
2017, το 2018, το 2019, µε στόχο να ολοκληρωθεί η τροποποίηση
του γενικού πολεοδοµικού σχεδίου στη θέση Καλυµπάκι. Πράγ-
µατι απασχόλησε κι εµένα και κάναµε όποιες κινήσεις χρειάστηκε
γιατί έπρεπε να δοθούν απαντήσεις, διευκρινίσεις, αποφάσεις.
Μάλιστα το 2020 το Συµβούλιο της Επικρατείας ακύρωσε την τε-
λευταία παράταση γιατί δεν µπορεί να δίνονται παρατάσεις και
καθυστερήσεις κατ’ εξακολούθηση εν ονόµατι του ότι πρέπει να
ολοκληρωθεί ο σχεδιασµός. Και ως προς αυτό υπάρχει ένα όριο.
Έχει νόηµα αν ο δήµος προχωρεί, ο κάθε δήµος, τον σχεδιασµό
του για να µην χρειάζονται παρατάσεις. Όλα αυτά είναι απόρ-
ροια της έλλειψης σχεδιασµού, αγαπητέ κύριε συνάδελφε. Δεν
σας κρύβω ότι φτάνει στα χέρια µου µε καθυστέρηση πολλών
χρόνων η ολοκλήρωση αυτών των σχεδιασµών. 

Στο θέµα αυτό έδωσα κι εγώ παράταση για έξι µήνες µε άλλη
διάταξη, γνωρίζοντας όµως ότι εξελίσσεται η ολοκλήρωση της
τροποποίησης της αναθεώρησης του γενικού πολεοδοµικού σχε-
δίου στη θέση Καλυµπάκι. Και θα σας δώσω τώρα το ΦΕΚ της
δηµοσίευσης έγκρισης της πολεοδοµικής µελέτης στη θέση Κα-
λυµπάκι. Αυτοµάτως, βεβαίως, αναστέλλεται η απόφαση στην
οποία αναφερθήκατε πριν. Γι’ αυτό σας είπα ότι δεν ξέρω αν θα
χρειαστείτε δευτερολογία. Εσείς θα το κρίνετε. Αλλά εγώ θα σας
δώσω το ΦΕΚ από 17 Μαρτίου 2022, για να σας δώσω το τέλος
της διαδικασίας που αφορά στο Καλυµπάκι που περιγράφει πο-
λεοδοµικές ρυθµίσεις και όρους δόµησης και χρήσης για την πε-
ριοχή και δίνει τέλος σ’ αυτή την εκκρεµότητα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας, κ. Νικόλαος Ταγαράς, καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Υφυπουργέ. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα πω βέβαια ότι το Συµβούλιο Επικρατείας

δεν έχει ακυρώσει την τελευταία αναστολή. Η τελευταία έχει ισχύ
µέχρι της 22-9-2021. Η προηγούµενη είχε ακυρωθεί από το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. Παρ’ όλα αυτά εφόσον έχει βγει το ΦΕΚ
είναι πάρα πολύ θετικά νέα. Μένει να δούµε τις λεπτοµέρειες της
απόφασης αλλά προφανώς είναι πολύ σηµαντικό να προστατευ-
τεί αυτή η γη, το κοµµάτι του οικισµού, το κοµµάτι που θα οργα-
νωθούν οι βιοτεχνικές δραστηριότητες και φυσικά η ζώνη
πρασίνου σ’ αυτή τη ζώνη του Θριασίου. Περιµένουµε να δούµε
το έγγραφο. Θα το πάρουµε από τα Πρακτικά. Αν χρειαστεί θα
επανέλθουµε µε περαιτέρω έλεγχο. Προφανώς απ’ ό,τι φαίνεται
η απόφαση είναι πολύ σηµαντική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Ταγαρά, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θέλω να σας ενηµερώσω ότι επειδή υπάρχουν κι
άλλες περιοχές στον δήµο, συντοµότατα, καθώς εξελίσσεται, θα
κατατεθεί στο Συµβούλιο της Επικρατείας κι άλλη περίπτωση
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που αφορά σε πολεοδόµηση στην Ελευσίνα. Την επόµενη εβδο-
µάδα, ίσως αυτή, θα προωθηθεί στο Συµβούλιο της Επικρατείας
για την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Μακάρι να είναι έτσι και η επόµενη, να κερδίσουµε λίγο χρόνο,

γιατί έχουµε χάσει ήδη πολύ.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 3109/10-2-2022 ερώτηση των

Αναφορών-Ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανε-
πίτρεπτη και προβληµατική η προώθηση των ΑΠΕ µε παραβίαση
των περιβαλλοντικών κανόνων, παραθυράκια και εξαιρέσεις».

Κύριε Φάµελλε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα.
Έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλή εβδοµάδα, κύριε Υφυπουργέ. 
Η ερώτηση η οποία συζητούµε σήµερα έχει κατατεθεί στις 10

Φεβρουαρίου. Λόγω του ότι δεν απαντήθηκε εγκαίρως, µετατρά-
πηκε σε µία επίκαιρη ερώτηση.

Ποια είναι η ουσία, κύριε Υφυπουργέ για να µην κουράζουµε
τη συζήτηση. Η µετάβαση σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας προ-
φανώς είναι προϋπόθεση για την κλιµατική ουδετερότητα, αλλά
και για τη φθηνή ενέργεια και στο να έχουν πρόσβαση όλοι οι
πολίτες. Για να υπάρχει όµως, µία τέτοια διαδικασία, να πετύ-
χουµε σαν χώρα τη µετάβαση στην κλιµατική ουδετερότητα και
στην πράσινη ενέργεια είναι απαραίτητο να υπάρχει ο χωρικός
σχεδιασµός για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, να λειτουρ-
γούν οι περιβαλλοντικές υπηρεσίες και αδειοδοτήσεις, να τηρεί-
ται δηλαδή η διαδικασία της περιβαλλοντικής αδειοδότησης και
προφανώς, κατά την άποψή µας να προωθηθεί ο εκδηµοκρατι-
σµός της ενέργειας, που είναι οι ενεργειακές κοινότητες, η αυ-
τοπαραγωγή και η αυτοκατανάλωση.

Όµως, µετά τον ν.4685 κυριαρχούν συνθήκες άγριας δύσης
στη χωροθέτηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Ο κ. Χα-
τζηδάκης επέλεξε µια απελευθέρωση όπου δεν υπάρχουν κανό-
νες και αυτό το βλέπουµε στο παράδειγµα που σας έθεσα,
καθώς στον ίδιο νόµο καταργήθηκαν και οι διοικήσεις των Φο-
ρέων Προστατευόµενων Περιοχών και κυριολεκτικά οδηγήθηκαν
σε υποστελέχωση και οι περιβαλλοντικές υπηρεσίες. 

Παράδειγµα λοιπόν, Δήµος Βόλβης, Θεσσαλονίκης, περιοχή
Κερδύλλια Όρη. 

Βλέπουµε λοιπόν, από τα στοιχεία της ΡΑΕ ότι τέσσερα αι-
ολικά έργα -δεν είναι ακριβώς ένας σταθµός, είναι αρκετές ανε-
µογεννήτριες- παίρνουν βεβαίωση παραγωγού στις 11 Μαΐου τα
περισσότερα και στις 30 Ιουνίου το τέταρτο. Όπως προκύπτει οι
τέσσερις εταιρείες είναι θυγατρικές της ίδιας. Παίρνουν διαφο-
ρετικές άδειες παραγωγού και στη συνέχεια θα δείτε ότι πηγαί-
νουν για διαφορετική περιβαλλοντική αδειοδότηση. Άρα υπάρχει
µια κατάτµηση έργου. Υπάρχουν συγκεκριµένες περιοχές, δη-
λαδή η Μαυροράχη, το Βάτραλι, τα Πηγάδια, ο Νερόµυλος και ο
Δασότοπος -είναι στους ίδιους δήµους-, Βόλβη, Λαγκαδά -θα
ξέρει ο Πρόεδρος τους οικισµούς-, Αρέθουσα, Σοχός, σε εκείνη
την περιοχή. Τα έργα αυτά, τα αιολικά πάρκα είναι σε άµεση γειτ-
νίαση µε την περιοχή «NATURA 2000», το πάρκο Κορώνειας-Βόλ-
βης-Ρεντίνας. Ο Φορέας Κορώνειας-Βόλβης γνωµοδοτεί αρνη-
τικά το 2020 για ένα ενιαίο έργο στην περιοχή. Φεύγει από την
ατζέντα όµως, το ενιαίο έργο και έρχονται τώρα τέσσερις άδειες
παραγωγού. 

Για ποιο λόγο γίνεται αρνητική η γνωµοδότηση, κύριε Υφυ-
πουργέ; Γιατί υπάρχουν εκεί πέρα ενδιαιτήµατα αναπαραγωγής
και τροφοληψίας για Χρυσαετό, Κραυγαετό, Φιδαετό, Αετογε-
ράκι, Μαυροπελαργό Γερακαετό. Υπάρχει θέµα µε τον πληθυσµό
των νυχτερίδων, είναι δασικά είδη στην περιοχή, και η περιοχή
µας λέει το ΥΠΕΝ -από το έργο παρακολούθησης αντιγράφω-,
ότι είναι «διάδροµος» µετανάστευσης ειδών που καταλήγουν στο
γειτνιαζόµενο υγροβιότοπο.

Έρχεται ο δήµος για τα δύο πρώτα και γνωµοδοτεί αρνητικά
και λέει «προσέξτε, εγώ εκεί έχω ένα σχέδιο οικοτουρισµού, έχω
σχεδιάσει µονοπάτια…». Είναι συγκεκριµένη η περιοχή, την ξέ-

ρετε, από τις ωραιότερες του Νοµού Θεσσαλονίκης. Και µάλιστα,
το έργο σχεδιάζεται µέσα σε ένα δάσος από δρύες και οξιές, το
οποίο παράλληλα είναι το σηµείο που εργάζεται ο Δασικός Συ-
νεταιρισµός των Στεφανινών. Είναι δηλαδή και ένα σηµείο που
δουλεύει κόσµος από τη διαδικασία αυτή της υλοτόµησης. Υπάρ-
χουν συγκεκριµένοι δασικοί συνεταιρισµοί γι’ αυτό και η κοινό-
τητα και ο δασικός συνεταιρισµός έχει αντιτεθεί σε αυτήν τη
διαδικασία. Κανείς όµως δεν έκανε καµµία συζήτηση, αυτό είναι
το πρόβληµα µε την περιοχή. 

Η άδεια παραγωγού δόθηκε παρότι ένα κτήµα είναι δηµοτικό
δασόκτηµα, δηλαδή ούτε ιδιοκτησία δεν υπάρχει. Δόθηκε άδεια
παραγωγού ενώ ο δήµος που είναι ιδιοκτήτης δεν ρωτήθηκε για
το δασόκτηµά του.

Ας κλείσω λοιπόν, την πρωτοµιλία. Βλέπετε ότι εδώ υπάρχει
µια αγωνία που έρχεται να απαντήσει και να αποδείξει τα ελλείµ-
µατα του νόµου του κ. Χατζηδάκη, του αντιπεριβαλλοντικού
ν.4685. Διότι κανείς δεν γνωρίζει τώρα ποιος θα γνωµοδοτήσει
εφόσον καταργήθηκε το διοικητικό συµβούλιο του φορέα. Θεω-
ρητικά, ο ΥΦΕΠΕΚΑ.

Να µας πείτε λοιπόν, τι γίνεται µε αυτήν τη γνωµοδότηση και
κανείς δεν γνωρίζει πώς θα προχωρήσουν αναγκαία έργα για την
πράσινη και προσιτή στην τιµή ενέργεια, όταν δεν υπάρχει το χω-
ρικό σχέδιο που έπρεπε να κάνει το Υπουργείο, όταν δεν προχω-
ρούν οι ενεργειακές κοινότητες και όταν η Κυβέρνηση δεν
επιλέγει έστω για αυτά τα έργα που είναι κρίσιµα και αναγκαία
να υπάρχει µια ελάχιστη διαβούλευση και συνεννόηση. Και έρ-
χονται οι δήµοι και όλοι οι τοπικοί παραγωγοί απέναντι απ’ αυτά
τα έργα. Αυτό, κύριε Ταγαρά, το δηµιουργεί η Κυβέρνηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Φάµελλε. 
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας, ο κ. Νικόλαος Ταγαράς. 
Ορίστε, κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, είναι αλήθεια ότι -και τώρα µάλιστα

φαίνεται πιο έντονα από κάθε άλλη φορά µε αυτό που ζούµε-
είναι σηµαντικό να καλύψουµε τις ανάγκες µας και µάλιστα από
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, γιατί οι εξαρτήσεις στα θέµατα
αυτά αλλάζουν τη ζωή µας. Και εύχοµαι να είναι σύντοµο αυτό
το οποίο περνάµε σήµερα. 

Είναι αλήθεια ότι µε το ειδικό χωροταξικό πλαίσιο για τις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας του 2008, το οποίο ήταν ένα κείµενο
αρχών, θέσεων και δεσµεύσεων, θα ήταν καλύτερο για όλους
µας -και το ξέρετε και εσείς γιατί γνωρίζετε, γιατί έχετε περάσει
από εδώ που βρίσκοµαι εγώ για αρκετά χρόνια- εάν υπήρχε αν-
τιστοίχιση στο χώρο, µε ένα διάγραµµα αντιστοίχισης θα προλα-
βαίναµε πράγµατα εκ των προτέρων, αν οι περιοχές προς τις
οποίες ζητείται το όποιο έργο από πλευράς παραγωγής ενέρ-
γειας είναι εντός των ορίων, των προδιαγραφών και κριτηρίων
που αναφέρονται στο ειδικό χωροταξικό του 2008. 

Παράλληλα γνωρίζετε ότι είναι σε εξέλιξη η αλλαγή και η τρο-
ποποίηση. Και όλα αυτά τα οποία φαίνονται -γιατί φάνηκαν στην
πορεία- να ανοίγουν ορίζοντες ενώ έπρεπε να προσδιορίζουν
επακριβώς, θα λαµβάνονται υπ’ όψιν για να αποφύγουµε αυτές
τις καθυστερήσεις και τις στρεβλώσεις, αν θέλετε, σε αυτό τον
σχεδιασµό. Επίσης, γνωρίζετε ότι οι βεβαιώσεις παραγωγού, η
άδεια παραγωγής είναι το πρώτο βήµα, αλλά δεν είναι το πιο κρί-
σιµο για την επιλογή τελικά της θέσης µε όλες τις ιδιαιτερότητες
στις οποίες αναφερθήκατε. 

Γνωρίζετε επίσης ότι το πιο κρίσιµο στάδιο είναι η διαδικασία
της περιβαλλοντικής αδειοδότησης, όπου εκεί αν έχει να κάνει
και µε προστατευόµενες περιοχές, συστατικό µέρος της στρα-
τηγικής µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων είναι και η ειδική
µελέτη οικολογικής αξιολόγησης. Αυτά που λέω τα γνωρίζετε.
Προσθέτω επίσης πως από τις τέσσερις θέσεις στις οποίες ανα-
φερθήκατε, η µία δεν υφίσταται, όπως ενηµερώθηκα από το σχε-
τικό έγγραφο της ΡΑΕ. Είναι η υπ’ αριθµόν 3071 του 2021.
Σηµειώστε ότι η βεβαίωση παραγωγού έπαυσε αυτοδικαίως να
ισχύει. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Σε ό,τι αφορά τη φέρουσα ικανότητα το 8 αναφέρει κάποια
κριτήρια, την φέρουσα ικανότητα κάθε περιοχής, δηλαδή µέχρι
πόσο αντέχει κάθε περιοχή από αυτές που είναι κατ’ αρχάς επι-
λέξιµες να εγκατασταθούν τέτοιες µονάδες. Από τα στοιχεία τα
οποία έχω από τις υπηρεσίες, τονίζοντας εκ των προτέρων ότι
όλα αυτά που συζητάµε σαν απόφαση και το αν θα εγκριθεί και
τι είναι σε εξέλιξη ακόµη -το γνωρίζετε και εσείς- δεν έχει κατα-
λήξει, δεν έχει περάσει από το κρίσιµο κοµµάτι, τώρα εξελίσσε-
ται, των περιβαλλοντικών αδειοδοτήσεων όπου εκεί είναι και το
κρίσιµο στάδιο της διαβούλευσης και της ενηµέρωσης θεσµικών
φορέων και συλλόγων. Και οφείλει η αρµόδια επιτροπή -έχει αλ-
λάξει σήµερα- να λάβει υπ’ όψιν όλες αυτές τις ιδιαιτερότητες
στις οποίες αναφερθήκατε και τις οποίες οφείλει να αξιολογήσει
για να αποφασίσει. 

Βλέπω ότι έχω περάσει τον χρόνο µου. Θα τελειώσω, κύριε
Πρόεδρε, και θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.

Σε ό,τι αφορά τα θέµατα τα οποία θέσατε, δεν θέλω να βάλω
αριθµούς. Είπα ότι είναι µέσα στο πλαίσιο που επιτρέπεται, αλλά
σας λέω χωρίς να αναφερθώ σε αριθµούς ότι το 5%, που είναι
ανώτατο όριο για κάθε περιοχή, καλύπτεται στη χειρότερη περί-
πτωση στο 43%. Στην άλλη περίπτωση το 16% και στην άλλη στο
8% από πλευράς των τριών που παραµένουν σε ισχύ, από πλευ-
ράς φέρουσας ικανότητας. Δεν είναι το µόνο όµως που πρέπει
να λογαριάζετε. Είναι από τα στοιχεία που αυτή τη στιγµή έχω
υπ’ όψιν µου, γιατί όπως είπα η διαδικασία εξελίσσεται.

Κατά τα λοιπά, θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου, κύριε
Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε για την

κατανόηση κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μετά την πρώτη απάντηση του κυρίου Υφυπουργού, να σηµει-

ώσω το εξής. Είναι γεγονός ότι είναι απαραίτητο το ειδικό χωρο-
ταξικό πλαίσιο για τις ΑΠΕ. Όµως αυτό είχε προκηρυχθεί από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το Φεβρουάριο του 2019 και δεν έχει
τελειώσει και έκλεισαν τρία χρόνια. Και αυτό χρεώνεται στα αρ-
νητικά της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Αν το είχαµε, θα ήταν αλ-
λιώς τα πράγµατα. Θα είχαµε τουλάχιστον µια κατανοµή και
κάποιους κανόνες. 

Αυτό που σας ρώτησα -και θα ήθελα µια απάντηση στη δευτε-
ροµιλία σας- είναι πώς αντιµετωπίζει το Υπουργείο το ότι τι έχει
γίνει κατάτµηση έργου. Αυτό γνωρίζετε -και θα το πω µετά, κύριε
Πρόεδρε- ότι απαγορεύεται και από ευρωπαϊκές οδηγίες και από
αποφάσεις του Συµβουλίου Επικρατείας. 

Όταν, λοιπόν, έρχεται η Αντιπολίτευση και σας επισηµαίνει ότι
ένα έργο κόπηκε στα τέσσερα αρχικά, τώρα έχει µείνει όµως
κοµµένο στα τρία, και θυγατρικές της ίδιας εταιρείας έρχονται
να υποβάλλουν πανοµοιότυπες µελέτες για την ίδια περιοχή,
αυτό εµείς έξω το λέµε κανονικά κοροϊδία, αλλά εδώ στη Βουλή
το λέµε και παράβαση νόµου και παράβαση οδηγίας. Άρα δεν
έχουµε χωροταξικό σχέδιο και τους έχετε επιτρέψει, κύριε Τα-
γαρά, να τα υποβάλλουν σε κατάτµηση. Προβλέπεται από τον
νόµο Χατζηδάκη αυτό. 

Εδώ, λοιπόν, βλέπετε ένα πραγµατικό πρόβληµα. Εγώ δεν το-
ποθετούµαι επί του έργου. Όµως, βλέπετε ότι δηµιουργεί µια αν-
τίθεση και µία µεγάλη αντίσταση. Για ποιον λόγο; Διότι όταν
κόβεις το έργο σε µικρά κοµµατάκια, το κατεβάζεις σε χαµηλό-
τερο επίπεδο περιβαλλοντικής αδειοδότησης, άρα ξεφεύγεις
από τις προβλέψεις του νόµου και αυτό τους δώσατε εσείς τη
δυνατότητα να το κάνουν. Και κρύβει, λοιπόν, η εταιρεία το πραγ-
µατικό επίπεδο περιβαλλοντικής επιβάρυνσης, το οποίο θα οδη-
γούσε πιθανά σε άλλη αδειοδότηση. Και ερωτώ. Γιατί νοµοθετή-
σατε «παραθυράκια», κύριε Ταγαρά; Θα το αλλάξετε; Αυτό είναι
το δεύτερο ερώτηµα. Το πρώτο αφορούσε το ειδικό χωροταξικό
πλαίσιο. 

Το τρίτο είναι το εξής. Αφού, λοιπόν, σας ενηµερώνουµε εµείς
ως οφείλουµε ότι ο φορέας της λίµνης -η προηγούµενη διοίκηση,
γιατί την καταργήσατε- γνωµοδότησε αρνητικά το 2020 µε συγ-

κεκριµένα προστατευόµενα είδη που θίγονται και ενδιαιτήµατα,
τώρα ο ΟΦΥΠΕΚΑ, που τον έχετε πάρει στο Υπουργείο σε αντι-
κατάσταση µετά την κατάργηση των φορέων, πώς θα γνωµοδο-
τήσει; Γιατί αυτό είναι πολιτική επιλογή. Διότι εσείς επιλέξατε να
πάρετε στο Υπουργείο µε µια διορισµένη διοίκηση τον ΟΦΥΠΕΚΑ
καταργώντας όλους τους φορείς σε όλη την Ελλάδα και τώρα
πρέπει να µας πείτε εσείς τι γνώµη θα δώσετε γι’ αυτό το έργο: 

Πρώτον, αν θα προχωρήσετε σε καταγγελία κατάτµησης. Δεύ-
τερον, τι γνώµη θα δώσετε όταν ο φορέας είχε γνωµοδοτήσει
αρνητικά. Η τοπική κοινωνία περιµένει από εσάς να πάρετε θέση.
Ξέρουµε ότι είναι σε διαδικασία περιβαλλοντικής αδειοδότησης
τα τρία πάρκα. Για το ένα έχει ολοκληρωθεί η διαβούλευση, άρα
είναι η ώρα των γνωµοδοτήσεων. Δεν υπάρχει περιθώριο άλλης
συζήτησης. 

Και βέβαια, πρέπει να σας επισηµάνω ότι µε βάση την οδηγία
85/337 και 9711 είναι παράνοµη η κατάτµηση και επίσης ότι το
Συµβούλιο Επικρατείας µε την 2157 του 2019 έκρινε παράνοµη
την κατάτµηση. Αν δεν παρεµβείτε τώρα να ζητήσετε ενοποίηση
της µελέτης, τότε σας λέω ότι θα συνυπογράψετε την απόρριψη
αύριο του έργου. Θα έχετε βάλει, δηλαδή, όλη την τοπική κοινω-
νία σε συγκρούσεις, σε έξοδα, πρόσφυγες στο Συµβούλιο της
Επικρατείας για κάτι το οποίο είναι προφανές ότι θα απορριφθεί
από το Συµβούλιο Επικρατείας ως νοµιµότητα, διότι παραβιάζει
και οδηγία και δική του προηγούµενη απόφαση. Και ερωτώ γιατί
τα κάνετε όλα αυτά.

Σας έβαλα και ένα ακόµη ερώτηµα. Πολιτικά πρέπει να τοπο-
θετείτε. Στην περιοχή έχετε ένα παραγωγικό δάσος, οξιά και
δρυς, έναν συνεταιρισµό που το δουλεύει, άνθρωποι που δου-
λεύουν και ταυτόχρονα σχέδιο του δήµου για να κάνει οικοτου-
ρισµό, µονοπάτια. Και έχει ένα σοβαρό θέµα η περιοχή αντιπληµ-
µυρικό. Πρόσφατα είχαµε τεράστιες πληµµύρες στα Βρασνά,
στα κατάντη των Κερδυλλίων και υπάρχει υποχρέωση να αναθε-
ωρήσετε το σχέδιο διαχείρισης κινδύνων πληµµύρας, που ούτε
αυτό το έχετε κάνει. 

Αντί, λοιπόν, να ασχοληθείτε µε τις προτεραιότητες, που είναι
διαχειριστικό σχέδιο του δάσους, παραγωγή τοπικού εισοδήµα-
τος, οικοτουρισµός, αντιπληµµυρικά, θα αφήσετε την κατάτµηση
του έργου να προχωρήσει, ενώ υπάρχουν αποφάσεις του Συµ-
βουλίου Επικρατείας κατά αυτού; 

Νοµίζω, κύριε Υφυπουργέ, ότι θα χρειαστούµε µία τοποθέτηση
εκ µέρους σας και αυτό είναι το ζήτηµα, να µας πείτε τι γνωµο-
δότηση θα κάνει ο ΟΦΥΠΕΚΑ, για ποιον λόγο δεν έχει γνωµοδο-
τήσει η Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας. Άλλο πάλι και τούτο.
Δεν γνωµοδοτεί η περιφέρεια γι’ αυτά τα έργα, ενώ είναι υπο-
χρεωµένη. Θα αφήσετε να ολοκληρωθεί η διαδικασία της αδει-
οδότησης έτσι; 

Καταλαβαίνετε, κύριε Πρόεδρε, ότι πάνε να το περάσουν χα-
µηλά και διασπασµένο το έργο, δηλαδή να µην ακουστεί πολύ
και να περάσει µε διάσπαση και κατάτµηση. Και νοµίζω ότι αυτό
είναι το βασικό πρόβληµα το οποίο θα πρέπει να απαντήσετε
στην ερώτησή µας, που ήταν γραπτή. Θέλαµε και κάποιες άλλες
απαντήσεις για τις ενεργειακές κοινότητες στον ηλεκτρικό χώρο. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Ξέρετε τι µας είπε ο δήµος; Ότι θέλει
να κάνει ενεργειακή κοινότητα για να έχουν φθηνό ρεύµα οι πο-
λίτες και αναλαµβάνει την ευθύνη της χωροθέτησης, µε συναί-
νεση, των αιολικών πάρκων και όχι έτσι όπως το κάνετε εσείς
εδώ, µε χατίρια δηλαδή και διάσπαση και κατάτµηση τριών εται-
ρειών που είναι θυγατρική της ίδιας. Αλλά, ο δήµος δεν µπορεί,
γιατί του απαντούν, κύριε Πρόεδρε, από τον ΔΕΔΔΗΕ, εκεί που
παίρνουν τα χρυσά µπόνους τα «γαλάζια» παιδιά, ότι δεν έχει δί-
κτυο και µετασχηµατιστές, δεν έχει ηλεκτρικό χώρο. 

Όπως, καταλαβαίνετε, κύριε Ταγαρά, θα µπορούσα µε πολλές
λέξεις να το χαρακτηρίσω αυτό. Πάντως είναι σίγουρα οπισθο-
χώρηση για τη χώρα µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Ταγαρά, έχετε

τον λόγο.  
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, όλα

αυτά είναι προβληµατισµοί, αλλά και θέσεις φορέων που θα αξιο-
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λογηθούν στην πορεία που εξελίσσεται µέσα από την περιβαλ-
λοντική αδειοδότηση. Και βέβαια, ο καθένας είναι υποχρεωµένος
να απαντήσει µέσα στον χρόνο που οφείλει να απαντήσει. Η µη
απάντηση είναι και ανάληψη ευθύνης από τον καθέναν, όποιος
κι αν είναι αυτός.

Σε ό,τι αφορά το θέµα της κατάτµησης που αναφερθήκατε.
Αναφερθήκατε -και σωστά- ότι προβλέπεται υπό προϋποθέσεις
ακόµη και η κατάτµηση, αρκεί να αφορά, όπως αναφέρει ο
νόµος, σε επιµέρους σταθµούς που ανήκουν στον ίδιο φορέα
αδειοδότησης άπαξ και εφόσον τα νέα πολύγωνα εγκατάστασης
των σταθµών προκύπτουν να είναι υποσύνολα του αρχικού. Λέω
ό,τι λέει ο ν.4685 που αναφερθήκατε, από πλευράς νοµιµότητας
ως προς αυτό το σηµείο σε σχέση µε το θεσµικό πλαίσιο. Σέβο-
µαι τη διαφωνία σας. Λέω τι ισχύει αυτή τη στιγµή.

Σε ό,τι αφορά τις τρεις εταιρείες που αναφερθήκατε ως κατά-
τµηση, έχουν κατατεθεί µε διαφορετική επωνυµία και διαφορε-
τικό ΑΦΜ. Τώρα, αν ανοίξουµε το θέµα πολύ οριζόντια, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε, το ποιος είναι πίσω από κάθε ΑΦΜ το οποίο
είναι διαφορετικό το ένα µε τ’ άλλο…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το ίδιο όνοµα έχουν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Αγαπητέ συνάδελφε, επειδή άπτεται και άλλων όχι
µόνο δικών µου εδώ σήµερα στην απάντηση, εγώ σας λέω ότι
αντιµετωπίζονται ως ξεχωριστά έργα εφόσον υποβάλλονται από
διαφορετικά ΑΦΜ και διαφορετική επωνυµία, παρ’ όλο που τα
δύο είναι όµορα. Το ένα είναι σε απόσταση λίγο µεγαλύτερη από
το άλλο. 

Σε ό,τι αφορά τον φορέα που θα αποφασίσει, είναι ο Οργανι-
σµός Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής, ο ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ που αναφερθήκατε. Γνωρίζετε -και αυτό προβλέπεται- πως
δηµιουργήθηκε πλέον ο ΟΦΥΠΕΚΑ µετά τον ν.4685 για να υπάρ-
ξει µια κεντρική υπηρεσία που θα έχει ως ακτίνες, ως αντένες
αυτούς τους φορείς διαχείρισης που υπήρχαν, όπου υπήρχαν
και λειτουργούσαν. Τα ξέρετε κι εσείς, γιατί γνωρίζω ότι έχετε
σχέσεις και γνώσεις περί αυτών. 

Αποφασίστηκε να γίνει κεντρικά, συντονισµένα και µε στόχο
να αξιοποιηθούν και ευκαιρίες και προγράµµατα από το να είναι
σκόρπιες, διάχυτες υπηρεσίες χωρίς καθεµιά από µόνη της να
µπορεί να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της εποχής, που δεν
είναι µόνο η επίβλεψη, δεν είναι µόνο η παρατήρηση, δεν είναι
µόνο οι προτάσεις και οι γνωµοδοτήσεις, είναι και η αξιοποίηση
προγραµµάτων και η αξιοποίηση του χώρου των οποίων εκεί επι-
βλέπουν. Τέτοιες δυνατότητες αποσπασµατικές, µεµονωµένες
και ξεχωριστές η κάθε µια να κάνει αυτό που όφειλε, δεν υπήρχε
δυνατότητα να γίνουν. Γι’ αυτό και η συγκρότηση του ΟΦΥΠΕΚΑ
ήταν σηµαντικό κοµµάτι. 

Είπατε ποιος θα αποφασίσει. Θα αποφασίσει ο ΟΦΥΠΕΚΑ,
µετά από γνωµοδότηση, όµως, αυτών των εργαζοµένων που
ήταν στους φορείς διαχείρισης, που θα υποβάλλουν και θα κά-
νουν τη γνωµοδότηση - εισήγηση και θα αποφασίσει τελικά ο γε-
νικός διευθυντής του ΟΦΥΠΕΚΑ µαζί µε τους δύο διευθυντές.
Αυτό είναι σήµερα διοικητικά το σχήµα που αποφασίζει τελικώς
και διαµέσου των αντενών και εκπροσωπώντας όλους τους φο-
ρείς διαχείρισης από όλη την Ελλάδα, για θέµατα που αφορούν
στις περιβαλλοντικές επιπτώσεις.

Θέλω να σας πω επίσης ότι η περιφέρεια που αναφερθήκατε
πριν, σύµφωνα µε το από 18-1-2022 έγγραφο Διεύθυνσης Ανά-
πτυξης και Περιβάλλοντος Θεσσαλονίκης ως προς τη γνωµοδό-
τηση γι’ αυτά που συζητάµε, µας αναφέρει ότι αφού αξιολογηθεί
το περιεχόµενο των φακέλων µελετών περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων που κατέθεσε η Μητροπολιτική Επιτροπή της Περιφερει-
ακής Ενότητας Θεσσαλονίκης, µετά θα πάει στη Μητροπολιτική
Επιτροπή της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης και θα
λάβει υπ’ όψιν τη γνωµοδότηση της προαναφερόµενης υπηρε-
σίας και θα τοποθετηθεί σχετικώς. 

Το διάβασα για να δείξω για άλλη µια φορά δύο θέµατα: Πρώ-
τον ότι η διαβούλευση είναι σε εξέλιξη, δεύτερον ότι θεσµικοί
φορείς θα πρέπει να απαντήσουν και να γνωµοδότησαν και τελι-
κώς, όλες αυτές οι γνωµοδοτήσεις και οι θέσεις φορέων θεσµι-
κών και µη θα αξιολογηθούν από τον ΟΦΥΠΕΚΑ για να δούµε αν
τελικά δοθεί και σε ποιες η περιβαλλοντική αδειοδότηση που

είναι το πιο κρίσιµο κοµµάτι στην αδειοδότηση που συζητάµε.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Ταγαρά.
Πάµε στην επόµενη ερώτηση µε τους ίδιους πρωταγωνιστές.

Είναι η τέταρτη µε αριθµό 996/8-11-2021 ερώτηση του κύκλου
αναφορών- ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Προ-
βλήµατα στην εκταµίευση του προγράµµατος «Εξοικονοµώ - Αυ-
τονοµώ».»

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση αυτή έπρεπε να είχε απαντηθεί

µέχρι το τέλος το Νοεµβρίου. Δεν απαντήθηκε γραπτά όµως. Και
ερχόµαστε εδώ στη διαδικασία της επίκαιρης. Και είναι ακόµα
µία ερώτηση την οποία ο κ. Σκρέκας δεν ήρθε να απαντήσει. Και
η προηγούµενη που συζητήσαµε για τις χωροθετήσεις των ΑΠΕ
και αυτή δεν είναι στο χαρτοφυλάκιο του κυρίου Υφυπουργού.
Το ότι είναι εδώ προφανώς τιµά την κοινοβουλευτική διαδικασία.
Δεν απευθύνεται στον ίδιο αυτό το σχόλιο, αλλά ο κ. Σκρέκας
κρύβεται. Ούτε γραπτά απαντάει, ούτε έρχεται εδώ να µιλή-
σουµε για θέµατα κρίσιµα. 

Το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» λοιπόν, για να πάω στο συγκεκριµένο,
είναι µια πολύ σηµαντική δράση της χώρας µας. Γιατί η κλιµατική
ουδετερότητα και η ανθεκτικότητα της κοινωνίας µας δεν µπορεί
να επιτευχθεί αν δεν εξοικονοµήσουµε ενέργεια. Η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας λοιπόν του κ. Μητσοτάκη έχει κυριολε-
κτικά ναρκοθετήσει το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ». Το έχετε τινάξει στον
αέρα. Είναι απίστευτο αυτό που έχετε καταφέρει. Για ποιο λόγο;
Και µιλάω συγκεκριµένα.

Παραλάβατε ένα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ», το οποίο επί κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ µε 670 εκατοµµύρια ευρώ είχε εντάξει εξήντα πέντε χι-
λιάδες δικαιούχους, εξήντα πέντε χιλιάδες ωφελούµενους. Και
ερχόµαστε τώρα και έχουµε µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας να υπάρχουν καθυστερήσεις στην πληρωµή των παλιών
προγραµµάτων και το πρόγραµµα του κ. Χατζηδάκη, το πολυδια-
φηµισµένο το «Εξοικονοµώ-Αυτονοµώ», να ανέβει στα 870 εκα-
τοµµύρια αλλά µόνο για τριάντα επτά χιλιάδες δικαιούχους.
Προσέξτε, περισσότερα λεφτά για λιγότερους δικαιούχους! Και
από δηµοσιεύµατα τα οποία βρίσκω που αναφέρονται και στη Γε-
νική Γραµµατέα προκύπτει ότι το 61% των αιτούντων προέρχον-
ται από τις χαµηλότερες εισοδηµατικές κατηγορίες, αλλά µόνο
το 10% αφορά τους φτωχότερους. Άρα οι ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες µένουν έξω από το πρόγραµµα. 

Αλλά το βασικό που ρωτάµε τον κ. Σκρέκα στην ερώτηση,
κύριε Ταγαρά, είναι το εξής: Υπάρχουν καταγγελίες από όλη την
αγορά ότι το «Εξοικονοµώ-Αυτονοµώ», του κ. Χατζηδάκη του
2020 δεν πληρώνει. Άρα έχουν εκτελεστεί τα έργα, τα περισσό-
τερα από αυτά τα έργα των τριάντα επτά χιλιάδων δικαιούχων,
αλλά δεν προχωράνε πληρωµές. Και έχουµε επιβεβαίωση ότι
προχωράνε οι πληρωµές και από το Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Άρα προκηρύξατε ένα έργο -ενώ πήρατε ένα πρόγραµµα που
είχε λειτουργία επί ΣΥΡΙΖΑ- µε πολλές µεγάλες διακηρύξεις του
κ. Χατζηδάκη αλλά δεν πληρώνει την αγορά. Το δεύτερο πρό-
βληµα που προκύπτει στην αγορά είναι ότι εν τω µεταξύ τα υλικά
έχουν εκτιναχθεί, οι τιµές µονάδος, και το γνωρίζετε. Και έτσι λοι-
πόν τώρα ο τεχνικός κόσµος είναι σε βραχυκύκλωµα µε εσάς.
Ούτε λεφτά παίρνει από τα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» που έχει υλοποι-
ήσει, ούτε απαντάτε τι θα γίνει µε τις νέες τιµές. Και θα αφήσω
για την δευτερολογία µου το νέο πρόγραµµα του κ. Σκρέκα, το
οποίο αυτό και αν έχει καθυστερήσεις και προβλήµατα. Αλλά ας
λύσουµε λίγο το πρώτο που ήταν στην ερώτηση, το «Εξοικο-
νοµώ-Αυτονοµώ». 

Γιατί υπάρχει τέτοια τεράστια καθυστέρηση; Ποια είναι τα
λάθη τελικά που έκανε τελικά ο κ. Χατζηδάκης; Αν δε µου πείτε
εσείς, θα τα πω εγώ στην δευτερολογία µου προφανώς, γιατί τα
βρήκε και ο κ. Σκρέκας στον καινούργιο οδηγό. Και τι θα γίνει µε
τον τεχνικό κόσµο ο όποιος δεν πληρώνεται από έργα που υλο-
ποιήθηκαν και οι δικαιούχοι, αλλά και υπάρχει σοβαρό θέµα µε
την τιµή των υλικών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ, κύριε Φά-
µελλε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ταγαράς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το πόσο σηµαντικό βέβαια είναι το πρό-

γραµµα νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να το πω, ειδικά σε συνθήκες
σαν κι αυτές που ζούµε τώρα και ως προς το θέµα της ενέργειας
και ως προς το θέµα της µείωσης του κόστους. Και νοµίζω ότι
είναι πάρα πολύ σηµαντικό πρόγραµµα και δική µας ευθύνη να
µπορούµε γρήγορα και αποτελεσµατικά να καλύψουµε ανάγκες,
να στηρίξουµε και την αγορά. Γιατί δεν λύνει µόνο προβλήµατα,
αλλά τροφοδοτεί οικονοµικά και την αγορά, ένα µεγάλο κοµµάτι
της αγοράς, από πλευράς κατασκευής έργων τα οποία βοηθούν
στο θέµα της εξοικονόµησης ενέργειας.

Θέλω να σας πω ότι το πρόγραµµα αυτό το οποίο συζητάµε,
χρηµατοδοτείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, από το Ευρωπαϊκό
Ταµείο Περιφερειακής Ανάπτυξης και από εθνικούς πόρους
µέσω των Περιφερειακών Προγραµµάτων του ΠΕΠ και του Επι-
χειρησιακού Προγράµµατος «Ανταγωνιστικότητα – Επιχειρηµα-
τικότητα – Καινοτοµία», το ΕΠΑΝΕΚ, ΕΣΠΑ 2014 - 2020 και χρη-
µατοδοτείται και µε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας και εθνικούς. 

Η συνολική δαπάνη του προγράµµατος ανέρχεται σε
896.492.000 από το ΕΠΑΝΕΚ Επιχειρησιακό Πρόγραµµα «Αντα-
γωνιστικότητα - Επιχειρηµατικότητα - Καινοτοµία», 170 εκατοµ-
µύρια, περίπου, από τα ΠΕΠ, Περιφερειακά Επιχειρησιακά Προ-
γράµµατα, 199 εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας και 34 εκατοµµύρια από εθνικούς πόρους.

Η Υποβολή αιτήσεων για µονοκατοικίες και µεµονωµένα δια-
µερίσµατα ξεκίνησε στις 11-12-2020 και ολοκληρώθηκε στις 1-2-
2021. Για τις πολυκατοικίες η υποβολή αιτήσεων ξεκίνησε στις
3-2-2021 και ολοκληρώθηκε στις 26-2-2021. 

Για την έως σήµερα πορεία του προγράµµατος, που αναφερ-
θήκατε και εσείς, ο αριθµός αιτήσεων που έχουν υπαχθεί στο
πρόγραµµα είναι τριάντα επτά χιλιάδες επτακόσιες έξι. Ο αριθ-
µός των αιτήσεων που ολοκληρώθηκαν επιτυχώς και που οι ωφε-
λούµενοι πολίτες έλαβαν ήδη τα κίνητρα είναι τρεις χιλιάδες
τετρακόσιες είκοσι επτά. Το συνολικό ύψος άµεσης ενίσχυσης
ανέρχεται στο ποσό των 57,7 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ ο συνο-
λικός δανεισµός στα 1,16 εκατοµµύριο ευρώ.

Ο αριθµός των αιτήσεων που ολοκληρώθηκαν επιτυχώς και για
τις οποίες επίκειται η εκταµίευση των κινήτρων στους ωφελού-
µενους πολίτες είναι 1883. Το συνολικό ύψος άµεσης ενίσχυσης
ανέρχεται στο ποσό των 32,2 εκατοµµυρίων ευρώ. Για διακόσιες
περίπου αιτήσεις εξ αυτών έχει ήδη πραγµατοποιηθεί µεταφορά
πόρων για την πληρωµή των κινήτρων άµεσης ενίσχυσης συνο-
λικού ύψους 343 εκατοµµυρίων. Η πληρωµή προβλέπεται να γίνει
εντός της ερχόµενης εβδοµάδας.

Και για να µην καθυστερήσω, κύριε Πρόεδρε, θα συνεχίσω για
τα υπόλοιπα και να ολοκληρώσω στο τι έχει γίνει από πλευράς
υπαγωγών, ρυθµίσεων και πληρωµών στο πρόγραµµα που ξεκί-
νησε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πάρα πο-

λύ, κύριε Ταγαρά.
Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Ταγαρά, προσπαθώ να κάνω

κάποιες γρήγορες πράξεις και βλέπω ότι, αν δεν κάνω λάθος
στους υπολογισµούς µου, αναφερθήκατε µόνο στο 5% των δι-
καιούχων ότι έχει ολοκληρώσει και πληρωθεί, αν µε βοηθήσετε
και εσείς στους υπολογισµούς. Κάπου εκεί νοµίζω ότι είναι. 

Άρα κύριε Πρόεδρε, µιλάµε για ένα πρόγραµµα το οποίο είναι
η καρδιά της εξοικονόµησης, το οποίο η Κυβέρνηση παραδέχε-
ται ότι το προκήρυξε το 2020, όλο το 2021 δεν µπόρεσε να κάνει
πληρωµές -έχω κάπου ένα νούµερο ότι το 2021 έγινε το 2% των
πληρωµών, φανταστείτε δηλαδή πόσο πίσω είµαστε- και τώρα
ερχόµαστε στο 5%. Μπορεί να κάνω λάθος. Είπε χίλιες οκτακό-
σιες στις τριάντα επτά χιλιάδες πεντακόσιες. Αυτό είπε. Χίλιες
εννιακόσιες για να το στρογγυλέψουµε εκεί. 

Όµως εδώ, κύριε πρόεδρε, προκύπτει, µε επιβεβαίωση από

τον κ. Ταγαρά, ότι το πρόγραµµα του κ. Χατζηδάκη πρακτικά έχει
κολλήσει όλη την τεχνική αγορά. Γιατί όλα αυτά τα λεφτά τα
οποία λείπουν από την αγορά καταλαβαίνετε λείπουν από προ-
µηθευτές, από µαστόρια, από ανθρώπους που δούλεψαν στην
τεχνική παραγωγή και λείπουν και τους δικαιούχους, που κάποιοι
χρειάστηκε να τα βάλουν και από την τσέπη τους. Και φαίνεται
από την ένταξη, που σας διάβασα προηγουµένως, ότι αφορά
µόνο το 10% των φτωχότερων άρα δεν ωφελεί και την κοινωνία,
τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, που έχουν ανάγκη στήριξης
στην ενεργειακή φτώχεια. 

Αυτό το νούµερο άκουσα, κύριε Ταγαρά, δηλαδή χίλιες οκτα-
κόσιες ογδόντα τρεις στις τριάντα επτά χιλιάδες πεντακόσιες,
αυτό µας είπε µόλις τώρα. Το ερώτηµα είναι τι κάνετε ενάµιση
χρό- νο.

Έχω κάνει λάθος; Αυτό το νούµερο, χίλιες οκτακόσιες ογδό-
ντα τρεις, δεν µας είπατε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Είναι και άλλοι.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εγώ άκουσα τον κ. Ταγαρά να λέει
χίλιες οκτακόσιες ογδόντα τρεις άρα 5%. Άρα έχετε πληρώσει
µόνο το 5%. Αυτό έχει σηµασία στην αγορά. 

Εδώ λοιπόν φαίνεται ότι το Υπουργείο εδώ και ενάµιση χρόνο
δεν κάνει τη δουλειά του ή το πρόγραµµα του κ. Χατζηδάκη είναι
λανθασµένο, για να πω κάποια βαριά κουβέντα. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, βλέπω ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα
είναι αυτό που έρχεται. Διότι ένα βασικό κοµµάτι του Ταµείου
Ανάκαµψης είναι η εξοικονόµηση ενέργειας. Και τι έχουµε στο
Ταµείο Ανάκαµψης; Στο Ταµείο Ανάκαµψης ο κ. Χατζηδάκης ανα-
κοινώνει στο καινούργιο «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» το πρώτο εξάµηνο του
2021 θα προκηρυχθεί το νέο «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ». Εµείς τότε είπαµε
ναι, κάθε χρόνο ένα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» µε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ
και για την τεχνική αγορά, αλλά πρώτα απ’ όλα για την εξοικονό-
µηση, γιατί εκεί θα κριθούµε ως κοινωνία, εκεί θα αντιµετωπί-
σουµε πρώτα απ’ όλα την ενεργειακή φτώχεια και πρώτες οι
ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Σηµειώσατε, κύριε Πρόεδρε; Δήλωση 16 Δεκεµβρίου του 2020
πρώτο εξαµήνου του 2021 θα ξεκινήσει το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ». Ανα-
λαµβάνει κ. Σκρέκας και στις 29 Ιουλίου λέει «τέλη Σεπτεµβρίου
θα ξεκινήσει το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ»». Στις 20 Σεπτεµβρίου λέει ότι θα
ξεκινήσει τέλος Οκτωβρίου. Στις 3 Δεκεµβρίου ανεβάζουν τον οδηγό
και στις 13 Δεκεµβρίου ξεκινάει το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ». 

Χάσαµε όλο το 2021. Τα λεφτά του Ταµείου Ανάκαµψης είναι αυτά
που τάχα η Κυβέρνηση έλεγε ότι θα έρθουν και θα στηρίξουν την
ελληνική οικονοµία. Όµως, δώσατε παράταση µέχρι τις 15 Μαρτίου
για το νέο «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» ενώ δεν είχατε πληρώσει το προηγού-
µενο -το σηµειώνουµε πάλι, κύριε Πρόεδρε- και βλέπουµε ότι υπάρ-
χει σοβαρό πρόβληµα. 

Έχω εδώ δηµοσίευµα από τις 16 Μαρτίου, που λέει: «Θολώνει τα
νερά το Υπουργείο Περιβάλλοντος. Αφαιρέθηκε από την πλατφόρµα
του «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» η λύση για τις ανολοκλήρωτες αιτήσεις». Αυτό
σηκώθηκε σελίδα στη σελίδα του Υπουργείου: «Ολοκληρώθηκε η
διαδικασία υποβολής αιτήσεων -αυτών που θα γίνουν το 2021 και
τελείωσε 15 Μαρτίου-. Για όσους έχουν ξεκινήσει την υποβολή, αλλά
δεν την έχουν ολοκληρώσει, η πλατφόρµα θα ανοίξει εκ νέου εντός
δύο εβδοµάδων». Ζήσε Μάη µου, να φας τριφύλλι, δηλαδή! Αυτό
κάνετε. Ένα πρόγραµµα που το δουλεύατε έναν χρόνο, το σηκώ-
σατε, έχει µείνει µισό κα θα το ξανανοίξετε και η αγορά περιµένει. 

Και τι άλλο έχουµε, κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς; Βλέπουµε ότι από
το πρόγραµµα αυτό, έµµεσα ο οδηγός κάνει κριτική στο πρόγραµµα
του κ. Χατζηδάκη, αλλάζει πράγµατα, γιατί ο κ. Χατζηδάκης το κόλ-
λησε το προηγούµενο, είναι προφανές. Μάλλον δεν το κόλλησε ο κ.
Χατζηδάκης, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το κόλλησε. Αλλά
δεν έχει τίποτα ούτε για το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» στα δηµόσια κτήρια
ούτε για το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» στους επιχειρηµατίες και στην βιοµη-
χανία. 

Δηλαδή, εδώ και τρία χρόνια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
δεν έχετε καταφέρει ένα πρόγραµµα που το παραδώσαµε µε υπουρ-
γική απόφαση το 2019, µε το ΦΕΚ είναι το 2597Β/28-6-2019, το
«ΗΛΕΚΤΡΑ» στα δηµόσια σε κτήρια. Κι ενώ είχε το πρόγραµµα αυτό
και πιλοτικό πρόγραµµα µε δώδεκα φορείς και ήταν σχολεία, πανε-
πιστήµια, νοσοκοµεία, κολυµβητήρια και δηµοτικά κτήρια, κατάφερε
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η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εδώ και σχεδόν δυόµισι χρόνια
να µην το προχωρήσει -ήταν µε έτοιµη υπουργική απόφαση και
έτοιµο προϋπολογισµό- και να το συζητάει ξανά τώρα ως µια προ-
κήρυξη. 

Δηλαδή, για να τα βάλουµε σε µια σειρά, το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ»
του κ. Χατζηδάκη είναι απλήρωτο, το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» του κ.
Σκρέκα είναι από καθυστέρηση σε καθυστέρηση, δεν υπάρχει
κανένα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» στα δηµόσια κτήρια, κανένα «ΕΞΟΙΚΟ-
ΝΟΜΩ» στην επιχειρηµατικότητα και η Ελλάδα πλήττεται από
ενεργειακή φτώχεια, γιατί µέσα σε όλα τα άλλα βάζετε και πλάτη
στο καρτέλ της ενέργειας. Γιατί την αισχροκέρδεια την ξεκινή-
σατε εσείς µε τις αυξήσεις που κάνατε στη ΔΕΗ από το Σεπτέµ-
βριο του 2019. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία, κύριε Ταγαρά; Τι
άλλο χειρότερο έχουµε να περιµένουµε στην ενέργεια; Η εξοι-
κονόµηση είναι κολληµένη, οι ΑΠΕ χωρίς σχέδιο και η ακρίβεια
χτυπάει κόκκινο. Αυτό είστε.

Δώστε µια απάντηση τουλάχιστον για το «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ»
µπας και δουλέψουν έστω οι τεχνίτες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Φάµελλε. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, υπήρξαν πράγµατι καθυστερή-
σεις και ειδικά στην έναρξη του προγράµµατος που συζητάµε,
οι οποίες βελτιώθηκαν, διορθώθηκαν και τώρα εξελίσσονται µε
ρυθµούς ικανοποιητικούς σε σχέση µε το παρελθόν. Αυτά στο
παλιό πρόγραµµα, γιατί στο καινούργιο έχουν απαλειφθεί σηµεία
τα οποία δηµιούργησαν καθυστερήσεις και ο νέος τρόπος υπο-
βολής, αλλά και αξιολόγησης είναι πολύ πιο αντικειµενικός, πολύ
σωστότερος και φαίνεται αυτό από το αποτέλεσµα που εξελίσ-
σεται. 

Σε ό,τι αφορά τα ποσοστά που αναφερθήκατε είπα από τις
τριάντα επτά χιλιάδες επτακόσιες έξι αιτήσεις υπαγωγής πού
βρίσκεται κάθε αριθµός και σε ποια φάση. Το 9% είναι αυτοί που
ολοκλήρωσαν επιτυχώς και κατεβλήθη το ποσό που αναφέρθηκα
πριν. Μιλώ για το τρεις χιλιάδες τετρακόσιες είκοσι επτά, το
πρώτο νούµερο, κύριε συνάδελφε. Μετά αναφέρθηκα σε ένα
δεύτερο νούµερο, το χίλιες οκτακόσιες ογδόντα τρεις, που ανα-
φερθήκατε και εσείς που πράγµατι είναι γύρω στο 5% του συνο-
λικού αριθµού των αιτήσεων που ολοκλήρωσαν επιτυχώς και για
τις οποίες επίκειται η εκταµίευση των κινήτρων και το συνολικό
ύψος είναι 32 εκατοµµύρια. 

Επιπλέον αναφέρθηκε ότι για δύο χιλιάδες επτακόσιες εξήντα
οκτώ αιτήσεις, περίπου στο 8%, το συνολικό ύψος είναι σε διε-
νέργεια ελέγχου δικαιολογητικών και τελικής εκταµίευσης µε συ-
νολικό ύψος ενίσχυσης 50 εκατοµµύρια ευρώ. Από τις υπολει-
πόµενες είκοσι έξι χιλιάδες εννιακόσιες ογδόντα πέντε εξ αυτών
οι οκτώ χιλιάδες επτακόσιες πενήντα επτά έχουν λάβει προκα-
ταβολές δανείου συνολικού ύψους 12 εκατοµµυρίων και αυτές
οι οποίες βρίσκονται σε φάση υπαγωγής, αλλά δεν έχουν προ-
χωρήσει διότι υπάρχουν καθυστερήσεις και λόγω έλλειψης δι-
καιολογητικών ή συµπλήρωσης επαφής, υπάρχουν κενά στις
δηλώσεις, είναι σε φάση υλοποίησης. Αυτά τα λέω για διευκρί-
νιση σε σχέση µε τα προηγούµενα. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά το ποια είναι η ανάγκη ειδικά στις συνθή-
κες αυτές για την επιτάχυνση και την αξιοποίηση των πόρων, νο-
µίζω ότι εδώ θα συµφωνήσουµε απόλυτα, διότι η ανάγκη είναι
µεγάλη, η απαίτηση είναι µεγάλη και όπως εξελίσσονται τα πράγ-
µατα, έχει δηµιουργήσει πολλές δυσκολίες στην κοινωνία.

Σε ό,τι αφορά και το νέο πρόγραµµα που αφορά στα δηµόσια
κτήρια, γιατί αυτό που είπαµε πριν αφορά ιδιωτικά κτήρια, δια-
µερίσµατα και πολυκατοικίες, ήδη είναι αυτή τη στιγµή σε πλήρη
ετοιµότητα, όπως ξέρετε, το πρόγραµµα «ΗΛΕΚΤΡΑ» που αφορά
στην αξιοποίηση για ενεργειακή αναβάθµιση δηµόσιων κτηρίων
µε ένα πολύ σηµαντικό ποσό. Αυτά τα ποσά στα οποία αναφερ-
θήκαµε σε ό,τι αφορά τις εξελίξεις και από το Ταµείο Ανάκαµψης,
είναι πάρα πολύ σηµαντικά. Η ευθύνη µας είναι να τα αξιοποι-
ήσουµε σαν πόρους γρήγορα και αποτελεσµατικά και να ανα-
κουφίσουµε την κοινωνία και τους ανθρώπους που έχουν ανά-
γκη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ κι εγώ.

Καλή συνέχεια και στους δύο.
Επόµενη είναι η τέταρτη µε αριθµό 508/9-3-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Χωρίς σχέδιο για τη δί-
καιη µετάβαση από τη γούνα η Κυβέρνηση οδηγεί τη δυτική
Μακεδονία σε νέα κοινωνικά τετελεσµένα και οικονοµικά αδιέ-
ξοδα».

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση στη δυτική Μακεδονία είναι δρα-

µατική µετά την απολιγνιτοποίηση που επηρεάζει Κοζάνη, Πτο-
λεµαΐδα, Αµύνταιο, Φλώρινα. Έχουµε την κατάρρευση των γου-
νοποιητικών περιοχών, είτε αυτή είναι η Καστοριά, είτε είναι η
Σιάτιστα, είτε είναι το Άργος Ορεστικό. Έχουµε την κατάρρευση
για δύο λόγους. Από τη µία, διεθνώς έχουν αλλάξει τα ήθη και η
γούνα δεν είναι αποδεκτή και καταρρέει παγκόσµια. Για την Ελ-
λάδα, τα τελευταία εννέα χρόνια χάνουµε κάθε χρόνο το 10%
των εξαγωγών. 

Δεν ξέρω αν το καταλαβαίνετε αυτό, κύριε Υπουργέ. Από το
0,9% έχει φθάσει στο 0,1% σε εννέα χρόνια!

Όλα αυτά, βέβαια, ήταν πριν την εισβολή της Ρωσίας στην Ου-
κρανία. Όπως καταλαβαίνετε και γνωρίζετε, φαντάζοµαι, η Ου-
κρανία και η Ρωσία είναι οι δύο βασικοί προορισµοί των προϊό-
ντων της γούνας. Το 95% των εξαγωγών πηγαίνει εκεί πέρα. Είχε
προηγηθεί, επίσης, η Ιταλία που ανακοίνωσε την απαγόρευση
εκτροφής µέχρι το 2022, η Γαλλία ένα µήνα νωρίτερα µε άµεση
ισχύ, η Εσθονία µέχρι το 2026, η Ιρλανδία το 2020, η Σλοβακία
το 2019 και µε µεταβατική διάταξη για τις υφιστάµενες εκµεταλ-
λεύσεις µέχρι το 2025, η Νορβηγία που είναι η µεγαλύτερη πα-
ραγωγός δερµάτων αλεπούς και άλλων ειδών το 2018. Το Βέλγιο
έχει απαγορεύσει από το 2023, το ίδιο και το Λουξεµβούργο. Το
2017 η τσεχική δηµοκρατία απαγόρευσε µε ισχύ από το 2019,
ενώ αυτή τη στιγµή εξετάζεται αντίστοιχη νοµοθεσία σε Βουλγα-
ρία, Λιθουανία, Μαυροβούνιο, Πολωνία -η τρίτη µεγαλύτερη
χώρα- και Λετονία, Ισπανία, ακόµη και στην Ουκρανία πριν την
εισβολή της Ρωσίας. 

Και ενώ όλα αυτά συµβαίνουν, η Κυβέρνηση παίζει ένα ψηφο-
θηρικό εµπόριο ελπίδας. Χρηµατοδοτεί νέες µονάδες - εκτρο-
φεία, αντί να χρηµατοδοτήσει τη δίκαιη µετάβαση αυτής της
περιοχής έγκαιρα -έγκαιρα θα ήταν χθες, τώρα έχουµε φτάσει
στο τέλος- έστω τώρα, για να έχουµε τη δίκαιη µετάβαση σε
άλλες βιώσιµες δραστηριότητες. Κινδυνεύουµε αυτή τη στιγµή
να έχουµε µια πληθυσµιακή ερήµωση. Κάνετε, δηλαδή, τώρα ό,τι
κάνατε µε την «Πτολεµαΐδα 5». Ξεκίνησε η χρηµατοδότηση το
2010 - 2011, ακόµη κατασκευάζεται, στοιχίζει 1 δισεκατοµµύριο,
δεν έχει τελειώσει και ξέρουµε ότι σε λιγότερο από τρία χρόνια
κλείνει. Ξέρουµε πότε κλείνει. Δεν ξέρουµε πότε ξεκινάει. 

Αυτό κάνετε τώρα και στην Καστοριά. Παίζετε ένα εµπόριο ελ-
πίδας, αντί να στηρίξετε τους ανθρώπους αυτούς να έχουν ένα
αύριο, µία επόµενη µέρα. Βγήκε η απόφαση ακόµη και για τις µο-
νάδες που χρηµατοδοτείτε. 

Ακόµη και για τις µονάδες που χρηµατοδοτείτε στα Κορέστεια
βγήκε απόφαση από το Συµβούλιο της Επικρατείας στις 16 Φλε-
βάρη του 2022 που αναστέλλει την οικοδόµηση των επιχειρή-
σεων δεν την υλοποιείτε. Έτσι θα βοηθήσετε την περιοχή; Με
την παραβίαση της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας
ή µε το να καθίσετε κάτω να δείτε µε την κοινωνία πώς θα σχε-
διάσετε την επόµενη µέρα µετά τη γούνα, γιατί ξέρουµε πλέον
ότι δεν υπάρχει γούνα.

Να θυµίσω τι είπε ο κ. Βορίδης -στη θέση σας καθόταν- σε µια
προηγούµενη ερώτηση; «Αν δεν είναι βιώσιµες οι επιχειρήσεις
γούνας, δεν θα είναι βιώσιµες, θα κάνουν αυτό που πρέπει να κά-
νουν. Θα κλείσουν, θα πτωχεύσουν, θα εξυγιανθούν ή δεν θα
εξυγιανθούν. Θα κάνουν αυτά που προβλέπουν οι µηχανισµοί
που βρίσκονται µέσα στην αγορά». Αυτό πιστεύετε; Τους χτυ-
πάτε στην πλάτη, τους λέτε «εµπρός, προχωρήστε», ενώ ετοιµά-
ζεστε την επόµενη µέρα να τους πείτε «λυπάµαι χάσαµε, διεθνής
συγκυρία, έκλεισε η γούνα»; Ετοιµάστε το σχέδιο δίκαιης µετά-
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βασης σήµερα.
Κύριε Πρόεδρε, κλείνω και ευχαριστώ για την ανοχή. 
Το Σωµατείο Εργατοτεχνιτών Γούνας, «Ο Προφήτης Ηλίας»

έστειλε επιστολή. Οι άνθρωποι ζητάνε να ενισχυθεί η γούνα, γιατί
αυτό ξέρουν να κάνουν. Θέλετε να σας πω τι άλλο ζητάνε; Βα-
σικό µισθό για τουλάχιστον έναν χρόνο στους άνεργους γουνερ-
γάτες -απαραίτητο-, τοπικό ολοκληρωµένο πρόγραµµα για νέες
θέσεις απασχόλησης µαζί µε πρόγραµµα κατάρτισης σε νέα
επαγγέλµατα. 

Η κοινωνία είναι έτοιµη. Είστε έτοιµοι να τη βοηθήσετε για την
επόµενη µέρα, για τη δίκαιη µετάβαση από τη γούνα; Αυτό είναι
το ερώτηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Αρσένη.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός  Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Σίµος Κεδίκογλου.

Κύριε Κεδίκογλου, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε
τρία  λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ και εσάς που µου
δίνετε τη δυνατότητα να αποσαφηνίσω την πραγµατική κατά-
σταση αναφορικά µε την εκτροφή γουνοφόρων ζώων, διότι η
ερώτησή σας εν πολλοίς εντάσσεται στο πλαίσιο της εικοτολο-
γίας.

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να επισηµάνω ότι δεν υφίσταται ούτε το
επικείµενο τέλος της γούνας ούτε η βίαιη απογουνοποίηση όπως
ισχυρίζεστε. Οπωσδήποτε δε κάτι τέτοιο δεν είναι σήµερα στις
προθέσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
Η απαγόρευση της εκτροφής γουνοφόρων ζώων στην Ιταλία ή
αλλού αφορά, εάν ισχύει, την πολιτική επιλογή µιας άλλης χώρας
και ως τέτοια δεν µπορεί να αποτελεί αντικείµενο συζήτησης στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, πολλώ δε µάλλον δεν µπορεί να παρου-
σιάζεται ως τετελεσµένο ή βέβαιο ενδεχόµενο στην ελληνική κτη-
νοτροφική πραγµατικότητα. Οι δε αποφάσεις των δικαστηρίων
δεν αποτελούν αντικείµενο σχολιασµού της εκτελεστικής εξου-
σίας κατά την αρχή της διάκρισης των εξουσιών, πλην περιπτώ-
σεων που µε αυτές υποχρεώνεται η διοίκηση σε πράξη ή
παράλειψη, κάτι που δεν προκύπτει στην παρούσα περίπτωση.

Με εξέπληξε το γεγονός ότι διαφαίνεται από την ερώτησή σας
να επικρίνετε τη στήριξη των παραγωγών γουνοφόρων ζώων το
2020, στο πλαίσιο των επιπτώσεων της πανδηµίας του κορω-
νοϊού, όπως κάναµε µε όλους σχεδόν τους κλάδους της ελληνι-
κής οικονοµίας. Αναρωτιέµαι αν από εδώ, από τη Βουλή, θέλετε
να απευθύνετε στους εν λόγω παραγωγούς την αντίθεσή σας
στο γεγονός ότι στηρίχθηκαν από την Κυβέρνηση για να µην οδη-
γηθούν σε αδιέξοδο κατά το διάστηµα της πανδηµίας. 

Επί των ερωτηµάτων σας τώρα. 
Όσον αφορά τον σχεδιασµό για τη δίκαιη µετάβαση της δυτι-

κής Μακεδονίας από την οικονοµία της γούνας, να σηµειώσω τα
εξής: 

Ο κλάδος της εκτροφής γουνοφόρων ζώων συνεισφέρει ση-
µαντικά στην τοπική οικονοµία της Περιφέρειας Δυτικής Μακε-
δονίας. Με βάση το Μητρώο Κτηνοτροφικών Εγκαταστάσεων
που τηρείται στην υπηρεσία µας οι αδειοδοτηµένες κτηνοτροφι-
κές εκµεταλλεύσεις γουνοφόρων ζώων στην ανωτέρω περιφέ-
ρεια από το 2012 έως σήµερα ανέρχονται σε σαράντα επτά, οι
είκοσι πέντε στην Περιφερειακή Ενότητα Καστοριάς και άλλες
είκοσι στην Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης. Συνολικά ζουν πάνω
από εξακόσιες οικογένειες από αυτή τη δραστηριότητα.

Ειδικότερα, ο τοµέας της εκτροφής γουνοφόρων ζώων εντάσ-
σεται ως επιλέξιµη δραστηριότητα στο πλαίσιο του Προγράµµα-
τος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 - 2020, αλλά και σε αυτό του
ν.4887/2022, «Αναπτυξιακός νόµος - Ελλάδα Ισχυρή Ανάπτυξη».
Θέλω να αναφέρω ότι καθοριστικό ρόλο σε όλα αυτά έχει παίξει
και η διευθύντρια του Γραφείου του Πρωθυπουργού στη βόρεια
Ελλάδα, η Μαρία Αντωνίου, λόγω και της καταγωγής της από την
Καστοριά.

Μάλιστα δε σε ό,τι αφορά το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης ο τοµέας εκτροφής γουνοφόρων ζώων ενισχύεται στο πλαί-
σιο των εξής µέτρων: Υποµέτρο 3.1 «Στήριξη για νέες συµµετο-

χές σε συστήµατα ποιότητας», 4.1 «Επενδύσεις που βελτιώνουν
τις συνολικές επιδόσεις του ενεργητικού», τα γνωστά σχέδια βελ-
τίωσης, 6.1 «Εκκίνηση επιχείρησης από νέους γεωργούς», 6.3
«Ανάπτυξη µικρών γεωργικών εκµεταλλεύσεων» και Μέτρο 9 «Σύ-
σταση οµάδων και οργανώσεων παραγωγών στους τοµείς της
γεωργίας και της δασοκοµίας».

Όπως µε ενηµερώνει κι ο συνάδελφός µου, ο Υφυπουργός Με-
ταφορών Μιχάλης Παπαδόπουλος, µόλις χθες η οµοσπονδία των
εκτροφέων αλλά και των γουναράδων είχαν συνάντηση στην Κα-
στοριά, για να δουν πώς θα αντιµετωπίσουν τις συνέπειες του
πολέµου. Γιατί ο πόλεµος δεν θα κρατήσει για πάντα ούτε το
τέλος της γούνας θα έρθει τόσο γρήγορα. Εκτός αν θέλετε να
σφαγιαστούν είκοσι εκατοµµύρια ζώα, όπως έγινε στη Δανία.

Επίσης να θυµάστε ότι η πλαστική γούνα επιβαρύνει το περι-
βάλλον πολύ περισσότερο και εδώ µιλάµε για προϊόντα από
εκτροφή.

Τώρα, όσον αφορά στο δεύτερο ερώτηµά σας, τη στήριξη
επαγγελµατιών του κλάδου που θέλουν οικειοθελώς να µεταβούν
σε άλλους τοµείς απασχόλησης, να σας απαντήσω ότι οι λιγνιτι-
κές περιοχές της δυτικής Μακεδονίας έχουν τη δυνατότητα να
ενταχθούν στο σχέδιο δίκαιης µετάβασης. Σε ό,τι αφορά τις αρ-
µοδιότητες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης οι επαγγελ-
µατίες του κλάδου εκτροφής γουνοφόρων ζώων που θα
επιθυµούσαν τη µετάβαση σε άλλους τοµείς απασχόλησης µπο-
ρούν να αξιοποιήσουν τις δυνατότητες που προσφέρει ο πρωτο-
γενής τοµέας για τις περιοχές δίκαιης µετάβασης.

Περισσότερα θα πω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κεδίκογλου.
Ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, κύριε Αρσένη. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλάτε σε έναν άνθρωπο ο οποίος έχει κάνει

ουσιαστικά πράγµατα για την Καστοριά. Είναι µια πόλη που την
αγαπώ πάρα πολύ. Στο πλαίσιο των δυνατοτήτων µου έχω βοη-
θήσει, εισηγήθηκα κι εντάχθηκε η πόλη στα επτά µνηµεία πανευ-
ρωπαϊκά σε κίνδυνο. Υπήρξε χρηµατοδότηση από την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, την οποία δεν χρησιµοποίησε ο τότε
δήµος. Έχω κάνει ό,τι περνάει από το χέρι µου γι’ αυτόν τον
τόπο.

Σας διαβάζω το κείµενο από το Επιµελητήριο Καστοριάς: «Με
τις τελευταίες εξελίξεις της ρωσο-ουκρανικής σύρραξης γίνεται
αντιληπτό ότι ο κλάδος της γουνοποιίας αναστέλλεται πλήρως».
Ζητάνε για τους εργαζόµενους επαναφορά της αναστολής ή
ανάλογου µέτρου για τους εργαζόµενους του κλάδου, παράταση
των δικαιούχων επιδοµάτων ΟΑΕΔ κ.τ.λ..

Και πάλι σας υπενθυµίζω τι ζητάει το Σωµατείο Εργατοτεχνι-
τών Γούνας «Ο Προφήτης Ηλίας». Ζητάνε βασικό µισθό για έναν
χρόνο στους άνεργους γουνεργάτες, εφάπαξ επίδοµα στους µα-
κροχρόνια ανέργους.

Οι εργαζόµενοι αυτή τη στιγµή χρειάζονται επιδόµατα επιβίω-
σης. Και εσείς µιλάτε για το αύριο της γούνας; Πότε; Μετά τη
ρωσική εισβολή; Πότε θα σταµατήσουν οι κυρώσεις στη Ρωσία;
Σε δύο χρόνια, σε τρία, σε δέκα ή σε είκοσι; Θα ξανασυνέλθει η
Ουκρανία άµεσα; Σαν ποια άλλη χώρα που δέχτηκε εισβολή; Σο-
βαρά µιλάτε; Είστε εκτός τόπου και χρόνου ως Κυβέρνηση.

Αυτή τη στιγµή χρειάζεται να ανασκουµπωθείτε, να καθίσετε
µε την τοπική κοινωνία και να σχεδιάσετε το πρόγραµµα δίκαιης
µετάβασης. Πιθανόν να είναι ήδη αργά. Έστω όµως τώρα ας το
κάνετε. Το ζητάνε οι άνθρωποι να εκπαιδευτούν σε άλλες ειδικό-
τητες.

Τι σας ζητάει αυτή η ερώτηση και την κατακρίνετε; Σας ζητάει
να προχωρήσετε µαζί µε την τοπική κοινωνία σε έγκαιρο σχεδια-
σµό δίκαιης µετάβασης σε µια περιοχή που εφάπτεται, είναι το
παζλ που συµπληρώνει τη δυτική Μακεδονία µαζί µε τις περιοχές
της απολιγνιτοποίησης. Καταρρέει όλη αυτή η περιοχή, µε τα
λάθη, τις παραλείψεις σας και το εµπόριο ελπίδας σας. Θα
έχουµε τη µεγαλύτερη µετακίνηση πληθυσµών µετεµφυλιακά.
Και εδώ πέρα κάνουµε αµπελοφιλοσοφία; Πότε θα κάνετε το
σχέδιο που θα διασώσει αυτή την περιοχή; Και ναι, αυτό το σχέ-
διο είναι για τη δίκαιη µετάβαση από τη γούνα σε βιώσιµες δρα-
στηριότητες.
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Δεν σας µιλάω µε καµµία άλλη φωνή παρά µε τη φωνή της λο-
γικής. Σας ρωτάω πώς θα στηρίξετε τους ανθρώπους που οικειο-
θελώς θέλουν να µεταβούν σε άλλες δραστηριότητες. Ούτε αυτό
δεν δεχτήκατε να πείτε παρά µόνο τα υφιστάµενα προγράµµατα;
Υφιστάµενη περιοχή σαν όλες τις άλλες είναι η Καστοριά και η
Σιάτιστα και το Άργος Ορεστικό, µε βάση αυτό που περιγρά-
φουµε; Είναι σαν µια οποιαδήποτε άλλη περιοχή; Καταρρέει όλη
η οικονοµική της δραστηριότητα. Τι θα κάνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αρσένη.

Ορίστε, κύριε Κεδίκογλου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολο-
γία σας. 

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Όπως σας είπα και θα αναπτύξω τώρα εκτενέστερα, υπάρχει
εναλλακτική οδός ήδη, όµως ειλικρινά δεν καταλαβαίνω ο ξαφ-
νικός θάνατος που εισηγείστε για έναν σηµαντικό κλάδο της το-
πικής οικονοµίας τι θα προσφέρει.

Όσον αφορά τις δυνατότητες, ο πρωτογενής τοµέας δύναται
να αποτελέσει εναλλακτική οικονοµική δραστηριότητα για τις πε-
ριοχές δίκαιης µετάβασης, δηµιουργώντας προοπτικές ανάπτυ-
ξης µε νέες θέσεις εργασίας και βιώσιµα εισοδήµατα. 

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ήδη συµβάλλει στην προ-
σπάθεια αναπροσανατολισµού των τοπικών οικονοµιών στις συγ-
κεκριµένες περιοχές τόσο βραχυπρόθεσµα µέσα από τις παρεµ-
βάσεις της µεταβατικής περιόδου 2021 - 2022 του τρέχοντος
προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης όσο και µεσοπρόθεσµα
µέσω των παρεµβάσεων του στρατηγικού σχεδίου της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής 2023 - 2027. 

Ήδη στην πρόσφατη πρόσκληση των νέων γεωργών προβλέ-
φθηκε αυξηµένη χρηµατοδότηση για τις περιοχές µετάβασης,
καθώς και ενσωµάτωση πρόσθετων κριτηρίων µοριοδότησης.
Στο πλαίσιο του µέτρου, προβλέπεται ο διπλασιασµός του πριµ
πρώτης εγκατάστασης για τους νέους γεωργούς που θα ενταχ-
θούν σε σχέση µε την προηγούµενη πρόσκληση. 

Επίσης, µε την όγδοη τροποποίηση του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης που εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση προς
τα τέλη του 2021, προβλέφθηκε η διεύρυνση της επιλεξιµότητας
των περιοχών που εντάσσονται στο καθεστώς των περιοχών που
πλήττονται από ειδικά µειονεκτήµατα, δηλαδή στο µέτρο της εξι-
σωτικής αποζηµίωσης, µε προσθήκη επιπλέον τοπικών κοινοτή-
των στις περιφερειακές ενότητες Κοζάνης, Γρεβενών και Καστο-
ριάς, ώστε να καλυφθεί το σύνολο των περιοχών σε µετάβαση
και να λάβουν την εν λόγω ενίσχυση όλοι οι ασκούντες γεωργική
δραστηριότητα στις συγκεκριµένες περιοχές. 

Από τις βασικές προτεραιότητες και στόχους του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης είναι η κατεύθυνση πόρων στους κατ’ εξο-
χήν παραγωγικούς τοµείς της ελληνικής οικονοµίας. Στο πλαίσιο
αυτό έχουν προκηρυχθεί και ήδη βρίσκονται στο στάδιο υλοποί-
ησης αναπτυξιακά προγράµµατα που αφορούν σε δράσεις του
πρωτογενούς τοµέα, αλλά και του τοµέα µεταποίησης, εµπορίας
και προώθησης των γεωργικών προϊόντων. 

Το Υποµέτρο 4.2 του ΠΑΑ 2014 - 2020 ενισχύει επενδύσεις στη
µεταποίηση, εµπορία ή και ανάπτυξη γεωργικών προϊόντων, µε
στόχο την αύξηση της προστιθέµενης αξίας, την ασφάλεια και
την εξωστρέφεια των προϊόντων, την ενσωµάτωση διαδικασιών
καινοτοµίας και χρήσης νέων τεχνολογιών, φιλικών προς το πε-
ριβάλλον, για τον περιορισµό του φαινοµένου της κλιµατικής αλ-
λαγής, καθώς και τη διατήρηση υφιστάµενων ή τη δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας. 

Κατά την προγραµµατική περίοδο 2014 - 2020 στο πλαίσιο της
πρώτης πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος «Μεταποίηση,
εµπορία και ανάπτυξη γεωργικών προϊόντων µε τελικό προϊόν µη
γεωργικό» δεν έχουν υποβληθεί αιτήσεις στήριξης, µε έδρα εγ-
κατάστασης ή τοποθεσία υλοποίησης στην Περιφέρεια της Δυ-
τικής Μακεδονίας, ενώ στο πλαίσιο της Δράσης 4.2.1 «Μετα-
ποίηση εµπορία και ανάπτυξη γεωργικών προϊόντων µε τελικό
προϊόν εντός του παραρτήµατος» δηλαδή γεωργικό προϊόν, υπο-
βλήθηκαν εννέα αιτήσεις στήριξης, από τις οποίες εγκρίθηκαν
τέσσερις αιτήσεις, µε συνολικό προϋπολογισµό 10.583.000 ευρώ
και επιχορηγούµενη δηµόσια ενίσχυση 4.230.000 ευρώ. 

Και επαναλαµβάνω, υπάρχουν τα νέα προγράµµατα που προ-
σφέρουν εναλλακτικές οδούς σε όποιους το επιθυµούν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Σειρά έχει η δέκατη έκτη µε αριθµό 531/14-3-2022 επίκαιρη

ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Εύβοιας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευάγγελου Αποστόλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Η κτηνοτροφία µας κινδυνεύει από έλλειψη ζωοτροφών και πο-
λιτικών πρωτοβουλιών».

Κύριε Αποστόλου, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε
δύο λεπτά για το ξεκίνηµα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ερώτησή µου αφορά στο µεγαλύτερο πρόβληµα που έχει

αυτή την ώρα ο αγροτικός χώρος. 
Κύριε Υπουργέ, είναι πολλοί οι λόγοι για τους οποίους έχουµε

ελλείψεις σε δηµητριακά και ζωοτροφές στην αγορά. Ασφαλώς
ο σηµαντικότερος είναι η αδυναµία εφοδιασµού εξαιτίας της εγ-
κληµατικής εισβολής στην Ουκρανία.

Είναι, βέβαια, και η στάση κάποιων που δεν θέλουν να πουλή-
σουν τα αποθέµατά τους, περιµένοντας να κερδοσκοπήσουν
χωρίς όρια, αλλά και το αυξηµένο κόστος της καλλιέργειας, των
λιπασµάτων, του ρεύµατος και του πετρελαίου. 

Κύριε Υπουργέ, οι συνθήκες αλλάζουν και η επισιτιστική ασφά-
λεια πλέον πρέπει να είναι βασικό ζητούµενο. Μη βαυκαλίζεστε,
επειδή καλύψαµε το έλλειµµα στο εµπορικό ισοζύγιο αγροτικών
προϊόντων, δεν αποκτήσαµε επισιτιστική αυτοδυναµία από αυτό
το θέµα. Η κάλυψη οφείλεται, κυρίως, στις εξαγωγές φρούτων
και λαχανικών, κάτι που και τα προηγούµενα χρόνια το είχαµε
επιτύχει. Άρα, λοιπόν, είναι άλλο πράγµα η κάλυψη του ελλείµ-
µατος και άλλο πράγµα η επισιτιστική ασφάλεια, όπου θα πρέπει
να δοθεί µεγάλη µάχη. 

Η απουσία πρόβλεψης και πρόληψης της κατάστασης χαρα-
κτηρίζει, δυστυχώς, πολλά κυβερνητικά κλιµάκια, όπως, επίσης,
και η έλλειψη εφαρµογής πολιτικών διαχείρισης κινδύνου συµ-
βάλλει στην αύξηση των τιµών που οι κτηνοτρόφοι προµηθεύον-
ται ζωοτροφές, µε επιπτώσεις στον περιορισµό, βεβαίως, των
κτηνοτροφικών εισοδηµάτων. Όλα αυτά, όµως, δηµιουργούν µία
αναστάτωση στους κτηνοτρόφους που βλέπουν το Υπουργείο
τους να καθυστερεί να πάρει πρωτοβουλίες. 

Είναι πολλά τα προβλήµατα. Υπάρχει σοβαρό πρόβληµα έλ-
λειψης δηµητριακών για την παραγωγή ζωοτροφών και εµφανί-
ζονται φαινόµενα κερδοσκοπίας µε τη µη διάθεση των αποθε-
µάτων. Η µείωση του ΦΠΑ στις ζωοτροφές δεν είχε κάποιο θετικό
αντίκτυπο στους κτηνοτρόφους, διότι το προϊόν που πουλούν
έχει µεγαλύτερο ΦΠΑ. Αν υποσιτιστούν τα ζώα, τότε υπάρχει
πρόβληµα στην παραγωγή γάλακτος και κρέατος. Θα αντιµετω-
πίσουµε αλυσίδα προβληµάτων στη συνέχεια. Στα λιµάνια της
Ουκρανίας και της Ρωσίας ήταν µπλοκαρισµένα πλοία, φορτω-
µένα µε δηµητριακά, που είχαν προορισµό την Ελλάδα και, δυ-
στυχώς, εξαφανίστηκαν. Το αυξηµένο κόστος καλλιέργειας των
ζωοτροφών µειώνει, επίσης, την εγχώρια παραγωγή ζωοτροφών.

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Σε ποιες ενέρ-
γειες θα προβείτε, προκειµένου να εξασφαλιστεί η αδιάκοπη
προµήθεια των κτηνοτρόφων µε ζωοτροφές; Με ποιον τρόπο θα
ενισχυθούν οι κτηνοτρόφοι, προκειµένου να καλύψουν το αυξη-
µένο κόστος ζωοτροφών και, βεβαίως, πώς θα µειωθεί -το επα-
ναλαµβάνω και πάλι- το κόστος καλλιέργειας εγχώριων πρώτων
υλών για ζωοτροφές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αποστόλου.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Συµεών Κεδίκογλου. 

Ορίστε, κύριε Κεδίκογλου, έχετε τρία λεπτά. 
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Και σας λέω προκαταβολικά, θα θελήσω λίγο ανοχή, γιατί

είναι, όντως, ένα σηµαντικό ζήτηµα αυτό που θίγεται στην ερώ-
τηση. Είναι κάτι που µας απασχολεί εδώ και καιρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τόσο ευγενικά που το
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ζητάτε, πολύ ευχαρίστως.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Να είστε καλά.
Κατ’ αρχάς, αξιότιµε κύριε συνάδελφε, χαίροµαι για την απε-

ρίφραστη καταδίκη της εγκληµατικής επίθεσης της Ρωσίας στην
Ουκρανία. Είναι γεγονός ότι, πέραν όλων των άλλων τραγικών
συνεπειών για τον ουκρανικό λαό, είχε ευρύτατες παρενέργειες
στην παγκόσµια οικονοµία και ιδιαίτερα στον τοµέα της κτηνο-
τροφίας, αφού, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, το 40% των αναγκών
της Ευρώπης καλυπτόταν από το καλαµπόκι και το µαλακό σιτάρι
της Ρωσίας και της Ουκρανίας -κυρίως της Ουκρανίας. Είναι ένα
πανευρωπαϊκό πρόβληµα και πανευρωπαϊκή είναι και θα είναι η
απάντηση. 

Σε ό,τι αφορά την αδιάκοπη προµήθεια εισαγωγών δηµητρια-
κών και ελαιούχων σπόρων η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εξετάζει τα
πιθανά σενάρια, για να αναζητηθούν είτε από άλλες ευρωπαϊκές
χώρες που έχουν απόθεµα είτε, ελλείψει αυτών, από τρίτες
χώρες, όπως για παράδειγµα τις Ηνωµένες Πολιτείες.

Οι αγορές που θα στραφεί σε πρώτη φάση η Ελλάδα για µα-
λακό σιτάρι και αραβόσιτο είναι η Γερµανία, η Γαλλία, η Ουγγα-
ρία, η Βουλγαρία, η Ρουµανία -και για τα δύο είδη- και πάντα
υπάρχει και η δυνατότητα, όπως προείπα, της Αµερικής. 

Εξάλλου, σε ό,τι αφορά τις αρνητικές επιδράσεις από την επί-
θεση της Ρωσίας στην Ουκρανία, σηµειώνεται ότι η Γαλλική Προ-
εδρεία συγκάλεσε έκτακτο συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας στις
2 Μαρτίου 2022 µε θέµα τις πιθανές συνέπειες από τη σύγ-
κρουση Ρωσίας - Ουκρανίας στον γεωργικό και στον αγροδια-
τροφικό τοµέα. 

Ο Έλληνας Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
κατά τη συνεδρίαση ζήτησε την ανάληψη πρωτοβουλιών από την
Ευρωπαϊκή Ένωση προκειµένου να εξισορροπηθεί το αυξηµένο
κόστος παραγωγής, να στηριχθούν οι παραγωγοί και να αντιµε-
τωπισθούν τα προβλήµατα στις εξαγωγές. Διεκδικώντας την
αποδέσµευση ενωσιακών κονδυλίων και την αξιοποίηση κάθε
ευελιξίας του ενωσιακού προϋπολογισµού για την αντιµετώπιση
αντίστοιχων περιπτώσεων, ο Έλληνας Υπουργός πρότεινε την
άµεση λήψη δράσεων που θα διασφαλίζουν την οικονοµική ενί-
σχυση των παραγωγών µε σκοπό την εξισορρόπηση του αυξη-
µένου κόστους παραγωγής, το οποίο έχει ως τελικό αποδέκτη
τον καταναλωτή και τη διατήρηση των τιµών σε ανεκτά επίπεδα
και την οικονοµική ενίσχυση των παραγωγών για την καλλιέργεια
δηµητριακών και ελαιούχων σπόρων -σιτάρι, κριθάρι, αραβόσι-
τος, ηλίανθος και άλλα- µε σκοπό τη δηµιουργία στρατηγικών
αποθεµάτων στην Ένωση και της σταδιακής απεξάρτησης από
τις εισαγωγές από Ρωσία και Ουκρανία. 

Επίσης, ο Γιώργος Γεωργαντάς ζήτησε την ενεργοποίηση των
διαθέσιµων  έκτακτων µέτρων της κοινής οργάνωσης αγορών και
συγκεκριµένα των άρθρων 219 έως 222 για την αντιµετώπιση της
σοβαρής διατάραξης στην αγορά, όπως είχε γίνει το 2014.

Γενικότερα, στο έκτακτο Συµβούλιο Υπουργών αναδείχθηκε η
ανάγκη για µια στρατηγική και νέα εργαλεία που θα εφαρµο-
σθούν άµεσα για τη βελτίωση της ανθεκτικότητας και της επισι-
τιστικής αυτάρκειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και η εν-
σωµάτωση της επισιτιστικής αυτάρκειας στην κοινή αγροτική πο-
λιτική.

Σήµερα άλλωστε, αυτή τη στιγµή, ακόµη πρέπει να συνεδριά-
ζουν οι Υπουργοί Γεωργίας και Αλιείας στις Βρυξέλλες. Επίσης,
θα συζητηθούν τα θέµατα στο αµέσως επόµενο διάστηµα και σε
επίπεδο της Ειδικής Επιτροπής Γεωργίας. Όπως καταλαβαίνετε,
τις επόµενες ηµέρες, πιθανότατα την Τετάρτη, θα υπάρξουν πε-
ραιτέρω ανακοινώσεις στις Βρυξέλλες. 

Σε ό,τι αφορά στο δικό µας Υπουργείο, έχουµε συστήσει
οµάδα εργασίας για την αντιµετώπιση προβληµάτων στον τοµέα
των ζωοτροφών, την παρακολούθηση της αγοράς και οµάδα ερ-
γασίας για την επισιτιστική επάρκεια και τη διατροφική ασφάλεια
της χώρας.

Επιπλέον των ανωτέρω προτάσεων του Υπουργού Αγροτικής
Ανάπτυξης, στο Συµβούλιο Υπουργών και των οµάδων εργασίας
που έχουν συσταθεί για τον ίδιο σκοπό, είναι σε εξέλιξη η υλο-
ποίηση ενός σχεδίου έκτακτης ανάγκης της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την επισιτιστική αυτάρκεια. 

Να σας υπενθυµίσω ότι από το 2020 είχε εγκρίνει η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή τη στρατηγική «Από το αγρόκτηµα στο πιάτο», που συ-
νιστά και σχέδιο δράσης για την επισιτιστική ασφάλεια. Δηµιουρ-
γήθηκε ειδική οµάδα εργασίας, αλλά το πιο σηµαντικό είναι ότι
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης έχει ανοικτό δίαυλο επικοι-
νωνίας µε δηµόσιους και ιδιωτικούς φορείς που συµµετέχουν
στην εφοδιαστική αλυσίδα των πρώτων υλών του πρωτογενούς
τοµέα και των τροφίµων µε τους εµπόρους ζωοτροφών, µε τους
παραγωγούς, µε τους προµηθευτές και παρακολουθεί εκ του σύ-
νεγγυς όλες τις εξελίξεις µε σκοπό τη διασφάλιση του αδιάλει-
πτου εφοδιασµού της ελληνικής αγοράς. Γίνονται προσπάθειες
σε ευρωπαϊκό επίπεδο για τις φυτικές πρωτεΐνες µε τη δηµιουρ-
γία ευρωπαϊκής στρατηγικής.  

Να πάµε και στο δεύτερο ερώτηµά σας: Τι έχουµε κάνει για
τους αγρότες; Μέχρι τώρα τους έχουµε στηρίξει έµπρακτα µε
ενισχύσεις 180 εκατοµµύρια ευρώ. Στον σκοπό της ενίσχυσής
τους ήδη υλοποιούνται: 

Η επιδότηση 80% της ρήτρας αναπροσαρµογής στο ηλεκτρικό
ρεύµα από τον Αύγουστο µέχρι τον Δεκέµβριο του 2021.

Η δέσµευσή µας για επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης για το αγροτικό πετρέλαιο έχει κατατεθεί στη Βουλή και είναι
προς ψήφιση. 

Στη συνέχεια θα γίνει εξειδίκευση των επιδοτήσεων που δι-
καιούται ο κάθε καλλιεργητής και παραγωγός, ανάλογα µε τις
δηλώσεις ΟΣΔΕ.

Η µείωση του ΦΠΑ των ζωοτροφών που αντίθετα από ό,τι λέτε
διευκολύνει, έχει συντελεστεί και υλοποιείται στο 6% και πρό-
σφατα συµπεριλάµβανε -γιατί δεν είχαν συµπεριληφθεί- τη
βρώµη, τη σίκαλη, το κριθάρι, το µαλακό σιτάρι και τα πρόσθετα.
Όπως γνωρίζετε βρίσκεται προς ψήφιση στη βουλή και η µόνιµη
µείωση του ΦΠΑ στα λιπάσµατα, γιατί είναι αλληλένδετα αυτά τα
δύο.

Τις επόµενες ηµέρες αναµένεται να ανακοινωθεί η διαδικασία
µέσω της οποίας θα εισπράξουν οι κτηνοτρόφοι µας το 4% των
συνολικών εσόδων τους από το δεύτερο εξάµηνο του 2021 για
την αντιµετώπιση του αυξηµένου κόστους ζωοτροφών. Ιδιαίτερα
για την Κρήτη αναµένεται η υλοποίηση του µέτρου για το µετα-
φορικό ισοδύναµο, γιατί στην Κρήτη -όπως γνωρίζετε- είναι οξύ-
τερο ακόµα το πρόβληµα. Αυτό θα γίνει µετά από υπουργική
απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Αυ-
ξάνεται σύντοµα κατά 50% το πρόγραµµα για τα µικρά νησιά του
Αιγαίου για τη µεταφορά των ζωοτροφών και φέτος νωρίτερα
από κάθε άλλη χρονιά έχουµε ενεργοποιήσει την κάρτα του
αγρότη. Είναι ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο στα χέρια των αγρο-
τών για κεφάλαιο κίνησης και ήδη πολλοί αγρότες το αξιοποιούν.

Σε συνέχεια αυτών των µέτρων -είπαµε πάνω από 180 εκατοµ-
µύρια- είναι και η κάρτα καυσίµων, δηλαδή επιδότηση του πετρε-
λαίου κίνησης για τους µήνες Απρίλιο, Μάιο και Ιούνιο. Μέσα
στους δικαιούχους είναι και οι αγρότες που µπορούν να κάνουν
χρήση του συγκεκριµένου αυτού µέτρου για τα οχήµατά τους
εφόσον πληρούν τα προβλεπόµενα κριτήρια.

Έχω και άλλα, αλλά στη δευτερολογία µου θα συνεχίσω, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν πιστεύω και στη
δευτερολογία να πάµε στα οκτώ λεπτά. Η πρωτολογία νοµίζω
είχε αρκετά µέσα και αρκετές απαντήσεις.

Τον λόγο έχει ο κ. Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, τελικά τα µεταφέ-

ρετε όλα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που όντως θα ασχοληθεί η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Το θέµα είναι ότι βιαζόµαστε εµείς. Αυτό
είναι το µεγάλο πρόβληµα.

Τα µέτρα που ανακοινώθηκαν από τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης -τα είπατε και εσείς πριν από λίγο- δεν λένε τίποτα
για την αντιµετώπιση των προβληµάτων. Για παράδειγµα, µιλάτε
για την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου.
Ο τρόπος που γίνεται, ο χρόνος επιστροφής, όλη αυτή η διαδι-
κασία που προβλέπεται, δεν ανακουφίζει κανέναν. Η υπαγωγή
των λιπασµάτων στο συντελεστή 6% από το 13% δεν έχει κανένα
ουσιαστικό νόηµα, αφού ο κάθε επαγγελµατίας αγρότης το ΦΠΑ
το συµψηφίζει µε το ΦΠΑ των εσόδων του. Όσο δε για τις δόσεις
πληρωµής στην εφορία, µια απλή παράταση στην πληρωµή είναι
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και τίποτα άλλο.
Οι κτηνοτρόφοι διαµαρτύρονται εδώ και καιρό. Είχαν τη συγ-

κεκριµένη δυσκολία όσον αφορά τις ζωοτροφές. Τώρα καταλα-
βαίνετε ότι η κατάσταση επιδεινώθηκε. Τι πρόσφερε τώρα η
ανακοίνωση αυτή που σας είπα προηγουµένως; Πιο µπροστά δεν
είχατε ασχοληθεί καθόλου µε τον κλάδο της κτηνοτροφίας.

Συνεπώς τώρα που έχουµε µπροστά µας αυτή την κατάσταση,
το πρώτο που πρέπει να δείτε -θα σας πούµε και εµείς τις προ-
τάσεις µας- είναι το στρατηγικό σχέδιο που έχετε καταθέσει.
Πρέπει οπωσδήποτε να το προσεγγίσουµε µε βάση τις καινούρ-
γιες συνθήκες. Χρειάζονται πλέον στοχευµένες παρεµβάσεις
στην παραγωγή και στο εµπόριο σιτηρών, αραβοσίτου και λιπα-
σµάτων, που σηµαίνει σε συνδεδεµένες ενισχύσεις που θα επε-
κταθούν και στο καλαµπόκι, πέραν της πρόβλεψης που υπάρχει
για το µαλακό σιτάρι και το κριθάρι.

Έχετε εξετάσει καθόλου τις συνθήκες αγρανάπαυσης; Μήπως
προς τα εκεί αναζητήσουµε εκτάσεις τις οποίες θα χρησιµοποι-
ήσουµε για να παράξουµε ζωοτροφές; Επειδή τα τελευταία χρό-
νια δεν γίνεται αποθεµατοποίηση δηµητριακών και καρπών και
σογιάλευρου σε επίπεδο χώρας, µήπως θα πρέπει αυτό να το
δούµε κι αυτό µέσα σε αυτά που πρέπει να επιδιώξουµε;

Επίσης, όντως γνωρίζουµε ότι θα εξεταστεί στο Συµβούλιο
Υπουργών Γεωργίας αλλά δεν πρέπει και σε εθνικό επίπεδο να
υπάρξουν τέτοιες διαδικασίες που θα άρουν αυτούς τους περιο-
ρισµούς που υπάρχουν όσον αφορά στην εισαγωγή από άλλα
κράτη; Εννοώ τη Βουλγαρία, τη Ρουµανία. Στην παρούσα στιγµή
και για την αντιµετώπιση της κατάστασης που έχει δηµιουργηθεί
το Υπουργείο πρέπει να βγει από την αδράνεια που προκάλεσε
το σοκ και να λειτουργήσει σε συνθήκες έκτακτης ανάγκης. 

Ρωτάµε. Έχετε προβεί στην απογραφή των αποθηκευµένων
ποσοτήτων σε δηµητριακά και λοιπές ζωοτροφές προκειµένου
να έχετε εικόνα για το ποια είναι η ποσότητα των αποθεµάτων;
Είναι πάρα πολύ µεγάλο το συγκεκριµένο ζήτηµα. Επίσης, έχετε
προβεί σε διερεύνηση και συµφωνίες µε εναλλακτικές πηγές
προµήθειας δηµητριακών; Κάτι πρέπει να µας ανακοινώσετε. Σε
ποιες ενέργειες θα προβείτε για να αντιµετωπίσετε και τα φαινό-
µενα αθέµιτου ανταγωνισµού και αισχροκέρδειας που όντως
υπάρχουν αυτή την ώρα στον χώρο; Σας άκουσα για το µεταφο-
ρικό ισοδύναµο στην Κρήτη. Να επεκταθεί σε όλα τα νησιά του
Αιγαίου και ιδιαίτερα στα µικρά νησιά του Αιγαίου. Πρέπει οπωσ-
δήποτε να κάνετε αυτή τη διευκόλυνση.

Κλείνω λέγοντας αυτά που οι κτηνοτρόφοι λένε χαρακτηρι-
στικά. Έχουµε κι εµείς εδώ στη χώρα µας τον δικό µας πόλεµο
για την επιβίωσή µας. Έναν σκληρό οικονοµικό πόλεµο και η Κυ-
βέρνηση δεν λαµβάνει κανένα µέτρο. Σας τα είπαν προχθές στην
κινητοποίησή τους οι αγρότες. Τι τους απαντάτε, κύριε Υπουργέ;
Αυτό είναι το ερώτηµά µου, κλείνοντας την τοποθέτησή µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Αποστόλου. Ορίστε, κύριε Κεδίκογλου. Έχετε τρία λεπτά για τη
δευτερολογία σας.

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Πιστεύω ότι η δευτερολογία µου θα σας ικανο-
ποιήσει, αξιότιµε κύριε συνάδελφε, γιατί ήδη έχουµε προνοήσει
για πολλά από αυτά που αναφέρατε. Βέβαια, ίσως να ξεχνάτε -
περάσατε από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης ότι ορισµένες
ενέργειες πρέπει να γίνονται σε συνεννόηση µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση και µε τους εταίρους µα αλλιώς κινδυνεύουµε µε κυρώ-
σεις για καταβολή παράνοµων κρατικών ενισχύσεων. Αυτή η προ-
σπάθεια γίνεται από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης εδώ και
δύο µήνες. Ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας έφεραν το
θέµα στην Ευρωβουλή και άρχισαν να κινητοποιούν ευρύτερες
δυνάµεις µέσα στην Ευρώπη για να φτάσουµε τώρα σε αυτά τα
αποτελέσµατα, όπου για παράδειγµα η αγρανάπαυση δεν είναι
πλέον υποχρεωτική. Και σε ό,τι αφορά την καταγραφή των απο-
θεµάτων είµαστε σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Ανάπτυξης για
να προχωρήσει κι αυτό. 

Πέραν όλων των µέτρων που ανέφερα στην πρωτολογία µου
για την αντιµετώπιση των προβληµάτων στη διάθεση ζωοτροφών
µετά και τον πόλεµο στην Ουκρανία, θα χορηγηθούν συνδεδε-
µένες ενισχύσεις στον τοµέα των πρωτεϊνούχων καλλιεργειών
και για τη µεταβατική περίοδο 2021 και 2022. Να σας επισηµάνω

ότι για το 2021 τα ποσά των συνδεδεµένων ενισχύσεων είναι σχε-
δόν διπλάσια σε σχέση µε το 2020. Συγκεκριµένα στα πρωτεϊ-
νούχα κτηνοτροφικά ψυχανθή, τα καρποδοτικά είναι 164,56 ευρώ
ανά εκτάριο αντί για 77,57 που ήταν πριν. Υπερδιπλάσια. Όπως
και τα πρωτεϊνούχα σανοδοτικά ψυχανθή είναι 263 ευρώ ανά
εκτάριο αντί για 119 ευρώ ανά εκτάριο που ήταν το 2020. Δηλαδή
κι εδώ υπερδιπλάσια. Επίσης, έχει ζητηθεί η διαµόρφωση των
συνδεδεµένων ενισχύσεων και για τον αραβόσιτο και για το µα-
λακό σιτάρι. Προχωράµε σε αυτό. 

Η Διεύθυνση Αγροτικής Πολιτικής και Τεκµηρίωσης και Διε-
θνών Σχέσεων του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης στο πλαί-
σιο της συνεδρίασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής στις 25 Ιανουαρίου ζήτησε από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή να δοθεί στα κράτη µέλη η δυνατότητα αύξησης
του ποσοστού των προκαταβολών των άµεσων ενισχύσεων και
ορισµένων µέτρων αγροτικής ανάπτυξης για το 2022. Αντίστοιχα
στο πλαίσιο του Συµβουλίου Υπουργών στις 21 Φεβρουαρίου η
ίδια υπηρεσία εξέφρασε την υποστήριξή της, προκειµένου να δι-
ευκολυνθεί η ρευστότητα των γεωργών µε αυξηµένες προκατα-
βολές.

Ο επιχειρησιακός σχεδιασµός της Γενικής Γραµµατείας Ενω-
σιακών Πόρων και Υποδοµών του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης για τη στήριξη του πρωτογενή τοµέα, συµπεριλαµβα-
νοµένης και της κτηνοτροφίας, περιλαµβάνει την αξιοποίηση
πόρων ύψους 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, οι οποίοι θα κατευθυν-
θούν σε σηµαντικές µεταρρυθµιστικές αναπτυξιακές δράσεις µε
ισχυρό περιβαλλοντικό και κοινωνικό πρόσηµο, ώστε ταυτόχρονα
να αποτελέσουν και οδικό χάρτη για τη νέα κοινή αγροτική πολι-
τική.

Τέλος, στην ανάταξη της εθνικής µας οικονοµίας µετά την πο-
λυετή οικονοµική κρίση και την κρίση της πανδηµίας, συµβάλ-
λουν σηµαντικά και οι πόροι που έχουν ήδη δεσµευτεί στο τρέχον
πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης 2014 - 2020, ύψους 7 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, που µεταφράζονται σε χιλιάδες επενδύσεις,
δηµόσιες και ιδιωτικές, που υλοποιούνται αυτή τη στιγµή στη
χώρα. 

Πέρα από τα ανακοινωθέντα µέτρα και αυτά που υλοποιούνται,
αναµένουµε τις επόµενες ηµέρες από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
την ανακοίνωση της εργαλειοθήκης, η οποία θα δώσει ίσως τη
δυνατότητα περαιτέρω µελέτης και την αξιολόγηση νέων παρεµ-
βάσεων. 

Αναµένουµε αυτές τις ανακοινώσεις και θα δούµε τι επιπλέον
δυνατότητες στήριξης των αγροτών και των κτηνοτρόφων υπάρ-
χουν.

Επιπρόσθετα να σας ενηµερώσω ότι ήδη αποφασίστηκε από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, κατόπιν αιτήµατος της Ελλάδας και
άλλων χωρών η ενεργοποίηση 500 εκατοµµυρίων ευρώ από το
αποθεµατικό κρίσεων. Αυτά σε πρώτη φάση για την Ελλάδα είναι
26 εκατοµµύρια ευρώ και δύναται και πιστεύω ότι θα αυξηθεί
αυτό το ποσό σηµαντικά. Ο πόλεµος έχει αλλάξει τα πάντα, αλλά
έχει αλλάξει και την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πλέον αντιµετωπίζουµε
αυτά τα προβλήµατα συλλογικά µε τους εταίρους µας και πιο
αποτελεσµατικά προς όφελος των εθνικών µας συµφερόντων. 

Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης θα συ-
νεχίσουµε να διεκδικούµε σε κάθε ευρωπαϊκό θεσµό την περαι-
τέρω στήριξη των αγροτών και των κτηνοτρόφων και θα
συνεχίσουµε να προβαίνουµε σε κάθε αναγκαίο µέτρο για την
ενίσχυσή τους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Καλή συνέχεια και στους δύο.
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 505/8-3-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Κίνδυνοι για τη λειτουργία και
ασφάλεια των συρµών ETR470 της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»». 

Κύριε Αρσένη, έχετε δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν από µερικές ηµέρες πιστοποιήθηκε από

τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων η νέα αµαξοστοιχία ETR470,
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µία από τις πέντε που θα δροµολογηθούν στη γραµµή Αθήνας -
Θεσσαλονίκης. Τα τρένα αυτά παρουσιάστηκαν από την «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» ως τα υπερσύγχρονα τρένα νέας εποχής που αναπτύσ-
σουν µεγάλες ταχύτητες, επιτυγχάνοντας σηµαντική µείωση του
χρόνου ταξιδιού. 

Ωστόσο σε άρθρο του ξένου και ελληνικού ηλεκτρονικού
τύπου διαβάζουµε ότι τα εν λόγω τρένα αποσύρθηκαν από τις
χώρες στις οποίες δοκιµάστηκαν, ενώ οι φορείς οι οποίοι διαχει-
ρίστηκαν τα τρένα αυτά στο παρελθόν, εκφράζουν εξίσου ση-
µαντικές επιφυλάξεις σχετικά µε την αξιοπιστία καθώς και τις
προδιαγραφές ασφάλειας. 

Συγκεκριµένα στις 11 Απριλίου 2006 ένα ETR470 που ταξίδευε
νότια από τη Στουτγκάρδη έπιασε φωτιά µέσα σε σήραγγα. Τη
χρονιά αυτή αποσύρθηκαν τα τρένα αυτά από τη γραµµή Μιλάνο
- Στουτγκάρδη. Μάιος 2011: ξέσπασε σε ένα ETR470 στην Ελβε-
τία πυρκαγιά, πέντε λεπτά πριν εισέλθει στη σήραγγα Γκόταρντ
µήκους δεκαπέντε χιλιοµέτρων. Το 2012 ένα ETR470 έπιασε
φωτιά στον κεντρικό σταθµό της Ζυρίχης. Οι ελβετικοί σιδηρό-
δροµοι δεν µπόρεσαν να διορθώσουν τα προβλήµατα των
ETR470 ακόµη και µετά από την αύξηση χρηµατοδότησης για
τον πλήρη έλεγχο της συντήρησης τους. Αφού απέτυχαν να τα
µεταπωλήσουν, τελικά τα αποσυναρµολόγησαν.

Ο ελβετικός τύπος ονόµασε τα ETR470, που εξυπηρετούσαν
τη γραµµή Μιλάνο- Ελβετία ως «τρένα βλάβης», καθώς παρου-
σίαζαν προβλήµατα, µε συνέπεια καθυστερήσεις, βλάβες και
ακυρώσεις δροµολογίων. Η «TRENITALIA» µετέφερε τα δικά της
πέντε στην πιο ήπια διαδροµή Ρώµη – Ρέτζιο - Καλάµπρια. 

Οι ενώσεις εργαζοµένων των δηµόσιων δρόµων του ελβετικού
οµίλου, σε κοινή ανακοίνωσή τους, αναφέρουν ότι από το 1993
που τέθηκαν σε λειτουργία τα τρένα ETR470 αντιµετωπίζουν τα
ίδια τεχνικά προβλήµατα, που δεν επιλύονται και ζητούν από την
εταιρεία να τα αποσύρει άµεσα και να τα αντικαταστήσει µε το
πιο αξιόπιστο τροχαίο υλικό, γιατί οι συνεχείς καθυστερήσεις και
ακυρώσεις λόγω βλαβών βλάπτουν την εικόνα του δηµόσιου σι-
δηρόδροµου. Η ανακοίνωση είναι του 2011. 

Θα ήθελα λοιπόν να µας εξηγήσετε, γιατί επιτράπηκε η επι-
λογή των εν λόγω επιλογή τρένων από την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για την
πιο σηµαντική σιδηροδροµική γραµµή της χώρας, ενώ έχουν
προκύψει σοβαρά προβλήµατα λειτουργίας και ασφάλειας στις
χώρες που αυτά δοκιµάστηκαν; Τι εγγυήσεις υπάρχουν για την
ασφάλεια εργαζοµένων και επιβατών; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Αρσένη.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Μι-
χάλης Παπαδόπουλος. 

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τρία λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-

δοµών και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εσείς το γνωρίζετε καλά ότι εµείς στην Κοζάνη είτε είµαστε

πρόσφυγες είτε Μακεδόνες δεν αφήνουµε να πέσει κάτω τίποτα,
οπότε θα µου επιτρέψετε για µερικά δευτερόλεπτα -αν και δεν
προβλέπεται- να βοηθήσω λίγο στην προηγούµενη ερώτηση τον
συνάδελφο, τον κ. Αρσένη και να του πω ότι οι κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας στήριζαν, στηρίζουν και θα στηρίζουν πάντα
τη γούνα και τους εργάτες της γούνας. 

Και όπως είπε ο Υφυπουργός προηγουµένως, πριν από δύο
µέρες βρέθηκα σε µία σύσκεψη στην Καστοριά, µε τον Δήµο
Βοΐου, τη Σιάτιστα, τη Γαλατινή και όντως, είναι γεγονός, ότι τα
προβλήµατα είναι τεράστια µε τη γούνα µετά τον πόλεµο. Δεν
είχαν ξανασυµβεί τέτοια πράγµατα στην Ελλάδα. Οι εγκληµατι-
κές ενέργειες που γίνονται και αυτά που ζούµε καθηµερινά στην
Ουκρανία δηµιουργούν τεράστια προβλήµατα στη γούνα. Δεν
είναι το 95%, είναι πάνω από 98% οι εξαγωγές της γούνας προς
τη Ρωσία και την Ουκρανία, ακόµα και διαµέσου τρίτων χωρών.
Παρ’ όλα αυτά όµως η Κυβέρνηση στήριξε τη γούνα, στήριξε
τους γουνεργάτες µε την επιστρεπτέα και βέβαια δεν πήρε καµία
τέτοια απόφαση να θανατωθούν τα ζωάκια, όπως έγινε στη
Δανία. 

Είναι υποχρέωση λοιπόν της Κυβέρνησης να ενισχύσει και να
στηρίξει όλο αυτό το έργο που υπάρχει, και τους εργάτες της
γούνας και τη γούνα. Και να είστε σίγουρος ότι θα το κάνει

άµεσα, γιατί έτσι επιβάλλεται.
Στα δικά µας τώρα. 
Κύριε Αρσένη, το θέµα της ασφάλειας των επιβατικών σιδηρο-

δροµικών µεταφορών αποτελεί µια από τις κύριες προτεραιότη-
τες του Υπουργείου µας. Είναι κρίµα να κινδυνολογείτε και να
τροµοκρατείτε τον κόσµο. 

Εν προκειµένω, υφίσταται ένα ευρωπαϊκό πλαίσιο προδιαγρα-
φών ασφαλείας, το οποίο καθορίζει µε ακρίβεια και σαφήνεια τις
απαιτήσεις ασφαλείας, τα υλικά κατασκευής ή και τις διαδικασίες
προκειµένου όλοι οι επιβάτες να ταξιδεύουν µε ασφάλεια. 

Συγκεκριµένα για το ζήτηµα της πυρασφάλειας, το οποίο ει-
πώθηκε στην ενότητα 4/2/10 του Ευρωπαϊκού Κανονισµού 1320
του 2014, µε τίτλο «Πυρασφάλεια και εκκένωση», καθορίζονται
µέτρα πρόληψης, µέτρα ανίχνευσης και κατάσβεσης πυρκαγιάς,
καθώς και απαιτήσεις για καταστάσεις έκτακτης ανάγκης και εκ-
κένωσης. 

Επιπλέον, το Ευρωπαϊκό Δίκαιο προβλέπει ανεξάρτητους ορ-
γανισµούς πιστοποίησης ασφάλειας, οι οποίοι διαθέτουν αποδε-
δειγµένα γνώση και πείρα στα θέµατα αυτά που εξετάζουν,
διαπιστωµένη στελέχωση µε εξειδικευµένους ανθρώπους, που
έχουν κατάλληλο εξοπλισµό, ελέγχονται από τα εθνικά και ευρω-
παϊκά όργανα, διαθέτουν πλήθος δικλείδων ασφαλείας και δια-
δικασιών που εξασφαλίζουν την ακεραιότητα των πιστοποιητικών
που εκδίδονται. 

Περαιτέρω, οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν το δι-
καίωµα να θεσπίσουν και εθνικούς κανόνες, προκειµένου να επι-
βάλουν επιπλέον διασφαλίσεις, δυνάµει των ιδιαίτερων χαρακτη-
ριστικών της κάθε σιδηροδροµικής υποδοµής. 

Κύριε Αρσένη, οι εθνικοί κανόνες δεν αναβαθµίζουν, αλλά ούτε
υποβαθµίζουν το ευρωπαϊκό επίπεδο ασφαλείας. Απλά, ευθυ-
γραµµίζουν τις απαιτήσεις µε ιδιαίτερα τεχνικά στοιχεία της σι-
δηροδροµικής υποδοµής κάθε χώρας. 

Όσον αφορά τα τρένα ETR470, για την ιστορία αναφέρω ότι η
συµφωνία µε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και η παραγγελία έγιναν την πε-
ρίοδο 2017 - 2018 από τη συγκεκριµένη εταιρεία. Τα τρένα αυτά
έχουν ελεγχθεί από ανεξάρτητους οργανισµούς πιστοποίησης,
οι οποίοι έχουν εκδώσει τα πιστοποιητικά επαλήθευσης, όπως
λέγονται, ύστερα από δοκιµές ότι αυτά τηρούν απόλυτα τις τε-
χνικές προδιαγραφές της διαλειτουργικότητας µε τους συναφείς
εθνικούς κανόνες. 

Η ανεξάρτητη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων στα πλαίσια
της αξιολόγησης του φακέλου έχει ελέγξει τα πιστοποιητικά
αυτά και έχει επιβεβαιώσει την πλήρη συµµόρφωση του οχήµα-
τος τόσο µε τις οδηγίες και τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης όσο και µε την εθνική νοµοθεσία, καθόσον αυτά διαθέ-
τουν την απαιτούµενη συσκευή αµµοδιασποράς, όπως λέγεται,
προκειµένου να αυξάνουν την τριβή µεταξύ του τροχού και της
σιδηροτροχιάς όταν και όπου χρειαστεί αυξηµένη πρόσκρουση
ο µηχανοδηγός. Στη συνέχεια, µε την υπ’ αριθµό 531 του 2002
απόφαση η ΡΑΣ εξέδωσε έγκριση για τη διάθεση και την αγορά
του οχήµατος από την «TRENITALIA». 

Σύµφωνα µε τα αναφερόµενα, λοιπόν, και µε το έγγραφό της
µε αριθµό πρωτοκόλλου 721, το οποίο το καταθέτω στα Πρα-
κτικά για να το χρησιµοποιήσετε, συµπερασµατικά, αυτή η Κυ-
βέρνηση δεν κάνει αποδεδειγµένα καµµία έκπτωση στα θέµατα
ασφάλειας των επιβατών. Αντιθέτως, κύριε Αρσένη, εφαρµόζει
το Ευρωπαϊκό Δίκαιο για την ασφάλεια των εργαζοµένων και των
επιβατών. Και αυτό πλέον έχει γίνει κατανοητό σε όλους. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Μιχαήλ Παπαδόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Για τις καθυστερήσεις και τα υπόλοιπα θα συνεχίσω στη δευ-
τεροµιλία µου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αν ο κ. Παπαδόπουλος θέλει να πει κάτι στους εργαζοµένους
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στην Καστοριά, να µας πει αν δεσµεύεται για βασικό µισθό για
τουλάχιστον έναν χρόνο στους άνεργους και εφάπαξ επίδοµα
στους µακροχρόνια ανέργους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πάµε στην ΤΡΑΙΝΟΣΕ. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Απλά να απαντήσω σε αυτό που

είπε και ο ίδιος. 
Δεν έχω κάποια ελπίδα ότι σας ενδιαφέρει πραγµατικά τι θα

γίνει µε τον κόσµο, γιατί είδα τι κάνατε στη δικιά σας εκλογική
περιφέρεια στους ανθρώπους που χάνουν τη δουλειά τους από
την απολιγνιτοποίηση χωρίς δίκαιη µετάβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε το, κύριε Αρ-
σένη, γιατί πάµε σε άλλα τώρα. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Όσο για την Καστοριά βέβαια δεν
ξεχνάµε το πώς σχεδιάζετε να κλείσετε το Νοσοκοµείο της Κα-
στοριάς ακριβώς µε βάση την έκθεση του Δήµου Κοζάνης, το
οποίο υιοθετεί η Κυβέρνησή σας, ότι θα υπάρχει ένα νοσοκοµείο
στην Κοζάνη και όλα τα άλλα θα είναι «ακτίνες», θα λειτουργούν
σαν ενισχυµένο κέντρο υγείας. 

Δεν είναι πολύ ειλικρινές αυτό που είπατε. Εγώ µαζί σας να κά-
νουµε κριτική στον ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά, πρώτον, µας λέτε ότι ήταν η
συµφωνία του ΣΥΡΙΖΑ το 2017 - 2018, η οποία να συµφωνήσουµε
ότι ήταν απαράδεκτη, και την στηρίζετε, οπότε µας λέτε ότι είστε
σε πλήρη συντονισµό µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. 

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-
δοµών και Μεταφορών): Απλώς ανέφερα πότε έγινε. Δεν στη-
ρίζω τίποτα. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Βέβαια, για να είµαστε ειλικρινείς,
η σύµβαση αυτή περιλάµβανε άλλα τρένα. Τα τετρακόσια ογδό-
ντα πέντε, όχι τα τετρακόσια εβδοµήντα. Να είµαστε λίγο ειλικρι-
νείς σε αυτή την Αίθουσα. 

Ανακατασκευασµένα είναι αυτά τα τρένα, δεν είναι καινούργια.
Τι έχει αλλάξει από τότε που έγινε το ατύχηµα στις στη γραµµή
Μιλάνο - Στουτγκάρδη το 2006; Τι έχει αλλάξει από τότε που
έγινε το ατύχηµα στη σήραγγα στην Ελβετία το 2011; Τι έχει αλ-
λάξει από τότε που έπιασαν φωτιά στον κεντρικό σταθµό της Ζυ-
ρίχης το 2012; Τι έχει αλλάξει; Δια µαγείας δηλαδή οι ελληνικές
αρχές βρήκαν ότι οι προδιαγραφές τους είναι µια χαρά; Μόνο
στις προηγµένες τεχνολογικά χώρες, που χρησιµοποιούν συνε-
χώς τον σιδηρόδροµο και έχουν τρένα και γραµµές ταχείας κυ-
κλοφορίας, εντοπίζονται τα προβλήµατα; Σε ποιες άλλες χώρες
αυτή τη στιγµή χρησιµοποιούν τα ETR470; Πείτε µας πού αλλού
χρησιµοποιούνται αυτή τη στιγµή και δεν αντιµετωπίζουν προ-
βλήµατα. 

Βλέπουµε ένα τρένο το οποίο δεν µπορούσε να πάει πουθενά
και βρήκαν -δεν ξέρω µε ποιες διαδικασίες- να το φέρουν στην
Ελλάδα, µε κίνδυνο για τους εργαζόµενους και τους επιβάτες. 

Σας ζητάω να προστατεύσετε τους εργαζόµενους και τους επι-
βάτες, αλλά και το µέλλον του δηµόσιου σιδηρόδροµου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Παπαδόπουλε,
έχετε τον λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-
δοµών και Μεταφορών): Κατ’ αρχάς, κύριε Αρσένη, πρέπει να
σας πω -και το λέω ενώπιον της Βουλής- ότι δεσµευόµαστε να
κάνουµε πολύ περισσότερα και διαφορετικά από αυτά που εί-
πατε όσον αφορά για την Καστοριά, για τη γούνα. 

Δεύτερον, θα ήθελα πραγµατικά να ασχοληθείτε µε το τι ση-
µαίνει Σχέδιο Δίκαιης Μετάβασης στη δυτική Μακεδονία και στις
λιγνιτικές περιοχές. Γιατί αν ασχοληθείτε, είµαι σίγουρος θα κα-
ταλάβετε πόσο χρήσιµη και ουσιαστική είναι η επόµενη µέρα µε
τη δίκαιη µετάβαση, την οποία µε στρατηγικό σχεδιασµό οργα-
νώνει η Κυβέρνηση.

Σχετικά τώρα µε το θέµα. Αναφέρθηκα στις ηµεροµηνίες όχι
για να συµφωνήσω ή να διαφωνήσω. Επίσης, ξέρετε πολύ καλά
ότι εγώ βρίσκοµαι στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών από
τον Σεπτέµβριο του 2021. Έπρεπε, όµως, να αναφερθώ στις ηµε-
ροµηνίες αυτές για να θυµόµαστε πότε έγιναν όλα αυτά και πώς
συνεχίζεται η εξέλιξη. Σας είπα τι πιστοποιήσεις έχουν πάρει τα
συγκεκριµένα τρένα. Δεν θα συνεχίσω, όµως, µε αυτό γιατί ο κα-
νόνας είναι ότι µας ενδιαφέρει η ασφάλεια των εργαζοµένων και
των πολιτών που µετακινούνται µε τα τρένα. 

Σχετικά µε το θέµα των καθυστερήσεων και των αποζηµιώ-

σεων που το θεωρώ κι αυτό επίσης σηµαντικό και είναι το δεύ-
τερο σκέλος της ερώτησής σας. Οι συµβάσεις για την παροχή
δηµόσιας υπηρεσίας στις σιδηροδροµικές γραµµές  συνάπτονται
µε τον Ευρωπαϊκό Κανονισµό 1370/2007 όπως ισχύει ακριβώς
µέχρι σήµερα. Τα δικαιώµατα των επιβατών, συµπεριλαµβανοµέ-
νων των αποζηµιώσεων, καθορίζονται από τον Ευρωπαϊκό Κανο-
νισµό 1371/2007. Αυτά είναι δύο ανεξάρτητα νοµικά κείµενα.
Αυτό σηµαίνει ότι οι αποζηµιώσεις δεν χρειάζεται να περιλαµβά-
νονται στις συµβάσεις παροχής δηµόσιας υπηρεσίας, όπως λέτε,
καθώς υφίσταται ειδικό νοµικό πλαίσιο µε αυτές. 

Ο Κανονισµός 1371, όπως και ο Υπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών, ο Κώστας Καραµανλής, είχε ενηµερώσει τη συνά-
δελφό µας και Βουλευτή την κ. Σακοράφα σε ανάλογη επίκαιρη
ερώτηση πριν από λίγο καιρό, δίνει τη δυνατότητα στα κράτη-
µέλη εξαίρεσης των σιδηροδροµικών επιχειρήσεων από την
εφαρµογή ορισµένων άρθρων. Ο ίδιος δε ο Κανονισµός δεν προ-
βλέπει όµως στη διαδικασία της εφαρµογής των παραπάνω εξαι-
ρέσεων να σταλούν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία δεν έχει
υποχρέωση να τις εγκρίνει, αλλά απλά να διατυπώσει τις παρα-
τηρήσεις της. Αρκετά κράτη-µέλη, κύριε Αρσένη, όπως η Γερµα-
νία, η Βουλγαρία, η Εσθονία, έχουν εφαρµόσει εξαιρέσεις
παρόµοιες µε αυτές που έχει η Ελλάδα. Πράγµατι, η χώρα µας
έχει εφαρµόσει εξαιρέσεις από το 2009 όταν η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ήταν
ακόµα στο δηµόσιο. Και µάλιστα -για τα Πρακτικά το αναφέρω
κι αυτό και µόνον- η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δεν κατήργησε καµµία,
ακόµη κι όταν η ΤΡΑΙΝΟΣΕ ιδιωτικοποιήθηκε. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι ο στόχος όλων όσων ασχολούνται µε
τα ζητήµατα των µεταφορών είναι να διεξάγονται απρόσκοπτα
και χωρίς καθυστερήσεις οι µεταφορές. Επίσης, στόχος θεωρώ
όλων µας αποτελεί η απόδοση των ευθυνών -εµείς αυτό κάνουµε
άλλωστε- για κάθε καθυστέρηση σ’ αυτόν που ευθύνεται προκει-
µένου ο πολίτης να αποζηµιώνεται µε τρόπο ξεκάθαρο και
άµεσο. 

Οι καθυστερήσεις εξαρτώνται άµεσα από τη συντήρηση µιας
σιδηροδροµικής γραµµής. Μια σιδηροδροµική υποδοµή που δεν
έχει συντηρηθεί σωστά χρειάζεται πολλαπλάσια χρήµατα και
πολύ χρόνο για να αποκατασταθεί. Τι σηµαίνει να συντηρηθεί
σωστά µια υποδοµή; Σίγουρα δεν σηµαίνει να αυξάνεται ο χρό-
νος διαδροµής Θεσσαλονίκης - Αλεξανδρούπολης από τεσσερά-
µισι ώρες το 2014 σε οκτώµισι ώρες ύστερα από υποτιθέµενη
συντήρηση που διενεργήθηκε το 2015 - 2019. 

Για να αποκαταστήσει, λοιπόν, το δίκτυο αυτό η σηµερινή Κυ-
βέρνηση ξεκίνησε ένα µεγάλο έργο µε αρκετά κονδύλια. Ο χρό-
νος για την διαφανή και απρόσκοπτη τήρηση των διαδικασιών
του διαγωνισµού και της ανάθεσης και αυτά τα χρήµατα βρίσκον-
ται σε µια δύσκολη συγκυρία η οποία περιλαµβάνει και τις συνέ-
πειες του COVID, όπως όλοι γνωρίζουµε. Θα πρέπει, λοιπόν, να
διαθέσουµε πολλαπλάσια χρήµατα για να αποκαταστήσουµε ένα
δίκτυο στο οποίο οι ελλείψεις συντήρησης στο πέρασµα του χρό-
νου αντιµετωπίζονται µε βραδυπορίες, δηλαδή µε µείωση του
ορίου ταχύτητας. Η πρακτική αυτή είναι αποδεκτή για έκτακτα
γεγονότα, αλλά όχι για µόνιµες καταστάσεις. 

Γι’ αυτό η Κυβέρνηση, κύριε Αρσένη, και ο Πρωθυπουργός ο
Κυριάκος Μητσοτάκης αντιµετωπίζει το θέµα µε σοβαρότητα και
όχι µε υπεκφυγές. Έχει προγραµµατίσει µεγάλα σιδηροδροµικά
έργα πολλών εκατοµµυρίων ευρώ. 

Συνοψίζοντας, η πολιτική µας αποδεικνύεται και µε έργα, ότι
εργάζεται για έναν ασφαλή, λειτουργικό σιδηρόδροµο. Αυτό
χρειάζεται η χώρα µας, αυτό χρειάζονται οι διασυνδέσεις µας µε
την Ευρώπη, χωρίς εντυπωσιασµό αλλά µε ουσία και υπευθυνό-
τητα προκειµένου να έχει ένα στόχο, ασφαλείς διαδροµές και να
µην ταλαιπωρούνται οι εργαζόµενοι και οι επιβάτες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.

Καλή συνέχεια και στους δύο. Δεν έχετε άλλη, κύριε Αρσένη.
Και πάµε στην επόµενη. Είναι η δεύτερη µε αριθµό 514/11-3-

2022 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ροδό-
πης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Η εκτίναξη του
κόστους παραγωγής και η ενεργειακή κρίση βάζουν θηλιά στον
πρωτογενή τοµέα της χώρας και υποθηκεύουν το µέλλον του». 
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Κύριε Αχµέτ, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα.
Ορίστε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κύριε Πρόεδρε, πριν αρχίσω µε την επίκαιρη

ερώτησή µου, θα ήθελα επειδή είναι σήµερα 21 Μαρτίου και είναι
η παγκόσµια ηµέρα κατά του ρατσισµού και επειδή υπάρχει πό-
λεµος στον κόσµο και θρηνούµε θύµατα και ο κόσµος πεινάει,
θα ήθελα να καταδικάσω και εγώ από τη µεριά µου κάθε συµπε-
ριφορά ρατσισµού. Μπορεί οι άνθρωποι να είναι διαφορετικοί
όλοι σε χρώµα, στη θρησκεία αλλά είναι οι ίδιοι ως άνθρωποι. 

Μετά από αυτή τη δήλωση που νοµίζω είναι πολύ επίκαιρη σή-
µερα 21 Μαρτίου και πρέπει να το τονίζουµε αυτό, θέλω να πε-
ράσω στην επίκαιρη ερώτηση.

Κύριε Υπουργέ, εδώ και πολλές φορές συζητάµε για τα προ-
βλήµατα των αγροτών. Και εγώ µε τη σειρά µου θα ήθελα να σας
πω ότι στην ανατολική Μακεδονία και Θράκη πριν ακόµα ξεσπά-
σει ο πόλεµος και δηµιουργηθεί αυτή η ενεργειακή κρίση είτε µε
το πετρέλαιο, είτε µε τα λιπάσµατα και τα φυτοφάρµακα, υπήρχε
ήδη µεγάλη φτώχεια και ήδη είχαν ξεφύγει οι τιµές. 

Όλοι οι κτηνοτρόφοι και οι αγρότες της ανατολικής Μακεδο-
νίας και Θράκης και της Ροδόπης, Ξάνθης, µαζευτήκαµε µπρο-
στά στην περιφέρεια και σας κοινοποιήσαµε µε κάποια αιτήµατα,
για τα οποία ουδέποτε όµως πήραµε απάντηση από εσάς. Και
µάλιστα η συντονιστική επιτροπή σας είχε ζητήσει και ραντεβού
προκειµένου να σας τα πει.

Ποια ήταν αυτά; Και θέλω σήµερα από το Βήµα της Βουλής
να µας απαντήσετε όσο συγκεκριµένα µπορείτε σε αυτά τα ερω-
τήµατα. 

Το πρώτο αίτηµα είναι η µείωση του κόστους παραγωγής µε
ενίσχυση στην αγορά εφοδίων, δηλαδή λιπάσµατα και φάρµακα.
Τώρα το πώς θα γίνει αυτή η µείωση και πώς θα αντανακλά
άµεσα στην τσέπη του αγρότη στη δευτερολογία µου θα πω την
άποψή µας, αφού σας ακούσω. Δεύτερον, ενίσχυση για την αγο-
ρά ζωοτροφών µε 150 ευρώ συγκεκριµένα ανά ζωική µονάδα. 

Τρίτο, επιστροφή του ειδικού φόρου πετρελαίου για το 2022
σε όλους και άµεση θέσπιση του φθηνού αγροτικού πετρελαίου,
ενεργοποιώντας την κάρτα πετρελαίου του τότε Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης, Κώστα Σκανδαλίδη, επί ΠΑΣΟΚ, που είχε
αρχίσει αυτή η διαδικασία. 

Τέταρτο, πλήρη και αναδροµική κατάργηση της ρήτρας ανα-
προσαρµογής στα αγροτικά τιµολόγια και στις µονάδες τυποποί-
ησης µεταποίησης. 

Πέµπτο, έναρξη πραγµατικής διαβούλευσης για το στρατηγικό
σχέδιο της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Διότι µε την παράταση
που πήρε η χώρα µας για επτά µήνες, πρέπει να κάτσουµε να
συζητήσουµε τι µπορούµε να κάνουµε για τη Θράκη και τη Ρο-
δόπη στη νέα ΚΑΠ. Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ.

Έκτο, δίκαιες και άµεσες αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ για φυ-
τική και ζωική παραγωγή. 

Έβδοµο, κατάργηση της υποχρεωτικής κατάθεσης ηλεκτρο-
νικών ενοικιαστηρίων µε αναγραφή του ΑΤΑΚ. 

Όγδοο, αξιοπρεπείς συντάξεις στους απόµαχους του πρωτο-
γενή τοµέα, στους αγρότες µας. Για να µην χρειάζεται αυτοί να
συνεχίζουν να δουλεύουν. Διότι όταν έχουν χαµηλά εισοδήµατα,
υποχρεούνται οι άνθρωποι προκειµένου να µεγαλώσουν ακόµα
και τα εγγόνια τους να εργαστούν στα χωράφια.

Εύλογα λοιπόν σας ρωτάµε: Ποια συγκεκριµένα µέτρα προτί-
θεστε να λάβετε για τα παραπάνω οκτώ αιτήµατα που είχε κατα-
θέσει τότε όλη η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης
σε εσάς ως Υπουργείο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς: Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Αχµέτ. Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Γιώργος Στύλιος. 

Κύριε Στύλιο, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα.
Ορίστε, έχετε τον λόγο για  τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, έχουµε µιλήσει πολλές φορές και εδώ, στη

Βουλή, όπου είναι ο χώρος που µπορούµε να έχουµε έναν διά-
λογο, και έξω, και στο Υπουργείο, αλλά και σε άλλους χώρους
εκτός του Υπουργείου και έχουµε τοποθετηθεί, και απαντήσει,
και µιλήσει για τα θέµατα και τα ζητήµατα τα οποία αφορούν τον

πρωτογενή τοµέα της πατρίδας µας και πιο συγκεκριµένα το κό-
στος της παραγωγής του και τον τρόπο µε τον οποίον βλέπουµε
το µέλλον και την εξέλιξη του πρωτογενή τοµέα. 

Απόρροια όλων αυτών των συζητήσεων, και των ερωτήσεων,
και των θεσµικών διαδικασιών είναι και το στρατηγικό σχέδιο για
τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική 2023 - 2027 -το αναφέρετε και
στην ερώτηση σας- το οποίο έχει κατατεθεί ήδη στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή προς έγκριση και µέσα από το οποίο περιµένουµε, και
προσδοκούµε, και εργαζόµαστε να υπάρξουν µεγάλες αλλαγές
σε σχέση µε τη διαδικασία παραγωγής. 

Είναι ένα σχέδιο το οποίο συγκροτήθηκε µετά από διαβού-
λευση σε διάφορα στάδια, ένα σχέδιο όπου υπήρξε σύµβουλος
που είχε αναδειχθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση, µια οµάδα
συµβούλων, όπου αναλύθηκαν οι αδυναµίες και τα προβλήµατα
της προηγούµενης προγραµµατικής περιόδου 2014 - 2020. Διορ-
θώσαµε πολλά από αυτά τα προβλήµατα και τις αδυναµίες και
προσδοκούµε να προχωρήσουµε από δω και στο εξής.

Το έχει πει και ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ο κ. Γεωρ-
γαντάς, το λέω κι εγώ τώρα, εδώ, µπροστά σε εσάς, δηµόσια και
ανοικτά ότι οι πόρτες του Υπουργείου µας είναι ανοιχτές σε
όλους όσους θέλουν, ενδιαφέρονται και έχουν να µας θέσουν
θέµατα και ζητήµατα που αφορούν τον πρωτογενή τοµέα, την
παραγωγή στη χώρα. Είµαστε ανοιχτοί και σε διάλογο και να δώ-
σουµε απαντήσεις, αλλά να βρούµε κυρίως λύσεις µε τις οποίες
θα γίνει πιο καλή η παραγωγή στη χώρα µας, θα βελτιώσουµε το
εισόδηµα των παραγωγών, θα αυξήσουµε την ποιότητα των προ-
ϊόντων µας, θα έχουµε ένα θετικό αποτέλεσµα. 

Η Κυβέρνηση έχει να αντιµετωπίσει µια σειρά από κρίσεις,
όπως η πανδηµία, η κλιµατική κρίση, η ενεργειακή κρίση, ο πό-
λεµος, οι τέσσερις µεγάλες κρίσεις, για να µην αναφερθώ και σε
άλλα που έχουν συµβεί. Σε όλα αυτά υπήρξε παρούσα. Τα δια-
χειρίστηκε και έδωσε απαντήσεις, και έδωσε λύσεις και προτά-
σεις συγκεκριµένες. 

Μπορώ να σας πω για τη δική σας περιοχή, για την ανατολική
Μακεδονία και Θράκη, για τα προγράµµατα που υλοποιήθηκαν
πριν τον πόλεµο. Αναφέροµαι στην ενίσχυση και τη στήριξη των
παραγωγών του πρωτογενή τοµέα. Αναφέροµαι µέσα από το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, από το Προσωρινό Πλαίσιο
Στήριξης, τα γνωστά µέτρα COVID που δόθηκαν σε παραγω-
γούς. Αναφέροµαι στην επιστρεπτέα προκαταβολή. Έχουν δοθεί
23 εκατοµµύρια ευρώ για την ενίσχυση µέσω της πανδηµίας -
µιλώ συνολικά για την ανατολική Μακεδονία και Θράκη- και 13,5
εκατοµµύρια ευρώ ως αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ λόγω του
«Ιανού», του παγετού την Άνοιξη του 2021 κ.λπ.. Είναι δύο ση-
µαντικά ποσά που αφορούν τη Θράκη. 

Να δούµε όµως συγκεκριµένα τα θέµατα που θέσατε. Θα
απαντήσω σε µερικά και στα υπόλοιπα θα επανέλθω και στη δευ-
τερολογία. Λοιπόν, σε σχέση µε την ενέργεια και το ενεργειακό
κόστος η Ελλάδα είναι η πρώτη ευρωπαϊκή χώρα που δηµιουργεί
Ειδικό Ταµείο Στήριξης για την Ενεργειακή Μετάβαση µε σκοπό
την επιδότηση της τιµολογητέας κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Έχουµε ήδη εξαγγείλει και εφαρµόζεται, καλύπτεται από
το Υπουργείο µας το 80% της αύξησης από τη ρήτρα αναπρο-
σαρµογής. Αυτό θα φανεί -φαίνεται- στα τιµολόγια του αγροτι-
κού ηλεκτρικού ρεύµατος. Το συνολικό ποσό αυτής της παρέµ-
βασης εκτιµάται στα 50 εκατοµµύρια ευρώ. 

Πλέον αυτής της παρέµβασης -µιλάω µόνο για το ρεύµα- οι
κάτοχοι αγροτικών τιµολογίων απαλλάσσονται από τις χρεώσεις
στον ΑΔΜΗΕ και ΔΕΔΔΗΕ και αναστέλλεται από 1η Νοεµβρίου
του 2021 ως 31 Μαρτίου του 2022 µε δυνατότητα παράτασης η
καταβολή χρεώσεων υπέρ κοινής ωφέλειας, τα γνωστά ΥΚΩ.

Έγινε η µείωση του ΦΠΑ στα λιπάσµατα από το 13% στο 6%.
Θα ψηφιστεί τις επόµενες ηµέρες διάταξη η οποία αφορά τον ει-
δικό φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο. Είχαµε κάνει την ανα-
κοίνωση ότι ένα ποσό της τάξης των 50 εκατοµµυρίων ευρώ θα
δοθεί και αφορούσε πάνω από διακόσιες είκοσι κατ’ επάγγελµα
αγρότες αυτούς οι οποίοι ήταν συµβεβληµένοι στις οµάδες πα-
ραγωγών τους νέους αγρότες και στη συµβολαιακή γεωργία.
Αυτό το ποσό επεκτάθηκε και έχει γίνει 60 εκατοµµύρια ευρώ. 

Με τη διάταξη που θα ψηφιστεί θα δοθεί εξουσιοδότηση να
υπάρξει κοινή υπουργική απόφαση του Υπουργείου Οικονοµικών
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και του δικού µας Υπουργείου όπου η φιλοσοφία θα είναι η εξής:
Θα δοθεί µε κριτήρια συγκεκριµένη επιδότηση σε αυτούς που
την έχουν µεγαλύτερη ανάγκη για το πετρέλαιο. Δεν θα είναι, δη-
λαδή, ένα µέτρο οριζόντιο. Θα είναι ένα µέτρο στοχευµένο µε
βάση τις δηλώσεις ΟΣΔΕ που έχουν γίνει την προηγούµενη πε-
ρίοδο, µε βάση τις εκτάσεις, µε βάση τις ανάγκες, διότι θέλουµε
να υπάρξει µία σωστή και δίκαιη κατανοµή, να βοηθηθούν οι πα-
ραγωγοί, να έχουµε και παραγωγές σηµαντικές και ικανές στη
χώρα για να καταφέρουµε µε αυτόν τον τρόπο και να εγγυη-
θούµε την επισιτιστική ασφάλεια της χώρας, αλλά να έχουµε και
τα προϊόντα τα διαθέσιµα και να είναι σε χαµηλές τιµές στο ράφι
για τον καταναλωτή. 

Έγινε παρέµβαση στο άτυπο Συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας
που προκλήθηκε από την Γαλλική Προεδρία όπου θέσαµε το
θέµα της εισβολής της Ρωσίας στην Ουκρανία. Καταδικάσαµε
την εισβολή και δηλώσαµε επίσηµα τη συµπαράσταση της χώρας
µας. Όλες οι ευρωπαϊκές χώρες από κοινού έθεσαν ζητήµατα
που αφορούν το κόστος ενέργειας και παραγωγής. Είναι προ-
βλήµατα που αφορούν όλη την Ευρώπη και δεν έχουν δηµιουρ-
γηθεί στην Ελλάδα µόνο. Εµείς θέσαµε συγκεκριµένα θέµατα και
ζητήµατα όπως αυτά τα οποία αναφέρατε εσείς πιο πριν. 

Σταµατώ εδώ και θα επανέλθω στη δευτερολογία για να απαν-
τήσω και στα υπόλοιπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας έδωσα τον επι-
πλέον χρόνο γιατί πρόκειται για ενεργειακή κρίση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Είναι πολλά τα θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τα οποία είναι πολύ
ενδιαφέροντα. Αλλά στη δευτερολογία να µην ξεφύγουµε πάλι,
σας παρακαλώ πολύ.

Ορίστε, κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε για τον διά-

λογο που έχουµε εµείς οι Βουλευτές και ότι οι πόρτες του
Υπουργείου είναι ανοιχτές και όντως σε αυτό συνοµολογώ και
εγώ. Κι επειδή ως Βουλευτής έχω την τιµή να εκπροσωπώ τη Ρο-
δόπη εδώ και τρεις τετραετίες, θέλω να πω ότι όντως αυτή η Κυ-
βέρνηση τουλάχιστον στις επίκαιρες ερωτήσεις έρχεται και
ανταποκρίνεται. Αυτό είναι πάρα πολύ θετικό και λειτουργεί θε-
σµικά, διότι είχαµε κι άλλα φαινόµενα στην προηγούµενη διακυ-
βέρνηση, όπου δυστυχώς δεν ερχόντουσαν οι περισσότεροι
Υπουργοί. 

Αφού κάνω αυτή την επισήµανση, για να είµαι δίκαιος ως προς
αυτό, θέλω να απαντήσω σε κάποια θέµατα που είπατε. 

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, µιλήσαµε για την Κοινή Αγροτική
Πολιτική. Είπατε ότι καταθέσατε τη στρατηγική πρόταση και η
Ευρώπη µάς έδωσε τη δυνατότητα µέχρι τον Ιανουάριο να κά-
νουµε κάποιες συµπληρώσεις. Θέλω να συµπεριλάβετε στην
πρότασή σας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη νέα Κοινή Αγρο-
τική Πολιτική τη Θράκη. 

Ξέρετε, έχουµε κάνει µια Ειδική Διακοµµατική Επιτροπή µέσα
στην οποία συµπεριλαµβάνονται πάρα πολλές προτάσεις. Μέσα
στις προτάσεις της Διακοµµατικής Επιτροπής για τη Θράκη και
την ανάπτυξη της Θράκης είναι και µια συγκεκριµένη πρόταση
δικιά µου, η οποία ενσωµατώθηκε µέσα στην επιτροπή και αφορά
στις µικρές καλλιέργειες στις ορεινές και µειονεκτικές περιοχές,
προκειµένου να έχουν µια στρεµµατική ενίσχυση. Η φιλοσοφία
είναι πάρα πολύ απλή: Οι περισσότεροι άνθρωποι έχουν µικρούς
κλήρους, είναι µικροί αγρότες, µέχρι είκοσι και τριάντα στρέµ-
µατα σε µονοκαλλιέργεια, είτε βάζουν καπνό είτε βάζουν οτιδή-
ποτε άλλο. Αποτέλεσµα αυτού οι ενισχύσεις να είναι µηδαµινές,
ιδίως στα καπνά. Και πώς θα διατηρήσουµε αυτούς τους ανθρώ-
πους στη γη τους και θα τους στηρίξουµε; Μόνο µε ειδική ενί-
σχυση µέσα στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είναι
συµβατό. Την πρόταση αν και την έχω καταθέσει στη διακοµµα-
τική, θα την καταθέσω πάλι σήµερα στα Πρακτικά της Βουλής
για να λάβετε γνώση.

Πέραν αυτού, όµως, στα άλλα προβλήµατα των αγροτών
πέραν της Θράκης, αλλά και της Θράκης βέβαια, είναι και αυτό
που είπατε ότι µειώσατε τον ΦΠΑ στα λιπάσµατα κ.τ.λ.. 

Κοιτάξτε, όµως, η αγορά των λιπασµάτων και των ζωοτροφών
έχει ολοκληρωθεί και µάλιστα µε τιµές 400% παραπάνω. Ο αγρό-

της σήµερα ζητά άµεσα να έχει µια ενίσχυση στην τσέπη του,
προκειµένου να αντεπεξέλθει, να βγει αύριο το πρωί στο χωράφι
του. 

Εδώ άκουσα ότι η κατάργηση του ειδικού φόρου για το πετρέ-
λαιο θα γίνει µε εισοδηµατικά κριτήρια. Αυτό είναι πολύ καλό και
το χαιρετίζω, αλλά προσέξτε να µην ωφεληθούν µόνο αυτοί που
κρατάνε βιβλία, δηλαδή οι επαγγελµατίες αγρότες, αλλά και οι
µικροί αγρότες να µην ξεχαστούν από την κατάργηση του ειδικού
φόρου πετρελαίου.

Επίσης, εµείς έχουµε σαν Κίνηµα Αλλαγής µια πιο ριζική πρό-
ταση, µια πιο άµεσα εφαρµοστέα πρόταση. Εµείς λέµε να επιδο-
τηθεί ο αγρότης στην αγορά του προϊόντος στο τιµολόγιο πάνω,
δηλαδή πηγαίνοντας να αγοράσει ένα λίπασµα, πηγαίνοντας να
αγοράσει µία ζωοτροφή, πηγαίνοντας να βάλει βενζίνη. Όπως
τώρα θεσπίστηκε η επιδότηση κάρτας για αγορά βενζίνης, έτσι
ακριβώς. Και πώς µπορεί να γίνει αυτό; Εφόσον δηµιουργήθηκε
ένα ειδικό ταµείο 500 εκατοµµυρίων ευρώ στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και θα ψηφιστεί την Τετάρτη -τα οποία είναι πάρα πολύ
λίγα, σε σύγκριση-, εκεί µπορεί να γίνει η κάρτα του αγρότη. Βέ-
βαια, πάλι µε κριτήρια οικονοµικά, ενισχύοντας τους µικρούς
αγρότες, να υπάρχει η χρηµατική επιδότηση µέσω αυτής της
κάρτας, προκειµένου να πάει άµεσα να αγοράσει το λίπασµά του,
το φάρµακό του ή το πετρέλαιό του και να βγει στο χωράφι να
καλλιεργήσει.

Η δική µας ρεαλιστική πρόταση είναι αυτή. Σαν Υπουργείο
πρέπει να δώσετε µάχη αύριο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για να
αυξηθεί το ποσό πέραν των 500 εκατοµµυρίων ευρώ -στην Ελ-
λάδα αντιστοιχούν 25, τίποτα δεν είναι-, για να αντιµετωπίσει η
Ευρώπη το θέµα της σίτισης µε σιτάρι και προκειµένου οι αγρό-
τες να ανακουφιστούν λόγω του πολέµου κι άλλα πολλά, να δη-
µιουργήσουµε µια ενίσχυση στον παραγωγό που έχει ανάγκη και
µε αυτή την καρτούλα, µ’ αυτόν τον τρόπο, να πηγαίνει να αγο-
ράζει σήµερα και να µην περιµένει µετά από τέσσερις, πέντε, έξι
µήνες να εισπράξει κάτι το οποίο είναι και αβέβαιο. 

Οπότε περιµένουµε και επ’ αυτού στη δευτερολογία σας την
άποψή σας.

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω το έγγραφο που σας προανέφερα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιλχάν Αχµέτ καταθέτει για τα

Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Αχµέτ.
Ορίστε, κύριε Στύλιο, έχετε κι εσείς τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Θυµίζω τα εξής: Αναφέρθηκα στις αποφάσεις, στα
µέτρα στήριξης για το ρεύµα. Αναφέρθηκα στις αποφάσεις και
στο τι περιµένουµε για τον ειδικό φόρο κατανάλωσης για το πε-
τρέλαιο, για τα καύσιµα. Αναφέρθηκα στα λιπάσµατα, στη µεί-
ωση του ΦΠΑ.

Περνάω τώρα στις ζωοτροφές. Αναφέρω ότι έχουµε ήδη υπα-
γωγή στον υπερµειωµένο συντελεστή ΦΠΑ 6% των ζωοτροφών
που προορίζονται για ζωική παραγωγή. Όπως ακούσαµε πριν
από λίγο από τον έτερο Υφυπουργό, ακόµα µια σειρά από άλλες
πρώτες ύλες οι οποίες δεν είχαν ενταχθεί µέχρι τώρα εντάσσον-
ται. Αυτές είναι η σίκαλη, η βρώµη, το µαλακό σιτάρι, το κριθάρι.
Οπότε δίνουµε µια ρευστότητα και µε αυτή τη µείωση στον ΦΠΑ.
Έχει εξαγγελθεί και θα εφαρµοστεί το επόµενο διάστηµα ότι θα
καλύψουµε το 4% του τζίρου για τις ζωοτροφές στα τιµολόγια
για το δεύτερο εξάµηνο του 2021, για το προηγούµενο έτος. 

Μένει, λοιπόν, να δούµε τι γίνεται και από εδώ και στο εξής, τι
θα γίνει το 2022, διότι ο πόλεµος είναι εδώ και είναι ακόµα σε
εξέλιξη. Η Ευρώπη µετά και από τη δική µας παρέµβαση, ανα-
κοίνωσε την περασµένη Παρασκευή, µόλις προχθές, ένα άλλο
προσωρινό πλαίσιο στήριξης 500 εκατοµµυρίων ευρώ, όπως ανα-
φέρατε, όπου η Ελλάδα λαµβάνει από εκεί 26 εκατοµµύρια ευρώ
και έχει τη δυνατότητα να συµπληρώσει αυτό το ποσό µε άλλα
26 εκατοµµύρια ευρώ από τον κρατικό, τον ελληνικό προϋπολο-
γισµό, από τα δικά µας χρήµατα. Άρα µιλάµε για 52 εκατοµµύρια
ευρώ.
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Δεν σταµατάµε όµως εκεί. Ζητούµε να αυξηθεί αυτό το προ-
σωρινό πλαίσιο των 500 εκατοµµυρίων, να διευρυνθεί περισσό-
τερο. Τούτη την ώρα που µιλάµε είναι σε εξέλιξη Συµβούλιο
Υπουργών Γεωργίας. Ο Υπουργός είναι στις Βρυξέλλες, είναι
έξω. Θα γυρίσει. Έχουν και αύριο συνεδρίαση. Αναµένουµε
αύριο τα αποτελέσµατα. Θα θέσει το θέµα που είπατε της αύξη-
σης του προσωρινού πλαισίου των 500 εκατοµµυρίων. Οπότε πε-
ριµένουµε και για την Ελλάδα να προκύψει και κάτι καλύτερο. 

Γι’ αυτά που έχουµε τώρα εδώ, τα 26 εκατοµµύρια συν άλλα
26 εκατοµµύρια που µπορούν να διατεθούν από τη δική µας τη
µεριά -και το λέω δηµόσια εδώ, µας ακούν οι παραγωγοί και οι
αγρότες µας-, σε πρώτη προτεραιότητα είναι τα λιπάσµατα, για
να λιπαίνουµε, για να µπορούµε να έχουµε παραγωγή, και οι ζωο-
τροφές, για να µπορούµε να έχουµε και στην κτηνοτροφία την
παραγωγή που αναµένουµε και έχει ανάγκη και η χώρα µας. Θα
έρθουµε στη συνέχεια να ανακοινώσουµε και να εξειδικεύσουµε.
Κάθε µέρα, κάθε εβδοµάδα, κάθε µήνα σταθµίζουµε τα δεδο-
µένα, παίρνουµε τα στοιχεία και, καταλαβαίνοντας το πρόβληµα
που υπάρχει και την ανάγκη, πάντοτε στο πλαίσιο των δυνατοτή-
των που έχουµε και βλέποντας και την εξέλιξη, πώς πάει, χωρίς
να εξαντλήσουµε δηλαδή από την αρχή όλους τους πόρους, εί-
µαστε εδώ για να βοηθούµε, να στηρίζουµε και να παρεµβαί-
νουµε.

Να πω και κάτι άλλο, που είναι χρήσιµο και ωφέλιµο. Αποφα-
σίστηκε ότι τα κτήµατα που είναι σε αγρανάπαυση, το γνωστό
«πρασίνισµα» δηλαδή, θα µπορούν να τα καλλιεργούν για τα επό-
µενα δύο χρόνια, χωρίς να χάσουν την ενίσχυση από την επιδό-
τηση για την αγρανάπαυση. Και αυτό είναι ένα άλλο µέτρο.
Μπορεί κάποιοι να θεωρούν ότι δεν είναι αρκετό, αλλά πι-
στεύουµε ότι είναι µία σηµαντική βοήθεια. 

Θέλω να θυµίσω ότι από την Κοινή Αγροτική Πολιτική και το
µεταβατικό πρόγραµµα 2021-2022 έχουµε βγάλει ένα ποσό της
τάξης των 31 εκατοµµυρίων ευρώ, ούτως ώστε να στηρίξουµε
την παραγωγή κτηνοτροφικών φυτών και να καταφέρουµε µε
αυτόν τον τρόπο να βοηθηθεί και να ενισχυθεί περισσότερο η
κτηνοτροφία της πατρίδας µας. 

Θέλω να θυµίσω ότι υπάρχουν µια σειρά από µέτρα µόνιµα, τα
οποία έχουν ψηφιστεί από αυτή την Κυβέρνηση, την Κυβέρνηση
Κυριάκου Μητσοτάκη: Μείωση κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες
των ασφαλιστικών εισφορών για τους εργαζόµενους των αγρο-
τικών επιχειρήσεων. Νέα φορολογική κλίµακα για τα φυσικά πρό-
σωπα και τους κατ’ επάγγελµα αγρότες, µε συντελεστές που
ξεκινούν από το 9% αντί για το 22%. Μείωση του φόρου των
αγροτικών επιχειρήσεων από το 28% στο 22%. Μείωση της προ-
καταβολής φόρου στο 80% για τα νοµικά πρόσωπα και στο 55%
για τα φυσικά πρόσωπα που ασκούν αγροτική δραστηριότητα.
Αναστολή πληρωµής της εισφοράς αλληλεγγύης. Μείωση της
φορολογίας στο 10% των κερδών των συλλογικών αγροτικών
σχηµάτων. Εξαίρεση από την υποχρέωση καταβολής τέλους επι-
τηδεύµατος για τους αγρότες κανονικού καθεστώτος. Μη επι-
βολή συµπληρωµατικού ΕΝΦΙΑ στην αξία των αγροτεµαχίων και
φυσικών προσώπων, συνεπώς και των αγροτών.

Και έχουµε και µια σειρά άλλα µέτρα από το Πρόγραµµα Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, όπως είναι το Πρόγραµµα των Νέων Αγροτών
- Νέων Γεωργών. Διπλασιάσαµε το ποσό. Τρέχουµε την αξιολό-
γηση, για να έχουµε τα αποτελέσµατα πολύ γρήγορα, µέσα στον
ερχόµενο Μάιο. Συνολικά ο προϋπολογισµός ήταν 420 εκατοµ-
µύρια και δωδεκάµισι µε δεκατρείς χιλιάδες θα επωφεληθούν
από το συγκεκριµένο µέτρο. Ακολουθεί το Ταµείο Ανάκαµψης,
τα σχέδια βελτίωσης, η µεταποίηση, µία σειρά προγραµµάτων.
Και πάλι θα µετράµε τα αποτελέσµατα, θα βλέπουµε τις ανάγκες
και είµαστε εδώ για να ανταποκριθούµε.

Βεβαίως θα έρθουµε και στη Θράκη. Μου έχει απευθύνει επί-
σηµη πρόσκληση και ο Περιφερειάρχης Ανατολικής Μακεδονίας
και Θράκης, ο κ. Μέτιος. Η απάντηση είναι θετική και από εµένα
και από τον Υπουργό. Θα έρθουµε να µιλήσουµε από κοντά, διά
ζώσης µε τους αγρότες. Θα φέρουµε και στελέχη του Υπουρ-
γείου, για να δώσουµε και τεχνικές απαντήσεις. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.

Προχωράµε στη δέκατη τέταρτη µε αριθµό 521/14-3-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Πορεία υλοποίησης
έργων αγροτικής ανάπτυξης στην Περιφερειακή Ενότητα Αργο-
λίδας».

Κύριε Πουλά, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, η περίοδος που

διανύουµε είναι πολύ κρίσιµη για την πορεία και το µέλλον του
αγροτικού τοµέα της χώρας. Τα προβλήµατα των αγροτών είναι
πάρα πολλά και λόγω της ενεργειακής κρίσης, της έλλειψης των
ζωοτροφών, της αύξησης του κόστους των λιπασµάτων, της αύ-
ξησης του κόστους στα φυτοφάρµακα. Για όλα αυτά που σας
ανέφερα δεν λέω ότι η Κυβέρνηση δεν έχει λάβει µέτρα. Έχει
λάβει µέτρα, αλλά δεν επαρκούν. 

Ερχόµαστε τώρα στο θέµα που καίει την Αργολίδα. Για να
έχουµε µείωση του κόστους παραγωγής, θα πρέπει κάποια
στιγµή το νερό -και το νερό υπάρχει αυτή τη στιγµή στην Αργο-
λίδα στις πηγές του Αναβάλου- να φτάσει όσο το δυνατόν µε λι-
γότερο κοστολόγιο, αλλά να γίνουν και τα έργα, για να το
γεύονται όλοι οι αγρότες της Αργολίδας.

Πρόσφατα κάνατε µία σύσκεψη στο Υπουργείο, στη Γενική
Γραµµατεία Ενωσιακών Πόρων και Υποδοµών για τα θέµατα ανά-
πτυξης του Νοµού Αργολίδας, και εκεί κατά τη διάρκεια της σύ-
σκεψης συζητήθηκαν τέσσερα θέµατα:

Πρώτον, η αναβάθµιση του κεντρικού αντλιοστασίου του Ανα-
βάλου. Για την ασφαλή και ευέλικτη λειτουργία του σας είπαν ότι
θα πρέπει να προβείτε σε αντικατάσταση ενός αντλητικού συγ-
κροτήµατος. Αυτή η πρόταση θα υποβληθεί σε πρόσκληση στο
Περιφερειακό Πρόγραµµα Ανάπτυξης.

Το δεύτερο αφορούσε τη µεταφορά και τη διανοµή νερού από
τα δίκτυα Αναβάλου σε Κουτσοπόδι, σε Μυκήνες, Μοναστηράκι,
Φίχτια, Χώνικα, Αεροδρόµιο, Ελληνικό και στον Δήµο Μιδέας του
Νοµού Αργολίδας.

Το τρίτο ήταν η πορεία της πράξης «Κατασκευή έργων µετα-
φοράς και διανοµής νερού άρδευσης από τα δίκτυα Αναβάλου
στους Δήµους Ασκληπιείου και Επιδαύρου» και συζητήθηκε η
όδευση του αγωγού µεταφοράς εκτός των οικισµών των δύο κοι-
νοτήτων, της Νέας Τίρυνθας και του Αγίου Ανδριανού, το αν δη-
λαδή θα πρέπει να αλλάξει η όδευση του αγωγού.

Και το τελευταίο ήταν για το έργο µεταφοράς νερού του Ανα-
βάλου στην Ερµιονίδα.

Θα ήθελα να µας ενηµερώσετε για αυτά, γιατί καλές είναι οι
συσκέψεις να γίνονται σε κλειστά γραφεία, αλλά ο λαός της Αρ-
γολίδας περιµένει να ακούσει από εσάς τι µέλλει γενέσθαι µε
αυτό το περιβόητο έργο του Αναβάλου, που έχει ξεκινήσει από
το 1970 και ακόµα νερό δεν έχει φτάσει στον τόπο που πρέπει.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Θα σας απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων κ. Γεώργιος Στύλιος. 
Ορίστε, κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, θέτετε ένα θέµα που αφορά την Αργολίδα,

έναν νοµό παραγωγικό, πολύ σηµαντικό για την καλλιέργεια ενός
µεγάλου µέρους από τα προϊόντα που παράγονται στη χώρα µας
κι έναν νοµό µε πολύ καλή και αξιόλογη οργάνωση παραγωγών,
που εµείς θέλουµε να τους στηρίξουµε και να τους βοηθήσουµε.
Όχι όµως µόνο την Αργολίδα. Σε όλη τη χώρα έχουµε χρηµατο-
δοτικά εργαλεία, τα οποία αξιοποιούµε και προσπαθούµε να
αξιοποιήσουµε κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο, ούτως ώστε
να κατασκευαστούν έργα αρδευτικά, εγγειοβελτιωτικά. Διότι οι
µελέτες µάς έχουν δείξει ότι η σωστή εκµετάλλευση του νερού
και η ορθή διαχείρισή του µπορεί να µας βοηθήσει να έχουµε ως
30% αύξηση στην παραγωγή. Αυτό σηµαίνει πιο µεγάλες ποσό-
τητες, σηµαίνει καλύτερη ποιότητα, σηµαίνει περισσότερα χρή-
µατα για τον αγρότη, για τον παραγωγό, σηµαίνει χρήµατα στην

10256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ελληνική οικονοµία.
Τώρα σας λέω το εξής και το λέω προκαταβολικά. Θα δώσω

απαντήσεις σε όλα όσα θέσατε, και στην πρωτολογία και στη
δευτερολογία µου. Πιστεύω ότι θα µου δώσει και ο κύριος Πρό-
εδρος λίγο χρόνο παραπάνω. Σας λέω όµως ότι, όπως είπα και
πριν, οι πόρτες του Υπουργείου είναι ανοιχτές, είµαστε στη διά-
θεσή σας και εµείς από την πολιτική ηγεσία, αλλά και εσείς έχετε
το δικαίωµα ως Βουλευτής και να απευθυνθείτε και να συναντη-
θείτε και να έχετε ενηµέρωση πιο λεπτοµερή, πιο εκτενή, πιο ανα-
λυτική για όλα τα ζητήµατα που θέσατε.

Πάµε, λοιπόν, τώρα στο δεύτερο, στο έργο µε τίτλο: «Μετα-
φορά και διανοµή νερού άρδευσης από δίκτυα Αναβάλου σε
Κουτσοπόδι, Μυκήνες, Μοναστηράκι, Φίχτια, Χώνικα, Αεροδρό-
µιο, Ελληνικό και Δήµο Μιδέας του Νοµού Αργολίδας». 

Το αντικείµενο του συγκεκριµένου έργου -θέλω να τα πω να
καταγραφεί στα Πρακτικά και να µας ακούσουν και οι αγρότες
στην Αργολίδα- αφορά την κατασκευή δευτερευόντων αγωγών,
έργων προσαγωγής και αντλιοστασίων, µε σκοπό τη µεταφορά
νερού προς άρδευση στο αργολικό πεδίο και ειδικότερα στις πε-
ριοχές που ανέφερα παραπάνω. Με το συγκεκριµένο έργο ανα-
µένεται να εξυπηρετηθεί συνολικά επιφάνεια εξήντα χιλιάδων
στρεµµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα τα πω πολύ σύντοµα, κύριε Πρόεδρε.
Υπήρξε µια διακοπή στο συγκεκριµένο έργο το 2016 για µερι-

κούς µήνες, µε κάποια προβλήµατα που είχαν υπάρξει. Το έργο
εκτελείται, προχωράει κανονικά και αναµένεται -αυτό µάς λένε
οι τεχνικές υπηρεσίες- να ολοκληρωθεί µέχρι το τέλος του τρέ-
χοντος έτους. 

Υπάρχει όµως και ένα άλλο υποέργο, που περιλαµβάνει διά-
φορα υποέργα, και αναφέρω τον τίτλο: «Βελτιώσεις έργων µε-
ταφοράς και διανοµής νερού άρδευσης από δίκτυα Αναβάλου
σε Κουτσοπόδι, Μυκήνες, Μοναστηράκι, Φίχτια στην Αργολίδα».
Το συγκεκριµένο έργο έχει προϋπολογισµό 7.896.000 ευρώ, πε-
ρίπου 8 εκατοµµύρια, και βρισκόµαστε στη φάση κατακύρωσης
της σύµβασης µε τον ανάδοχο. Η σύµβαση προβλέπει ότι το
έργο θα έχει ολοκληρωθεί µέχρι το 2023. 

Αν αθροίσουµε συνολικά γι’ αυτό το έργο που αναφέραµε πριν
την κατασκευή, βγαίνει ένα ποσό πάνω από 14 εκατοµµύρια
ευρώ. Η πρώτη φάση κλείνει φέτος. Για τη δεύτερη φάση θα
πάµε µέχρι το 2023. Τώρα υπογράφεται η σύµβαση.

Στην «Κατασκευή έργων µεταφοράς και διανοµής νερού άρ-
δευσης από δίκτυα Αναβάλου στους Δήµους Ασκληπιείου και
Επιδαύρου του Νοµού Αργολίδας» το αντικείµενο της εργολα-
βίας αφορά καλλιεργούµενες περιοχές του Δήµου Επιδαύρου,
οι οποίες αντιµετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα άρδευσης. Προ-
βλέπεται να εξυπηρετηθούν εκτάσεις στις περιοχές Αγίου Δηµη-
τρίου, Αρκαδικού, Ασκληπιείου, Δήµαινας, Παλαιάς και Νέας
Επιδαύρου, συνολικής καλλιεργήσιµης έκτασης είκοσι χιλιάδων
στρεµµάτων. Συνολικά µάς λένε ότι είναι είκοσι επτά χιλιάδες
τριακόσια στρέµµατα. Το συγκεκριµένο έργο έχει µήκος 31,9 χι-
λιόµετρα. Το έργο έχει εκτελεστεί µέχρι σήµερα σε ποσοστό
50%. Το αναφέρατε και εσείς. Λόγω άλλων έργων -δεν τα ανα-
λύουµε τώρα εδώ- που δεν αφορούν τα αρδευτικά, είναι άλλου
τύπου έργα, µπορεί να υπάρξει µια τροποποίηση της αρχικής µε-
λέτης. Θα περάσει από γνωµοδοτικό συµβούλιο στο Υπουργείο
µας και, αφού εγκριθεί η τροποποίηση, θα συµπεριληφθεί και θα
συνεχιστεί και το έργο. 

Το υπόλοιπο τµήµα της σύµβασης και του έργου που προβλέ-
πεται συνεχίζεται κανονικά. Μίλησα µόνο για την αλλαγή. Δεν την
αναλύουµε πιο πολύ εδώ. Αν θέλετε, να τα πούµε και σε άλλη πε-
ρίσταση.

Λοιπόν, να σταµατήσω εδώ και να επανέλθω στη δευτερολογία
µου µε τα υπόλοιπα και µε την πρώτη ερώτηση και την τελευταία
που θέσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ. 
Ορίστε, κύριε Πουλά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά το πρώτο

έργο, αυτό που αναφέρατε στο αντλιοστάσιο του Αναβάλου.
Εκεί, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, υπάρχει µια αντλία, η οποία

αυτή τη στιγµή είναι σε λειτουργία και βγάζει περίπου δέκα χι-
λιάδες κυβικά µέτρα νερού την ώρα. 

Οι άλλες δύο αντλίες που υπάρχουν και οι οποίες είναι από
παλαιότερη εργολαβία δεν είναι σε καλή κατάσταση και χρειάζε-
ται άµεσα να γίνει αυτό το έργο, για να µη µείνει κάποια στιγµή
η Αργολίδα χωρίς νερό. Διότι, αν δεν έχεις αντλιοστάσιο να αντ-
λήσεις το νερό, σου χαλάσει η βασική αντλία που βγάζει τις δέκα
χιλιάδες κυβικά µέτρα, δεν θα έχεις νερό να ποτίσει η Αργολίδα.
Τελειώσαµε µε το πρώτο έργο. 

Όσον αφορά τώρα το δεύτερο, θα έλεγα ότι το έργο αυτό έχει
έξι υποέργα. Το πρώτο υποέργο -για να σας δώσω να καταλά-
βετε αυτό που αφορά τη διανοµή νερού στο Κουτσοπόδι, στις
Μυκήνες, στο Μοναστηράκι- έχει προκηρυχθεί, έχει συµβασιο-
ποιηθεί στις 27-6-2011, µε αρχικό ποσό σύµβασης 8.200.000
ευρώ. Μέχρι σήµερα έχουµε δαπανήσει 600.000 ευρώ παραπάνω
από τον αρχικό προϋπολογισµό και λέµε ότι, καλώς εχόντων των
πραγµάτων, θα τελειώσει στις 27-12-2022. Και εγώ διαπιστώνω
ότι µε αυτά που έχει ακόµα αυτό το συγκεκριµένο έργο -έχει
πάρα πολλά θέµατα- δεν είµαι σίγουρος ούτε στο τέλος του 2022
θα έχει τελειώσει. 

Όσον αφορά τώρα την εξέλιξη του έκτου υποέργου, που
αφορά την περιοχή από Μοναστηράκι - Μυκήνες - Φίχτια και µία
περιοχή µεγάλη του Κουτσοποδίου, η οποία εκεί αρδεύει περί-
που γύρω στις δεκαεπτά χιλιάδες στρέµµατα, µε πορτοκαλεώνες
τα περισσότερα, αυτό, λοιπόν, το έργο έχει δηµοπρατηθεί εδώ
και έναν χρόνο και δεν έχει γίνει τίποτα. Κάτι συµβαίνει.

Τώρα, όσον αφορά το τρίτο έργο, αυτό που λέµε για το πού
πάει το νερό στον Δήµο Ασκληπιείου και στην Επίδαυρο, το έργο
έχει πρόβληµα, γιατί περνάει µέσα από δύο οικισµούς και αυτό
θα πρέπει να το δείτε, θα πρέπει να γίνει µια νέα µελέτη, µια νέα
χάραξη, για να µπορέσει να περπατήσει. Γιατί και αυτό έχει συµ-
βασιοποιηθεί το 2017 και θα πάµε πάλι σε παρατάσεις και παρα-
τάσεις. 

Όσον αφορά το άλλο έργο, το µεγάλο, που πηγαίνει προς Ερ-
µιονίδα, σε αυτό δεν έχει γίνει ακόµα τίποτα. Δεν έχουµε -εγώ
προσωπικά δεν έχω- καµµία πληροφόρηση.

Και το βασικότερο που θέλω να σας πω είναι τα κίνητρα που
πρέπει να δοθούν στους ΤΟΕΒ για ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Αυτό θα πρέπει να είναι πρωταρχική σπουδή του Υπουρ-
γείου, γιατί αυτή τη στιγµή, µε τόσα πολλά έργα που γίνονται
εκεί, το κόστος για τη µεταφορά του νερού είναι δυσβάσταχτο.
Οι αγρότες δεν θα µπορούν να πληρώσουν. Το ξέρετε πολύ
καλά. 

Και µάλιστα, όταν θέλεις να ανεβάσεις το νερό από τα εκατό
µέτρα στα τριακόσια, στα τετρακόσια µέτρα, είναι πρόβληµα.
Εκεί θα πρέπει να δούµε συνολικότερα όλο το κόστος, γιατί στην
Επίδαυρο, για παράδειγµα, δεν έχουν προβλεφθεί τα δευτε-
ρεύοντα δίκτυα. Θα φτάσει το νερό σε ένα σηµείο. Και µετά, από
εκεί και πέρα, πού θα πάει, αν δεν έχεις φτιάξει τα δευτερεύοντα
δίκτυα, που είναι άλλα τόσα χρήµατα; Αυτά πρέπει να τα προ-
βλέψουµε από τώρα, ώστε να προχωρήσει το έργο κανονικό-
τατα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Στύλιο,

έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα δώσω ορισµένα στοιχεία για το πρώτο έργο που αναφέ-

ραµε. Να πω ότι το έργο έχει ενταχθεί όντως, όπως είπατε, από
το 2016 και η πράξη περιλαµβάνει µια σειρά από υποέργα. Ο
προϋπολογισµός είναι περίπου εκεί που είπατε εσείς, στα
8.600.000 ευρώ και πολύ γρήγορα λέω ότι για την Αρχαιολογία
έχουν προβλεφθεί 450.000 ευρώ, για απαλλοτριώσεις 750.000
ευρώ, για έργα ΔΕΗ 500.000 ευρώ και για αποζηµιώσεις άλλες
500.000 ευρώ. Γι’ αυτόν τον λόγο στο τέλος καταλήγουµε να
έχουµε έναν προϋπολογισµό που είναι γύρω στα 7.800.000
ευρώ. Σας το λέω, λοιπόν, και σας ενηµερώνω ότι γι’ αυτό αθροί-
σαµε και είπαµε πάνω από 14 εκατοµµύρια. 

Το πρώτο έργο θα τελειώσει το 2022, στο τέλος αυτού του
χρόνου. Για το δεύτερο έργο, που είναι τα υπόλοιπα 7-8 εκατοµ-
µύρια, υπογράφεται η σύµβαση και δώσαµε χρόνο ολοκλήρωσης
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µέχρι το 2023. Αυτό το έργο, το δεύτερο τµήµα, η δεύτερη φάση,
η υποβολή των προσφορών πραγµατοποιήθηκε τον Ιούλιο του
2021. Το έργο υπογράφηκε το 2019, έγινε η αποσφράγιση των
προσφορών. Μόλις τον Σεπτέµβριο του 2021 εκδόθηκε η από-
φαση περί επάρκειας των επανορθωτικών µέτρων για τον προ-
σωρινό ανάδοχο και εγκρίθηκε το πρακτικό της Επιτροπής
Δηµοπρασίας και γι’ αυτό είπα ότι αναµένεται να υπογράψουµε
και να προχωρήσουµε. Άρα πολύ πρόσφατα είχαµε την ολοκλή-
ρωση της δηµοπρασίας για τη δεύτερη φάση του πρώτου έργου
και γι’ αυτό πάει µέχρι το 2023.

Αναφερθήκατε πριν στη µελέτη για τα έργα µεταφοράς και
διανοµής νερού άρδευσης από τα δίκτυα Αναβάλου στον Δήµο
Ερµιονίδας Νοµού Αργολίδας. Έχετε δίκιο. Η περιοχή περιλαµ-
βάνει είκοσι δύο χιλιάδες στρέµµατα περίπου. Η µελέτη έχει εν-
ταχθεί στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Η
συγκεκριµένη µελέτη αφορά ένα ποσό της τάξης του 1.477.000
ευρώ και είµαστε σε διαδικασία ολοκλήρωσης του διαγωνισµού
για τη µελέτη για το δίκτυο στον Δήµο Ερµιονίδας.

Σε σχέση µε το µεγάλο έργο που αναφέρατε, αυτό έχει προ-
ϋπολογισµό 48 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ ο συνολικός του προϋπο-
λογισµός µαζί µε τα υποέργα, τις πράξεις, ανέρχεται σε 68
εκατοµµύρια ευρώ, µε συγχρηµατοδότηση από το Ευρωπαϊκό
Γεωργικό Ταµείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Είµαστε, λοιπόν, γι’ αυτό το µεγάλο έργο -αναφέρω πάλι τον
τίτλο: «Έργα µεταφοράς και διανοµής νερού άρδευσης από δί-
κτυα Αναβάλου στο Δήµο Ερµιονίδας Νοµού Αργολίδας»- στην
προέγκριση της δηµοπράτησης, για να προχωρήσουµε σε δεύ-
τερη φάση στην υλοποίησή του. 

Αναφέρατε επίσης κάτι πολύ σηµαντικό, τα αντλιοστάσια και
την ενεργειακή υποστήριξη των ΤΟΕΒ και των οργανισµών γενι-
κότερα. Αυτή τη στιγµή είναι σε εξέλιξη ανοικτή πρόσκληση από
το Υπουργείο και µιλώ για το µέτρο 431 µε τον τίτλο: «Υποδοµές
εγγείων βελτιώσεων για δηµόσια έργα», προϋπολογισµού κάτω
των 2,2 εκατοµµυρίων ευρώ.

Άρα έχουµε µια ανοικτή πρόσκληση, η οποία αφορά την αυτο-
διοίκηση Α’ και Β’ βαθµού. Αυτοί είναι οι δικαιούχοι και αυτοί µπο-
ρούν να κάνουν αίτηση. Είναι ανοικτή µέχρι τον Μάιο του 2022.
Έχουν χρόνο µπροστά, που µπορούν εκεί να υποβληθούν προ-
τάσεις. Προβλέπεται η αντικατάσταση αντλιοστασίων, προβλέ-
πονται επίσης οι επενδύσεις σε ενεργειακή απόδοση σε υφιστά-
µενη αρδευτική εγκατάσταση, άρα φωτοβολταϊκά, καθώς και η
αντικατάσταση του ηλεκτροµηχανολογικού εξοπλισµού. Με τα
φωτοβολταϊκά προβλέπεται ο συµψηφισµός παραγωγής ενέρ-
γειας µέσω του net metering, που στη συνέχεια αυτά τα συγκε-
κριµένα έργα θα δοθούν προς χρήση από τους ΤΟΕΒ και τους
ΓΟΕΒ, για να αναλάβουν και να έχουν την ευθύνη λειτουργίας
των συγκεκριµένων έργων.

Είµαι στη διάθεσή σας για να δούµε και άλλες λεπτοµέρειες
και βέβαια να ενηµερώσουµε και τις οµάδες παραγωγών και τον
κόσµο στην Αργολίδα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Θα συζητηθεί η δέκατη όγδοη µε αριθµό 528/14-3-2022 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνα-
νίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Άµεση καταβολή των ενισχύσεων στους παραγωγούς της Αιτω-
λοακαρνανίας».

Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, από την πανδηµία στην ακρίβεια, από την ακρί-

βεια στην ενεργειακή κρίση. Είναι πασιφανές ότι ο πρωτογενής
τοµέας πλήττεται συνεχώς και ουσιαστικές λύσεις έως σήµερα
δεν έχουν δοθεί. 

Σήµερα, λοιπόν, ο πρωτογενής τοµέας πλήττεται από τις τε-
ράστιες αυξήσεις στα αγροεφόδια, στην ενέργεια, σε βασικούς
παραγωγικούς συντελεστές. Η δε παραγωγή της Αιτωλοακαρνα-
νίας είναι αντιµέτωπη µε πρόσθετα προβλήµατα. Γιατί; Γιατί έρ-
χεται η πολιτεία µε νέα δεδοµένα και τους ανατρέπει τον προ-
γραµµατισµό τους. Συγκεκριµένα, ενώ υπέβαλαν κανονικά τις δη-

λώσεις στο ΟΣΔΕ για εκτάσεις που δήλωναν επί χρόνια και φαί-
νονταν οι εκτάσεις στο σύστηµα του ΟΠΕΚΕΠΕ ως επιλέξιµες,
τον Σεπτέµβριο του 2021 και εντελώς αιφνιδιαστικά έρχεται ο
ΟΠΕΚΕΠΕ και τους ανακοινώνει για τις εκτάσεις αυτές ότι δεν
είναι επιλέξιµες. Ταυτοχρόνως, το σύστηµα του ΟΣΔΕ έχει ήδη
κλείσει. Το αποτέλεσµα είναι τον Οκτώβριο του 2021 οι παραγω-
γοί να µην µπορούν να πληρωθούν την προκαταβολή των ενισχύ-
σεων και µε τεράστιες ανατροπές στον προγραµµατισµό τους.
Μάλιστα τα δεδοµένα στην Αιτωλοακαρνανία είναι οι εξήντα τέσ-
σερις χιλιάδες στρέµµατα στην περιοχή του Νεοχωρίου να µεί-
νουν εκτός ενισχύσεων.

Επιπλέον, να τονιστεί ότι, λόγω της αναδροµικότητας που δό-
θηκε στην απόφαση για τα έτη 2020-2021, πολλοί αγρότες κιν-
δυνεύουν να χάσουν οριστικά τα δικαιώµατά τους, αλλά και να
βρεθούν µε χρέη στο δηµόσιο και για ενισχύσεις που ουσιαστικά
είτε εισέπραξαν στο παρελθόν είτε δεν εισέπραξαν και φυσικά
µε πρόσθετες κυρώσεις.

Η απάντηση ως Υπουργείο που δώσατε, κύριε Υπουργέ, µετά
τις αντιδράσεις, ήταν ότι η πληρωµή των ενισχύσεων ήταν επιτυ-
χής και ότι οι διαφορές στο ύψος των ενισχύσεων ήταν απόρροια
κοινοτικών δεσµεύσεων και διασταυρωτικών ελέγχων της ΑΑΔΕ.
Ωστόσο εν τοις πράγµασι οι λόγοι περικοπής των ενισχύσεων πα-
ραµένουν άγνωστοι. Οι δε αγρότες έως σήµερα δεν είχαν καµµία
επίσηµη ενηµέρωση για την καταβολή των ενισχύσεών τους
καθώς και για τις όποιες αλλαγές στις επιλέξιµες εκτάσεις.

Κύριε Υπουργέ, εδώ θα πρέπει να τονιστεί ότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ είχε
υποχρέωση να τους ενηµερώσει µε βάση τις ευρωπαϊκές οδηγίες
και δεν το έκανε και οι αγρότες αγωνιούν και αναζητούν τι άλλαξε
και δεν πληρώθηκαν. Αναρωτιούνται φυσικά µέχρι και σήµερα
αυτές οι περικοπές αν συνδέονται µε το δίκτυο «NATURA». Μά-
λιστα σήµερα ανακοινώθηκαν οι πληρωµές που θα πραγµατοποι-
ηθούν αυτή την εβδοµάδα και οι παραγωγοί της Αιτωλοακαρ-
νανίας παραµένουν και πάλι εκτός. Δηλαδή, επί τέσσερις µήνες
το Υπουργείο επί της ουσίας αδιαφορεί.

Κατόπιν αυτών ερωτάσθε: Πόσες είναι οι συνολικές εκτάσεις
της Αιτωλοακαρνανίας, κύριε Υπουργέ, που έµειναν εκτός ενι-
σχύσεων και πού οφείλεται η διαφορά αυτή σε σχέση µε τα προ-
ηγούµενα έτη; Επίσης, σε ποιες ενέργειες θα προβείτε, ώστε να
πληρωθούν άµεσα οι ενισχύσεις των παραγωγών της Αιτωλοα-
καρνανίας, που κακώς ως σήµερα εν τοις πράγµασι το κράτος
δεν έχει πληρώσει;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κωνσταντόπουλε.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Γεώργιος Στύλιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να πω ορισµένα πράγµατα. Ο ΟΠΕΚΕΠΕ είναι ένας ορ-

γανισµός πληρωµών πιστοποιηµένος, µε µια ιστορία είκοσι χρό-
νων. Είναι ένας ευρωπαϊκός οργανισµός, που κάθε χρόνο επιτε-
λεί ένα µεγάλο -σε φορτίο, σε όγκο- και σηµαντικό έργο. Ποιο
είναι αυτό το έργο; Οι πληρωµές των ενισχύσεων και των επιδο-
τήσεων των Ελλήνων αγροτών και παραγωγών. Ένα ποσό της
τάξης των 2 δισεκατοµµυρίων κάθε χρόνο δίνεται και διανέµεται
στους Έλληνες αγρότες και παραγωγούς από τον συγκεκριµένο
οργανισµό. Δίνεται -είναι ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση- για να στη-
ρίξουµε την παραγωγή, για να την ενισχύσουµε, για να έχουµε
καλύτερα αποτελέσµατα ως πρωτογενής τοµέας, δευτερογενής
και να επωφεληθούµε στη χώρα µας. Για ποιον λόγο; Διότι ο συγ-
κεκριµένος τοµέας, ο αγροδιατροφικός, είναι αυτός που έχει την
ευθύνη για να θρέψει τους πολίτες και τον κόσµο µας.

Συγκεκριµένα, τι έχει συµβεί στην Αιτωλοακαρνανία; Το λέω
σε εσάς και µέσα από εσάς σε όλους τους αγρότες της δυτικής
Ελλάδας, της Ηπείρου και όλης της χώρας. Το θεσµικό πλαίσιο
που ισχύει για τον ΟΠΕΚΕΠΕ είναι το ίδιο που ίσχυε και τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Δεν έχει διαφοροποιηθεί. Δεν έχει αλλάξει ο
τρόπος µε τον οποίο ελέγχονται και δίνονται οι επιδοτήσεις και
οι ενισχύσεις.

Άρα, λοιπόν, έχουµε τους ίδιους κανόνες. Είναι κανόνες, όµως,
οι οποίοι αφορούν το Ενωσιακό Δίκαιο, την Ευρωπαϊκή Ένωση,
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αφορούν το Ελληνικό Δίκαιο, το θεσµικό δίκαιο, το δικό µας. 
Για το 2021 στην Αιτωλοακαρνανία έχουν πληρωθεί τα εξής:

Έχουµε τρεις ενισχύσεις, τρεις επιδοτήσεις. Έχουµε τη βασική
ενίσχυση, έχουµε ενισχύσεις για γεωργικές πρακτικές, επωφε-
λείς για το κλίµα και το περιβάλλον, το γνωστό «πρασίνισµα» και
έχουµε το καθεστώς των νέων γεωργών. Το 2021 δόθηκαν συ-
νολικά και για τις τρεις αυτές κατηγορίες επιδοτήσεων και
70.455.000 ευρώ. Αντίστοιχα για το 2020 για αυτές τις τρεις κα-
τηγορίες ενισχύσεων δόθηκαν 75.713.000 ευρώ.

Θέλω όµως εδώ να πούµε µια µεγάλη αλήθεια. Τι συµβαίνει;
Πρώτον, κάθε χρόνο και το 2019 και το 2018 και το 2017 και το
2020 και το 2021 και το 2022, θα έχουµε µία µείωση του ποσο-
στού κατά 2,09 επί της βασικής ενίσχυσης. Αυτό είναι σύµφωνα
µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό 1307 του 2013. Γίνεται, δηλαδή, συ-
νεχώς από το 2014 και µετά µέχρι σήµερα 2,09. Η βασική ενί-
σχυση µειώνεται. Δεύτερον, έχουµε µείωση όλων των δικαιωµά-
των στο ποσοστό που κρίνεται απαραίτητο για την κάλυψη των
αναγκών αναπλήρωσης του εθνικού αποθέµατος. Το συγκεκρι-
µένο ποσοστό για τα έτη 2020 και 2021 διαµορφώθηκε στο 2,5%.
Υπολογίζεται µε µια σειρά από παραµέτρους, δηµιουργείται µια
φόρµα, λαµβάνονται στοιχεία και δεν υπολογίζεται από πολιτι-
κούς. Υπολογίζεται από την υπηρεσία και αυτό δεν έχει αµφισβη-
τηθεί από κανέναν. Άρα, λοιπόν, λέµε η βασική ενίσχυση θα
µειώνεται 2,09 κάθε χρόνο και µειώνεται κάθε χρόνο. Υπολογί-
στηκε 2,05 για τα έτη 2020 και 2021. Άρα, λοιπόν, έχουµε µια δια-
φορά στα ποσά που ανέφερα πιο πριν 6,9, όταν το 4,6 είναι
δεδοµένο από την αρχή. 

Πού οφείλεται αυτή η διαφορά στα ποσά που αναφέρθηκα;
Δηλαδή, στο 7% από το 4,5% που είµαστε σήµερα; Σε αυτή τη
διαφορά περιλαµβάνονται τα εξής. Πρώτον, το ότι δεν έχουν
ολοκληρωθεί οι πληρωµές για το 2021 ακόµα και µέχρι σήµερα,
διότι δεν έχουν εξοφληθεί τα καθεστώτα, δεν έχει ακόµα εξο-
φληθεί µεγάλο µέρος των δικαιούχων του εθνικού αποθέµατος,
άρα και των δικαιούχων καθεστώτος νεαρής ηλικίας, µεγάλο
µέρος των δεσµεύσεων, λόγω µη καταχώρισης αποτελεσµάτων
ελέγχων, καθώς και όσοι είχαν υποβάλει ενστάσεις. Δηλαδή,
έχουµε ένα µέρος το οποίο δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµα, που
αφορά τους νέους του ειδικού καθεστώτος. Αφορά τους δια-
σταυρωτικούς ελέγχους, που τα αποτελέσµατά τους δεν έχουν
καταχωρισθεί στο σύστηµα ακόµα και δεν έχουν καταχωρισθεί
ακόµη τα αποτελέσµατα των ενστάσεων. Αυτό µάς δηµιουργεί
τη διαφορά την οποία είχαµε πιο πριν. 

Να δούµε όµως πολύ συγκεκριµένα τώρα για την Αιτωλοακαρ-
νανία. Κλείνω µε αυτό. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. Τι
έχει γίνει σε σχέση µε τις στρεµµατικές εκτάσεις. 

Το 2021 δηλώθηκαν εννιακόσιες χιλιάδες εννιακόσια σαράντα
ένα στρέµµατα και προσδιορίστηκαν µετά από τους επιτόπιους,
διοικητικούς, µηχανογραφικούς και διασταυρωτικούς ελέγχους
ότι είχαµε εννιακόσιες έντεκα χιλιάδες πεντακόσια σαράντα οκτώ
στρέµµατα. Άρα είχαµε µια διαφορά στην έκταση που βγήκε µη
επιλέξιµη περίπου είκοσι εννέα χιλιάδες στρέµµατα. Ας πούµε
τριάντα χιλιάδες στρέµµατα. 

Αντίστοιχα το 2020 δηλώθηκαν εννιακόσιες πενήντα επτά χι-
λιάδες επτακόσια τριάντα εννέα στρέµµατα και προσδιορίστηκαν
µετά από διασταυρωτικούς και διοικητικούς ελέγχους εννιακό-
σιες τριάντα πέντε χιλιάδες τριακόσια ογδόντα πέντε στρέµµατα.
Άρα η έκταση που αποκλείστηκε ως µη επιλέξιµη ήταν περίπου
είκοσι τρεις χιλιάδες στρέµµατα. Δηλαδή, κάθε χρόνο από αυτά
που δηλώνει ο αγρότης, ο παραγωγός, µε αυτό που προκύπτει
µετά τον διασταυρωτικό, επιτόπιο έλεγχο έχουµε µια διαφορά
περίπου είκοσι µε τριάντα χιλιάδες στρέµµατα. 

Αυτό εµφανίζεται να συµβαίνει. Εξήγησα τι έγινε µε τα ποσο-
στά. Εξήγησα τι ισχύει µε τα στρέµµατα. Θα έλθω στη δευτερο-
λογία µου να πω και πιο συγκεκριµένα για τα υπόλοιπα που
είπατε.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ.
Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι παραγωγοί της χώρας βλέπουν το εισόδηµά

τους να συρρικνώνεται και, αν όχι να συρρικνώνεται, πολλές
φορές το βλέπουν και να εξαφανίζεται. 

Στην Αιτωλοακαρνανία, την εκλογική µου περιφέρεια, που
κατά κόρον στηρίζεται στον πρωτογενή τοµέα, η κατάσταση είναι
τραγική και µάλιστα κάθε απόφαση του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης έχει άµεσο αντίκτυπο στην καθηµερινότητα των
αγροτών και των κτηνοτρόφων της Αιτωλοακαρνανίας. Σήµερα,
µάλιστα, µέσα στην πανδηµία, την ενεργειακή κρίση και το κύµα
ακρίβειας στα ύψη, µε τις αυξήσεις στις τιµές στα φυτοφάρµακα,
στα αγροεφόδια, στα λιπάσµατα, στις ζωοτροφές, στο πετρέλαιο
κίνησης και την ενέργεια στα ύψη, έρχεται το δηµόσιο και τους
ζητά αναδροµικά να επιστρέψουν τις ενισχύσεις που έλαβαν -και
εδώ αυτό θα ήθελα να απαντηθεί-, αλλά και πρόσθετα ποσά ως
κυρώσεις, λόγω των υπερβάσεων που τους καταλογίστηκαν. Και
τούτο φυσικά λόγω της µη επιλεξιµότητας των εκτάσεών τους.
Εδώ θα πρέπει να τονιστεί ότι πρόκειται για υπερβάσεις, για τις
οποίες δεν είχαν καµµία, µα καµµία, ενηµέρωση. 

Δεύτερον, κατά παράβαση της αρχής της δικαιολογηµένης εµ-
πιστοσύνης και της χρηστής διοίκησης, είναι αδιανόητο, κύριε
Υπουργέ, να τους καταλογίζονται υπερβάσεις και να τους επι-
βάλλονται πρόστιµα, όταν ο ΟΠΕΚΕΠΕ εδώ και µήνες δεν έχει
κάνει καµµία, µα καµµία, εκκαθάριση, µετά από τις ενστάσεις,
ώστε να συµπεριληφθούν στις πληρωµές. 

Εδώ τίθεται ένα ερώτηµα: Έχετε κάνει έλεγχο στον ΟΠΕΚΕΠΕ,
δεδοµένου ότι η διαδικασία δεν εφαρµόστηκε και είναι ενάντια
στους ευρωπαϊκούς κανονισµούς, για την κατανοµή των πόρων
στήριξης για τα έτη 2021 και 2022; Εδώ περιµένω την απάντησή
σας.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, κρατήστε αυτό: Η περικοπή των ενι-
σχύσεων των παραγωγών της Αιτωλοακαρνανίας δεν ήταν θέµα
απλά ΑΤΑΚ και διασταύρωσης των στοιχείων µε το Ε9. Διότι ολό-
κληρες εκτάσεις έχουν κριθεί ως µη επιλέξιµες, εκτάσεις που επί
χρόνια επιδοτούνταν κανονικά και φαίνονταν ως επιλέξιµες στο
ΟΣΔΕ. Δεν µπορεί δηλαδή η ίδια η πολιτεία να ανατρέπει όσα
µέχρι σήµερα ήξεραν οι αγρότες και µάλιστα αναδροµικά να
τους ζητά τα ρέστα και χωρίς καµµία ενηµέρωση. 

Δηλαδή, τι έγινε; Άλλαξε η πολιτεία άποψη και οι αγρότες
µέχρι σήµερα ήταν στο σκοτάδι; Μάλιστα κινδυνεύουν να απο-
λέσουν οριστικά τα δικαιώµατά τους, χωρίς να έχουν ενηµερωθεί
γιατί οι εκτάσεις τους αυτές θεωρήθηκαν µη επιλέξιµες. Αυτό θα
σηµαίνει για την περιοχή της Αιτωλοακαρνανίας καταστροφή.
Θέλω να το δείτε αύριο το πρωί στο Υπουργείο και να δώσετε
λύση. Ήδη τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αγρότες είναι
τεράστια. Τα γνωρίζετε. Οι κτηνοτρόφοι καταστρέφονται, τα λι-
πάσµατα έχουν τριπλασιαστεί, το καλαµπόκι από 18 λεπτά
έφτασε στα 40-45 λεπτά, το τριφύλλι 0,45 και η τιµή του πετρε-
λαίου έφθασε στα 2 ευρώ. 

Τα µέτρα που ανακοινώσατε ως Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ,
δεν επαρκούν. Ακόµα και η µείωση του ΦΠΑ στα λιπάσµατα γί-
νεται µε καθυστέρηση. Το ίδιο και οι ζωοτροφές.

Θα έλεγα ότι το ζήτηµα είναι πως πρώτα ζητούν να κληθούν
οι αγρότες να πληρώσουν και µετά να περιµένουν επιστροφή.
Αυτό δεν γίνεται. Δηλαδή τι θα πάρεις από αυτόν που δεν έχει;
Δεν µπορώ να καταλάβω. Οι αγρότες δεν µπορούν να ανταπο-
κριθούν και οι κτηνοτρόφοι, χωρίς να επιδοτηθούν για τις ζωο-
τροφές τους, δεν θα επιβιώσουν. Κρατήστε τα. 

Κύριε Υπουργέ, η αγροτική ανάπτυξη της χώρας χρειάζεται
σχέδιο, χρειάζεται καταβολή ενισχύσεων χωρίς προβλήµατα,
χρειάζεται περιφερειακά προγράµµατα -τα γνωρίζετε- προσαρ-
µοσµένα στα µέτρα για την αγορά. Μόνο έτσι η χώρα θα κατα-
φέρει να βγει από το αδιέξοδο της κρίσης. 

Τέλος, ο πρωτογενής τοµέας χρειάζεται τη στήριξη του Υ-
πουργείου. Οι παραγωγοί της Αιτωλοακαρνανίας βιώνουν µια
πλήρη ανατροπή στο εισόδηµά τους. Δώστε λύση τώρα, µε την
καταβολή των ενισχύσεων που δικαιούνται και µέχρι σήµερα
έχουν στερηθεί, γιατί αργότερα θα είναι αχρείαστη, µιας και δεν
θα υπάρχει προοπτική αντιµετώπισης των όσων σήµερα ο κό-
σµος µέσα στην ενεργειακή κρίση και την ακρίβεια βιώνει.

Άλλωστε, επειδή σας γνωρίζω πολύ καλά, έχω να πω ότι η στή-
ριξη του πρωτογενή τοµέα θεωρείται στόχος και στοίχηµα όλων
µας και πιστεύω ότι θα πρέπει να δοθούν λύσεις άµεσα, γιατί τα
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δανεικά της Ευρώπης τελείωσαν και θα πρέπει να δηµιουργή-
σουµε πλούτο εντός της χώρας, ο οποίος θα επαναδιανεµηθεί
δικαίως στους πολίτες. Πιστεύω ότι ο πρωτογενής τοµέας µπο-
ρεί να προσφέρει πλούτο, αρκεί να τον στηρίξουµε στα δύσκολα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Συνεχίζοντας την απάντηση από το πρώτο µέρος,
θέλω να δηλώσω ξανά ότι οι κανόνες που ισχύουν για την Αιτω-
λοακαρνανία ισχύουν και για όλη την Ελλάδα. Με τον ίδιο τρόπο,
ο οργανισµός, ο ΟΠΕΚΕΠΕ, βλέπει όλους τους νοµούς της
χώρας, όλους τους παραγωγούς, όλους τους γεωργούς και τους
κτηνοτρόφους.

Τώρα, συγκεκριµένα. Κάθε χρόνο γίνεται δήλωση από τους
αγρότες και τους παραγωγούς. Κάθε χρόνο υπάρχει κάποιος ο
οποίος αναλαµβάνει να διεκπεραιώσει τη δήλωση των αγροτών
και των παραγωγών. Την αναλαµβάνει αυτή τη δήλωση µε αµοι-
βή, όχι δωρεάν. 

Άρα οφείλουµε όλοι -και οι αγρότες, οι ωφελούµενοι δηλαδή
των ενισχύσεων και των επιδοτήσεων, και οι ενδιάµεσοι και εµείς
και η πολιτεία- να µιλούµε και να ενηµερώνουµε τον κόσµο, να
τον πληροφορούµε για το τι πραγµατικά ισχύει. 

Ξαναλέω, λοιπόν, το εξής. Υπάρχει κανονιστικό πλαίσιο, υπάρ-
χει κανονισµός δηλαδή. Ο κανονισµός προκύπτει από το Ενω-
σιακό Δίκαιο, την Ευρωπαϊκή Ένωση. Τον κανονισµό αυτόν τον
έχουµε αποδεχθεί όλα τα κράτη- µέλη, τον έχει αποδεχθεί και η
χώρα µας, τον έχει ενσωµατώσει και τον έχει κάνει Εθνικό Δίκαιο.
Άρα έχουµε έναν κανονισµό βάσει του οποίου προβλέπεται το
σύνολο των διαδικασιών και µε βάση αυτόν τον κανονισµό γίνον-
ται οι πληρωµές. Είναι δική µας ευθύνη να γνωρίζουµε τι δηλώ-
νουµε. 

Συγκεκριµένα, λοιπόν, στην Αιτωλοακαρνανία έχουν γίνει κα-
ταγγελίες. Έχουν δηλωθεί εξήντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα,
που προκύπτει να είναι µη επιλέξιµα. Έτσι είπατε εσείς…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Για ποιον λόγο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Θα σας πω τους λόγους τώρα.
Οι υπηρεσίες του ΟΠΕΚΕΠΕ µάς ενηµερώνουν και µας λένε

ότι αυτά είναι τριάντα χιλιάδες στρέµµατα, για την ακρίβεια εί-
κοσι εννέα χιλιάδες τριακόσια ενενήντα τρία. Αν κάνετε και την
αφαίρεση στα ποσά που είπα πριν, θα καταλάβετε ότι αυτό είναι
το ποσό. Θα πω στο τέλος το συνολικό ποσό που δίνεται για την
Αιτωλοακαρνανία. 

Άρα έχουµε τριάντα χιλιάδες στρέµµατα που είναι µη επιλέ-
ξιµα. Λέω, λοιπόν, ότι έχουν γίνει καταγγελίες. Ο ΟΠΕΚΕΠΕ από
µόνος του στη συγκεκριµένη περιοχή είχε πραγµατοποιήσει
ελέγχους. Υπήρξε µια συγκεκριµένη περιοχή στην Αιτωλοακαρ-
νανία που έγιναν αυτές οι καταγγελίες, όπου διαπιστώθηκε ότι
οι συγκεκριµένες εκτάσεις ήταν εκτάσεις οι οποίες δεν µπορού-
σαν να καλλιεργηθούν, άρα δεν ήταν επιλέξιµες. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ και πολλά χρόνια
ήταν επιλέξιµες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην κάνετε διάλογο,
σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Όλοι όφειλαν να δηλώσουν και να υποδείξουν χαρ-
τογραφικά ορθά το σύνολο της αγροτικής τους εκµετάλλευσης,
είτε ασκούσαν γεωργική δραστηριότητα είτε όχι, άσχετα της κα-
τηγοριοποίησης της κάλυψης και της επισκεψιµότητας ή µη των
αντίστοιχων εκτάσεων. 

Οι εκτάσεις αυτές, λοιπόν, ήταν αµµώδεις. Άρα είχαµε εκτά-
σεις που δεν καλλιεργούνταν. Έγιναν οι καταγγελίες και διαπι-
στώθηκε ότι αυτές είναι µη επιλέξιµες. Έρχεται, λοιπόν, ο κανο-
νισµός και όταν βλέπει ότι υπάρχει µία παρατυπία σε υποχρεώνει
να πας σε βάθος τριετίας, να γυρίσεις τρία χρόνια πίσω. 

Στη συνέχεια, ενεργοποιείται άλλη διάταξη, που λέει ότι, αν
για δύο συνεχόµενα χρόνια δηλώνεις εκτάσεις οι οποίες είναι µη
καλλιεργήσιεµες, τότε υπάρχει ποινή από τον κανονισµό. Αυτό
είχε ως συνέπεια να εµφανίζεται αυτή η µικρή διαφορά που ανα-
φέρατε πιο πριν κι εσείς. 

Άρα µας αφορά όλους µας, αλλά πρώτα απ’ όλα τον ενδιαφε-
ρόµενο, αυτόν που περιµένει να πάρει τα χρήµατα. Αυτόν αφορά
περισσότερο. Είναι ο άµεσα ωφελούµενος απ’ όλα αυτά τα χρή-
µατα. Και πάλι σας λέω ότι δεν είναι µεγάλο αυτό το συγκεκρι-
µένο ποσοστό. 

Θυµίζω, λοιπόν, ότι η διαφορά που είχαµε στα στρέµµατα ήταν
περίπου είκοσι εννιά χιλιάδες στρέµµατα. Εκεί είναι όλων των
ειδών οι έλεγχοι. Είχαµε καταγγελία για συγκεκριµένη περιοχή.
Έγιναν και από τον ΟΠΕΚΕΠΕ και λόγω της καταγγελίας. Τα
εδάφη ήταν αµµώδη, ήταν αλατώδη, άρα είχαµε εδάφη τα οποία
δεν µπορούσαν να καλλιεργηθούν και ενεργοποιήθηκαν αυτές οι
διατάξεις του κανονισµού που αναφέρθηκαν πιο πριν. 

Περιµένουµε, όµως, και τα αποτελέσµατα των ενστάσεων, που
δεν έχουν καταγραφεί στο σύστηµα. Κάποιοι θα δικαιωθούν, κά-
ποιοι δεν θα δικαιωθούν από τις ενστάσεις. Περιµένουµε να κα-
ταχωρισθούν τα αποτελέσµατα για τους αγρότες ειδικού καθε-
στώτος και για τους νέους αγρότες. 

Και σας λέω ότι σε κάθε περίπτωση ένα ποσό 70 εκατοµµυρίων
ευρώ δόθηκε από ενισχύσεις και επιδοτήσεις -όχι από την Κυ-
βέρνηση, κάθε χρόνο δίνονται από αυτό το καθεστώς- στην Αι-
τωλοακαρνανία. 

Λέω το εξής. Η Κυβέρνηση είναι εδώ για να εφαρµόζει τους
νόµους και τους κανόνες. Είναι εδώ για να είναι πάνω από τη δη-
µόσια διοίκηση, να είναι πιο αποτελεσµατική, να σπάσει τη γρα-
φειοκρατία. Το κάνουµε αυτό στα προγράµµατά µας. Και έρχεται
και νοµοθετεί και θεσµοθετεί µέτρα που είναι δύο κατηγοριών:
µόνιµου χαρακτήρα, τα οποία έχουν ψηφιστεί και είναι διαρκή,
και µέτρα έκτακτου χαρακτήρα, που βοηθούν και στηρίζουν ανά-
λογα µε τις περιστάσεις, πανδηµία, ενεργειακή κρίση, κλιµατική
κρίση, πόλεµος. Σε όλα αυτά η Κυβέρνηση µόλις προχθές, την
προηγούµενη εβδοµάδα, απάντησε, µε µέτρα για το ρεύµα, µε
µέτρα για τον ειδικό φόρο κατανάλωσης, για τα καύσιµα. Θυµίζω
ότι είχε καταργηθεί το αγροτικό πετρέλαιο το 2016 από την κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Επίσης, µε µέτρα στήριξης για τις ζωο-
τροφές, στήριξης για τα λιπάσµατα. 

Και έχουµε ένα προσωρινό πλαίσιο, που ανακοινώθηκε µόλις
προχθές, την Παρασκευή, από την Ευρώπη, που συνολικά δίνον-
ται για όλη την Ευρώπη 500 εκατοµµύρια ευρώ. Η Ελλάδα θα
πάρει 26 εκατοµµύρια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είκοσι έξι εκατοµµύ-
ρια θα πάρουµε εµείς. Τα έχετε πει τρεις φορές. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Θέλουν να το ακούσουν οι αγρότες µας στην Αιτω-
λοακαρνανία και τη δυτική Ελλάδα. 

Έχει τη δυνατότητα η χώρα µας να συνδράµει από τον κρατικό
προϋπολογισµό άλλα 26 εκατοµµύρια ευρώ, άρα 52 εκατοµµύ-
ρια. Και µας µένει να δώσουµε κατεύθυνση πλέον στις ζωοτρο-
φές και τα λιπάσµατα, για να εγγυηθούµε την επισιτιστική
ασφάλεια της χώρας, να στηρίξουµε τους αγρότες µας και τους
παραγωγούς µας. Και εδώ είµαστε για τη συνέχεια. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.43’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 22 Μαρτίου 2022 και ώρα 10.00’ µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.

10260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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